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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 10ης Δεκεμβρίου 2020 

Ώρα έναρξης:  3.00 μ.μ. 

Αρ. 10 

 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

 Να καλωσορίσουμε τις κυρίες και τους κύριους υπουργούς που είναι σήμερα μαζί μας.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τους γραμματείς να 
διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία.     

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προεδρεύω της σημερινής συνεδρίας κατ’ επιταγήν του άρθρου 36(2) του συντάγματος, καθότι ο 
Πρόεδρος της Βουλής ασκεί το λειτούργημα του Προεδρεύοντα της Δημοκρατίας, καθώς ο Πρόεδρος μετέχει 
στην Ειδική Σύνοδο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου στις Βρυξέλες.   

 Καλώ στο βήμα τον Υπουργό Οικονομικών, κ. Κωνσταντίνο Πετρίδη, για να καταθέσει την ομιλία του για 
τον κρατικό προϋπολογισμό του 2021. 

 Κύριε υπουργέ, το βήμα είναι δικό σας.  

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ)  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Βρίσκομαι σήμερα ενώπιόν σας, για να παρουσιάσω τις βασικές κατευθύνσεις της οικονομικής πολιτικής 
και του κυβερνητικού προγράμματος που αποτυπώνονται στον προτεινόμενο κρατικό προϋπολογισμό για το 
2021 και στον τριετή δημοσιονομικό σχεδιασμό. 

 Θα ήθελα, πριν προβώ στην ανάλυση του προϋπολογισμού, να εκφράσω ενώπιον της Βουλής τη 
βούλησή μου για ειλικρινή συνεργασία με όλα ανεξαιρέτως τα κοινοβουλευτικά κόμματα, ούτως ώστε σε 
πνεύμα συναίνεσης να σχεδιάσουμε και να εφαρμόσουμε ωφέλιμες για τον τόπο πολιτικές. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Ο προϋπολογισμός για το 2021 κατατίθεται ενώπιόν σας σε μια περίοδο παγκόσμιας, αλλά και εθνικής 
δοκιμασίας.  Κατατίθεται σε συνθήκες της χειρότερης παγκόσμιας υγειονομικής κρίσης της τελευταίας 
εκατονταετίας, αλλά και της χειρότερης οικονομικής κρίσης στη χώρα μας από την εισβολή του 1974. 

 Πέραν αυτών των προκλήσεων, ο προϋπολογισμός κατατίθεται την ώρα που η χώρα βρίσκεται στο 
επίκεντρο μεγάλων γεωπολιτικών προκλήσεων λόγω των απειλών και της επιθετικής στάσης της Τουρκίας.  



648 
 

Την ίδια ώρα η Τουρκία εργαλειοποιεί το μεταναστευτικό, με αποτέλεσμα η χώρα μας να δέχεται υπέρμετρες 
μεταναστευτικές πιέσεις, με συνεπακόλουθες επιπτώσεις στον κοινωνικό ιστό της χώρας. 

 Είναι σε αυτό το πλαίσιο που καλούμαστε να βρούμε εκείνες τις συναινέσεις, ούτως ώστε να 
διαχειριστούμε με τον καλύτερο δυνατό τρόπο τις πολλές προκλήσεις που η χώρα μας αντιμετωπίζει. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Στο πεδίο της οικονομίας βιώνουμε μια συμμετρική κρίση τεραστίων διαστάσεων.  Μια κρίση που δεν 
οφείλεται στις παθογένειες της οικονομίας μας, αλλά την απειλεί και δοκιμάζει τις αντοχές της.  Η έκβαση αυτής 
της οικονομικής κρίσης καθορίζεται από παραμέτρους των θεμάτων υγείας και όχι από οικονομικά δεδομένα, 
κάτι που της προσδίδει και μεγαλύτερη αβεβαιότητα.  Σε αυτά τα δεδομένα οφείλουμε να προσαρμοζόμαστε με 
ευελιξία και προσαρμοστικότητα, χρησιμοποιώντας τον προϋπολογισμό ως το κύριο εργαλείο προς άμβλυνση 
των συνεπειών των περιοριστικών μέτρων. 

 Η κυβέρνηση, στα πλαίσια των δυνατοτήτων της, εφάρμοσε και συνεχίζει να εφαρμόζει μια ευέλικτη, 
στοχευμένη και επεκτατική δημοσιονομική πολιτική.  Μια πολιτική που απαριθμεί μέχρι σήμερα πέραν των 120 
διαφορετικών μέτρων στο πλαίσιο ενός ολιστικού έκτακτου πακέτου στήριξης της οικονομίας.  Ενός πακέτου 
στήριξης που δίνει ιδιαίτερη έμφαση στη στήριξη των εισοδημάτων των εργαζομένων και των ευάλωτων 
ομάδων του πληθυσμού, αλλά και στην έμπρακτη στήριξη του τομέα της υγείας. 

 Η επεκτατική αυτή δημοσιονομική πολιτική εν μέσω οικονομικής ύφεσης αναπόφευκτα επέφερε αύξηση 
του δημοσίου χρέους και μετέτρεψε τη δημοσιονομική θέση του κράτους σε ελλειμματική, χωρίς όμως να 
τίθεται σε κίνδυνο η μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα των δημόσιων οικονομικών.  Βεβαίως, όπως έχω τονίσει 
κατ’ επανάληψη, οι πόροι του κράτους δεν είναι απεριόριστοι και ως εκ τούτου οποιαδήποτε κρατική στήριξη 
θα πρέπει να λαμβάνει υπόψη αυτή τη σημαντική παράμετρο. 

 Το γεγονός ότι, παρά τη σημαντική επιδείνωση των οικονομικών δεικτών, οι διεθνείς οίκοι αξιολόγησης 
δεν έχουν προβεί σε υποβάθμιση του αξιόχρεου της κυπριακής οικονομίας φανερώνει ότι οι πολιτικές που 
έχουμε εφαρμόσει για περιορισμό των επιπτώσεων της πανδημίας είναι οι ενδεικνυόμενες. 

 Σε σχέση με τις μακροοικονομικές προβλέψεις στις οποίες βασίστηκε ο προϋπολογισμός του 2021 
καθώς και ο τριετής δημοσιονομικός σχεδιασμός, ο ρυθμός ανάπτυξης για το 2020 αναμένεται να παρουσιάσει 
συρρίκνωση ύψους -5,5% σε σχέση με -7,0% που ήταν η αρχική πρόβλεψη τον Απρίλιο του 2020.  Η 
πρόβλεψη στηρίζεται στο γεγονός ότι κατά το πρώτο εξάμηνο του 2020 η ύφεση διαμορφώθηκε στο -5,5%, 
εξέλιξη σαφώς καλύτερη από την αναμενόμενη.  Από το 2021 η οικονομία αναμένεται να τεθεί σε τροχιά 
ανάκαμψης με την ανάπτυξη να φθάνει κοντά στο 4,5%. 

 Το ποσοστό ανεργίας για το 2020 εκτιμάται ότι θα έχει αυξητική τάση σε σχέση με το 7,1% που 
κυμάνθηκε κατά το 2019, αλλά η εκτόξευση της ανεργίας θα αποφευχθεί λόγω των μέτρων στήριξης των 
εργαζομένων και των επιχειρήσεων που λάβαμε και συνεχίζουμε να λαμβάνουμε.  Για τα επόμενα έτη 
προβλέπεται πτώση της ανεργίας στο 7% το 2021 και στο 6% το 2022. 

 Φυσικά αξίζει να σημειωθεί ότι οι προβλέψεις, οι οποίες επαληθεύονται με μικρή απόκλιση από την ίδια 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, είναι αισθητά καλύτερες από τις επιδόσεις των πλείστων ευρωπαϊκών χωρών και 
ασυγκρίτως καλύτερες από τουριστικές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η εκτίμησή μας είναι ότι στην 
απουσία των μέτρων στήριξης που έχουμε πάρει ως κυβέρνηση η ύφεση θα πλησίαζε και ενδεχομένως να 
ξεπερνούσε το 10%.  Είναι επίσης προφανές ότι τα σχέδια στήριξης της αγοράς εργασίας που εφαρμόσαμε 
πέτυχαν μέχρι σήμερα σε μεγάλο βαθμό τον περιορισμό της αύξησης των ανέργων. 

 Αναφορικά με τα δημοσιονομικά μεγέθη εκτιμάται ότι το δημοσιονομικό ισοζύγιο θα είναι ελλειμματικό 
και θα ανέλθει στο 4,5% του ΑΕΠ για το 2020, από πλεόνασμα της τάξης του 1,7% το 2019, ενώ οριακά 
ελλείμματα αναμένονται να σημειωθούν τα επόμενα έτη, ύψους 0,7% του ΑΕΠ το 2021 και 0,6% το 2022.  Το 
δημόσιο χρέος αναμένεται να αυξηθεί στο 115% του ΑΕΠ το 2020 από 95,5% το 2019 και στη συνέχεια να 
επανέλθει σε πτωτική πορεία από το 2021, όπου προβλέπεται να υποχωρήσει στο 111% το 2021 λόγω της 
αναμενόμενης ανάκαμψης της οικονομίας και βελτίωσης των δημοσιονομικών δεικτών.  Τονίζεται επίσης ότι 
ένας από τους λόγους για τους οποίους το δημόσιο χρέος αυξήθηκε το 2020 είναι διότι η Κυπριακή Δημοκρατία 
ως ένα από τα μέτρα αντιμετώπισης της πανδημίας προέβη σε συσσώρευση σημαντικών ρευστών διαθεσίμων, 
ώστε να είναι σε θέση να διαχειριστεί οποιεσδήποτε επιπλέον αρνητικές εξελίξεις, για παράδειγμα ένα δεύτερο 
ή ένα τρίτο κύμα πανδημίας, χωρίς να θέτει ποτέ σε κίνδυνο τη δημοσιονομική βιωσιμότητα.  Φυσικά, και αυτό 
ισχύει σε όλο τον κόσμο, σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση οι όποιες μακροοικονομικές προβλέψεις γίνονται μέσα 
σε έκτακτες συνθήκες, που αναπόφευκτα δημιουργούν μια ιδιαίτερα υπέρμετρη αβεβαιότητα ως προς το πώς 
θα κινηθεί βραχυπρόθεσμα η πραγματική οικονομία. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 
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 Το 2020 αναγκαστήκαμε να διαφοροποιήσουμε σημαντικά τις προτεραιότητες της οικονομικής μας 
πολιτικής, για να αντιμετωπίσουμε την πανδημία.  Στο πλαίσιο αυτό μεταξύ άλλων: 

• Στηρίξαμε και ενισχύσαμε το σύστημα υγείας με επιπλέον €100 εκατομ. προς ενίσχυση του 
προσωπικού, επέκταση των υποδομών και εξοπλισμού για καταπολέμηση της πανδημίας, καθώς και 
για μελλοντικές προκλήσεις. 

• Στηρίξαμε τα εισοδήματα πέραν των 200 000 εργαζομένων, ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, γονέων 
και μαθητών. 

• Στηρίξαμε χιλιάδες επιχειρήσεις με απευθείας χορηγίες για κάλυψη μέρους των λειτουργικών τους 
εξόδων. 

• Στηρίξαμε ειδικούς κλάδους της οικονομίας που πλήγηκαν περισσότερο από την κρίση, όπως ο 
τουριστικός και ο αγροτικός τομέας, αλλά και ο τομέας των μεταφορών. 

• Εφαρμόσαμε προγράμματα παροχής ρευστότητας στις επιχειρήσεις. 

• Ενισχύσαμε τους ανέργους μέσω της επέκτασης του ανεργιακού επιδόματος. 

• Στηρίξαμε τους δανειολήπτες. 

 Κάποιος θα περίμενε ότι υπό τις σημερινές συνθήκες και λόγω των έντονων δημοσιονομικών πιέσεων 
που έφερε η πανδημία, ο προϋπολογισμός του 2021 θα ήταν πιο περιοριστικός από τον προϋπολογισμό του 
2020.  Αντίθετα, καταθέτουμε ενώπιόν σας για το 2021 έναν προϋπολογισμό αυξημένο κατά €742 εκατομ. ή 
10,6% σε σχέση με τον προϋπολογισμό του 2020.  Συνειδητά επιλέξαμε να συνεχίσουμε μέσω του 
προϋπολογισμού μια πολυεπίπεδη επίθεση έναντι των προκλήσεων που έχουμε απέναντί μας και ενάντια της 
ίδιας της πανδημίας.   

 Ο προϋπολογισμός του 2021 καταρτίστηκε έχοντας πέντε κύριους εξίσου σημαντικούς στρατηγικούς 
στόχους:  Ο πρώτος και πιο άμεσος στρατηγικός στόχος είναι η συνέχιση των έκτακτων μέτρων προς στήριξη 
των εργαζομένων και των επιχειρήσεων που πλήττονται λόγω της πανδημίας.  Αναγνωρίζουμε ότι σε μια 
παρατεταμένη περίοδο μη λειτουργίας της αγοράς ή λειτουργίας της αγοράς υπό αυστηρούς ή περιοριστικούς 
όρους, παρά τα συνεχή μέτρα στήριξης της κυβέρνησης, αρκετές επιχειρήσεις βρίσκονται στα όρια των 
αντοχών τους και ιδιαίτερα μετά τα νέα περιοριστικά μέτρα.  Θα συνεχίσουμε να τις στηρίζουμε με νέα σχέδια, 
τα οποία θα ανακοινωθούν τις επόμενες ημέρες, πέραν των σχεδίων στήριξης των εισοδημάτων των 
εργαζομένων που έχουν ήδη ανακοινωθεί. 

 Είναι γι’ αυτό τον λόγο που ο προϋπολογισμός του 2021 ενσωματώνει κονδύλια για πολιτικές που 
αφορούν τόσο την επιδότηση της εργασίας όσο και κονδύλια που αφορούν απευθείας στήριξη των 
επιχειρήσεων.  Αφορούν επίσης κονδύλια για πολύ σημαντικές πολιτικές που ήδη έχουν εξαγγελθεί, όπως η 
επιχορήγηση των επιτοκίων για επιχειρήσεις και νοικοκυριά που συνάπτουν νέα επιχειρηματικά ή στεγαστικά 
δάνεια. 

 Αντιλαμβάνεστε όλοι πόσο σημαντική είναι υπό τις περιστάσεις, υπό τις σημερινές συνθήκες, η ψήφιση 
του προϋπολογισμού για όλες αυτές τις επιχειρήσεις και τους εργαζομένους. 

 Ο δεύτερος στρατηγικός στόχος είναι η ενίσχυση και εδραίωση του κράτους πρόνοιας.  Ο 
προϋπολογισμός του 2021: 

• Είναι ο μεγαλύτερος προϋπολογισμός στην ιστορία της Δημοκρατίας στον τομέα της υγείας, που 
αντιπροσωπεύει πλέον το 9,63% του συνολικού προϋπολογισμού ή €1,017 δις, ένα ποσό πολλαπλάσιο 
από ότι ήταν λίγα χρόνια πριν.  Ακόμη και σε σχέση με πέρσι συνεπάγεται αύξηση των δαπανών στον 
τομέα της υγείας κατά €55 εκ.  

• Ο προϋπολογισμός του 2021 ενισχύει την κοινωνική δικαιοσύνη με αύξηση κατά €117 εκατομ. του 
προϋπολογισμού του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Ενδεικτικά 
αναφέρεται η ουσιαστική αύξηση του επιδόματος χαμηλοσυνταξιούχων για όλους τους 
χαμηλοσυνταξιούχους οι οποίοι έχουν συνολικά εισοδήματα κάτω από το όριο της φτώχιας, καθώς και 
επιδόματα για συντήρηση παιδιών τοποθετημένων σε οικογένειες.  Συνολικά, οι κοινωνικές δαπάνες το 
2021 ανέρχονται σε €2,914 δις και είναι αυξημένες κατά €146 εκατομ. σε σχέση με το 2020. 

 Ο τρίτος στρατηγικός στόχος είναι η αμυντική μας θωράκιση:  Λαμβάνοντας υπόψη τη γεωπολιτική 
αστάθεια στην περιοχή και τις συνεχείς και αυξανόμενες προκλήσεις που η χώρα αντιμετωπίζει από τις έξωθεν 
επιβουλές, ο προϋπολογισμός του 2021 περιλαμβάνει και σημαντικές αυξήσεις στις δαπάνες για την αμυντική 
μας θωράκιση.  Συγκεκριμένα, ο προϋπολογισμός είναι αυξημένος κατά €71 εκατομ. ή κατά 20% περίπου.  Και 
αυτό πέραν των πρόσθετων πιστώσεων που έχουν χορηγηθεί μέσω του συμπληρωματικού προϋπολογισμού 
του 2020, ύψους €77 εκατομ.  

 Τέταρτος στρατηγικός στόχος:  Ο προϋπολογισμός του 2021 είναι και ένας προϋπολογισμός που έχει 
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στραμμένο το βλέμμα και στην επόμενη μέρα και στην επόμενη γενιά.  Θέτει τις βάσεις για ταχεία ανάκαμψη 
μετά το πέρας της πανδημίας, αλλά κυρίως θέτει την οικονομία σε μια βιώσιμη και δυναμική ανάπτυξη, αφού: 

• ενσωματώνει στον προϋπολογισμό τις απαραίτητες πιστώσεις ύψους €634 εκατομ. για υλοποίηση του 
Εθνικού Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας στη βάση των ευρωπαϊκών κατευθυντηρίων γραμμών, 

• ενισχύει την επιχειρηματικότητα με ένα προϋπολογισμό της τάξης των €400 εκατομ. για την περίοδο 
2021-2027, που είναι σχεδόν τριπλάσιος σε σχέση με την προηγούμενη προγραμματική περίοδο, με τα 
πρώτα προγράμματα να προκηρύσσονται εντός του 2021, 

• στοχεύει στην πράσινη ανάπτυξη με πέραν των πενήντα αναπτυξιακών έργων που αφορούν την κυκλική 
οικονομία, τη διαχείριση αποβλήτων και υδάτων, τη διατήρηση της βιοποικιλότητας, αλλά και πολιτικές 
που αφορούν την ηλεκτροκίνηση και την απόσυρση ρυπογόνων οχημάτων, 

• περιλαμβάνει τον μεγαλύτερο προϋπολογισμό που διατέθηκε ιστορικά για την ηλεκτρονική 
διακυβέρνηση και τον ψηφιακό μετασχηματισμό, με έργα που υπερβαίνουν τα €140 εκατομ. στο πλαίσιο 
συγκεκριμένου σχεδίου δράσης, αλλά και προγράμματα για την προώθηση της έρευνας και της 
καινοτομίας, 

• υλοποιεί μεγάλα έργα αναπτυξιακών υποδομών συνολικού ύψους €1 δις.  Ενδεικτικά μόνο να αναφέρω 
την αύξηση των αναπτυξιακών δαπανών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων σε 
σχέση με την προηγούμενη περίοδο κατά 82% για την επόμενη τριετία.  Περιλαμβάνει πολυαναμενόμενα 
για τους πολίτες έργα, των οποίων η υλοποίηση θα αρχίσει το 2021, τα οποία έχουν πλέον ωριμάσει, 
όπως το Κυπριακό Μουσείο, ο δρόμος Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, ο αυτοκινητόδρομος Αστρομερίτη-
Ευρύχου, Λευκωσίας-Παλαιχωρίου και ο κόμβος στην είσοδο της Λευκωσίας. 

 Πέμπτος στρατηγικός στόχος:  Αφορά τον μεταρρυθμιστικό προσανατολισμό τόσο του προϋπολογισμού 
όσο και της κυβερνητικής πολιτικής και είναι κάτι που πρέπει να αποτελεί και εθνικό στόχο.  Επιδιώκουμε τη 
συνεργασία εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας, προκειμένου από κοινού να στηρίξουμε μια φιλόδοξη 
μεταρρυθμιστική προσπάθεια, που θα αλλάξει τη χώρα και θα διορθώσει διαχρονικές στρεβλώσεις του 
παρελθόντος.  Ο σχεδιασμός αυτός περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

• Θωράκιση του κράτους πρόνοιας μέσω της αναδιοργάνωσης, εκσυγχρονισμού και ενδυνάμωσης της 
Υπηρεσίας Κοινωνικής Ευημερίας και της Υπηρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων και εφαρμογή σχεδίου 
δράσης για την καταπολέμηση της βίας στην οικογένεια. 

• Τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, που αλλάζει ριζικά τον τρόπο λειτουργίας του κράτους 
τόσο σε τοπικό όσο και κεντρικό επίπεδο.  Που, πέραν των δομικών αλλαγών, δημιουργεί και 
εξοικονομήσεις δεκάδων εκατομμυρίων ευρώ ως πρόσθετο έσοδο για την κοινωνία, που δεν 
προέρχονται ούτε από την αύξηση δαπανών ούτε από αύξηση της φορολογίας, αλλά ως δομικό 
αποτέλεσμα μιας μεταρρύθμισης. 

• Την εξαιρετικά σημαντική μεταρρύθμιση της δικαιοσύνης και των δικαστηρίων, κάτι που, παράλληλα με 
την ταχύτερη απονομή της δικαιοσύνης και την ενδυνάμωση του περί δικαίου αισθήματος των 
συμπολιτών μας, θα οδηγήσει και στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής οικονομίας, 
αφού η ταχύτητα απόδοσης της δικαιοσύνης είναι ένας τομέας στον οποίο υστερούμε και κρατεί την 
Κύπρο χαμηλά στους διεθνείς δείκτες ανταγωνιστικότητας και έχει αρνητική επίδραση στις ντόπιες όσο 
και στις ξένες επενδύσεις. 

• Τη σύσταση νέας ανεξάρτητης εποπτικής αρχής για τον ασφαλιστικό τομέα και τον τομέα των ταμείων 
προνοίας, με στόχο την ενδυνάμωση και τη σωστή ανάπτυξη ενός νέου αναδυόμενου τομέα για την 
οικονομία μας, προς διαφοροποίηση και του αναπτυξιακού μας μοντέλου. 

• Την προώθηση της «πράσινης» φορολογικής μεταρρύθμισης, που θα μετατοπίσει το βάρος της 
φορολογίας προς περιβαλλοντικά ζημιογόνες δραστηριότητες, με αντίστοιχη μείωση της φορολόγησης 
του κεφαλαίου και της εργασίας. 

• Τη μεταρρύθμιση του νομοθετικού πλαισίου σε σχέση με τον τραπεζικό τομέα, συμπεριλαμβανομένου 
του πλαισίου αφερεγγυότητας τραπεζικών ιδρυμάτων, ηλεκτρονική πρόσβαση εταιρειών εξαγοράς 
πιστώσεων στη βάση δεδομένων του κτηματολογίου και του συστήματος ΑΡΤΕΜΙΣ και τροποποίηση 
του περί Αποδείξεων Νόμου, έτσι ώστε τα έγγραφα των εταιρειών εξαγοράς πιστώσεων να μπορούν να 
γίνονται αποδεκτά ως τεκμήρια ενώπιον δικαστηρίου. 

• Τη μεταρρύθμιση στην παιδεία, συμπεριλαμβανομένης της υλοποίησης εντός του 2021 του 
προγράμματος για πλήρη ψηφιακό εξοπλισμό 6 000 αιθουσών διδασκαλίας ανά το παγκύπριο. 

• Την ενδυνάμωση της αξιοκρατίας μέσω της μεταρρύθμισης του συστήματος διαχείρισης ανθρώπινων 
πόρων στη δημόσια υπηρεσία σε σχέση με την πρόσληψη, αξιολόγηση και ανέλιξη του προσωπικού. 

• Η πρόκληση των μεταρρυθμίσεων που θα συνοδεύουν το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας της 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο αποτελεί την απάντηση της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην 
προσπάθεια ανάκαμψης και δημιουργίας μιας βιώσιμης ευρωπαϊκής οικονομίας.  Μέσω του εν λόγω 
ταμείου η Κύπρος θα έχει τη δυνατότητα άντλησης κονδυλίων ύψους €1 δις, τα οποία φυσικά και θα 
αποπληρώσει σταδιακά.  Η άμεση αξιοποίηση του εργαλείου αυτού έχει ιδιαίτερη σημασία, δεδομένου 
ότι τα κονδύλια αυτά θα υποκαταστήσουν τα επόμενα χρόνια δαπάνες του προϋπολογισμού, 
υποβοηθώντας στην ουσία το δημοσιονομικό ισοζύγιο και τη βιωσιμότητα των δημόσιων οικονομικών.  
Σε αυτή την προσπάθεια η Βουλή θα έχει να διαδραματίσει έναν ιδιαίτερα σημαντικό και ενεργό ρόλο, 
αφού θα κληθεί να συναινέσει στη ψήφιση ή εφαρμογή μεταρρυθμίσεων οι οποίες θα τεθούν από την 
ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση ως προϋποθέσεις για την όποια εκταμίευση.  Είναι κάτι που έχω επισημάνει 
και πρόσφατα στις κατ’ ιδίαν διμερείς διαβουλεύσεις που είχα με τα κοινοβουλευτικά κόμματα. 

 Επιθυμούμε να έχουμε τα ίδια αποτελέσματα όσον αφορά την απορρόφηση κονδυλίων από το Ταμείο 
Ανάκαμψης όπως και στα άλλα ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που η Κύπρος είναι εκ των πρώτων χωρών 
και σε κάποια η πρώτη χώρα όσον αφορά την απορρόφηση κονδυλίων κατ’ αναλογία πληθυσμού, όπως για 
παράδειγμα το ταμείο SURE ή τα προγράμματα της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων.  Σε αυτή την εθνική 
προσπάθεια επιβάλλεται αγαστή συνεργασία μεταξύ κυβέρνησης και Βουλής, όπως και για την υλοποίηση 
όλου του μεταρρυθμιστικού προγράμματος, που είναι αυτό που θα αλλάξει τη χώρα μας, θα ενισχύσει την 
ανταγωνιστικότητα και θα διευρύνει την παραγωγική βάση της οικονομίας μας, αλλά και την κοινωνική συνοχή. 

 Σημειώνω επίσης ότι, στο πλαίσιο της μέγιστης αξιοποίησης των διαθέσιμων πόρων, ο προϋπολογισμός 
του 2021 συνεχίζει να περιλαμβάνει μέτρα συγκράτησης της απασχόλησης και του ύψους των επιδομάτων, 
αποζημιώσεων, οικονομικών ωφελημάτων στη δημόσια υπηρεσία, ενώ συνεχίζεται η μη παραχώρηση γενικών 
αυξήσεων.  Με τον προϋπολογισμό του 2021 τερματίζεται επίσης η πρακτική απασχόλησης εκτάκτου 
προσωπικού, θέτοντας ως στόχο την κάλυψη των αναγκών της δημόσιας υπηρεσίας σε προσωπικό μέσω της 
πλήρωσης μόνιμων θέσεων και όχι μέσω της πρόσληψης εργοδοτούμενων ορισμένου χρόνου, διορθώνοντας 
μια διαχρονική και άδικη στρέβλωση στη δημόσια υπηρεσία.  Ο προϋπολογισμός διασφαλίζει παράλληλα τη 
διατήρηση του ευνοϊκού επιχειρηματικού περιβάλλοντος, χωρίς να εμπεριέχει ούτε ένα νέο φόρο ή επιβάρυνση 
στις επιχειρήσεις και τους εργαζόμενους. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Η οικονομία αντιμετωπίζει προκλήσεις τις οποίες και οφείλουμε συλλογικά να αντιμετωπίσουμε. 
Αντιμετωπίζει την πρόκληση της πανδημίας, την πρόκληση της μείωσης ενός υψηλού χρέους το οποίο πρέπει 
να επανέλθει σε πτωτική πορεία, την πρόκληση της βιωσιμότητας του Γενικού Συστήματος Υγείας, αλλά και την 
πρόκληση των αυξημένων μεταναστευτικών ροών. 

 Αντιμετωπίζει όμως και την πρόκληση των μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων στον τραπεζικό τομέα.  
Παρά τη σημαντική πρόοδο που έχει επιτευχθεί, με συνολική μείωση των μη εξυπηρετούμενων χρεώσεων κατά 
€23 δις ή κατά 75,5%, η προσπάθεια θα πρέπει να συνεχιστεί.  Το ύψος των μη εξυπηρετούμενων χρεώσεων 
παραμένει υψηλό και εγκυμονεί κινδύνους.  Παρά το γεγονός ότι η θέση ρευστότητας των τραπεζών, αλλά και η 
κεφαλαιουχική τους επάρκεια, παραμένει ισχυρή, δεν αποκλείεται επίσης να παρατηρηθούν εκ νέου πιέσεις 
στο τραπεζικό μας σύστημα και λόγω της πανδημίας.  Ως εκ τούτου, είναι τεράστιας σημασίας η διαφύλαξη 
ενός σταθερού νομικού πλαισίου μείωσης των μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων, παράλληλα με την ύπαρξη 
ενός αποτελεσματικού πλαισίου αφερεγγυότητας.  Αντιλαμβανόμενος όμως τις ειδικές συνθήκες τις οποίες 
διανύουμε, τις έκτακτες αυτές συνθήκες, έχω απευθύνει έκκληση στο Σύνδεσμο Τραπεζών όπως προβεί σε 
στοχευμένη αναστολή των εκποιήσεων μέχρι το τέλος Μαρτίου 2021, χωρίς να διακινδυνεύεται η αξιοπιστία της 
χώρας μας από νομοθετικές πράξεις, οι οποίες ενδεχομένως να έστελναν λανθασμένα μηνύματα στους οίκους 
αξιολόγησης και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κάνοντας λόγο για το τραπεζικό σύστημα δεν μιλάμε ούτε για τους μετόχους ούτε για τους τραπεζίτες.  
Μιλάμε για τους καταθέτες και τις εξοικονομήσεις μας.  Είναι αυτά που οφείλουμε να προστατεύσουμε, 
χρησιμοποιώντας όμως παράλληλα και την ευελιξία που το τραπεζικό σύστημα μπορεί να επιδείξει -ιδιαίτερα 
εν καιρούς κρίσης- προς όφελος των αδυνάτων, ιδιαίτερα σε έκτακτες συνθήκες όπως οι σημερινές. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές. 

 Η αντιμετώπιση των προκλήσεων, η διάσωση της οικονομίας υπό τις σημερινές αντίξοες συνθήκες που 
αντιμετωπίζουμε είναι εθνική υπόθεση.  Η κυβέρνηση σε αυτή τη βαθιά και πρωτοφανή κρίση και με σημαντικά 
μειωμένα έσοδα λόγω της μειωμένης οικονομικής δραστηριότητας, αλλά και των ελαφρύνσεων και αναστολών 
πληρωμών, έχει κρατήσει όρθια την κυπριακή οικονομία και την κοινωνία, καταβάλλοντας η ίδια μισθούς, 
συντάξεις, επιδόματα και χορηγήσεις, συμπληρώνοντας το απολεσθέν εισόδημα των συμπολιτών μας στον 
ιδιωτικό τομέα, των εργαζομένων.  Το πετύχαμε μέσω του προϋπολογισμού και θέλουμε να συνεχίσουμε να το 
πράττουμε για όσο χρειαστεί και για όσο μπορούμε. 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός που έχετε ενώπιόν σας σε αυτό στοχεύει.  Στο να κρατήσει την οικονομία 
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και την κοινωνία όρθιες την περίοδο της πανδημίας.  Στοχεύει όμως παράλληλα και στην αναπτυξιακή 
αντεπίθεση στη μετά την πανδημία εποχή.  Ενισχύει την κοινωνική δικαιοσύνη και το κράτος πρόνοιας και 
περιλαμβάνει τις μεταρρυθμίσεις εκείνες που θα διαμορφώσουν ένα καλύτερο μέλλον για τα παιδιά μας.  

Χωρίς τη ψήφιση του προϋπολογισμού ούτε νέα στήριξη μπορεί να δοθεί στους εργαζομένους και στις 
επιχειρήσεις ούτε κοινωνικές παροχές μπορεί να υπάρξουν ούτε και να λειτουργήσει το σύστημα υγείας. 

 Ακόμη και αυτή η ακρωτηριασμένη λειτουργία του κράτους για δύο μόνο μήνες μέσω των 
δωδεκατημορίων εμπεριέχει μεγάλες νομικές προκλήσεις σε περίπτωση καταψήφισης του προϋπολογισμού, 
αφού δεν έχει υπάρξει ιστορικό προηγούμενο από τη λειτουργία της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Είναι πασιφανές 
ότι θα εισέλθουμε σε αχαρτογράφητα νερά και σε μια περίοδο έντονης αστάθειας με ανυπολόγιστες 
οικονομικές συνέπειες.  Είναι χρέος όλων μας έναντι της χώρας και των συμπολιτών μας όπως διαφυλάξουμε 
τη σταθερότητα και τη λειτουργία του κράτους, επιδεικνύοντας την αναγκαία συναίνεση, παρά τις όποιες ή 
έντονες πολιτικές μας διαφωνίες οι οποίες είναι και σεβαστές, ούτως ώστε να διασφαλίσουμε συνθήκες 
σταθερότητας στη χώρα και τη συνέχιση της λειτουργίας του κράτους. 

 Εκ μέρους της κυβέρνησης κάνω έκκληση για υπερψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2021 
σε νόμο για το καλώς νοούμενο συμφέρον της δημοκρατίας και της κοινωνίας.  Με αυτά τα δεδομένα, είμαι 
αισιόδοξος ότι και αυτή τη φορά, όπως πάντα στο παρελθόν, θα υπερψηφιστεί ο κρατικός προϋπολογισμός. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πολύ τον Υπουργό Οικονομικών.   

 Το σώμα θα προχωρήσει. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα είναι η επέτειος της Οικουμενικής Διακήρυξης των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σαν σήμερα, 10 Δεκεμβρίου, υιοθετήθηκε στο Παρίσι το 1948 από τη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων 
Εθνών η Οικουμενική Διακήρυξη των Δικαιωμάτων του Ανθρώπου.  Παρ’ όλο που η διακήρυξη υιοθετήθηκε 
από πολλά κράτη, δεν αποτελεί νομικά δεσμευτικό έγγραφο.  Αποτέλεσε, ωστόσο, τη βάση για υπογραφή 
διεθνών συμβάσεων για την προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων με δεσμευτική νομική ισχύ και άσκησε 
σημαντική επίδραση στη διαμόρφωση εθνικών συνταγμάτων και σε δικαστικές αποφάσεις. 

 Με τις πρόσφατες τρομοκρατικές επιθέσεις στη Γαλλία και τη Βιέννη, τις παραβιάσεις στις εμπόλεμες 
ζώνες ανά την υφήλιο, τον ξεριζωμό χιλιάδων ανθρώπων από τις εστίες τους, την εμπορία προσώπων, αλλά 
και τις συνεχείς παραβιάσεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην Κύπρο από την Τουρκία, η σημερινή επέτειος 
μας υπενθυμίζει το βάρος της ευθύνης που ως κοινοβούλιο φέρουμε για τη διαφύλαξη και ενίσχυση των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων σε όλο τον κόσμο.  Ως Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζουμε τις παραβιάσεις 
των ανθρώπινων δικαιωμάτων οπουδήποτε κι αν συμβαίνουν και δεσμευόμαστε η προάσπισή τους να 
αποτελεί πάντοτε προτεραιότητά μας, ειδικότερα των δικαιωμάτων του λαού μας, στάση που επιβεβαιώνεται 
διαχρονικά από τα ψηφίσματα του κοινοβουλίου μας.  

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

 Ο λόγος σε εσάς, κυρία Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Στις 2 Δεκεμβρίου, ο κ. Χατζηγιάννης, Πρόεδρος της Επιτροπής για τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα 
Δικαιώματα και Ανθρωπιστικά Θέματα της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και 
τη Συνεργασία στην Ευρώπη, συμμετείχε διαδικτυακά σε συνεδρία του προεδρείου της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του ΟΑΣΕ, κατά την οποία ενημέρωσε τους συμμετέχοντες για τις κλιμακούμενες τουρκικές 
προκλήσεις σε βάρος της Κύπρου, εσχάτως δε για το άνοιγμα τμήματος της περίκλειστης περιοχής της 
Αμμοχώστου.  Αναφέρθηκε επίσης στην ανάγκη προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και εφαρμογής του 
διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου σε περιοχές υπό κατοχή, καθώς και στο ζήτημα της αυξανόμενης 
εργαλειοποίησης της θρησκείας προς εξυπηρέτηση εθνικιστικών ή λαϊκίστικων στόχων.  Στις 3 Δεκεμβρίου 
εξάλλου ο κ. Χατζηγιάννης παρακολούθησε, επίσης διαδικτυακά, μέρος της εργασίας του Συμβουλίου 
Υπουργών του ΟΑΣΕ. 

 Στις 4 Δεκεμβρίου, ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, Μέλος της Ad Hoc Επιτροπής για τη Μετανάστευση της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του ΟΑΣΕ, συμμετείχε ως εκ των κύριων ομιλητών σε τηλεδιάσκεψη της 
Βρετανικής Βουλής των Λόρδων, με θέμα τις νέες προκλήσεις στην εθελοντική μετεγκατάσταση παιδιών 
προσφύγων και άλλων ευάλωτων προσφύγων.  Ο κ. Χατζηγιάννης αναφέρθηκε στο σοβαρότατο πρόβλημα 
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που αντιμετωπίζει η Κύπρος ως το κράτος μέλος με το μεγαλύτερο αριθμό αιτητών ασύλου στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση και ως αποτέλεσμα της διοχέτευσης μεταναστών από την Τουρκία μέσω των κατεχομένων, 
διαβεβαιώνοντας παράλληλα ότι καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια για παροχή των αναγκαίων 
υπηρεσιών στους πρόσφυγες και μετανάστες και ιδιαίτερα στα παιδιά.  Επεσήμανε δε τις ιδιαίτερα δύσκολες 
συνθήκες στη διαχείριση του όλου ζητήματος εν μέσω της πανδημίας Covid-19 και λόγω της απουσίας 
επαρκούς αλληλεγγύης στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Στις 4 Δεκεμβρίου 2020, ο κ. Νίκος Τορναρίτης, επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στην 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ), συμμετείχε διαδικτυακά σε συνεδρία της 
Μόνιμης Επιτροπής της ΚΣΣΕ.  Κατά τη συνεδρία υιοθετήθηκε ψήφισμα για την επενδυτική μετανάστευση.  Σε 
παρέμβασή του ο κ. Τορναρίτης σημείωσε την απόφαση της Κύπρου για κατάργηση του επενδυτικού της 
προγράμματος.  

 Στις 9 Δεκεμβρίου, η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Ειδική Αντιπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη για την Καταπολέμηση της Διαφθοράς, 
συμμετείχε ως εκ των κύριων ομιλητών σε σεμινάριο επ’ ευκαιρία της Παγκόσμιας Ημέρας κατά της Διαφθοράς.  
Το σεμινάριο, το οποίο διεξήχθη διαδικτυακά, διοργάνωσε το Γραφείο του Συντονιστή των Οικονομικών και 
Περιβαλλοντικών Δραστηριοτήτων του ΟΑΣΕ με θέμα «Τα ανοιχτά δεδομένα σε δράση:  Πραγματικοί 
δικαιούχοι και δημόσιες συμβάσεις».  Στην ομιλία της η κ. Χαραλαμπίδου μεταξύ άλλων τόνισε ότι η ύπαρξη 
ισχυρής πολιτικής βούλησης σε όλα τα επίπεδα αποτελεί «το άλφα και το ωμέγα» κάθε αποτελεσματικής 
στρατηγικής κατά της διαφθοράς.  Υπογράμμισε δε τον πολύ ουσιαστικό ρόλο που διαδραματίζουν τα 
κοινοβούλια ως νομοθέτες και μέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου στην καταπολέμηση της διαφθοράς, αλλά 
και στην ενεργοποίηση της αναγκαίας πολιτικής βούλησης προς αυτή την κατεύθυνση.  

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ την κ. γραμματέα. 

 Στο παρόν στάδιο θα κάνω μία αναφορά, να πληροφορήσω το σώμα ότι ο ελληνισμός έχασε τον μεγάλο 
Ελληνοαμερικανό Paul Sarbanes.  Ήδη ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων απέστειλε συλλυπητήριο 
επιστολή προς την οικογένεια.  Απλώς υπομιμνήσκω στο σώμα το μεγάλο έργο του ανδρός αυτού υπέρ των 
αγώνων του κυπριακού λαού, αλλά και γενικότερα του ελληνισμού. 

 Αιωνία του η μνήμη! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Να τηρήσουμε και μονόλεπτο σιγή, νομίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σεβαστή η εισήγηση. 

 Καλώ το σώμα να τηρήσει μονόλεπτο σιγή εις μνήμη του Paul Sarbanes. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προχωρούμε στα θέματα της ημερησίας διάταξης.  Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα σχέδιο απόφασης εκ μέρους των βουλευτών του ΕΛΑΜ το 
οποίο αφορά τη λήψη απόφασης από τη Βουλή για την άμεση δημοσιοποίηση της Λίστας Γιωρκάτζη, για το 
οποίο υπάρχει εισήγηση να κατατεθεί σήμερα και να προωθηθεί με τη διαδικασία του κατεπείγοντος.   

 Να αναφέρω στο σώμα ότι ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Αδάμος Αδάμου θεωρεί ότι, εφόσον το θέμα 
τέθηκε στη σύσκεψη των αρχηγών ή και εκπροσώπων των κομμάτων και αναμένονται γραπτώς οι απόψεις 
όλων των κομμάτων, δε θα ήταν σωστό η ολομέλεια να προχωρήσει σήμερα σε συζήτηση του σχεδίου 
απόφασης με τη μορφή του κατεπείγοντος.   

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Να ξεκινήσουμε με τους εισηγητές. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣTOY: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Σκοπός είναι η λήψη νέας απόφασης όσον αφορά τη δημοσίευση της Λίστας Γιωρκάτζη.  Είναι κάτι το 
οποίο πέρασε από τη Βουλή και μέχρι σήμερα δεν εφαρμόστηκε.  Στη δημοσιότητα κυκλοφορεί ότι δεν ισχύει η 
απόφαση του κοινοβουλίου.  Είναι κάτι το οποίο έχουμε υποσχεθεί ως πολιτεία στον κόσμο και νομίζω ότι 
πρέπει σήμερα να στείλουμε ξανά το μήνυμα ότι η Βουλή θα δημοσιεύσει αυτή τη λίστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Περδίκης ζήτησε το λόγο ή όχι; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμάς η άποψή μας, κύριε Πρόεδρε, και κατατέθηκε αυτή και γραπτώς προς τον Πρόεδρο της Βουλής 
είναι ότι δε χρειάζεται καινούρια απόφαση της ολομέλειας της Βουλής, ισχύει η προηγούμενη απόφαση και 
πρέπει η Λίστα Γιωρκάτζη να δημοσιευτεί αμέσως.  Έπρεπε να δημοσιευτεί χθες κατ’ ακρίβεια. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η εισήγηση του Προέδρου της Βουλής είναι αποδεκτή από την πλειοψηφία του 
σώματος. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ένα λεπτό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Βότσης ζητά το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Βότση. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μας είχε ζητηθεί από τον Πρόεδρο της Βουλής να καταθέσουμε γραπτώς τις απόψεις 
μας επί τούτου του θέματος.  Δημοσιεύεται ότι υπάρχουν γνωματεύσεις που λένε ότι πρέπει να παρθεί νέα 
απόφαση.  Εμείς έχουμε στείλει -φαντάζομαι και άλλοι- γραπτώς προς τον Πρόεδρο της Βουλής την απόφασή 
μας, τη θέλησή μας, εάν πρέπει να ξαναψηφίσουμε για τη δημοσιοποίηση της λίστας, να το κάνουμε τώρα.  
Είμαστε έτοιμοι να ψηφίσουμε ξανά τη δημοσιοποίηση της Λίστας Γιωρκάτζη.  Και μάλιστα δώσαμε και μία 
διέξοδο, σε περίπτωση που υπάρχουν απειλές ότι μπορεί να έχουμε συνέπειες κ.λπ., ας αποφασίσουμε να 
δώσουμε μόνο τη λίστα των βουλευτών, χωρίς να εκτεθεί κανένας άλλος προς το παρόν, μέχρι να 
ξεπεραστούν όλα τα νομικά θέματα.  Να μη συνεχίσει η Βουλή να είναι συνεχώς εκτεθειμένη για μια λίστα που 
εν πάση περιπτώσει οι πλείστοι συνάδελφοι οι οποίοι εμπλέκονται έδωσαν και τις απαντήσεις τους οι 
άνθρωποι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ανεξαρτήτως του τι πιστεύει ο οποιοσδήποτε από εμάς, έχουμε πάρει μία νομική γνωμάτευση τριών 
δικηγόρων, στους οποίους είχε απευθυνθεί η Βουλή, για να μας συμβουλεύσουν για το πώς πρέπει να 
προχωρήσουμε και η δική τους άποψη είναι ότι πρέπει να ληφθεί νέα απόφαση.  Επομένως, από τη στιγμή 
που η εισήγηση των νομικών είναι αυτή, θεωρώ ότι πρέπει να εξεταστεί αυτό το ενδεχόμενο από το σώμα.  
Αυτό είναι το πρώτο.  Δεύτερον, η δική μας άποψη, όπως την έχουμε πει επανειλημμένως στην ad hoc 
επιτροπή που εξέτασε το θέμα της Λίστας Γιωρκάτζη, ήταν ότι ο Πρόεδρος της Βουλής θα πρέπει να 
εξουσιοδοτηθεί ρητά από το σώμα για να δημοσιοποιήσει τη λίστα, για να είναι και ο ίδιος προσωπικά νομικά 
κατοχυρωμένος σε σχέση με αυτή τη δημοσιοποίηση, σε περίπτωση που κάποιοι προσφύγουν στα δικαστήρια 
εναντίον του.  Επομένως, αυτό που θεωρώ ότι είναι πιο πρακτικό για όλους μας είναι το κείμενο της απόφασης 
ή το κείμενο οποιασδήποτε άλλης εισήγησης να παραπεμφθεί στην ad hoc επιτροπή και η ad hoc επιτροπή να 
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καθορίσει το νέο κείμενο που θα πρέπει να τεθεί ενώπιον του σώματος προς ψήφιση.   

 Η θέση του Δημοκρατικού Κόμματος, για να μην υπάρχει καμία απολύτως παρεξήγηση, θα είναι πως, 
ναι, πρέπει να ληφθεί νέα απόφαση για την άμεση δημοσιοποίηση της Λίστας Γιωρκάτζη και θα πρέπει να 
εξουσιοδοτηθεί ο Πρόεδρος της Βουλής να προχωρήσει στη δημοσιοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Όπως θυμάστε, εμείς ψηφίσαμε υπέρ της δημοσιοποίησης της Λίστας Γιωρκάτζη.  Διαβάζοντας όμως τις 
γνωμοδοτήσεις των τριών νομικών, τη γνωμοδότηση που είχαν δώσει στον Πρόεδρο της Βουλής, εμείς 
αποστείλαμε γραπτώς τις προτάσεις μας με συγκεκριμένες εισηγήσεις, που συνάδουν και με τις διαπιστώσεις 
της τριμελούς ομάδας των νομικών, και που μπορούν να οδηγήσουν σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα ξανά 
στην ολομέλεια σχετική απόφαση, για να επαναβεβαιωθεί ουσιαστικά η προηγούμενη απόφαση, για να μην 
υπάρχουν αμφιβολίες για τη νομιμότητα της πράξης μας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η πρώτη παρατήρηση, που ελπίζω κάποια στιγμή να σταματήσουμε να επαναλαμβάνουμε εαυτούς, 
είναι ότι μπήκαμε στην ουσία της συζήτησης για μια ακόμα φορά.  Εδώ πρέπει να αποφασίσουμε αν αυτή η 
πρόταση, όποιο περιεχόμενο και όποιαν αξία έχει, θα εξεταστεί σήμερα με τη διαδικασία του κατ’ επείγοντος ή 
θα πάρει το δρόμο της, όπως πρέπει να πάρει το δρόμο της.  Η άποψή μας είναι ότι δεν έχει τίποτα που να 
καθιστά κατεπείγουσα αυτή την πρόταση και άρα δεχόμαστε την εισήγηση, πέραν των όσων επικαλέστηκε 
σωστά και ο Πρόεδρος της Βουλής και τα αναγνώσατε, δεν υπάρχει τίποτε που να την καθιστά κατεπείγουσα.  
Θα πρέπει να πάει να συζητηθεί εκεί που θα πρέπει να πάει να συζητηθεί.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ. 

 Κύριοι συνάδελφοι, έχω πρόταση να το θέσω σε ψηφοφορία, να τελειώνουμε, για να κερδίσουμε χρόνο. 

 Έχει κανένα που διαφωνεί; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να επαναλάβω και εγώ τη θέση του κόμματός μας, γιατί υποθέτω ότι όλοι 
μπήκαν στην ουσία του θέματος.  Ο Δημοκρατικός Συναγερμός από την πρώτη στιγμή και στις συσκέψεις 
αρχηγών και δημόσια και με την ψήφο μας εδώ στη Βουλή απαιτήσαμε τη δημοσιοποίηση της συγκεκριμένης 
λίστας, για να δει τελικά ο κόσμος περί τίνος πρόκειται.  Την ίδια ώρα και μετά από την επιστολή που έχουμε 
λάβει από τον Πρόεδρο της Βουλής, ο πρόεδρος του κόμματος επανέλαβε τη συγκεκριμένη θέση λέγοντας ότι 
πρέπει να υπερπηδηθούν όλα τα νομικά κωλύματα που προβάλλονται μέσα από τη γνωμοδότηση των τριών 
νομικών και αμέσως μετά να δημοσιοποιηθεί η λίστα.  Απ’ εκεί και πέρα, πεδίον δόξης λαμπρόν και για 
λαϊκισμό και για οτιδήποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Ο κ. Γιωργάλλας.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Λουκαΐδη, να πρωτολογήσουν οι συνάδελφοι. 

 Εν συντομία, σας παρακαλώ. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω, επειδή έχει ξεκινήσει μία διαδικασία στην ad hoc επιτροπή, που το πρώτο βήμα της ήταν το 
αίτημα να υπάρξει μία νομική γνωμάτευση και η οποία έχει παραδοθεί, το δεύτερο της βήμα ήταν να 
εκφράσουν οι πολιτικές δυνάμεις τις απόψεις τους επί του συγκεκριμένου νομικού κειμένου και το τρίτο που 
αναμένεται είναι να συζητηθεί στην ad hoc επιτροπή η αποφασιστικότητα και του ίδιου του προέδρου της να 
δοθεί η Λίστα Γιωρκάτζη στη δημοσιότητα.  Και, βέβαια, ακούγοντας και όλους τους συναδέλφους 
αντιλαμβάνεστε ότι υπάρχει πλέον η αποφασιστικότητα να δοθεί η Λίστα Γιωρκάτζη με τον τρόπο που θα 
αποφασιστεί από την ad hoc επιτροπή στη δημοσιότητα.  Επομένως, νομίζω, είναι πιο σωστό η απόφαση η 
συγκεκριμένη -την οποία πολύ σωστά εισηγείται το ΕΛΑΜ- να είναι απόφαση η οποία θα προκύψει από την 
ένωση όλων των πολιτικών δυνάμεων που συμμετέχουν, έτσι όπως έγινε την περασμένη φορά στην ad hoc 
επιτροπή, ώστε να υπάρχει μια ομοφωνία και μια ομογνωμία, για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε στη 
δημοσιοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, πολύ καθαρό. 

 Λοιπόν, σύντομα, κύριε Βότση. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα διερωτηθώ, για όσους λένε ότι δεν είναι κατεπείγον, πότε θα το συζητήσουμε;  Πότε είναι η επόμενη 
συνεδρίαση που μπορούμε να συζητήσουμε αυτό το θέμα, που παραμένει ανοιχτό εδώ και κάποιους μήνες;  Ο 
κόσμος μας έχει όλους στο στόχαστρο και λέμε να το δούμε μετά.  Μετά πότε;  Η επόμενη εβδομάδα είναι οι 
προϋπολογισμοί, κλείνει η Βουλή, να μην πω ότι μπορεί να μην περάσει ο προϋπολογισμός και να φάμε 
άλλους δυο μήνες να συζητούμε.  Πότε θα ανοίξει η Λίστα Γιωρκάτζη;  Μόνοι μας, με το να μην το συζητούμε 
σήμερα, να πούμε του κόσμου καθαρά ότι μιλούμε που του χρόνου πκιον και βλέπουμε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Λοιπόν, θέτω το θέμα σε ψηφοφορία, ότι αυτό δεν κρίνεται κατεπείγον, ως η εισήγηση του Προέδρου και 
να πάει στην ad hoc επιτροπή. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προτάσεως του Προέδρου της Βουλής;  Να πάει στην ad hoc, ότι δεν είναι 
επείγον. 

 Να καταμετρηθούν, σας παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εγώ απέχω.  Έχω έννομο συμφέρον, είμαι στη λίστα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, έξι κατά και πέντε αποχές, η λίστα παραπέμπεται στην ad hoc 
επιτροπή.* 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω μια δήλωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά και των τριών βουλευτών της ΕΔΕΚ έχουμε δώσει στη δημοσιότητα τη 
θέση μας και τα όσα αφορούν τη συμπερίληψή μας ή όχι στη Λίστα Γιωρκάτζη.  Θα μπορούσαν και οι 
υπόλοιποι βουλευτές αν ήθελαν να πράξουν ακριβώς το ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θέλω να κάνω ένα σχόλιο.  Επειδή πάλι θα ακουστούν διάφορα όταν θα περάσει λίγο ο χρόνος, η 
άμεση δημοσιοποίηση χρονολογείται ήδη εδώ και έξι μήνες.  Θα χρονολογηθεί για ακόμα τρεις μήνες, μέχρι να 
θυμηθούμε κάτι άλλο που να μας βολεύει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαγιάννη. 

 Το θέμα έληξε, αποφασίστηκε.  Τα σχόλια θα τα κάνετε εκεί που πρέπει. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί σε όλους σας. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής 
του 2021 Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.218-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί Αποβλήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.219-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

3.  Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της 
Διαδικασίας Συναίνεσης μετά από Ενημέρωση 
για Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και 
Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο Διεθνές 
Εμπόριο (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.220-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2021 Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.221-2020) 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

 

* Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν 
πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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5.  Ο περί του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων και 
του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Επενδύσεων και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.222-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6.  Οι περί Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας 
Λεμεσού (Σχέδια Υπηρεσίας) - Θέση 
Διευθυντή Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.116-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

7.  Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.117-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

Επανακαταθέσεις 

8.  Οι περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Εξώδικο Πρόστιμο και Διαδικασία) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.098-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

 

9.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.099-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

10.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.057-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

11.  Οι περί Θαλάσσιου Χωροταξικού Σχεδιασμού 
(Δημόσια Διαβούλευση) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.065-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

12.  Οι περί Θαλάσσιου Χωροταξικού Σχεδιασμού 
(Γενικές Διατάξεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.066-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

13.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.067-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

14.  Οι περί Τμήματος Περιβάλλοντος - Θέσεις 
Ανώτερου Τεχνικού και Τεχνικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.072-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

15.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Εγκατάσταση, Λειτουργία, Συντήρηση και 
Έλεγχος Εγκαταστάσεων Υγραερίου) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.074-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

16.  Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.075-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

17.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

18.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε 
Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο 
με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

19.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

20.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

21.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Γενικοί Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

22.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

23.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο 
Πρόωρης Εθελοντικής Αφυπηρέτησης 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

24.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό 
Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

25.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

26.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά 
Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

27.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών Προϊόντων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

28.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων στους 
Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών  

29.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

30.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

31.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Προαγωγές Μελών Πυροσβεστικής εκτός 
Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

32.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  
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33.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και 
άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

34.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων 
Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις 
Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη Τελμάτων και 
περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ Κυανίου) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

35.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

36.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

37.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

38.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

39.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για 
Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

40.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

41.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

42.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου Τομέα (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

43.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Έλεγχος Υποστατικών και 
Λήψη Δραστικών Μέτρων) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

44.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Πρόληψη 
Πνευμοκονίασης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.017-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

45.  Οι περί Διαχείρισης Θεμάτων Ασφάλειας και 
Υγείας στην Εργασία Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.026-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

46.  Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
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Ανώτερου Πολιτικού Μηχανικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.031-2020). 

Νομικών  

47.  Οι περί Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας 
των Δικαιωμάτων του Παιδιού - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού, 
Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας 
Δικαιωμάτων του Παιδιού Α΄, Λειτουργού 
Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας 
Δικαιωμάτων του Παιδιού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.032-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

48.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέσεις 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτή/τριας, 
Πρώτου/ης Νοσηλευτή/τριας, Ανώτερου 
Νοσηλευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.033-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

49.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση 
Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.034-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

50.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις Βοηθού Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτή 
και Πρώτου/ης Νοσηλευτή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.035-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

51.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Κατοχή και Πώληση Ζώων Συντροφιάς) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.036-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

  

52.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.048-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

53.  Οι περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές 
Διαφορές Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.049-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

54.  Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.052-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

55.  Οι περί Υπουργείου Άμυνας - Θέσεις 
Διευθυντή Άμυνας, Ανώτερου Λειτουργού 
Άμυνας και Λειτουργού Άμυνας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.041-2020). 

Υπουργό Άμυνας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών   

56.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.100-2020). 

57.  Οι περί Τμήματος Φορολογίας - Θέσεις 
Πρώτου Βοηθού Λειτουργού Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας και Ανώτερου Βοηθού 
Φορολογίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.101-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

58.  Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.102-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

59.  Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας - Θέσεις Διευθυντή, Πρώτου 
Κτηματολογικού Λειτουργού και Ανώτερου 
Κτηματολογικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.103-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

60.  Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση Βοηθού 
Λειτουργού Πολιτικής Άμυνας 1ης Τάξεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.104-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

61.  Ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΕ) 
αριθ. 910/2014 σχετικά με την ηλεκτρονική 
ταυτοποίηση και τις υπηρεσίες εμπιστοσύνης 
για τις ηλεκτρονικές συναλλαγές στην 
εσωτερική αγορά (Παροχή Ηλεκτρονικής 
Ταυτοποίησης) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.105-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

62.  Οι περί Αποβλήτων (Απόβλητα Ηλεκτρικού 
και Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.106-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

63.  Οι περί Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής 
Ταφής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.107-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

64.  Οι περί Αποβλήτων (Ηλεκτρικές Στήλες ή 
Συσσωρευτές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.108-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

65.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών (Πρόσληψη, Προαγωγή, 
Υπηρεσία και Πειθαρχικός Έλεγχος 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.091-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

66.  Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) - Θέση Βοηθού Λογιστικού 
Λειτουργού Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.092-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο κεφάλαιο πρώτο της ημερήσιας διάταξης, 
που είναι η νομοθετική εργασία.   Όλες οι εκθέσεις θα θεωρούνται ως αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Νόμος του 
2019».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Παρακαλείται η γραμματεύς να 
διαβάσει τον σκοπό. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθετικού πλαισίου βάσει του οποίου ορισμένες νομικές οντότητες δύναται υπό 
προϋποθέσεις να εγγραφούν ως κοινωνικές επιχειρήσεις, με απώτερο στόχο την ανάπτυξη μιας εναλλακτικής 
μορφής επιχειρηματικότητας στη Δημοκρατία. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών 
Επιχειρήσεων Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος  Παύλος Μυλωνάς 

 Ευανθία Σάββα Μαρίνος Σιζόπουλος, εκπροσωπώντας τον 

 Γιώργος Κάρουλλας κ. Κωστή Ευσταθίου 

 Ξένια Κωνσταντίνου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πανίκος Λεωνίδου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δεκαπέντε συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 2 Σεπτεμβρίου 2019 και 5 Οκτωβρίου 2020.  Στις 
συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Εφόρου 
Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη και της Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Υγείας, της Γενικής Διεύθυνσης 
Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης, του Γενικού Λογιστηρίου, της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας, της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού και της Κυπριακής Συνομοσπονδίας 
Οργανώσεων Αναπήρων. 

 Σημειώνεται ότι ο Επίτροπος Εθελοντισμού, παρ’ όλο που δεν κλήθηκε, υπέβαλε τις θέσεις του επί του 
νομοσχεδίου γραπτώς. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης παρευρέθηκαν και τα μέλη της επιτροπής Γιώργος Τ. 
Γεωργίου, Ανδρέας Κυπριανού, Κωστής Ευσταθίου και Λίνος Παπαγιάννης.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου βάσει του οποίου ορισμένες 
νομικές οντότητες, ήτοι εταιρείες, συνεργατικές εταιρείες και άλλης νομικής μορφής επιχειρήσεις, θα δύναται 
υπό προϋποθέσεις να εγγραφούν ως  κοινωνικές επιχειρήσεις, με απώτερο στόχο την ανάπτυξη μίας 
εναλλακτικής μορφής επιχειρηματικότητας στη Δημοκρατία. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο καθορίζονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Η αρμόδια αρχή, η οποία για τους σκοπούς του προτεινόμενου νόμου θα είναι η Γενική Διεύθυνση 
Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης. 

2. Το πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου και ειδικότερα οι νομικές οντότητες που ασκούν 
οικονομική δραστηριότητα και οι οποίες θα δύναται να λειτουργούν ως κοινωνικές επιχειρήσεις. 

3. Η υποχρέωση κατάρτισης και τήρησης Μητρώου Εγγραφής Κοινωνικών Επιχειρήσεων, στο οποίο θα 
καταχωρίζονται οι κοινωνικές επιχειρήσεις. 

4. Δύο κατηγορίες κοινωνικών επιχειρήσεων και ειδικότερα οι κοινωνικές επιχειρήσεις γενικού σκοπού και 
οι κοινωνικές επιχειρήσεις ένταξης, καθώς και οι προϋποθέσεις εγγραφής αυτών στο πιο πάνω 
αναφερόμενο μητρώο.   

5. Οι προϋποθέσεις τις οποίες μία επιχείρηση απαιτείται να πληροί, ώστε να δύναται  να εγγραφεί ως 
κοινωνική επιχείρηση γενικού σκοπού ή ως κοινωνική επιχείρηση ένταξης.   

6. Η διαδικασία εγγραφής στο πιο πάνω αναφερόμενο μητρώο των ενδιαφερόμενων επιχειρήσεων, καθώς 
και των υποχρεώσεων με τις οποίες οι εν λόγω επιχειρήσεις  οφείλουν να συμμορφώνονται. 

7. Η υποχρέωση επανεπένδυσης των κερδών των κοινωνικών επιχειρήσεων γενικού σκοπού σε 
συγκεκριμένο ποσοστό για σκοπούς επίτευξης του κύριου σκοπού λειτουργίας τους.  Σημειώνεται ότι, 
βάσει των προνοιών του νομοσχεδίου, κύριος σκοπός λειτουργίας των επιχειρήσεων που θα εγγραφούν 
ως κοινωνικές επιχειρήσεις γενικού σκοπού είναι η κοινωνική αποστολή, μέσω της προώθησης 
κοινωνικών ή/και περιβαλλοντικών δράσεων με γνώμονα το συμφέρον της κοινωνίας. 

8. Η υποχρέωση εργοδότησης σε ποσοστό κατ’ ελάχιστον σαράντα τοις εκατόν (40%) ατόμων που 
ανήκουν σε ευπαθείς ομάδες.  Σημειώνεται ότι, βάσει των προνοιών του νομοσχεδίου, κύριος σκοπός 
λειτουργίας των επιχειρήσεων που θα εγγραφούν ως κοινωνικές επιχειρήσεις ένταξης είναι η κοινωνική 
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αποστολή, μέσω της εργοδότησης ατόμων που ανήκουν σε ευπαθείς ομάδες. 

9. Τα αδικήματα για τα οποία θα ασκείται ποινική δίωξη και οι ποινές που θα επισύρει η διάπραξή τους.   

10. Η κατ’ εξουσιοδότηση νόμου έκδοση κανονισμών για τη ρύθμιση οποιουδήποτε θέματος χρήζει ή είναι 
δεκτικό καθορισμού, καθώς και για την καλύτερη εφαρμογή του εν λόγω νόμου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, 
οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, ώστε να αναπτυχθεί στην Κύπρο η κοινωνική 
επιχειρηματικότητα, η οποία κατά κανόνα εμπεριέχει το στοιχείο της επιδίωξης του συλλογικού οφέλους και 
στοχεύει στην επίλυση διάφορων κοινωνικών προβλημάτων.  Όπως επισημαίνεται, με τη θέσπιση της  
προτεινόμενης νομοθεσίας αναμένεται ότι θα καταστεί δυνατή η άντληση ευρωπαϊκών πόρων προς ενίσχυση 
της λειτουργίας των εν λόγω κοινωνικών επιχειρήσεων, οι οποίες στο πλαίσιο της κοινωνικής οικονομίας θα 
δύναται να παρέχουν υπηρεσίες γενικού συμφέροντος, όπως υγειονομική περίθαλψη, παιδική μέριμνα, 
εκπαιδευτικές υπηρεσίες κ.λπ. 

 Με βάση τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, οι κοινωνικές επιχειρήσεις διαφέρουν από τις συμβατικές 
επιχειρήσεις, καθότι κύριος σκοπός λειτουργίας τους είναι η εκπλήρωση κοινωνικής αποστολής, μέσω της 
προώθησης κοινωνικών ή/και περιβαλλοντικών δράσεων ή μέσω της εργοδότησης σε μεγάλο ποσοστό 
ατόμων που αντιμετωπίζουν αντικειμενικές δυσκολίες στην εξεύρεση εργασίας.  Συναφώς, η υιοθέτηση του 
προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου αναμένεται ότι θα επιφέρει θετικά αποτελέσματα κοινωνικού και 
περιβαλλοντικού χαρακτήρα. 

 Όπως περαιτέρω προκύπτει από τα κατατεθέντα στοιχεία, οι εν λόγω επιχειρήσεις θα έχουν τη 
δυνατότητα να προσφέρουν αγαθά και υπηρεσίες τα οποία σήμερα δεν προσφέρονται από το κράτος και ως εκ 
τούτου τα αποτελέσματα επί της οικονομίας και της κοινωνίας θα είναι εξαιρετικής σημασίας.  Ιδιαίτερα, με την 
εργοδότηση προσώπων που συγκαταλέγονται στις ευπαθείς ομάδες αναμένεται ότι θα αυξηθεί σε 
συγκεκριμένους τομείς η απασχόληση προσώπων τα οποία δεν καθίσταται εφικτό να εργοδοτηθούν 
διαφορετικά από επιχειρήσεις, ενώ σε μεταγενέστερο στάδιο θα ληφθούν πολιτικές αποφάσεις για τη χορήγηση 
φορολογικών ελαφρύνσεων ή/και επιχορηγήσεων από το κράτος προς τις εν λόγω κοινωνικές επιχειρήσεις.   

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους ζητήματα που άπτονται 
της εφαρμογής του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου και συναφώς ζητήθηκαν από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις.   

 Τα ζητήματα τα οποία αποτέλεσαν αντικείμενο ιδιαίτερης συζήτησης από την επιτροπή εντοπίζονται στα 
ακόλουθα: 

1. Στις νομικές οντότητες που θα εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου και οι οποίες 
θα δύναται να εγγραφούν ως κοινωνικές επιχειρήσεις. 

2. Στην ανάγκη ως αρμόδια αρχή για σκοπούς του προτεινόμενου νόμου να καθοριστεί ότι θα είναι η 
Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών αντί η Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού 
και Ανάπτυξης, που είχε αρχικά προταθεί με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

3. Στο ποσοστό των εσόδων της επιχείρησης, το οποίο θα απαιτείται να προέρχεται από επιχειρηματική 
δραστηριότητα, προκειμένου αυτή να δύναται να εγγραφεί ως κοινωνική επιχείρηση. 

4. Στο ύψος των αμοιβών των διοικητικών στελεχών και των υπαλλήλων των κοινωνικών επιχειρήσεων. 

5. Στο ποσοστό επανεπένδυσης των κερδών για την επίτευξη του κύριου σκοπού λειτουργίας των 
κοινωνικών επιχειρήσεων. 

6. Στις προβλεπόμενες προϋποθέσεις για την εργοδότηση ατόμων που ανήκουν σε ευπαθείς ομάδες του 
πληθυσμού και στον καθορισμό των υπό αναφορά ομάδων για τους σκοπούς του προτεινόμενου νόμου. 

7. Στην ανάγκη διενέργειας ελέγχων για τη διακρίβωση της τήρησης των προβλεπόμενων για την εγγραφή 
στο υπό αναφορά μητρώο προϋποθέσεων. 

8. Στην ανάγκη εισαγωγής ρυθμίσεων με τις οποίες θα αποφεύγεται η έμμεση μεταφορά κερδών μεταξύ 
συνδεδεμένων ή συνεργαζόμενων εταιρειών. 

9. Στην εισαγωγή ρυθμίσεων σε σχέση με τη διάθεση τυχόν κερδών ή πλεονάσματος, σε περίπτωση 
εκούσιας διάλυσης ή αναγκαστικής εκκαθάρισης της κοινωνικής επιχείρησης. 

10. Στη δυνατότητα επιβολής διοικητικού προστίμου, σε περίπτωση χρήσης του όρου «κοινωνική 
επιχείρηση», χωρίς να έχει προηγηθεί σχετική εγγραφή στο υπό αναφορά μητρώο. 

11. Στην ανάγκη εισαγωγής ρυθμίσεων για σκοπούς διασφάλισης της αποτελεσματικής λειτουργίας των 
κοινωνικών επιχειρήσεων στο πλαίσιο της  τήρησης αυστηρών νομικών κανόνων. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, στο πλαίσιο της μελέτης του νομοσχεδίου κατατέθηκαν από τις διάφορες 
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πλευρές απόψεις, εισηγήσεις και επιφυλάξεις τόσο σε σχέση με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου όσο και σε σχέση με επιμέρους πρόνοιες αυτού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να προχωρήσει σε επαναδιατύπωση μεγάλου μέρους του κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε αφενός ως αρμόδια 
αρχή για τους σκοπούς του προτεινόμενου νόμου να καθοριστεί η Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών και 
αφετέρου ως κοινωνικές επιχειρήσεις να δύναται να εγγραφούν μόνο οντότητες που ασκούν οικονομική 
δραστηριότητα και έχουν συσταθεί δυνάμει άλλου ειδικού νόμου, ήτοι εταιρείες, συνεργατικές εταιρείες και 
συνεταιρισμοί.  Παράλληλα, αποφάσισε να επιφέρει στο κείμενο του προτεινόμενου νόμου περαιτέρω 
τροποποιήσεις, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική η εφαρμογή του και να επέλθουν οι δέουσες βελτιώσεις 
από νομοτεχνικής πλευράς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, κατά πλειοψηφία της 
προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Κοινωνικών Επιχειρήσεων Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ευανθία Σάββα Μαρίνος Μουσιούττας 

 Γιώργος Κάρουλλας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ξένια Κωνσταντίνου Γιώργος Περδίκης 

 Πανίκος Λεωνίδου  

 Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέδιο υποβλήθηκε στην ολομέλεια της Βουλής για ψήφιση στις 
30 Οκτωβρίου 2020 με σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, ημερομηνίας 29 
Οκτωβρίου 2020.  Ωστόσο, η ολομέλεια του σώματος αποφάσισε την αναβολή της συζήτησής του, με σκοπό 
την επανεξέτασή του από την επιτροπή, προκειμένου να διευκρινιστούν περαιτέρω ορισμένα ζητήματα 
αναφορικά με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επανεξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο, ύστερα από την 
αναβολή της συζήτησής του με απόφαση της ολομέλειας του σώματος, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 30 Νοεμβρίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών και εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, του Υπουργείου Υγείας και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  To Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις εν λόγω συνεδρίες. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός και οι επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου, καθώς και τα ζητήματα που 
απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής του περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της 
επιτροπής.  

 Υπενθυμίζεται ότι σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου βάσει του 
οποίου ορισμένες νομικές οντότητες, ήτοι εταιρείες, συνεργατικές εταιρείες και άλλης νομικής μορφής 
επιχειρήσεις, υπό προϋποθέσεις θα μπορούν να εγγραφούν ως κοινωνικές επιχειρήσεις, με απώτερο στόχο 
την ανάπτυξη μίας εναλλακτικής μορφής επιχειρηματικότητας στη Δημοκρατία. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή αντικείμενο ιδιαίτερης 
συζήτησης αποτέλεσαν τα ακόλουθα ζητήματα: 

1. Κατά πόσο κρίνεται αναγκαία η αναθεώρηση ορισμένων προνοιών του νομοσχεδίου, σύμφωνα με τις 
οποίες κάθε κοινωνική επιχείρηση ένταξης οφείλει να εργοδοτεί κατ’ ελάχιστον σαράντα τοις εκατόν 
(40%) άτομα τα οποία ανήκουν σε ευπαθείς ομάδες και συναφώς κατά πόσο πρέπει να καθορισθεί ότι 
υπό ορισμένες προϋποθέσεις τέτοιες επιχειρήσεις οφείλουν να εργοδοτούν σε ποσοστό κατ’ ελάχιστον 
δέκα τοις εκατόν (10%) άτομα με αναπηρία και κατ’ ελάχιστον τριάντα τοις εκατόν (30%) άτομα που 
ανήκουν σε άλλες ευπαθείς ομάδες όπως αυτές καθορίζονται για τους σκοπούς του προτεινόμενου 
νόμου. 

2. Κατά πόσο κρίνεται αναγκαία η συμπερίληψη των οροθετικών, ήτοι των φορέων στον ιό της ανθρώπινης 
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ανοσοανεπάρκειας (HIV), οι οποίοι είναι εγγεγραμμένοι στο τηρούμενο από το Υπουργείο Υγείας 
σχετικό μητρώο, όπως και των ατόμων που πάσχουν από θαλασσαιμία στα άτομα τα οποία για τους 
σκοπούς του προτεινόμενου νόμου συγκαταλέγονται στις ευπαθείς ομάδες.  

Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, τοποθετούμενη σε ερώτημα της επιτροπής 
κατά πόσο συμφωνεί με την υιοθέτηση σχετικής νομοθετικής ρύθμισης, ώστε οι κοινωνικές επιχειρήσεις 
ένταξης να εργοδοτούν κατ’ ελάχιστον δέκα τοις εκατόν (10%) άτομα με αναπηρία, και ειδικότερα κατά πόσο 
τέτοια ρύθμιση συνάδει με τις διατάξεις του άρθρου 28 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, το οποίο 
κατοχυρώνει το δικαίωμα στην ισότητα ενώπιον του νόμου, της διοίκησης και της δικαιοσύνης, καθώς και το 
δικαίωμα για ίση προστασία και μεταχείριση, δήλωσε ότι η θέσπιση ειδικών διατάξεων ως θετικής δράσης για 
την πρόσληψη ατόμων με αναπηρίες στις κοινωνικές επιχειρήσεις δεν αντίκειται στις προαναφερθείσες 
διατάξεις του συντάγματος.  

Όπως η ίδια πιο πάνω εκπρόσωπος επισήμανε, η υιοθέτηση θετικών μέτρων, με στόχο την ένταξη των 
ατόμων με αναπηρίες στην αγορά εργασίας και στην επιχειρηματική δραστηριότητα, προβλέπεται από τις 
διατάξεις του περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμου, σύμφωνα με τον οποίο είναι επιτρεπτή η ευνοϊκότερη 
μεταχείριση των εν λόγω ατόμων στην απασχόληση ως ειδικού μέτρου που συμβάλλει στην επαγγελματική 
αποκατάσταση των ατόμων με αναπηρίες ή/και στην αντιστάθμιση της μειονεκτικής θέσης στην οποία 
βρίσκονται τα άτομα αυτά λόγω της αναπηρίας τους.  Παρά ταύτα, εξέφρασε την άποψη ότι η υιοθέτηση της εν 
λόγω ρύθμισης ενδέχεται να μη λειτουργήσει στην πράξη αποτελεσματικά, τουλάχιστον σε ορισμένες 
περιπτώσεις, δεδομένου ότι ενδέχεται σε τέτοια περίπτωση να μην επιτυγχάνεται η πλήρωση της αποστολής 
των κοινωνικών επιχειρήσεων λόγω της φύσης των εργασιών τους. 

Οι υπόλοιπες πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής εξέφρασαν τη 
σύμφωνη γνώμη τους με τις ως άνω προταθείσες εισηγήσεις, ώστε να επέλθουν στο κείμενο του νομοσχεδίου 
οι πιο πάνω αναφερόμενες τροποποιήσεις.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να ενσωματώσει στο κείμενο του νομοσχεδίου τις υπό αναφορά τροποποιήσεις, ώστε αφενός να καθορισθεί ότι 
οι κοινωνικές επιχειρήσεις ένταξης θα εγγράφονται στο Μητρώο Εγγραφής Κοινωνικών Επιχειρήσεων, εφόσον, 
μεταξύ άλλων προϋποθέσεων που απαιτείται να πληρούν, εργοδοτούν σε ποσοστό κατ’ ελάχιστον δέκα τοις 
εκατόν (10%) άτομα με αναπηρία, και αφετέρου να περιληφθούν οι οροθετικοί και οι θαλασσαιμικοί στις 
ευπαθείς ομάδες που καθορίζονται για τους σκοπούς του προτεινόμενου νόμου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, 

κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή της Συνεργασίας Δημοκρατικών Δυνάμεων, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου 
και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει μια τροπολογία του κ. Περδίκη.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να ετοιμάσω κατάλογο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ξεκινούμε από τους εισηγητές, που είναι ο κ. Θεοπέμπτου.  Ναι, καταγράψετέ τους. 

 Ενόψει του βεβαρημένου της ημερησίας διατάξεως, θα παρακαλέσω να είμαστε συνοπτικοί και επί του 
θέματος, για να αντέξουμε στην πορεία του χρόνου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το σύνταγμα λέει ότι συμφωνεί ο Κουλίας στο να…  Αν θέλετε, ακούστε.  Επειδή έχω πολλή υπομονή, 
μπορεί να το πάρουμε και μέχρι αύριο!  Απλώς, σας επισημαίνω ποια είναι η επιθυμία του σώματος γενικώς.  
Αν θέλετε ειδικώς από τον Κουλία, έχετε όση ώρα θέλετε, μέχρι να κράξουν οι πετεινοί! 

 Να ξεκινήσουμε με τον κ. Θεοπέμπτου, για να μην καθυστερούμε. 

 Να προσέλθει η λίστα, σας παρακαλώ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 
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 Ευχαριστώ, πρόεδρε.  Πρέπει να τονίσουμε ότι μπορεί να είμαστε η τελευταία χώρα στην Ευρώπη όσον 
αφορά το ότι δεν είχαμε μέχρι τώρα ένα θεσμικό πλαίσιο για τη λειτουργία των κοινωνικών επιχειρήσεων.  Είναι 
περίπου δέκα χρόνια που ταλαιπωρούμαστε με ιδέες, νομοσχέδια που πηγαίνουν και έρχονται και είναι μεγάλη 
η χαρά μου που τελικά φθάσαμε στο σημείο να ψηφίζουμε τον νόμο για τις κοινωνικές επιχειρήσεις, με τον 
οποίο αναμένω ότι, αν πραγματικά η κυβέρνηση θέλει να τις προωθήσει, θα έχουμε μια σοβαρότατη αλλαγή σε 
πολλά θέματα που αφορούν την Κύπρο κοινωνικά, αλλά και περιβαλλοντικά, γιατί οι κοινωνικές επιχειρήσεις 
δίνουν μια μεγάλη ευκαιρία σε πολλούς να βρουν εργασία. 

 Χρειάζεται όμως, για να γίνει αυτό πραγματικότητα, πέρα από το γεγονός ότι πρέπει να ψηφίσουμε τον 
νόμο σήμερα, να έρθει και η κυβέρνηση με ορισμένες αλλαγές σε άλλες νομοθεσίες.  Να τονίσω, για 
παράδειγμα, ότι η σημασία του νόμου για τις κοινωνικές επιχειρήσεις ενισχύεται από το γεγονός ότι πρέπει η 
κυβέρνηση, με βάση την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να μπορεί να αναθέσει δουλειά σε τούτες τις 
επιχειρήσεις, χωρίς να βγαίνει σε προσφορές.  Άρα, χρειάζεται το λεκτικό του νόμου για τις δημόσιες συμβάσεις 
να διορθωθεί, γιατί αυτή τη στιγμή δεν είναι ξεκάθαρο και σωστό.  Ο τρόπος που το μεταφέραμε τότε ήταν γιατί 
δεν είχαμε κοινωνικές επιχειρήσεις. 

 Και τέλος να τονίσω ότι όσον αφορά τα βοηθήματα περιμένουμε από την κυβέρνηση ότι θα πάρει μια 
σειρά από μέτρα, τα οποία παίρνουν και οι άλλες οι χώρες, για να προωθήσουν τις κοινωνικές επιχειρήσεις. 

 Κλείνω, λέγοντας ότι την τροπολογία θα την υποστηρίξει ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Toν λόγο έχει ο συνάδελφος ο Πανίκος Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός ότι ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών έχουμε συνεδριάσει πάρα πολλές φορές 
και οφείλω να συγχαρώ ιδιαίτερα την πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής μας για την υπομονή να συζητούμε 
για πολλές ώρες, μέχρι να καταλήξουμε σε αυτό το νομοσχέδιο.  Πρόκειται για έναν καινούριο θεσμό που 
προβλέπεται μέσα από αυτό το νομοσχέδιο και έχει ένα διπλό σκοπό.  Οφείλουμε να παρουσιάσουμε κάποια 
στοιχεία, για να μπορεί να κατανοήσει και το σώμα, αλλά και η κοινωνία, τι είναι ακριβώς αυτές οι κοινωνικές 
επιχειρήσεις.  Όπως έχω αναφέρει, πρόκειται για έναν καινούριο θεσμό με διπλό σκοπό.  Αφενός με την 
εμπορική δραστηριότητά τους αυτές οι επιχειρήσεις θα δημιουργούν έσοδα και κέρδη, αφετέρου και 
παραλλήλως θα εξυπηρετούν έναν κοινωνικό σκοπό.  Οι κοινωνικές επιχειρήσεις διαφέρουν από τις 
συμβατικές επιχειρήσεις στον σκοπό και στις επιδιώξεις τους.   

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινωνική επιχειρηματικότητα αρχίζει να εμφανίζεται τις τελευταίες δύο δεκαετίες στην 
Ευρώπη με στόχο να καλύψει την ανικανοποίητη ζήτηση σε κοινωνικές παροχές και να αντιμετωπίσει 
προβλήματα εργασιακής ενσωμάτωσης.  Βασικό εργαλείο της κοινωνικής οικονομίας αποτελεί η κοινωνική 
επιχείρηση.  Όπως όλες οι επιχειρήσεις, έτσι και οι κοινωνικές έχουν να αντιμετωπίσουν τον ανταγωνισμό και 
τις μεταβολές στο κοινωνικοοικονομικό περιβάλλον, με στόχο τη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητά τους.  Τέτοιου 
είδους επιχειρήσεις κοινωνικής δράσης μπορεί να αναπτυχθούν από νέους επιστήμονες με πρωτοποριακά, 
συνεταιρικά σχήματα παραγωγής ή προσφοράς υπηρεσιών σε αντικείμενα της εξειδίκευσής τους, όπως 
γεωπόνοι, κτηνίατροι, αρχιτέκτονες, περιβαλλοντολόγοι, νοσηλευτές, κοινωνικοί λειτουργοί κ.λπ.  Από γυναίκες 
επίσης με συνεργασίες εταιρικές, ιδιαίτερα στην ύπαιθρο, σε είδη παραδοσιακών τεχνοτροπιών ή ποιοτικών 
βιολογικών καλλιεργειών.  Από αγρότες, και περισσότερο από τους νέους, με μορφές βιολογικών προϊόντων, 
φαρμακευτικών και καλλυντικών φυτών κ.λπ.  Από άτομα με αναπηρία με σύσταση τέτοιων εταιρειών 
κοινωνικού σκοπού και αλληλοστήριξης.  Μια βασική υποχρέωση που απορρέει από τη σύσταση και εγγραφή 
μιας κοινωνικής επιχείρησης, όπως τελικά έχουμε καταλήξει και είναι πολύ σημαντικό να αναφέρω, είναι αυτή 
της υποχρέωσης εργοδότησης σε ποσοστό κατ’ ελάχιστον σαράντα τοις εκατόν ατόμων που ανήκουν σε 
ευπαθείς ομάδες.   

 Κύριε Πρόεδρε, μεγάλη συζήτηση έγινε για τον καθορισμό της αρμόδιας αρχής για σκοπούς του 
προτεινόμενου νόμου, η οποία, μετά και από εισήγηση της επιτροπής Εσωτερικών, καθορίστηκε να είναι η 
Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών, αντί η Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων Συντονισμού και 
Ανάπτυξης που είχε αρχικά προτείνει η κυβέρνηση.  Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα στηρίξαμε ότι αρμόδια αρχή 
θα πρέπει να είναι η Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών.  Γιατί;  Με βάση διάφορες γνωμοδοτήσεις, συστάσεις 
και εκθέσεις διεθνών οργανισμών είναι κοινά αποδεκτό ότι ο συνεργατικός θεσμός, παρ’ όλο που στην Κύπρο 
διαλύθηκε, αποτελεί βασικό πυλώνα της κοινωνικής οικονομίας.  Επίσης από το γεγονός ότι τα χαρακτηριστικά 
των κοινωνικών επιχειρήσεων καθορίζονται από τον χάρτη αρχών της κοινωνικής οικονομίας. 

 Τέλος, η δραστηριοποίηση μιας συνεργατικής εταιρείας έχει κατά κανόνα είτε άμεσα είτε έμμεσα θετικό 
κοινωνικό αντίκτυπο που ουσιαστικά συνάδει με τον χαρακτηρισμό των κοινωνικών επιχειρήσεων.  Ασφαλώς 
και δε θα μπορούσαμε να παραλείψουμε, έστω και συμβολικά, να αναθέσουμε στον συνεργατισμό αυτή την 
αρμοδιότητα, με την ευχή ότι το συντομότερο θα αναληφθούν πρωτοβουλίες για αναβίωσή του, κύριε Πρόεδρε. 
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 Για όλους τους πιο πάνω λόγους και άλλους πολλούς θα στηρίξουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και θα 
υποστηρίξουμε και την τροπολογία που προτείνει ο κ. Θεοπέμπτου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστούμε πολύ. 

 Κύριε Περδίκη, έχετε τον λόγο να εξηγήσετε. 

 Κυρία Γεωργιάδου, σας είδα, έχετε καταγραφεί. 

 Κύριε Περδίκη, θα ξεκινήσετε τώρα; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Nαι, ναι.  Θέλω απλά να εξηγήσω πολύ σύντομα την τροπολογία, αλλά και να ευχαριστήσω τα μέλη της 
επιτροπής Εσωτερικών, γιατί ταλαιπωρήθηκαν λίγο με αυτή την τροπολογία, όμως αυτή η ταλαιπωρία ήταν 
τελικά θετική, είχε θετικό πρόσημο, γιατί κατέληξε στο να βελτιώσει την αρχική μου τροπολογία και να την κάνει 
συμβατή με την κυπριακή πραγματικότητα και την κυπριακή νομοθεσία.  Αυτή η τροπολογία λέει πάρα πολύ 
απλά, κύριε Πρόεδρε, ότι για ένα μέρος απ’ αυτές τις κοινωνικές επιχειρήσεις με τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά 
που τις διακρίνει, εκεί που υπήρχε η αρχική δέσμευση το 40% των εργαζομένων, των υπαλλήλων, των 
απασχολούμενων τελικά να προέρχεται από τις ευάλωτες ομάδες των πολιτών, υπάρχει μια ειδική εισήγηση, 
ούτως ώστε τουλάχιστον το ένα τέταρτο αυτών, το δέκα τοις εκατόν δηλαδή, αν υπάρχουν ενδιαφερόμενοι ή 
ενδιαφερόμενες που να πληρούν τα προσόντα και ο αριθμός είναι ικανός, δηλαδή να είναι δέκα τουλάχιστον οι 
εργαζόμενοι, το δέκα τοις εκατόν να προέρχεται από την ομάδα των αναπήρων, όπως έχει καθιερωθεί τα 
τελευταία χρόνια και στη δημόσια υπηρεσία. 

 Το πιο σημαντικό, κύριε Πρόεδρε, όμως από νομικής άποψης ήταν μια γνωμάτευση που πήραμε από 
τον Γενικό Εισαγγελέα, από τη Νομική Υπηρεσία και θέλω να το πω αυτό, γιατί είναι η πρώτη φορά, σύμφωνα 
με το οργανωμένο αναπηρικό κίνημα, που η Νομική Υπηρεσία γνωματεύει ότι είναι συμβατές κατά το σύνταγμα 
οι εισηγήσεις για θετική διάκριση υπέρ των αναπήρων σε όλες τις νομοθεσίες.  Άρα, ανοίγει ο δρόμος για 
όλους, και ιδιαίτερα αυτούς και αυτές που θα είναι στη νέα Βουλή, να προχωρήσουν σε νομοθεσίες που θα 
κατοχυρώνουν το δικαίωμα της θετικής διάκρισης για άτομα με αναπηρίες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Περδίκη. 

 Τον λόγο έχει η συνάδελφος η Ρούλα Γεωργιάδου, κατ’ εξαίρεση. 

ΡΟΥΛΑ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ: 

 Ως άνθρωπος που έχω περάσει από το μονοπάτι αυτό χαιρετίζω και εγώ το νομοσχέδιο για τις 
κοινωνικές επιχειρήσεις με το οποίο άτομα που δεν είχαν τη στήριξη τόσα χρόνια θα βοηθηθούν να ενταχθούν 
και να έχουν μια κανονική ζωή, αφού το σαράντα τοις εκατόν των θέσεων αυτών θα καταλαμβάνονται 
αναγκαστικά από άτομα με αναπηρίες, όπως καρκινοπαθείς, παραπληγικοί, με ALS, με κατά πλάκα 
σκλήρυνση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ την κ. Γεωργιάδου. 

 Τον λόγο έχει η συνάδελφος η Ελένη Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ.  Νομίζω λέχθηκαν ήδη τα πιο σημαντικά από τους προηγούμενους συναδέλφους.  
Επιτέλους είναι ενώπιόν μας για ψήφιση αυτή η νομοθεσία.  Και το «επιτέλους» δεν είναι εξ υπαιτιότητας της 
Βουλής.  Η επιτροπή Εσωτερικών συζήτησε το θέμα σε περισσότερες από είκοσι συνεδριάσεις.  Καταλήξαμε 
όμως -και νομίζω ότι καταλήξαμε σωστά- σε έναν θεσμό ο οποίος είναι καινούριος, αλλά είναι σημαντικός.  
Είναι σημαντικός, διότι έχει έντονο κοινωνικό χαρακτήρα.  Μια επιχείρηση η οποία αποδίδει τα κέρδη της σε 
μεγάλο βαθμό πίσω στην ίδια την κοινωνία και μια επιχείρηση η οποία δημιουργεί ευκαιρίες εργοδότησης 
ατόμων που υπό άλλες συνθήκες πιθανόν να έμεναν μια ζωή στο περιθώριο.  

 Σε αυτές τις ομάδες που περιλαμβάνονται στο παράρτημα είναι τα άτομα με αναπηρίες, είναι τα άτομα 
που παίρνουν το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, είναι αποφυλακισθέντες, που η προκατάληψη δεν τους αφήνει 
να βρουν εύκολα δουλειά, οροθετικοί, μονογονιοί και μια σειρά άλλων συμπατριωτών μας που μέσω τούτου 
του θεσμού μπορούν να αποκτήσουν πάλι μια συμμετοχή στην κοινωνία που και να τους αποδίδει οικονομικά, 
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αλλά κυρίως να τους δίνει την αξιοπρέπεια που δικαιούνται. 

 Όπως κάθε νέος θεσμός, αγαπητέ πρόεδρε, επιτρέψτε μου να το πω, έχει πολλά περιθώρια 
καταχρήσεων και εκμετάλλευσης.  Και επειδή τους τελευταίους μήνες ιδιαίτερα μας απασχολούν άλλες 
καταχρήσεις, άλλοι θεσμοί που έγιναν αντικείμενο εκμετάλλευσης, θέλω να υπογραμμίσω πόσο σημαντικό είναι 
οι αρμόδιες αρχές στην εφαρμογή τούτης της νομοθεσίας και αυστηρές να είναι και τον έλεγχο τον απαιτούμενο 
να κάμνουν, ώστε να μην αποβούν οι κοινωνικές επιχειρήσεις όχημα για οποιονδήποτε θέλει να εκμεταλλευτεί 
τούτο τον θεσμό. 

 Να μου επιτρέψετε να κάνω ένα σχόλιο για την τροπολογία.  Νομίζω ο συνάδελφος εσυγχύστηκεν.  
Επειδή πηγαίναν και έρχονταν πολλά χαρτιά, η τροπολογία δεν είναι τούτη.  Τούτο που εξήγησε ο κ. Περδίκης, 
δηλαδή το δέκα τοις εκατόν που θα εργοδοτεί μια κατηγορία τούτων των κοινωνικών επιχειρήσεων να 
προέρχεται από τα άτομα με αναπηρίες, ήταν εισήγηση του κ. Περδίκη, υιοθετήθηκε από την επιτροπή και 
ενσωματώθηκε στη νομοθεσία.  Και νομίζω ότι είναι σημαντική βελτίωση.  Η τροπολογία είναι σε ένα άλλο 
σημείο, το οποίο να μου επιτρέψετε να εξηγήσω και να εξηγήσω και γιατί δε θα την ψηφίσουμε. 

 Με την τροπολογία ο κ. Περδίκης εισηγείται να αντικατασταθεί ο ορισμός «άτομα με αναπηρίες» που 
περιλαμβάνεται στο παράρτημα από τον ορισμό του περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμου με τον ορισμό που 
προβλέπει ο κυρωτικός νόμος, η σύμβαση δηλαδή για τα δικαιώματα των ατόμων με αναπηρίες.  Γιατί δε θα 
την ψηφίσουμε;  Γιατί ο ρόλος του παραρτήματος είναι να βοηθά τις αρμόδιες αρχές στο να ελέγχουν ότι 
πραγματικά τούτο το δέκα τοις εκατόν που εργοδοτείται σε κοινωνικές επιχειρήσεις είναι άτομα με αναπηρίες.  
Αυτός ο έλεγχος δεν μπορεί παρά να βασίζεται στον νόμο που εφαρμόζει η Κυπριακή Δημοκρατία, όταν 
καθορίζει τον άλφα ή τον βήτα ως άτομο με αναπηρίες.  Άρα, θεωρώ ότι είναι λάθος η τροπολογία σε ό,τι 
αφορά το παράρτημα της συγκεκριμένης νομοθεσίας που συζητούμε.  Επί της ουσίας ο κ. Περδίκης όμως έχει 
δίκαιο.  Έχουμε κυρώσει μια σύμβαση με έναν ορισμό πολύ πιο σωστό, αν με ρωτάτε, έναν ορισμό που δείχνει 
σεβασμό στα άτομα με αναπηρίες. 

 Και επειδή δεν είναι η πρώτα φορά που προέκυψε τούτη η συζήτηση και επειδή είναι λάθος ο τόπος 
τούτης της τροπολογίας, έχουμε καταθέσει σήμερα, θα είδατε συνάδελφοι, μαζί με τον συνάδελφο τον Ανδρέα 
τον Φακοντή, έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου, για να αλλάξει η ερμηνεία που δίνει ο νόμος περί ατόμων με 
αναπηρίες, για να λήξει αυτή η συζήτηση μια και καλή και θα παρακαλούσα την επιτροπή Εργασίας να το 
συζητήσει όσο το δυνατό πιο σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Μαύρου. 

 Το λοιπόν, θα πάμε στη συνάδελφο την Ξένια Κωνσταντίνου. 

 Κυρία Κωνσταντίνου, έχετε τον λόγο. 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Γεια σας, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ που μου δίνετε τον λόγο. 

 Κοιτάξετε, θέλω με τη σειρά μου να χαιρετίσω, καταρχάς, το γεγονός ότι σήμερα έχουμε ένα νομοθετικό 
πλαίσιο το οποίο κατοχυρώνει μια νέα μορφή επιχειρηματικότητας, η οποία μάλιστα δεν είναι απλά μια νέα 
μορφή, αλλά είναι μια μορφή η οποία διασυνδέει την κοινωνική επιχειρηματικότητα με την ίδια την αγορά 
εργασίας και ειδικότερα με την πρόσληψη και τη δημιουργία πολλών νέων θέσεων εργασίας για τις ευπαθείς 
ομάδες του πληθυσμού.  Και στις ευπαθείς ομάδες πλέον περιλαμβάνονται και οι μονογονιοί και οι 
αποφυλακισθέντες και οι πρώην ουσιοεξαρτώμενοι, οπότε έχει το ιδιαίτερό της ενδιαφέρον.  Πέραν αυτού 
όμως, θεωρώ ότι αποτελεί σήμερα και μία ελκυστική μορφή επιχειρηματικότητας, ιδιαίτερα για τη νέα γενιά και 
για την καινοτομία την οποία αναπτύσσει η νέα γενιά, οπότε γι’ αυτό τον λόγο επιθυμώ καταρχάς να συγχαρώ 
το Υπουργείο Εσωτερικών για το γεγονός ότι έχει πάρει την πρωτοβουλία και έχει καταθέσει αυτό το 
νομοσχέδιο στη Βουλή, καθώς επίσης και τους συναδέλφους στην επιτροπή Εσωτερικών με τους οποίους 
αντιλαμβάνομαι ότι το συζητήσαμε όλοι μας με θετική διάθεση. 

 Θα συμφωνήσω ότι αυτό το οποίο σήμερα αποτελεί το διακύβευμα, μετά από την ψήφισή του από τη 
Βουλή αυτού του νέου νομοθετικού πλαισίου, είναι βεβαίως να δοθούν και τα απαραίτητα φορολογικά κίνητρα, 
καθώς και χορηγίες, ούτως ώστε να μπορέσει να δημιουργήσει από την αρχή πολλές ευημερούσες κοινωνικές 
επιχειρήσεις.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Κωστής Ευσταθίου. 

 Κύριε Ευσταθίου, έχετε τον λόγο.  Και να ετοιμάζεται ο κ. Κάρουλλας. 
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ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ασφαλώς, το ζήτημα των ατόμων με αναπηρία το οποίο ηγέρθη -και πολύ σωστά ηγέρθη σήμερα- 
απασχολεί όλους και βρίσκομαι στην ευχάριστη θέση να πληροφορήσω το σώμα ότι η ΕΔΕΚ θα καταθέσει τον 
Ιανουάριο πρόταση νόμου, με την οποία όλες οι εταιρείες, είτε αυτές είναι κοινωνικές είτε εμπορικές είτε 
οτιδήποτε άλλο, οι οποίες εργοδοτούν άτομα με αναπηρία οποιασδήποτε μορφής θα πρέπει να τυγχάνουν 
φορολογικών ελαφρύνσεων.  Αυτή και αν είναι μια ρηξικέλευθη πρόταση και ελπίζω το σώμα να μας δώσει τη 
μεγάλη χαρά να υπερψηφίσει. 

 Αναφορικά τώρα με την ουσία του ζητήματος, ασφαλώς και οι κοινωνικές επιχειρήσεις αποτελούν 
κατάκτηση σε ένα κράτος δικαίου με κοινωνική διάσταση όπως είναι ή θα έπρεπε τουλάχιστον να είναι η 
Κύπρος.  Όμως, όπως είναι διατυπωμένο το νομοσχέδιο που θα ψηφιστεί σε νόμο δε μας βρίσκει σύμφωνους 
και γι’ αυτό τον λόγο με βαριά καρδιά θα το καταψηφίσουμε και θα εξηγήσω για ποιο λόγο.  Πρώτον, δε 
θεωρούμε -ίσως και η ιδεολογία μας να μας επιτάσσει- ότι οι εταιρείες με μετοχές οι οποίες κυνηγούν ή 
προσδοκούν κέρδος βρίσκονται στο ίδιο επίπεδο με τις εταιρείες εγγυήσεως ή τις μη κερδοσκοπικού 
χαρακτήρα.   

 Η πρότασή μας ήταν και παραμένει ότι οι κοινωνικές επιχειρήσεις θα έπρεπε να ήταν οι επιχειρήσεις οι 
οποίες δεν έχουν κερδοσκοπικό χαρακτήρα.  Το δεύτερο σημείο το οποίο βρίσκει τις ενστάσεις μας έχει να 
κάνει βεβαίως με την αρμόδια αρχή, που είναι ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών, που είναι ένα πρόσωπο το 
οποίο διορίζεται από την κυβέρνηση.  Είχαμε πικράν πείραν το τελευταίο διάστημα από τα πρόσωπα που 
διορίστηκαν από την κυβέρνηση για τον συνεργατισμό, τον οποίο ουσιαστικά κατέστρεψαν -πολλοί λένε και 
σκοπίμως- και τον προσέφεραν στο πιάτο στην Ελληνική Τράπεζα έναντι πινακίου φακής.  

 Το τρίτο σημείο το οποίο βρίσκει τις ενστάσεις μας είναι το άρθρο 6 του προτεινόμενου νομοσχεδίου, ότι 
παρέχει, λέει, αγαθά η κοινωνική επιχείρηση…  Είναι κοινωνική επιχείρηση, εφόσον παρέχει αγαθά στη βάση 
ενός επιχειρηματικού μοντέλου σύμφωνα με το οποίο πέραν του 75% των εσόδων της προέρχεται από 
επιχειρηματική δραστηριότητα.  Το ερώτημα είναι το άλλο 25% από πού θα προέρχεται;  Εάν είναι δηλαδή να 
ξεκινήσουμε να έχουμε από την πίσω πόρτα κρατικές ενισχύσεις ή σκοτεινές χρηματοδοτήσεις τύπου «Σόρος» 
ή τύπου «τρομοκρατία» -δέστε τι θα πάθαινε η Κύπρος από τη χρηματοδότηση της Χεζμπολάχ πριν από έναν 
χρόνο- τότε ανοίγουμε μεγάλη και επικίνδυνη πόρτα.  Περαιτέρω, όποιος έχει στοιχειώδεις γνώσεις δικαίου 
εταιρειών ξέρει ότι ο κύριος ή ο δευτερεύων σκοπός μιας εταιρείας είναι παντελώς άσχετος και δεν έχει καμία 
απολύτως σημασία.  Θυμίζει την πρώτη κατοικία, χωρίς ποτέ να προσδιοριστεί στον νόμο τι σημαίνει «πρώτη 
κατοικία».  «Κύριος σκοπός…», λέει, για να είναι μια κοινωνική επιχείρηση «μια κοινωνική αποστολή και 
κοινωνική δράση».  Πολιτιστική δράση.  Έννοιες αξιολογικές οι οποίες τυγχάνουν ερμηνείας κατά το δοκούν.   

 Περαιτέρω, και αυτό είναι το κρίσιμο, οι κοινωνικές επιχειρήσεις θα τυγχάνουν ιδιαίτερης και ευνοϊκής 
μεταχείρισης, γι’ αυτό άλλωστε και χαρακτηρίζονται κοινωνικές.  Αφήνουμε με τον τρόπο αυτό πόρτες και 
παράθυρα ανοικτά, οποιοσδήποτε θέλει να εκμεταλλευτεί την κατάσταση.  Όπως πολύ σωστά έχει πει η κ. 
Ελένη Μαύρου, και στο πρόσφατο παρελθόν τέτοιου είδους αμφισημίες και ερμηνείες κατά το δοκούν έδωσαν 
δικαίωμα στην κατάχρηση των προγραμμάτων και μιλώ για την τελευταία κατάχρηση των προγραμμάτων των 
χρυσών διαβατηρίων. 

 Επομένως, ενόψει των όσων αναφέρουμε και με τον κίνδυνο οι κοινωνικές επιχειρήσεις να μετατραπούν 
σε ένα Ελ Ντοράντο του κάθε ενός ο οποίος επιθυμεί να μετατρέψει, να βαφτίσει την εταιρεία του κοινωνική 
επιχείρηση, προκειμένου είτε να ασκεί αθέμιτο ανταγωνισμό ή το χειρότερο να εκμεταλλεύεται τον πόνο και την 
αγωνία των συνανθρώπων του, εμείς θα τον καταψηφίσουμε.  Θα ήταν διαφορετικά τα πράγματα, αν δεν 
είχαμε εταιρείες με κερδοσκοπικό χαρακτήρα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πολύ τον κ. Ευσταθίου. 

 Ο κ. Κάρουλλας έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχουμε μπροστά μας ένα νομοσχέδιο το οποίο ουσιαστικά εισάγει μία καινοτομία και στην Κύπρο και 
τοποθετεί και την Κύπρο στον χάρτη πλέον των κοινωνικών επιχειρήσεων.  Είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο 
προάγει την ανθρώπινη αξιοπρέπεια και ανοίγει δρόμο για την εργοδότηση ατόμων που ανήκουν στις ευπαθείς 
ομάδες, που υπό άλλες συνθήκες θα δυσκολεύονταν να εξεύρουν εργασία.  Άρα, αυτό πρέπει να το 
κρατήσουμε πολύ ψηλά ως σημαία προς την κοινωνία, έτσι ώστε να απεξαρτηθούν από τα επιδόματα και να 
έχουν την αναμενόμενη ποιότητα ζωής ως κανονικοί άνθρωποι. 
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 Επιπλέον, θα ήθελα να πω στο σώμα ότι σημαντικό μέρος από τα κέρδη των εταιρειών αυτών θα 
επανεπενδύονται, άρα ουσιαστικά και τα κέρδη περιορίζονται μέσα από αυστηρούς όρους που προβλέπονται 
στο νομοσχέδιο για διαφάνεια και παρεμπόδιση της όποιας προσπάθειας για κατάχρηση, άρα η έκκλησή μας 
προς το σώμα είναι να υπερψηφίσει αυτό το κυβερνητικό νομοσχέδιο, έτσι ώστε να ανοίξει αυτός ο νέος 
ορίζοντας για την κοινωνία και για τις ευπαθείς ομάδες.   

 Θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους εις την επιτροπή για την όλη συνεργασία, αλλά και 
το προσωπικό της Βουλής για τις συνεχείς αλλαγές που είχαν επιφέρει στο νομοσχέδιο.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πάρα πολύ τον κ. Κάρουλλα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλά, ένα διαδικαστικό θέμα.  Δεν είναι για το νομοσχέδιο. 

 Έχει ήδη περάσει μία ώρα και βρισκόμαστε στο πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης.  Αντιλαμβάνομαι 
είναι η τελευταία ολομέλεια, κατά τη γενική πρακτική στην τελευταία ολομέλεια αυτοδεσμευόμαστε ότι θα 
είμαστε κατά το δυνατόν όσο γίνεται πιο σύντομοι στις τοποθετήσεις μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, να διαβαστεί η τροπολογία του κ. Περδίκη.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του παραρτήματος του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε να 
αντικατασταθεί η παράγραφος 1 αυτού από την ακόλουθη παράγραφο: 

«1.   Άτομα με αναπηρίες κατά την έννοια των διατάξεων του άρθρου 1 της Σύμβασης του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών για τα Δικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρία που έχει κυρωθεί με τον περί της 
Σύμβασης για τα Δικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικό) 
Νόμο.». 

Σημειώσεις: 

1. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η αναθεώρηση της ερμηνείας του όρου «άτομα με 
αναπηρίες», ώστε να είναι συμβατή με τη Σύμβαση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για τα 
Δικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρία. 

2. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με έξι ψήφους υπέρ, σαράντα μία ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δευτέρα ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2.   

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Τήρηση Μητρώου.  Άρθρο 5. 

 Εγγραφή στο Μητρώο.  Άρθρο 6. 

 Διαδικασία εγγραφής στο Μητρώο.  Άρθρο 7. 

 Υποβολή προσφυγής εναντίον απορριπτικής απόφασης.  Άρθρο 8. 

 Στοιχεία για καταχώριση στο Μητρώο.  Άρθρο 9. 

 Υποχρεώσεις κοινωνικής επιχείρησης.  Άρθρο 10. 

 Ετήσια έκθεση.  Άρθρο 11. 

 Διάλυση/εκκαθάριση κοινωνικής επιχείρησης.  Άρθρο 12. 

 Ανάκληση εγγραφής στο Μητρώο.  Άρθρο 13. 

 Εκούσια διαγραφή από το Μητρώο.  Άρθρο 14. 

 Συνέπειες διαγραφής από το Μητρώο.  Άρθρο 15. 

 Δικαίωμα χρήσης του όρου «κοινωνική επιχείρηση».  Άρθρο 16. 

 Διοικητικό πρόστιμο για μη συμμόρφωση με τις διατάξεις του άρθρου 16.  Άρθρο 17. 

 Χρήση του όρου «κοινωνική επιχείρηση» χωρίς εγγραφή στο Μητρώο.  Άρθρο 18. 

 Ψευδείς δηλώσεις.  Άρθρο 19. 

 Μη συμμόρφωση με ορισμένες προϋποθέσεις για εγγραφή στο Μητρώο.  Άρθρο 20. 

 Μη συμμόρφωση κατά τη διάλυση κοινωνικής επιχείρησης.  Άρθρο 21. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 22. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Με πενήντα ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους 
€254.241.358 και χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους 
δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2020 είναι 
ανεπαρκής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2020» 

Παρόντες: 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Μιχάλης Γιωργάλλας 

Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

Ονούφριος Κουλλά  Άγγελος Βότσης 

Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

Αντρέας Καυκαλιάς  Σάβια Ορφανίδου 

Κωστής Ευσταθίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 7 Δεκεμβρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία 
παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών και εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως.  
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €254.241.358 και η χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς 
υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2020 είναι ανεπαρκής.  

 Σημειώνεται ότι, με βάση το άρθρο 65 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου Νόμου, νομοσχέδια συμπληρωματικού προϋπολογισμού υποβάλλονται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ψήφιση όχι περισσότερο από δύο φορές στο πλαίσιο ενός οικονομικού έτους. 

 Εντούτοις, ο Υπουργός Οικονομικών, στην περίπτωση που υφίστανται ειδικές περιστάσεις, δύναται με 
την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου να υποβάλει μεγαλύτερο αριθμό συμπληρωματικών 
προϋπολογισμών. 

 Συνεπώς, ο υπό αναφορά συμπληρωματικός προϋπολογισμός είναι ο πέμπτος που υποβάλλεται για το 
τρέχον οικονομικό έτος, καθότι κρίθηκε ότι υφίστανται ειδικές περιστάσεις, λόγω κυρίως των επιπτώσεων της 
πανδημίας COVID-19, ενώ υπενθυμίζεται ότι ο τέταρτος συμπληρωματικός προϋπολογισμός, που είχε 
υποβληθεί και αφορούσε στην πρόσληψη Συμβασιούχων Οπλιτών (ΣΥΟΠ), καταψηφίστηκε από την ολομέλεια 
του σώματος στις 18 Σεπτεμβρίου 2020. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι συμπληρωματικές 
πιστώσεις απαιτούνται για την κάλυψη σειράς αιτημάτων που υποβλήθηκαν προς το Υπουργείο Οικονομικών 
από ανεξάρτητες υπηρεσίες/υπουργεία/υφυπουργεία/τμήματα για την κάλυψη πρόσθετων αναγκών για 
σκοπούς ενίσχυσης της αμυντικής θωράκισης, κοινωνικές παροχές, παροχές υγείας, καθώς και για την κάλυψη 
άλλων δαπανών.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι κυριότερες απαιτούμενες 
πρόσθετες πιστώσεις αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Δαπάνες αμυντικής θωράκισης (€77.190.100). 

2. Γενική κυβερνητική εισφορά στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων (€116.000.000). 

3. Παροχές κοινωνικής πρόνοιας-Κοινωνική σύνταξη (€12.380.000). 

4. Σχέδια στήριξης των παραγωγών ένεκα των επιπτώσεων της πανδημίας (€3.766.500). 

5. Έκτακτες χορηγίες που αφορούν στην παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στον Λίβανο μετά από την 
καταστροφική έκρηξη στη Βηρυτό (€4.257.000) και την καταβολή αποζημίωσης προς την εταιρεία 
Cyprus Airways λόγω της απαγόρευσης πτήσεων πάνω από την Τουρκία (€836.543). 

6. Άλλες κοινωνικές παροχές για την κάλυψη των αυξημένων έκτακτων αναγκών λόγω συνέχισης της 
πανδημίας COVID-19 (€6.550.000). 

7. Χορηγία στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού για την κάλυψη αυξημένης δαπάνης που προέκυψε 
λόγω των εργασιών κατασκευής του νέου γηπέδου Λεμεσού (€6.000.000), επιχορηγήσεις αθλητικών 
φορέων για την προετοιμασία αθλητών που θα συμμετάσχουν στους Ολυμπιακούς Αγώνες του Τόκιο 
(€300.000), πρόσθετη χορηγία προσφυγικών σωματείων (€750.000) και χορηγία στο Ράλι Κύπρος 
(€500.000). 

8. Συντήρηση του οδικού δικτύου σε όλες τις επαρχίες εξαιτίας της πολυομβρίας των τελευταίων δύο ετών 
(€2.500.000). 

9. Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης για την αποστολή ασθενών σε ιατρικά κέντρα στο εξωτερικό για 
θεραπεία (€3.300.000), καθώς και για τη διεξαγωγή εξετάσεων και θεραπειών σε επιδοτούμενους 
ασθενείς οι οποίες δεν προσφέρονται από τα κυβερνητικά νοσηλευτικά ιδρύματα (€3.000.000). 

10. Κάλυψη αυξημένης δαπάνης που προέκυψε λόγω αγοράς φαρμάκων και εμβολίων (€9.270.000). 

 Κατά τη συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου οι αρμόδιοι κυβερνητικοί εκπρόσωποι ενημέρωσαν την 
επιτροπή για τις επιμέρους συμπληρωματικές πιστώσεις που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο και ανέλυσαν 
τους ειδικότερους σκοπούς για τους οποίους αυτές θα διατεθούν. 

Σημειώνεται ότι μέλη της επιτροπής ζήτησαν γραπτή ενημέρωση αναφορικά με ορισμένες εκ των 
επιμέρους απαιτούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων και ειδικότερα για τα κονδύλια που αφορούν στην 
επιχορήγηση της διοργάνωσης του Διεθνούς Ράλι Κύπρου, καθώς και την προμήθεια, εγκατάσταση και 
λειτουργία του συστήματος απενεργοποίησης κινητών τηλεφώνων στις φυλακές.  Για τα εν λόγω ζητήματα 
λήφθηκε γραπτή ενημέρωση με επιστολές των αρμοδίων αρχών, ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 2020. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος της επιτροπής, βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
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μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, το μέλος της βουλευτής της Συνεργασίας 
Δημοκρατικών Δυνάμεων, καθώς και το μέλος της βουλευτής των Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού στη βάση των πιο πάνω θέσεων 
υποβάλλει με την παρούσα έκθεσή της το νομοσχέδιο για τη λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο της 
συζήτησής του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, ο τίτλος αυτού πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Θα ξεκινήσουμε με την κ. Ερωτοκρίτου και να ψηλώσουν τα χέρια τους ποιοι θέλουν να μιλήσουν, για να 
καταγραφούν κάτω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δε ζητήσαμε τον λόγο μετά την παρέμβαση του κ. Παπαδόπουλου, η σιωπή μας όμως ήταν αποδοχή 
της παρότρυνσής του και η θερμή παράκληση και από εμάς να αυτοπεριοριστούμε, ώστε να γίνεται και πιο 
ουσιαστική συζήτηση και να μας παρακολουθεί και ο κόσμος περισσότερο.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω να είναι δίλεπτες οι παρεμβάσεις μας, ενόψει… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Και μονόλεπτες… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, εντάξει.  Και μονόλεπτες να είναι… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ένα λεπτό.  Κηρύσσεις τον πόλεμο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μονόλεπτες.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να το χειριστούμε. 

 Κυρία Ερωτοκρίτου.   

 Αν υπάρχουν άλλοι συνάδελφοι, να δηλώσουν.   

 Δεν υπάρχουν.  Πολύ ωραία. 

 Κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για τον πέμπτο συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 2020, συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό του 2020, προς αποφυγήν παρεξηγήσεων και οποιωνδήποτε συμπερασμάτων που κάποιοι 
ενδεχομένως να ήθελαν να εξαγάγουν.  Αφορά συμπληρωματικές πιστώσεις, κύριε Πρόεδρε, για το 2020, 
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ύψους €254 εκατομ., εκ των οποίων οι πιο βασικές, €116 εκατομ., κύριε Πρόεδρε, είναι συμπληρωματικές 
πιστώσεις για εισφορά στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, €77 εκατομ. για την άμυνα, €12 εκατομ. παροχές 
για την κοινωνική σύνταξη, €9 εκατομ. περίπου για φάρμακα και εμβόλια και περίπου €7,5 εκατομ. για 
θεραπείες εξωτερικού για συμπολίτες μας οι οποίοι πρέπει να αποσταλούν στο εξωτερικό για θεραπείες που 
δεν μπορούν να προσφερθούν στην Κύπρο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος έχει ζητήσει τον λόγο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς η κ. Ερωτοκρίτου έχει θέσει τα ζητήματα και ως πρόεδρος της επιτροπής 
Άμυνας τα €77 εκατομ. που αφορούν στην ουσία εξοπλιστικά προγράμματα της Εθνικής Φρουράς συν οι 
κοινωνικές ασφαλίσεις είναι ποσά τα οποία ουσιαστικά σε περίπτωση καταψήφισης θα δημιουργήσουν 
τεράστια προβλήματα όσον αφορά αυτούς τους ιδιαίτερα ευαίσθητους τομείς.  Γι’ αυτό, από την πλευρά της 
ΕΔΕΚ, παρ’ όλες τις διαφωνίες τις οποίες έχουμε με πολιτικές της κυβέρνησης για διάφορα ζητήματα, θα 
ψηφίσουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Με συγχωρείτε ένα λεπτό…  

 Κύριοι, ζητήσαμε κατάλογο.  Να ψηλώνετε τα χέρια έγκαιρα.  

 Ο κ. Λουκαΐδης και μετά ο κ. Κάρουλλας και είστε οι δύο τελευταίοι.  Λοιπόν, σύντομα, κύριοι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κατά ανάλογο τρόπο εμείς θα υπερψηφίσουμε, με την υπόμνηση ότι αυτό κάνουμε πάντοτε, ανεξάρτητα 
από τη στάση μας και τα μηνύματα που θέλουμε να δώσουμε κατά τη διαδικασία ψήφισης του 
προϋπολογισμού του έτους, τους προϋπολογισμούς των ημικρατικών οργανισμών και τους 
συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς σταθερά τους ψηφίζουμε, έτσι θα πράξουμε και σήμερα προς 
αποφυγήν παρερμηνειών και παρεξηγήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κάρουλλας ζήτησε τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα πρέπει να αναγνωρίσουμε και η κοινωνία να αναγνωρίσει ότι το ένα τρίτο περίπου του 
προϋπολογισμού αφιερώνεται στην αμυντική θωράκιση, με το οποίο κονδύλι ενισχύεται ακόμη σημαντικά, 
καλύπτονται αρκετά κενά και ενδυναμώνεται ακόμα η αποτρεπτική μας ισχύς.  Και αυτό ας σκεφτούμε και λίγο 
παρακάτω, ας αναλογιστούμε το έργο το οποίο γίνεται στην Εθνική Φρουρά και την ίδια στιγμή να 
αναλογιστούμε και τι θα γίνει, εάν δεν ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό για το 2021. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Ναι, θα υπερψηφίσουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό, αλλά θα θίξω το κομμάτι της άμυνας, για 
να μη λέμε και πολλά λόγια.  Είμαστε υπέρ, αλλά για μας είναι πάρα πολύ λίγα και αυτό το κομμάτι είναι 
καθαρά συντήρηση.  Αυτό θέλω να το τονίσω.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Προκοπίου. 

 Ο κ. Παπαγιάννης, εν τάχει.  

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό, αλλά υπάρχουν δύο ποσά, 
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€1 εκατομ. και €650.000, δύο διαφορετικά κονδύλια στον συμπληρωματικό προϋπολογισμό, που εμείς θα τα 
καταψηφίσουμε.  Το πρώτο αφορά τη στήριξη σε διαμονή παράνομων μεταναστών και το δεύτερο για τα τρία 
κέντρα φιλοξενίας για σκοπούς αναβάθμισης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαγιάννη. 

 Δευτέρα ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ύψους €254.241.358 για τη χρήση 
του έτους που λήγει τη 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2020».  Πρόταση νόμου του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να απαλλάσσεται από τον φόρο κεφαλαιουχικών κερδών η 
δωρεά ακίνητης ιδιοκτησίας από ανάδοχο γονέα προς ανάδοχο τέκνο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» 

Παρόντες:  

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης   Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άγγελος Βότσης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σάβια Ορφανίδου 

 Κωστής Ευσταθίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Νοεμβρίου και 7 Δεκεμβρίου 
2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών.  Το Υπουργείο Οικονομικών και το Τμήμα Φορολογίας, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δικαιολογημένα δεν εκπροσωπήθηκαν στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής, κοινοποίησαν 
όμως γραπτώς τις απόψεις τους επί της πρότασης νόμου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκε επίσης ο εισηγητής της 
πρότασης νόμου κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με την υπό αναφορά πρόταση νόμου είναι η τροποποίηση του περί 
Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών Νόμου, ώστε να απαλλάσσεται από τον φόρο κεφαλαιουχικών κερδών η 
δωρεά ακίνητης ιδιοκτησίας από ανάδοχο γονέα προς ανάδοχο τέκνο. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση προωθείται αφενός για 
σκοπούς ίσης μεταχείρισης υιοθετημένων και ανάδοχων τέκνων, καθότι με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία η 
δωρεά ακίνητης ιδιοκτησίας από γονέα σε υιοθετημένο τέκνο τυγχάνει ήδη απαλλαγής από τον φόρο 
κεφαλαιουχικών κερδών, και αφετέρου για σκοπούς συνοχής με τις διατάξεις του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως (Τέλη και Δικαιώματα) Νόμου, σύμφωνα με τις οποίες δεν επιβάλλεται οποιοδήποτε τέλος στην 
περίπτωση μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας από ανάδοχο γονέα προς ανάδοχο τέκνο.  

 Το Υπουργείο Οικονομικών και το Τμήμα Φορολογίας με γραπτό υπόμνημα, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 
2020, ενημέρωσαν την επιτροπή ότι δε διαφωνούν ως προς τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, χωρίς να 
διαφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, εισηγήθηκε όπως στον προτεινόμενο νόμο 
περιληφθεί πρόνοια, ώστε να απαλλάσσεται από τον φόρο κεφαλαιουχικών κερδών και η περίπτωση 
ιδιοκτησίας που αποκτάται από ανάδοχο τέκνο δυνάμει διαθήκης.  Όπως ο ίδιος σημείωσε, ανάλογη ρύθμιση 
περιλαμβάνεται στον περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως (Τέλη και Δικαιώματα) Νόμο, σύμφωνα με την 
οποία δεν επιβάλλεται οποιοδήποτε τέλος κατά την εγγραφή τίτλου ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία αποκτάται 
από ανάδοχο τέκνο δυνάμει διαθήκης.  

 Σημειώνεται ότι σε σχέση με την πιο πάνω εισήγηση το Υπουργείο Οικονομικών στις 3 Δεκεμβρίου 2020 
ενημέρωσε γραπτώς την επιτροπή ότι στον υφιστάμενο νόμο περιλαμβάνονται διατάξεις δυνάμει των οποίων 
εξαιρούνται όλες οι περιπτώσεις διαθηκών, περιλαμβανομένης και της περίπτωσης απόκτησης ιδιοκτησίας από 
ανάδοχο τέκνο δυνάμει διαθήκης.  Ως εκ τούτου, δεν υφίσταται ανάγκη τροποποίησης του προτεινόμενου 
νόμου, καθότι το εν λόγω ζήτημα δε χρήζει περαιτέρω ρύθμισης.     
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
τάχθηκε υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, τα μέλη 
της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής 
του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, το μέλος της βουλευτής της Συνεργασίας Δημοκρατικών 
Δυνάμεων, καθώς και το μέλος της βουλευτής των Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω, υποβάλλει 
την παρούσα έκθεσή της για σκοπούς λήψης τελικής απόφασης επί της πρότασης νόμου στο στάδιο της 
συζήτησής της στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιληταί επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λεωνίδου σύντομα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο πλαίσιο μιας ευρύτερης και συνολικής προσπάθειας που καταβάλλουμε για 
εκσυγχρονισμό και ενίσχυση του θεσμού της ανάδοχης οικογένειας, καταθέσαμε αυτή τη συγκεκριμένη 
πρόταση.  Στόχος μας είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών Νόμου, έτσι ώστε η 
δωρεά ακίνητης ιδιοκτησίας από ανάδοχο γονέα προς ανάδοχο τέκνο να απαλλάσσεται από τον φόρο 
κεφαλαιουχικών κερδών.  Η ρύθμιση που προτείνουμε αποσκοπεί στην ίση μεταχείριση υιοθετημένων και 
αναδόχων τέκνων, καθώς, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, η δωρεά ακίνητης ιδιοκτησίας από γονέα σε 
υιοθετημένο τέκνο τυγχάνει ήδη απαλλαγής από τον φόρο κεφαλαιουχικών κερδών.  Παράλληλα, με την 
ψήφιση αυτής της πρότασης επιτυγχάνουμε την εναρμόνιση με τις διατάξεις του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, σύμφωνα με τις οποίες δεν επιβάλλεται οποιοδήποτε τέλος στην περίπτωση 
μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας από ανάδοχο γονέα προς ανάδοχο τέκνο.   

 Κύριε Πρόεδρε, με αυτή την πρόταση πρέπει να σας πω ότι συμφωνεί απόλυτα το Υπουργείο 
Οικονομικών και το Κτηματολόγιο, τους οποίους, τμήματα και υπουργό, ευχαριστώ ιδιαίτερα, αλλά ευχαριστώ 
και την πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής για τη συμπαράσταση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λεωνίδου. 

 Δευτέρα ανάγνωσις της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι συνάδελφοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανείς, καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  
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 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προτάσεως νόμου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Το ίδιο αποτέλεσμα, κύριε Πρόεδρε, σαράντα επτά ψήφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία εναντίον και καμία αποχή.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο.  

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 4 έως 8 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Αναστολής των 
Διαδικασιών Εκποίησης Ενυπόθηκων Ακινήτων (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2020».  Πρόταση νόμου 
του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, ο κ. Αβέρωφ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μια εισήγηση και παράκληση για τα θέματα υπ’ αριθμόν 4, 7 και 8, διότι οι τρεις αυτές προτάσεις νόμου 
ανήκουν στην ίδια σφαίρα και αφορούν πιθανή αναστολή εκποιήσεων.  Για τα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6 
αντιλαμβάνομαι ότι έχει υποβληθεί γραπτώς αίτημα από τους συναδέλφους για απόσυρση.  Παράκληση προς 
το σώμα είναι να τα αναβάλουμε για ακόμα μερικές μέρες.   

 Ο λόγος ποιος είναι;  Όλοι συμφωνούμε με το πνεύμα και με την προσέγγιση ότι πρέπει να δώσουμε 
τουλάχιστον ακόμα μερικούς μήνες μέσα σε αυτές τις πολύ δύσκολες οικονομικές συνθήκες, λόγω και της 
πανδημίας, στους πολίτες να διευθετήσουν τις εκκρεμότητές τους και τα δάνεια που έχουν με τις τράπεζες.   

 Ανεξαρτήτως της διαφορετικής ρητορικής που έχουμε, όλοι θέλουμε να βοηθήσουμε.  Την ίδια όμως 
ώρα γνωρίζουμε ότι πιθανώς μια νομοθετική ρύθμιση να αντιβαίνει σε συνταγματικές πρόνοιες.  Άρα, δεν είναι 
σκοπός οποιουδήποτε απλώς να πούμε ότι εκάμαμε κάτι, αν μπορούμε αυτό που θέλουμε να το πετύχουμε με 
έναν τρόπο με τον οποίο να επωφελείται ο πολίτης.   

 Γι’ αυτό έκκληση προς το σώμα είναι να δώσουμε μερικές μέρες.  Μπορούμε να κάμουμε κάποιες 
διαβουλεύσεις.  Αν έχουμε το αποτέλεσμα που όλοι θέλουμε χωρίς να μπούμε σε συνταγματικά ζητήματα, 
καλώς.  Αν όχι, εδώ είμαστε να τοποθετηθούμε ο καθένας με τη δική του πολιτική θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος, ο κ. Λουκαΐδης στη συνέχεια και μετά ο κ. Βότσης. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα απορρίψουμε την εισήγηση του συνάδελφου καλή τη πίστει.  Όμως την ίδια στιγμή 
θα πρέπει αυτή «τη καλή τη πίστει» να μην την επιδεικνύει μόνο το κοινοβούλιο.  Πρέπει και οι τραπεζίτες να 
επιδείξουν «καλή τη πίστει», οι οποίοι δυστυχώς δεν επιδεικνύουν «καλή τη πίστει»!  Εκμεταλλεύονται διάφορα 
παράθυρα τα οποία υπάρχουν στη νομοθεσία, με αποτέλεσμα αυτή τη στιγμή να προχωρούν και να 
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δημιουργούν τεράστια κοινωνικά προβλήματα σε βάρος κυρίως πολιτών που δεν έχουν την οικονομική 
δυνατότητα να έχουν μια ισχυρή νομική αρωγή.  Εμείς θα συμφωνήσουμε με την αναβολή, αλλά η έκκληση 
προς το σώμα είναι οι οποιεσδήποτε ρυθμίσεις να γίνουν με τρόπο που να προστατεύσουν κυρίως τους 
πολίτες και να κλείσουν αυτά τα παράθυρα που εκμεταλλεύεται το τραπεζικό σύστημα αυθαίρετα σε βάρος 
τους.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Συμφωνούμε και επαυξάνουμε με αυτά που έχουν λεχθεί από τον κ. Σιζόπουλο σε σχέση με τον ρόλο 
των τραπεζών δυστυχώς εδώ και πάρα πολλά χρόνια.  Φαίνεται όμως να υπάρχει μια διάθεση διαβούλευσης 
αυτή την ώρα.  Και έχει δίκαιο ο κ. Νεοφύτου ότι ενδέχεται ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας να επικαλεστεί 
αντισυνταγματικά θέματα, αν ψηφίσουμε σήμερα πλειοψηφικά ή ομόφωνα μια από τις νομοθεσίες που έχουμε 
ενώπιόν μας.  Και έχουμε δυστυχώς και το αρνητικό παράδειγμα με την προστασία από εξώσεις, που 
ομόφωνα η Βουλή ενέκρινε, πλην όμως ο Πρόεδρος αρχικά ανέπεμψε και στη συνέχεια έκαμε αναφορά στη 
συγκεκριμένη νομοθεσία.  Νομίζουμε ότι είναι φρονιμότερο, εάν η έγνοια μας είναι πραγματικά η προστασία 
των πολιτών, κι εμείς είμαστε το κόμμα που από το 2012 δίνουμε μάχη γι’ αυτό το θέμα και έχουμε καταθέσει 
αυτή την πρόταση νόμου από την αρχή της πανδημίας, να δώσουμε χώρο στον διάλογο, με την ευχή και την 
ελπίδα ότι οι τράπεζες θα έρθουν να συζητήσουν τα δικαιολογημένα ζητήματα που θέτουμε σε ό,τι αφορά την 
προστασία από εκποιήσεις.  Αν το πράξουν, καλώς.  Αν όχι, αναλαμβάνουμε δέσμευση ότι την ερχόμενη 
βδομάδα -και αυτό είναι σαφές- κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισμού θα έχουμε και άλλο 
νομοθετικό έργο και οι συγκεκριμένες νομοθεσίες θα τεθούν προς ψήφιση σε χρόνο και με τρόπο που μας 
επιτρέπουν οι διαδικασίες της Βουλής.  Την ερχόμενη βδομάδα, όχι πέραν της ερχόμενης βδομάδας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαι ιερωμένος, αλλά προέρχομαι από οικογένεια ιερωμένων, έτσι νομίζω ότι 
νομιμοποιούμαι να ευλογήσω τον διάλογο και τη συναίνεση που υπάρχει γι’ αυτά τα έκτακτα μέτρα για τις 
εκποιήσεις.  Αλλά εσείς που σχηματίσατε τούτο το πλαίσιο των εκποιήσεων, ψηφίζοντας ο ένας το 2014, ο 
άλλος το 2015, ο άλλος το 2018, φροντίστε να δώσετε μια οριστική λύση, διαγράφοντας τζιείντον εγκληματικό 
νόμο του 2018 που αφαίρεσε το δικαίωμα από τους δανειολήπτες να προσφεύγουν στη δικαιοσύνη.  Αυτό είναι 
το ριζικό βήμα που θα λύσει το πρόβλημα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γιωργάλλας.   

 Συγγνώμη, συγγνώμη, κύριε Γιωργάλλα, ο κ. Άγγελος Βότσης και μετά εσείς. 

 Κύριε Βότση, έχετε τον λόγο. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η αναβολή είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και δε θα χρειαζόταν να είμαστε εδώ και να 
ζητούμε στην τελευταία συνεδρία αναβολή, εάν οι τράπεζες έκαμναν τούτο το οποίο φαίνεται ότι εννά κάμουν 
εντός των ωρών, αυτό που εδώ και κάποιους μήνες τούς πελεκούμε να κάμουν.   

 Εν πάση περιπτώσει, σημειώνω ότι θα πρέπει να φύγει το μήνυμα ότι η Βουλή δε θα κλείσει την Πέμπτη 
με την ψήφιση των προϋπολογισμών, ότι μπορούμε, εάν δε γίνουν αυτά τα οποία αναμένονται να γίνουν -
έκαμε και μία αναφορά ο υπουργός στην ομιλία του προηγουμένως- μπορούμε να ψηφίσουμε τις προτάσεις 
που υπάρχουν ενώπιόν μας.  Την ίδια ώρα, επειδή αναμένεται δήλωση από τον Σύνδεσμο Τραπεζών, να 
πούμε ότι θα πρέπει να συμπεριλαμβάνει και τα ταμεία η όποια απόφαση και όχι μόνο τις τράπεζες, γιατί οι 
τράπεζες ελέγχουν τουλάχιστον τα πλείστα ταμεία, η ΚΕΔΙΠΕΣ μπορεί ταυτόχρονα να συμβαδίσει με όποια 
απόφαση.  Άρα, θα πρέπει να είναι ολική η αναστολή των όποιων διαδικασιών εκποίησης και να συνάδει και με 
την πρόταση νόμου που είχαμε ενώπιόν μας από την αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Χαίρομαι που αντιληφθήκαμε ότι οι υπερεξουσίες που δώσαμε στις τράπεζες έχουν ξεπεράσει τα όρια, 
πολύ καλή δουλειά! 

 Κύριε Γιωργάλλα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Που εκάμαν όσοι εκάμαν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όσοι εκάμαν και χαιρετίσματα στις τράπεζες και είμαστε εδώ είκοσι τέσσερις ώρες για χάρη τους! 

 Συγγνώμη για την παρέμβαση, έχετε τον λόγο. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Συμπληρωματικά, σε όσα ακούστηκαν από όλους τους συναδέλφους, να πω στον φίλο μου, τον Άγγελο 
τον Βότση, ότι δεν είναι αναβολή, αλλά είναι αναμονή.  Αναμονή να δούμε αν επιτέλους σε αυτό το χρονικό 
διάστημα μέχρι την ερχόμενη Πέμπτη αν υπάρξει από πλευράς των τραπεζών η ανταπόκριση σε αυτό που και 
στην ομιλία του πριν από λίγα λεπτά είπε ο ίδιος ο υπουργός, ότι ανέλαβε ο ίδιος να κάμει μία συνεννόηση για 
αναστολή των εκποιήσεων μέχρι τον Μάρτιο του 2021.  Ο υπουργός, που εγώ τον ενθυμούμαι, όταν ήρθε στην 
πρώτη παρουσίαση του προϋπολογισμού ότι ήταν πάρα πολύ αρνητικός σε ένα τέτοιο ενδεχόμενο, αυτή τη 
στιγμή είναι συμπαραταγμένος με εμάς απέναντι στις τράπεζες, διότι ίσως έχει αναγνωρίσει και αυτός ότι 
συντελείται τα τελευταία χρόνια ίσως το μεγαλύτερο έγκλημα απώλειας και μετακίνησης ιδιοκτησίας από νομικά 
και φυσικά πρόσωπα του τόπου μας προς όφελος αχόρταγων κερδοσκόπων.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γιωργάλλα. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Χρίστος Χρίστου του ΕΛΑΜ. 

(Η κ. Θεολόγου ζητά τον λόγο με ανάταση του χεριού της.) 

 Κυρία Θεολόγου, σας είδα.  Είστε σημειωμένη με κεφαλαία γράμματα.   

 Και μετά ο κ. Λεωνίδου να ετοιμάζεται. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όντως οι εκποιήσεις αυτή τη στιγμή είναι ένα πολύ σοβαρό κοινωνικό και οικονομικό 
ζήτημα.  Εμείς ως ΕΛΑΜ έχουμε καταθέσει μία πρόταση νόμου την οποία έχετε σήμερα ενώπιόν σας, είμαστε 
όμως διατεθειμένοι να πάρει αναβολή το ζήτημα, νοουμένου ότι εξασφαλίζεται ευρεία πολιτική πίεση προς τις 
τράπεζες, για να αλλάξουν τη θέση τους.  Η επιδημία που περνά ο τόπος και η οικονομική κατάσταση του 
κόσμου δεν επιτρέπουν αυτή τη στιγμή τη συνέχιση του μέτρου των εκποιήσεων.  Επομένως, θα δείξουμε 
εμπιστοσύνη για λίγες μέρες ακόμα στο πώς θα διαχειριστεί το όλο ζήτημα η κυβέρνηση.  Όμως, να 
επαναλάβουμε τη θέση μας για ακόμα μια φορά, θεωρούμε ότι οι τράπεζες έχουν αποκτήσει υπερόπλα και θα 
πρέπει να μπει φραγμός στη δικαιοδοσία τους.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ και καιρός ήτανε.   

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μέσα στην πανδημία αυτοί που έβγαλαν κέρδος ήταν επιχειρήσεις που ήταν 
υπεραγορές, κέρδος από την πώληση των μασκών, κέρδος σε διάφορες επιχειρήσεις που ασχολούνταν με τα 
είδη πρώτης ανάγκης της κοινωνίας και εχτές είδαμε, κύριε Πρόεδρε, και ανακοινώσεις από πλευράς τράπεζας 
για κέρδη μέσα στην πανδημία!  Επειδή κάποιοι πριν από εννιά μήνες σχεδόν έλεγαν ότι, με το να ζητούμε 
αναστολή των δόσεων και αναστολή των εκποιήσεων προς προστασία των δανειοληπτών, ήταν να παττίσουν 
οι τράπεζές μας.  Εκάμαν κέρδη όμως!  Η Ελληνική Τράπεζα ανακοίνωσε κέρδη, κύριε Πρόεδρε!  Πόσο καλό 
είναι για τους μετόχους της Ελληνικής Τράπεζας και ιδιαίτερα για άτομα που συσχετίζονται με το κυβερνών 
κόμμα!  Και το ξέρουμε όλοι, γιατί τα είπαμε πάρα πολλές φορές σε αυτό το κοινοβούλιο.  Οπότε, με την 
οποιαδήποτε αναστολή γίνεται και ζητείται, όταν επικαλούμαστε τα ζητήματα της πανδημίας και της ανάγκης 
για αλληλεγγύη στα όσα περνά η κοινωνία κάτω από αυτές τις συνθήκες και οι επιχειρήσεις, οικογενειακές 
επιχειρήσεις άλλωστε, να αντιλαμβανόμαστε κιόλας το πρόβλημα, όχι μόνο να το λέμε, για να χαϊδεύουμε τα 
αυτιά του κόσμου!  Να το αντιλαμβανόμαστε!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Λοιπόν, κυρία Θεολόγου… 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Και, επειδή είμαστε όλοι εδώ, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, και επειδή όλοι συζητούμε την 
καταψήφιση του προϋπολογισμού, θα μπορούσαμε να ασκήσουμε όλοι πίεση στον Υπουργό Οικονομικών να 
εκδώσει διάταγμα για αναστολή, όπως εξέδωσε και τον Μάρτη, για αναστολή των εκποιήσεων και προστασία 
των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού πριν από τους προϋπολογισμούς.  Και να δείτε πώς θα ψηφίσουμε 
όλοι τους προϋπολογισμούς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Θεολόγου, σας παρακαλώ πολύ, να περιοριστούμε στην αναβολή. 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ο κ. Λεωνίδου και μετά θα πάμε στον κ. Λιλλήκα και θα είναι ο τελευταίος ο κ. Λιλλήκας. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα, εφόσον οι προϋποθέσεις που έχουν λεχθεί είναι 
αυτές, συνηγορούμε υπέρ της αναβολής.  Εμείς θεωρούμε και θεωρούσαμε ότι είναι κατεπείγον θέμα να 
συζητηθεί αυτό το ζήτημα της αναστολής των εκποιήσεων, σ’ αυτή την περίοδο που διανύουμε, λόγω της 
πανδημίας, των προβλημάτων που υπάρχουν και των προβλημάτων που έπονται.  Είναι σημαντικό, είναι 
επείγον να συζητηθεί, να ολοκληρωθεί πριν από το τέλος του χρόνου είτε με τον άλφα είτε με τον βήτα τρόπο.  
Αν θα το λύσουν οι τράπεζες από μόνες τους ή αν θα το λύσει η Βουλή, αυτά είναι θέματα τα οποία θα δούμε 
τις επόμενες μέρες. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να ’σαι καλά, κύριε Λεωνίδου. 

 Ο κ. Γιώργος Λιλλήκας είναι ο τελευταίος ομιλητής. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

 Χαίρομαι, γιατί διαπιστώνω σήμερα να υπάρχει μια ευαισθησία και από εκείνες τις πολιτικές δυνάμεις οι 
οποίες ψήφισαν τα σχετικά νομοσχέδια που αποδυνάμωσαν τους δανειολήπτες και ενίσχυσαν ακόμη 
περισσότερο τη θέση των τραπεζών σε αυτό το πολύ ευαίσθητο θέμα που έχει να κάνει με την πρώτη κατοικία 
των δανειοληπτών.  Θέλω να ελπίζω ότι αυτή η ευαισθησία και αυτή η διάθεση για διάλογο θα οδηγήσει στη 
συνέχεια σε διορθωτικές κινήσεις με τροποποίηση των σχετικών νομοθεσιών, έτσι ώστε τουλάχιστον να 
αποκαταστήσουμε κάποια βασικά δικαιώματα των δανειοληπτών, όπως είναι η προσφυγή στη δικαιοσύνη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Άρα, τα υπ’ αριθμόν 4, 7 και 8 θέματα με την ομόθυμη, ομόγνωμη θέση όλων μεταφέρονται στην 
επόμενη συνεδρία.  Και τα θέματα με τους αριθμούς 5 και 6 αντιλαμβάνομαι ότι έχουν αποσυρθεί.   

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
του 2021 Νόμος του 2020».   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Με όλο τον σεβασμό, για τα θέματα υπ’ αριθμόν 9, 14 και 15 είχαμε ζητήσει αναβολή, είχα 
επικοινωνήσει... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, για ποια θέματα έχετε ζητήσει αναβολή; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 
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 Για τα θέματα υπ’ αριθμόν 9, 14 και 15, που αναφέρονται σε προϋπολογισμούς, είχαμε ζητήσει 
αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, ζητάτε για το υπ’ αριθμόν 9 αναβολή και για ποιο άλλο; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Για τα υπ’ αριθμόν 14 και 15.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Βάσταξε να πάμε στο υπ’ αριθμόν 14.  Ένα ένα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Το ανέφερα, για να το έχετε υπόψη, για να μην εγείρομαι κάθε φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Υπάρχει ένσταση να αναβληθεί το υπ’ αριθμόν 9 θέμα; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μιλούμε για προϋπολογισμούς εδώ πέρα, εμάς εν μας ενημέρωσε ο οποιοσδήποτε για 
αναβολή προϋπολογισμών.  Έχω την εντύπωση…  Να μας πει ο συνάδελφος ποιον έν’ το θέμα τους, να δούμε 
αν μπορούμε να το επιλύσουμε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, κύριε Λεωνίδου, εγέρθητι και πες για ποια θέματα ζητάς αναβολή, να τα... 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ζητώ για τα τρία θέματα που έχω αναφέρει προηγουμένως, κύριε Πρόεδρε, για το υπ’ αριθμόν 9, που 
αφορά τον προϋπολογισμό της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης, για το υπ’ αριθμόν 14, που αφορά το Ταμείο 
Τουρκοκυπριακών Υπηρεσιών, και... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λεωνίδου, θα τα κάμνουμε ένα ένα κατά την εισήγηση της γραμματείας, να μην εμπλακούμε… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ο λόγος, κύριε Πρόεδρε, είναι το ότι αναφερόμαστε σε προϋπολογισμούς του 2021, δεν αναφερόμαστε 
σε συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς.  Σε σχέση με αυτό, θεωρώ ότι είναι δίκαιο και σωστό να έχουν και 
μια σχέση τα θέματα με τους προϋπολογισμούς γενικότερα του κράτους.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ, πόσοι έχουν ένσταση να αναβληθεί το υπ’ αριθμόν 9 θέμα; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ:  

 Εξάλλου, είναι η πρώτη φορά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Βότση. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλά επιτρέψετέ μου να κάνω ένα σχόλιο πάνω σ’ αυτά που είπε ο αγαπητός Πανίκος προηγουμένως.  
Βάσει της νομοθεσίας οι προϋπολογισμοί των ημικρατικών οργανισμών πρέπει να κατατίθενται κατά τη 
διάρκεια του έτους και να ψηφίζονται.  Πέρσι εκάμαμε μια τεράστια προσπάθεια μαζί με τον πρώην Πρόεδρο 
της Βουλής τζιαι πέτυχαν η επιτροπή Οικονομικών -προς τιμή των μελών της όλων- και η ολομέλεια και 
εψηφίσαμε όλους τους προϋπολογισμούς οι οποίοι κατατέθηκαν και ’μείναν εκείνα που ψηφιστήκαν την 
επόμενη χρονιά. 

 Θεωρώ ότι, αν η λογική είναι να τα αφήκουμε ούλλα του χρόνου, διότι έτσι κάμνουμε τωρά…  Mε την 
αναβολή σημαίνει ότι τζιαι τα τουρκοκυπριακά και τη ραδιοτηλεόραση τζιαι όποια άλλα έχουν αναβληθεί -τώρα 
αντιλαμβάνομαι το σκεπτικό- τα στέλνουμε στις ελληνικές καλένδες.  Βασικά, πάμε στο προηγούμενο μοντέλο, 
οι ημικρατικοί οργανισμοί να μην συζητιούνται βάσει του συντάγματος εντός της χρονιάς που κατατίθενται.  
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, τα διαδικαστικά να μην τα μπλέκουμε.  Εδώ ένα κόμμα έχει δικαίωμα να ζητήσει μια 
αναβολή.  Αιτείται αναβολή το Δημοκρατικό Κόμμα για το υπ’ αριθμόν 9 θέμα. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής αυτής;  Να ψηλώσουν τα χέρια τους όσοι τάσσονται υπέρ. 

 Να καταμετρηθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι κατά;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά, από όσα χέρια πρόλαβα να μετρήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έληξε το διαδικαστικό μας θέμα.  Προχωρούμε στη συζήτηση του θέματος. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
του 2021 Νόμος του 2020».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2021. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2021 Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Γιώργος Κάρουλλας 

 Γεώργιος Τ. Γεωργίου Ξένια Κωνσταντίνου 

 Ευανθία Σάββα Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 7 Δεκεμβρίου 2020.  Στην εν λόγω συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και 
της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2021 προβλέπει έσοδα ύψους 
€1.852.150 και δαπάνες ύψους €1.813.485. 

 Τα έσοδα της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου προέρχονται κυρίως από τα τέλη που εισπράττει η Αρχή 
για την εξέταση αιτήσεων παραχώρησης άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών 
οργανισμών, από τα τέλη επί των εσόδων των εν λόγω οργανισμών που εισπράττονται από τις διαφημίσεις, 
καθώς και από τα διοικητικά πρόστιμα που επιβάλλονται για παραβάσεις των διατάξεων της ισχύουσας 
νομοθεσίας περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως σε αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά έξοδα, αποζημίωση του 
προέδρου και των μελών της Αρχής, αγορά και συντήρηση εξοπλισμού, έξοδα για υπηρεσιακά ταξίδια, 
εκπαίδευση προσωπικού, συνδρομές σε διεθνείς και τοπικούς οργανισμούς, δικηγορικά έξοδα, ελεγκτικά 
δικαιώματα, έξοδα για την υλοποίηση προγράμματος για την παιδεία στα μέσα μαζικής ενημέρωσης και μη 
προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, ο 
προϋπολογισμός της Αρχής για το έτος 2021 είναι πλεονασματικός, δεδομένου ότι τα έσοδα υπερβαίνουν τις 



686 
 

δαπάνες κατά €38.665.  Περαιτέρω, ο εν λόγω προϋπολογισμός δεν παρουσιάζει οποιαδήποτε μεταβολή όσον 
αφορά τα έσοδα της Αρχής συγκριτικά με τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της για το έτος 2020, δεδομένου ότι 
το ποσό που αφορά την εξέταση αιτήσεων παραχώρησης άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών 
και τηλεοπτικών οργανισμών παραμένει σταθερό στο ποσό των €1.262.150.  

 Επιπροσθέτως, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο υπό αναφορά προϋπολογισμός παρουσιάζει συνολική 
αύξηση των δαπανών της Αρχής κατά €18.242 σε σχέση με τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της για το έτος 
2020 κυρίως λόγω της αύξησης των αποδοχών του προσωπικού της Αρχής. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού, η επιτροπή ενημερώθηκε από τους εκπροσώπους της 
Αρχής για ορισμένα ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας της.  Επιπροσθέτως, οι εν λόγω εκπρόσωποι 
κατέθεσαν υπόμνημα στο οποίο μεταξύ άλλων αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Η Αρχή, ως ανεξάρτητο θεσμικό όργανο της Κυπριακής Δημοκρατίας αρμόδιο για την αδειοδότηση και 
την εποπτεία των ραδιοτηλεοπτικών οργανισμών, αυτοσυντηρείται οικονομικά και ο ετήσιος 
προϋπολογισμός της δεν επιβαρύνει τον εκάστοτε κρατικό προϋπολογισμό. 

2. Οι στρατηγικοί στόχοι της Αρχής αφορούν τα ακόλουθα: 

α. Ενίσχυση της συνεργασίας με αντίστοιχες ευρωπαϊκές ρυθμιστικές αρχές. 

β. Ψηφιοποίηση των αρχείων της Αρχής. 

γ. Αναβάθμιση της επίσημης ιστοσελίδας της Αρχής και του λογισμικού συστήματος στο οποίο 
καταγράφονται τα προγράμματα των ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών οργανισμών παγκύπριας 
εμβέλειας.  

δ. Δημιουργία κέντρου εκπαίδευσης μαθητών δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης σε θέματα που 
αφορούν τα οπτικοακουστικά μέσα και την προστασία από ψευδείς ειδήσεις. 

ε. Εκσυγχρονισμό της ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει τη ραδιοτηλεόραση, με απώτερο στόχο να 
καλυφθεί νομοθετικά ένα ευρύ φάσμα θεμάτων που αφορά τη λειτουργία των ραδιοτηλεοπτικών 
μέσων και να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία στον τομέα αυτό με το ενωσιακό κεκτημένο. 

 Συναφώς, η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιες του 
προϋπολογισμού, καθώς και πληρέστερη ενημέρωση για τη λειτουργία της Αρχής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2021.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιληταί επί θέματος αρχής;   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω κάτι να πω, αν μου επιτρέπετε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Λεωνίδου.  

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης, κύριε Πρόεδρε, ενώπιον της επιτροπής Εσωτερικών για τον 
προϋπολογισμό της συγκεκριμένης Αρχής, όπως έχουμε πει, σε πολλά θέματα υπήρχαν παρατηρήσεις από 
τον Γενικό Ελεγκτή οι οποίες έχουν ικανοποιηθεί -και θεωρούμε ότι είναι πάρα πολύ σημαντικό και πρέπει να 
λέμε τα θετικά- παράλληλα όμως πρέπει να επισημάνουμε κάτι που έχουμε αναφέρει επίσης ενώπιον της 
επιτροπής…  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λεωνίδου, τώρα ξεκίνησε η ψηφοφορία, για να ξέρεις. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 
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 Όι, εν εξεκίνησε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ολοκληρώστε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Με την άδειά σας.  Εμείς θεωρούμε ότι το νομικό καθεστώς που έχει αυτή τη στιγμή η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης, που ρυθμίζει τα ιδιοκτησιακά δικαιώματα γενικότερα, έφτασε σε ένα όριο ολοκλήρωσης, 
επομένως χρειάζεται μια αναθεώρηση του νομικού καθεστώτος.  Γι’ αυτό εμείς, το Δημοκρατικό Κόμμα, θα 
ετοιμάσουμε συγκεκριμένη πρόταση νόμου που θα ρυθμίζει το θέμα και ελπίζουμε να ακούσουμε και τι λεν οι 
συνάδελφοι και να κουβεντιάσουμε, να εύρουμε μια συνολική λύση.  

 Ευχαριστούμε πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δευτέρα ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής ποσού που δεν υπερβαίνει το €1.813.485 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2021.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας Ι.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών. Συμπλήρωμα.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχικών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 11. 

 Μισθοί αξιωματούχων και εργοδοτουμένων και συντάξεις συνταξιούχων.  Άρθρο 12. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 13. 

 Τρόπος υπολογισμού υπερωριακής αποζημίωσης.  Άρθρο 14. 

 Αγορά μηχανοκίνητου οχήματος από υπάλληλο, αξιωματούχο ή ωρομίσθιο προσωπικό.  Άρθρο 15. 

 Χρησιμοποίηση μηχανοκίνητων οχημάτων.  Άρθρο 16. 

 Πρόσληψη ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 17. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης υπαλλήλων και ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 18. 

 Αναθεώρηση επιδομάτων.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις με εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είσαι σωστή στη μέτρα! 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και τέσσερις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2021 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και τέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020».   

 Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επεκταθεί το χρονικό διάστημα εντός του οποίου τα 
συμβαλλόμενα σε σύμβαση εκχώρησης μέρη είναι δυνατό να καταθέτουν την εν λόγω σύμβαση στο επαρχιακό 
κτηματολογικό γραφείο από δύο μήνες, που ισχύει σήμερα, σε έξι μήνες από τη συνομολόγησή της. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Πώλησης Ακινήτων 
(Ειδική Εκτέλεση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος  Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Παύλος Μυλωνάς 

 Ευανθία Σάββα  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Κάρουλλας Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ξένια Κωνσταντίνου  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Νοεμβρίου 2020.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου Επιστημόνων 
Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου.  Το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο, παρ’ όλο 
που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή μελέτησε το νομοσχέδιο κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του 
Κανονισμού 40A του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων λόγω της σημασίας και των σκοπών της 
προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης, καθώς και λόγω έλλειψης χρόνου προς ολοκλήρωση της 
προβλεπόμενης διαδικασίας συζήτησης, σύμφωνα με τα προαπαιτούμενα στον Κανονισμό της Βουλής, ενόψει 
της διακοπής των εργασιών της Βουλής για την περίοδο των Χριστουγέννων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Πώλησης Ακινήτων (Ειδική 
Εκτέλεση) Νόμου, ώστε να επεκταθεί το χρονικό διάστημα εντός του οποίου τα συμβαλλόμενα σε σύμβαση 
εκχώρησης μέρη δύναται να καταθέτουν την εν λόγω σύμβαση στο αρμόδιο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο 
από δύο (2) μήνες, που ισχύει σήμερα, σε έξι (6) μήνες από τη συνομολόγησή της. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, η 
προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στα συμβαλλόμενα σε σύμβαση 
εκχώρησης μέρη να την καταχωρίσουν στο αρμόδιο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο, σε περίπτωση που 
αυτό δεν κατέστη εφικτό συνεπεία της πανδημίας COVID-19. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και 
Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και επισήμαναν ότι κρίνεται 
σκόπιμο η προτεινόμενη τροποποίηση να μην αποτελεί προσωρινή ρύθμιση, ώστε να συνάδει η προθεσμία 
καταχώρισης σύμβασης εκχώρησης με την προθεσμία καταχώρισης σύμβασης πώλησης ακινήτου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιληταί επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς. 

 Δευτέρα ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σαράντα οκτώ, συμπεριλαμβανομένου εμού. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σας έχουμε συμπεριλάβει.  Σαράντα εφτά υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σαράντα εφτά υπέρ.  Έγινε, μπράβο! 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;   

 Εναντίον ουδείς; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση)  

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί του Δικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και 
Ορισμένων Πολιτών του Ηνωμένου Βασιλείου και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να 
Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».   

 Παρακαλείται η γραμματεύς να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να εισαχθούν ρυθμίσεις αναφορικά με την εφαρμογή της 
παραγράφου 4 του άρθρου 18 της συμφωνίας για την αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου της Μεγάλης 
Βρετανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωπαϊκή Κοινότητα Ατομικής 
Ενέργειας, με απώτερο στόχο τη διασφάλιση των δικαιωμάτων ελεύθερης κυκλοφορίας και διαμονής στη 
Δημοκρατία ορισμένων υπηκόων του Ηνωμένου Βασιλείου και των μελών των οικογενειών τους οι οποίοι 
διέμεναν ή θα επιλέξουν να ασκήσουν το δικαίωμα διαμονής τους στη Δημοκρατία πριν από το τέλος της 
μεταβατικής περιόδου που προβλέπεται στην εν λόγω συμφωνία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί του Δικαιώματος 
των Πολιτών της Ένωσης και Ορισμένων Πολιτών του Ηνωμένου Βασιλείου και των Μελών των 

Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Γιώργος Κάρουλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Ξένια Κωνσταντίνου 
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 Ευανθία Σάββα Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 30 Νοεμβρίου και στις 7 Δεκεμβρίου 2020. Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή μελέτησε το εν λόγω νομοσχέδιο κατά προτεραιότητα σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων λόγω της σημασίας και των 
σκοπών της προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης, καθώς και λόγω έλλειψης χρόνου προς ολοκλήρωση της 
προβλεπόμενης διαδικασίας συζήτησης σύμφωνα με τα προαπαιτούμενα στον Κανονισμό της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ενόψει της διακοπής των εργασιών της Βουλής για την περίοδο των Χριστουγέννων. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης παρευρέθηκαν και τα μέλη της επιτροπής κ. Παύλος 
Μυλωνάς και Μαρίνος Μουσιούττας, καθώς και ο βουλευτής κ. Κωστής Ευσταθίου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί του Δικαιώματος των Πολιτών της 
Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία 
Νόμου, ώστε να εισαχθούν ρυθμίσεις αναφορικά με την εφαρμογή της παραγράφου 4 του άρθρου 18 της 
συμφωνίας για την αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωπαϊκή Κοινότητα Ατομικής Ενέργειας. Απώτερος στόχος των 
προτεινόμενων ρυθμίσεων είναι η διασφάλιση των δικαιωμάτων ελεύθερης κυκλοφορίας και διαμονής στη 
Δημοκρατία ορισμένων υπηκόων του Ηνωμένου Βασιλείου και των μελών των οικογενειών τους οι οποίοι 
διέμεναν ή θα επιλέξουν να ασκήσουν το δικαίωμα διαμονής τους στη Δημοκρατία πριν από το τέλος της 
μεταβατικής περιόδου που προβλέπεται στην εν λόγω συμφωνία.  Περαιτέρω, σκοπείται η θεσμοθέτηση της 
διαδικασίας εξασφάλισης εγγράφων διαμονής από τα εν λόγω πρόσωπα, καθώς και της ακολουθητέας 
διαδικασίας για τη χορήγηση αυτών. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι όροι και οι διατυπώσεις που θα διέπουν την άσκηση του δικαιώματος εισόδου και εξόδου, του 
δικαιώματος διαμονής και του δικαιώματος μόνιμης διαμονής ορισμένων υπηκόων του Ηνωμένου 
Βασιλείου και των μελών των οικογενειών τους. 

2. Η διαδικασία έκδοσης και χορήγησης στους δικαιούχους διαμονής και μόνιμης διαμονής των πιο πάνω 
αναφερόμενων εγγράφων διαμονής. 

3. Η επιβολή περιορισμών στην άσκηση του δικαιώματος διαμονής, οι διαδικαστικές εγγυήσεις στις οποίες 
θα υπόκειται κάθε απόφαση περιοριστική του δικαιώματος διαμονής και η θεσμοθέτηση δικαιώματος 
άσκησης προσφυγής. 

4. Η διασφάλιση της ίσης μεταχείρισης σε συγκεκριμένους τομείς μεταξύ ορισμένων υπηκόων του 
Ηνωμένου Βασιλείου και των μελών των οικογενειών τους με τους πολίτες της Δημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, οι 
προτεινόμενες με το νομοσχέδιο ρυθμίσεις κρίθηκαν αναγκαίες στο πλαίσιο της διακριτικής ευχέρειας που 
παρέχεται στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να εφαρμόσουν την πρόνοια της υπό αναφορά 
συμφωνίας η οποία προβλέπει αφενός ότι για τα εν λόγω πρόσωπα δύναται να τυγχάνουν εφαρμογής 
αντίστοιχες διατάξεις με αυτές που ισχύουν σήμερα για τους πολίτες της Ένωσης και αφετέρου ότι έγγραφο το 
οποίο να αποδεικνύει το καθεστώς διαμονής τους βάσει της υπό αναφοράς συμφωνίας θα χορηγείται για τα 
πρόσωπα αυτά σε εθελοντική βάση.  

 Όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, κατά τη διάρκεια της μεταβατικής περιόδου, η οποία λήγει 
την 31η Δεκεμβρίου 2020, θα τυγχάνει εφαρμογής το ενωσιακό κεκτημένο στους υπηκόους του Ηνωμένου 
Βασιλείου και στα μέλη των οικογενειών τους που διέμεναν ή θα επιλέξουν να ασκήσουν το δικαίωμα διαμονής 
τους στη Δημοκρατία πριν από την εν λόγω ημερομηνία.  Ως εκ τούτου, όσον αφορά τα εν λόγω πρόσωπα, θα 
ισχύουν τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις που απορρέουν από την Οδηγία 2004/38/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004 σχετικά με το δικαίωμα των πολιτών της Ένωσης και 
των μελών των οικογενειών τους να κυκλοφορούν και να διαμένουν ελεύθερα στην επικράτεια των κρατών 
μελών και θα τυγχάνει εφαρμογής η ίδια διαδικασία υποβολής αιτήσεων που εφαρμόζεται για τους πολίτες της 
Ένωσης.  Μετά το πέρας της εν λόγω μεταβατικής περιόδου τα ενδιαφερόμενα πρόσωπα θα αιτούνται την 
έκδοση εγγράφων διαμονής σύμφωνα με τη νέα διαδικασία υποβολής αιτήσεων στη βάση της υπό αναφορά 
συμφωνίας, η οποία θα εφαρμοστεί από την 1η Ιανουαρίου 2021. 

 Σημειώνεται ότι τα δικαιώματα διαμονής των υπηκόων του Ηνωμένου Βασιλείου και των μελών των 
οικογενειών τους, οι οποίοι αντλούν δικαιώματα βάσει της υπό αναφορά συμφωνίας, διασφαλίζονται και μετά 
το τέλος της μεταβατικής περιόδου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
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Ασφαλίσεων συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, επισημαίνοντας την ανάγκη διασφάλισης της 
άσκησης του δικαιώματος διαμονής και απασχόλησης των ενδιαφερόμενων υπηκόων του Ηνωμένου Βασιλείου 
στη Δημοκρατία. 

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρον συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή αντικείμενο ιδιαίτερης 
συζήτησης αποτέλεσε κατά πόσο η νομοτεχνική απόδοση του προτεινόμενου νόμου, όπως αυτός κατατέθηκε 
στη Βουλή, είναι η ενδεδειγμένη, δεδομένου ότι προκαλείται σύγχυση στο προκαταρκτικό στάδιο ανάγνωσης 
και επεξεργασίας αυτού, καθώς και επειδή ενδέχεται να προκύψουν τεχνικά και ερμηνευτικά προβλήματα κατά 
την ενσωμάτωσή του στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, αφότου τεθεί σε ισχύ με την έκδοση σχετικής 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, λόγω του ότι προτείνεται η ενσωμάτωση προνοιών που αναφέρονται 
σε δικαιούχους βάσει της υπό αναφορά συμφωνίας σε υφιστάμενες διατάξεις, που καθορίζουν αναλυτικά τις 
ρυθμίσεις που ισχύουν για τους πολίτες της Ένωσης.  Συναφώς, εξέφρασε προβληματισμό για την ανάγκη 
αναθεώρησης του προτεινόμενου νόμου, ώστε οι πρόνοιες αυτού να αποτελούν ξεχωριστό μέρος της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

 Πέραν των πιο πάνω, στο πλαίσιο της εξέτασης των προνοιών του νομοσχεδίου αποτέλεσε επίσης 
αντικείμενο συζήτησης η δυνατότητα εισαγωγής στον προτεινόμενο νόμο των απαιτούμενων ρυθμίσεων, έτσι 
που να διασφαλίζεται ότι δε θα εκδίδονται δυνάμει αυτού έγγραφα διαμονής σε πρόσωπα τα οποία διαμένουν 
στις μη ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της Δημοκρατίας περιοχές. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε μεταξύ άλλων στην επιτροπή ότι, παρ’ 
όλο που το νομοσχέδιο έτυχε της δέουσας νομοτεχνικής επεξεργασίας, διαφαίνεται ότι κρίνεται σκόπιμο όπως 
οι προτεινόμενες ρυθμίσεις ενταχθούν σε ξεχωριστό μέρος του βασικού νόμου, του οποίου ο τίτλος θα 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται και σε ορισμένους υπηκόους του Ηνωμένου Βασίλειου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή έκρινε ότι απαιτείται νομοτεχνική διόρθωση του προτεινόμενου νόμου 
από τις υπηρεσίες της Βουλής σύμφωνα με τις πάγια αποδεκτές αρχές νομοτεχνικής σύνταξης, ώστε να 
αποφευχθούν αχρείαστες παρερμηνείες και ασάφειες, αλλά και να διασφαλίζεται η απαιτούμενη ασφάλεια 
δικαίου.  Επιπροσθέτως, αποφάσισε την εισαγωγή πρόνοιας στο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να μη 
χορηγούνται έγγραφα διαμονής σε πρόσωπα τα οποία διαμένουν στις μη ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της 
Δημοκρατίας περιοχές. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
όπως αυτό έχει αναθεωρηθεί σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί του Δικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και Ορισμένων Υπηκόων του Ηνωμένου 
Βασιλείου και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιληταί επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομιληταί δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δευτέρα ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 1 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου Μέρους VIII.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Εναντίον μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Δικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και Ορισμένων 
Υπηκόων του Ηνωμένου Βασιλείου και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν 
Ελεύθερα στη Δημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δικαιολόγηση ψήφου από την κ. Θεολόγου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε, κυρία Θεολόγου, δε σας έχω προσέξει.  Έχετε τον λόγο έτσι εν συντομία, για να 
προχωρούμε γρήγορα. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Θέλω να δικαιολογήσω την ψήφο μου.  Σε τούτην τη διαδικασία μέσα από την ελεύθερη... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λίγο πιο δυνατά, να ακούμε καλύτερα, κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάμνω ό,τι μπορώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λέω, όι για να κάμνεις ότι μπορείς…  Επειδή είσαι ψηλή, να χαμηλώνεις το κεφάλι προς το 
μικρόφωνο.  Απλή, πρακτική μέθοδος. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον βουλευτή κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου) 

 Εντάξει, έντζιε βάλλω μεγάφωνα, κύριε Ζαχαρίου.  Αν έβαλλα, να φέρω ένα μεγάλο. 
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 Το λοιπόν, με συγχωρείτε. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δικαιολόγηση της ψήφου.  Το θέμα της κυκλοφορίας δεν είναι κάτι το οποίο δε θα μας 
έβρισκε υπέρ, απλά μας ανησυχεί πάρα πολύ ο τρόπος ελέγχου, γιατί οι υπήκοοι του Ηνωμένου Βασιλείου, 
κύριε Πρόεδρε, βάσει των φορολογικών νομοθεσιών θεωρούνται υπήκοοι τρίτης χώρας και θα έπρεπε να 
ελέγχεται κατά πόσον διαμένουν εκατόν ογδόντα μέρες και περισσότερο στη Δημοκρατία και να 
φορολογούνται.  Επομένως, κύριε Πρόεδρε, η ανησυχία μας έγκειται στο σημείο ότι δεν ξέρουμε αν θα υπάρχει 
επαρκής έλεγχος κατά τη μετακίνησή τους αναφορικά με το πόσες μέρες ή πόσες ώρες, αναλόγως, βρίσκονται 
στις ελεύθερες περιοχές… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύρια Θεολόγου.  Να ’σαι καλά. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020» και είναι πρόταση νόμου του κ. Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου. 

 Παρακαλείται η κυρία γραμματεύς να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε η δυνατότητα για διενέργεια διαδικτυακών αξιολογήσεων των 
εκπαιδευτικών ιδρυμάτων, που, σύμφωνα με τη βασική νομοθεσία, προβλέπεται σήμερα να ισχύει μέχρι την 
31η Δεκεμβρίου 2020, να παραταθεί μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2021. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για την πρόταση νόμου «Ο περί της 
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και 

Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Αντρέας Καυκαλιάς Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε κατά προτεραιότητα κατ’ εφαρμογήν του 
Κανονισμού 40Α της Βουλής των Αντιπροσώπων την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή στις 12 Νοεμβρίου 2020 από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου και στις 2 Δεκεμβρίου 2020. 

 Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Φορέα Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης (ΔΙΠΑΕ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(ΠΑΣΙΣΤΕ-ΟΕΒ), του Συνδέσμου Αναγνωρισμένων Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Κύπρου 
(ΣΑΙΣΤΕΚ) και του Πανεπιστημίου Λευκωσίας. 

 Σημειώνεται ότι, εκτός από το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας, όλα τα δημόσια πανεπιστήμια και όλα τα 
ιδιωτικά πανεπιστήμια, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με την υπό αναφορά πρόταση νόμου είναι η τροποποίηση του περί 
της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Φορέα για Συναφή Θέματα Νόμου, ώστε η δυνατότητα για διενέργεια διαδικτυακών αξιολογήσεων των 
εκπαιδευτικών ιδρυμάτων, που σύμφωνα με τη βασική νομοθεσία προβλέπεται σήμερα μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2020, να παραταθεί μέχρι την 31η Αυγούστου 2021.  Ειδικότερα, λόγω των συνεχιζόμενων 
ιδιαζουσών συνθηκών που προέκυψαν εξαιτίας της πανδημίας του ιού COVID-19, η διενέργεια τμηματικής και 
προγραμματικής αξιολόγησης των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων με επιτόπιες επισκέψεις από την Επιτροπή 
Εξωτερικής Αξιολόγησης δεν είναι εφικτή.  Γι’ αυτό και κρίνεται αναγκαία η προώθηση της προτεινόμενης 
ρύθμισης, ώστε να εξακολουθήσει να παρέχεται η δυνατότητα για εξ αποστάσεως αξιολογήσεις μέχρι την 31η 
Αυγούστου 2021. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης, ο εισηγητής της πρότασης νόμου εισηγήθηκε όπως, λόγω των 
συνεχιζόμενων σοβαρών επιπτώσεων της πανδημίας, η δυνατότητα για τη διενέργεια διαδικτυακών 
αξιολογήσεων επεκταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2021 αντί μέχρι την 31η Αυγούστου 2021 που είχε αρχικά 
προταθεί με τη υπό συζήτηση πρόταση νόμου. Σύμφωνα με τον ίδιο, με την εισήγηση αυτή θα παρασχεθεί ο 
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αναγκαίος χρόνος στην Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης να διενεργήσει με ευχέρεια τμηματικές και 
προγραμματικές αξιολογήσεις. 

 Οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου και του φορέα ΔΙΠΑΕ συμφώνησαν με την προτεινόμενη 
ρύθμιση, καθώς και με την πιο πάνω εισήγηση για περαιτέρω παράταση της δυνατότητας για διαδικτυακές 
αξιολογήσεις. 

 Σημειώνεται ότι, σε σχέση με την πιο πάνω εισήγηση, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν προβληματισμό 
κατά πόσο η ζητούμενη παράταση θα επηρεάσει την έναρξη της νέας ακαδημαϊκής χρονιάς. 

 Η εκπρόσωπος του φορέα ΔΙΠΑΕ επεξήγησε συναφώς ότι οι τμηματικές και προγραμματικές 
αξιολογήσεις των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων δε συνδέονται με την έναρξη ή τη λήξη της ακαδημαϊκής χρονιάς 
και ότι αυτές διενεργούνται καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους.  Παράλληλα επισήμανε ότι, βάσει των προτύπων 
και των κατευθυντήριων γραμμών που θέτει το Ευρωπαϊκό Δίκτυο για τη Διασφάλιση της Ποιότητας στην 
Ανώτερη Εκπαίδευση, οι αξιολογήσεις πρέπει να διενεργούνται με επιτόπιες επισκέψεις, καθώς και ότι οι 
εναλλακτικές λύσεις που παρέχονται με τις εξ αποστάσεως αξιολογήσεις λόγω της πανδημίας χαρακτηρίζονται 
ως λύσεις ανάγκης. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να βελτιώσει το κείμενο της 
πρότασης νόμου, ώστε η δυνατότητα για διενέργεια διαδικτυακών αξιολογήσεων να παραταθεί τελικά μέχρι τις 
30 Σεπτεμβρίου 2021 αντί μέχρι την 31η Αυγούστου 2021. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου όπως αυτή έχει τροποποιηθεί 
και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αγορηταί επί θέματος αρχής; 

 Ο συνάδελφος ο κ. Χατζηγιάννης.  Ένας μόνο, πολύ ωραία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς θέλω να βεβαιώσω ότι το ταξίδι στον ψηφιακό κόσμο συνεχίζεται 
και εύχομαι του χρόνου και οι εργασίες αυτού του σώματος να είναι πλήρως ψηφιοποιημένες για καλύτερη 
ποιότητα και πιο διασφαλισμένη τη δημοκρατία σ’ αυτό τον τόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ελπίζω να μεν μας κάμετε κανένα ταξίδι άλλο, κύριε...  Μόνο τα ψηφιακά! 

 Το λοιπόν, δευτέρα ανάγνωση της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Γιωργάλλα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Το ταξίδι στον κόσμο τον ψηφιακό συνεχίζεται, αλλά, νομίζω, διαλέξαμε λάθος νομοσχέδιο να το 
ταυτίσουμε, διότι πρόκειται για επιθεωρήσεις.  Τζιαι για να καταλάβουμεν είντα μ’ πού ψηφίζουμε, επεκτείνουμε 
μέχρι τον Αύγουστο του 2021 το χρονικό διάστημα κατά το οποίο θα μπορεί ο Φορέας Διασφάλισης και 
Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης να δέχεται αξιολογήσεις από απόσταση.  Έσιει δίκαιο 
ο Κυριάκος, αλλά εδώ, επειδή μιλούμε για αξιολόγηση υποδομών, προγραμμάτων κ.λπ. κ.λπ., ευχόμαστε να 
συνεχίσουν όπως τα ’κάμναν πριν, με επιτόπιες επιθεωρήσεις. 

 Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο συνάδελφος ο κ. Καυκαλιάς από τη Λεμεσό, του ΑΚΕΛ. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Το ταξίδι, κύριε Πρόεδρε, κύριε Χατζηγιάννη, στον ψηφιακό κόσμο συνεχίζεται, πλην όμως με πολύ 
σοβαρά κενά αέρος! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Να ’σαι καλά, κύριε Καυκαλιά.  Ευχαριστούμε. 

 Επειδή εβάλετε του κ. Χατζηγιάννη… δευτερολογώντας θα πει εν συντομία τα ακόλουθα… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω να διαβεβαιώσω τον κόσμο της συντήρησης ότι υπάρχει 
προοπτική και μέσα από τον ψηφιακό κόσμο.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, κύριε Χατζηγιάννη.  Ευχαριστώ πολύ.  Άρα, πάμε... 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού... 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απλά να πω στον φίλο μου τον Καυκαλιά ότι τα κενά αέρος είναι φυσικό φαινόμενο και δεν επηρεάζουν 
την ασφάλεια των πτήσεων, γιατί τα αεροπλάνα κατασκευάζονται με τρόπο που να μπορούν να αντέξουν τα 
κενά αέρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε για την αεροπορική διευκρίνιση, κύριε Κυπριανού! 

 Δευτέρα ανάγνωση της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

 ΄Εν’ ομόφωνο, αντιλαμβάνομαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ούτε αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της προτάσεως νόμου σε νόμο;   
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το ίδιο αποτέλεσμα, κύριε Πρόεδρε.  Ομόφωνο, με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 13 θέμα.  Τιτλοφορείται «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 
Νόμος του 2020».  Παρακαλείται η γραμματεύς να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αντικατάσταση του υφιστάμενου περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμου, ώστε αφενός μεν να 
βελτιωθεί και να εκσυγχρονισθεί το σχετικό νομικό πλαίσιο, αφετέρου δε να επιτευχθεί αποτελεσματικότερη 
εφαρμογή των πράξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που διέπουν τη διενέργεια αγροτικών πληρωμών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

   Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

   Ευθύμιος Δίπλαρος  Χρίστος Ορφανίδης 

   Δημήτρης Δημητρίου 

   Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Χαράλαμπος Θεόπεμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε οκτώ 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 20 Οκτωβρίου, στις 3, 10, 17 και 24 Νοεμβρίου και την 1η 
και 8 Δεκεμβρίου 2020. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Γεωργίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, ο Επίτροπος του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 
(ΟΑΠ), εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή, της ΠΑΣΥΔΥ, της Παγκύπριας Συντεχνίας Ισότητας, 
του Οικοαγροτικού και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Παναγροτικός Σύνδεσμος», «Νέα Αγροτική 
Κίνηση» και «Ευρωαγροτικός».  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές κ. Μιχάλης Γιωργάλλας και κ. Ονούφριος Κουλλά. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αντικατάσταση του υφιστάμενου περί Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών Νόμου, ώστε αφενός μεν να βελτιωθεί και εκσυγχρονιστεί το σχετικό νομικό πλαίσιο, αφετέρου δε 
να επιτευχθεί αποτελεσματικότερη εφαρμογή των πράξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που διέπουν τη 
διενέργεια αγροτικών πληρωμών. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο καθορίζονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η μετονομασία του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΟΑΠ) σε Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών 
Πληρωμών (ΚΟΑΠ), όπως έχει επικρατήσει να αποκαλείται. 

2. Τα καθήκοντα, οι εξουσίες και οι αρμοδιότητες του ΚΟΑΠ. 

3. Η διαδικασία και οι όροι διορισμού του Επιτρόπου και του Βοηθού Επιτρόπου του ΚΟΑΠ, καθώς και οι 
εξουσίες και αρμοδιότητές τους. 

4. Η διαδικασία συγκρότησης του Συμβουλίου Προσλήψεων και Προαγωγών και του Πειθαρχικού 
Συμβουλίου των μόνιμων υπαλλήλων του οργανισμού. 

5. Η λειτουργία του Ταμείου Λειτουργίας και του Ταμείου Πληρωμών του οργανισμού.  

6. Η σύνταξη και τα ωφελήματα αφυπηρέτησης των μόνιμων υπαλλήλων του οργανισμού. 

7. Η διαδικασία διενέργειας των σχετικών πληρωμών στους δικαιούχους, οι απαιτούμενοι έλεγχοι και η 
διαδικασία ανάκτησης ποσών, σε περίπτωση που διαπιστωθεί ότι για τους καθοριζόμενους στον 
προτεινόμενο νόμο λόγους τα ποσά αυτά έχουν λανθασμένα δοθεί σε δικαιούχους.  
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8. Η διαδικασία επιβολής διοικητικού προστίμου, σε περίπτωση που διαπιστωθούν παρατυπίες, στο 
πλαίσιο ελέγχων που διενεργεί ο οργανισμός δυνάμει των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τις  προτεινόμενες ρυθμίσεις 
επιδιώκεται μεταξύ άλλων η δημιουργία ισχυρότερου νομικού πλαισίου για την καταπολέμηση της απάτης, 
καθώς και η παροχή δυνατότητας λήψης των αναγκαίων μέτρων για την προστασία των οικονομικών 
συμφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κυπριακής Δημοκρατίας, ώστε: 

1.  να επιτευχθεί συμμόρφωση της Κυπριακής Δημοκρατίας με τις υποχρεώσεις της που πηγάζουν από τις 
πρόνοιες των σχετικών με τις αγροτικές πληρωμές ευρωπαϊκών κανονισμών, 

2.  να επιτευχθεί συμμόρφωση του οργανισμού με ευρήματα από σχετικούς ελέγχους που έχουν διεξαχθεί 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την Ελεγκτική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και 

3.   να παρασχεθούν στον οργανισμό τα μέσα, για να επιτελέσει αποτελεσματικότερα τον ρόλο και τις 
αρμοδιότητές του.  

 Σημειώνεται ότι μαζί  με το νομοσχέδιο κατατέθηκαν στη Βουλή σχετικοί κανονισμοί, οι οποίοι αφορούν 
κυρίως την πρόσληψη, τις προαγωγές, την υπηρεσία και τον πειθαρχικό έλεγχο των υπαλλήλων του ΚΟΑΠ, οι 
οποίοι μελετήθηκαν από κοινού με τον νόμο που προτείνεται, ο οποίος εξουσιοδοτεί την έκδοσή τους.  Ωστόσο, 
οι εν λόγω κανονισμοί θα προωθηθούν στην ολομέλεια του σώματος σε μεταγενέστερο στάδιο και εφόσον θα 
έχει ψηφιστεί και τεθεί σε ισχύ ο προτεινόμενος νόμος, ο οποίος εξουσιοδοτεί την έκδοσή τους. 

 Σημειώνεται επίσης ότι για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς της 
προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης, καθώς και λόγω έλλειψης χρόνου προς ολοκλήρωση της 
προβλεπόμενης διαδικασίας συζήτησης, σύμφωνα με τα προαπαιτούμενα στον Κανονισμό της Βουλής, ενόψει 
της διακοπής των εργασιών της Βουλής για την περίοδο των Χριστουγέννων, κρίθηκε σκόπιμη η κατά 
προτεραιότητα συζήτηση του νομοσχεδίου, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της 
Βουλής.  Ειδικότερα, για τη συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία 
συζήτησης, όσον αφορά τα προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για σκοπούς 
επίσπευσης της όλης διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ανέφερε ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, ο Υπουργός Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ορίζεται ως η αρμόδια αρχή διαπίστευσης του ΟΑΠ, η οποία είναι 
αρμόδια μεταξύ άλλων να διασφαλίζει ότι ο οργανισμός πληρεί τις προϋποθέσεις που απαιτούνται σύμφωνα  
με το σχετικό κανονιστικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ώστε να ασκεί νόμιμα τις  εξουσίες και 
αρμοδιότητές του.  

 Ο Επίτροπος του ΟΑΠ υποστήριξε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα συμβάλουν στην κάλυψη κενών 
και αδυναμιών του υφιστάμενου νομικού πλαισίου που διέπει τη λειτουργία του οργανισμού, που είτε 
διαφάνηκαν διαχρονικά από την εφαρμογή του είτε επισημάνθηκαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την 
Ελεγκτική Υπηρεσία της Δημοκρατίας.  Συναφώς, ο Επίτροπος του ΟΑΠ ανέφερε ότι στη βάση των 
προαναφερθεισών επισημάνσεων μεταξύ άλλων προτείνεται η παροχή δυνατότητας στον οργανισμό να 
επιβάλλει κυρώσεις σε αιτητές, εφόσον διαπιστωθούν παρατυπίες, ώστε να διασφαλίζεται ότι τα διοικητικά 
μέτρα που εφαρμόζει ο ΟΑΠ ενεργούν ενθαρρυντικά για την πάταξη της απάτης.  Περαιτέρω, ο πιο πάνω 
αξιωματούχος επισήμανε την ανάγκη όπως το υπό αναφορά νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο πριν από το τέλος 
του τρέχοντος έτους, ώστε από την επόμενη προγραμματική περίοδο πληρωμών οι απαιτούμενες πληρωμές 
να διενεργούνται βάσει των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού επισήμανε ότι ο οργανισμός 
υιοθέτησε τη σύσταση του τμήματος όπως οι πρόνοιες που αφορούν σε δικαιώματα και υποχρεώσεις των 
υπαλλήλων του ΟΑΠ διαμορφωθούν κατ’ αναλογίαν των ισχυόντων στη δημόσια υπηρεσία και στα υπόλοιπα 
νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου.  Παράλληλα, η ίδια εκπρόσωπος εισηγήθηκε τη διαγραφή πρόνοιας η 
οποία προβλέπει ότι, σε περίπτωση διορισμού ως Επιτρόπου ή Βοηθού Επιτρόπου του ΟΑΠ υπαλλήλου που 
κατέχει μόνιμη θέση στην κρατική υπηρεσία ή σε οργανισμό, ο υπάλληλος αυτός αφυπηρετεί αυτοδικαίως από 
τη θέση που κατέχει, οπότε θα εφαρμόζονται οι διατάξεις των περί Συντάξεων Νόμων και οποιωνδήποτε 
κανονισμών εκδίδονται δυνάμει αυτών που αφορούν στα ωφελήματα αφυπηρέτησης για την οικειοθελή 
πρόωρη αφυπηρέτηση.  Ειδικότερα, σύμφωνα με την ίδια, η εν λόγω πρόνοια συνιστά ρύθμιση εκ του 
περισσού, καθώς η καταβολή ωφελημάτων αφυπηρέτησης σε περίπτωση αφυπηρέτησης υπαλλήλου για 
ανάληψη δημόσιου λειτουργήματος ρυθμίζεται τόσο από τον περί Συντάξεων Νόμο όσο και από αντίστοιχες 
νομοθεσίες που διέπουν την καταβολή ωφελημάτων αφυπηρέτησης σε νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου.  

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή επισήμανε ότι ο ΟΑΠ έχει υιοθετήσει τις σχετικές 
υποδείξεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, ειδικότερα σε ό,τι αφορά την επιβολή διοικητικών προστίμων.  Συναφώς, 
εισηγήθηκε τη συμπερίληψη πρόνοιας στο νομοσχέδιο με την οποία να διασαφηνίζεται ότι οι λογαριασμοί του 
οργανισμού θα υπόκεινται σε έλεγχο από την Ελεγκτική Υπηρεσία, τηρουμένων των διατάξεων του περί της 
Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών στον Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας Νόμου.  
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 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Συντεχνίας Ισότητας εξέφρασε τη διαφωνία του ως προς τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, καθότι κάποιες εξ αυτών αφορούν σε δικαιώματα και υποχρεώσεις αποκλειστικά των 
μόνιμων υπαλλήλων του ΟΑΠ, ενώ δεν περιλαμβάνονται οποιεσδήποτε ρυθμίσεις αναφορικά με τους 
εργοδοτουμένους αορίστου χρόνου, οι οποίοι, σύμφωνα με τον πιο πάνω εκπρόσωπο, αποτελούν την 
πλειονότητα των υπαλλήλων του ΟΑΠ.  Ως εκ τούτου, υποστήριξε ότι απαιτείται να διασαφηνιστεί μέσω των 
προτεινόμενων προνοιών ότι οι εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου θα έχουν κατ’ αναλογίαν τις υποχρεώσεις και 
τα δικαιώματα των αντίστοιχων μόνιμων υπαλλήλων, στα πρότυπα αντίστοιχων νομοθετικών πλαισίων που 
διέπουν τη λειτουργία άλλων νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος 
εισηγήθηκε την τροποποίηση του ορισμού του όρου «υπάλληλος», κατά τρόπο που να περιλαμβάνει 
εργοδοτουμένους αορίστου χρόνου, καθώς και την προσθήκη πρόνοιας βάσει της οποίας, σε περίπτωση που 
αποφασιστεί η μονιμοποίηση των εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου στη δημόσια υπηρεσία, η σχετική 
απόφαση να τυγχάνει εφαρμογής και στον ΟΑΠ.  

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Παναγροτικός Σύνδεσμος», «Νέα Αγροτική 
Κίνηση» και «Ευρωαγροτικός» υποστήριξαν ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις βελτιώνουν το νομοθετικό πλαίσιο 
που διέπει τη λειτουργία του ΟΑΠ προς όφελος των αγροτών και ενισχύουν τους μηχανισμούς ελέγχου του 
οργανισμού σε σχέση με τις αγροτικές πληρωμές.  

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχέδιου, επιπροσθέτως των πιο πάνω ζητημάτων που 
τέθηκαν από τους εμπλεκόμενους φορείς, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1.  Η συγκέντρωση στο πρόσωπο του Επιτρόπου του ΟΑΠ εξουσιών σε σχέση με τη λήψη αποφάσεων 
που αφορούν τη λειτουργία του οργανισμού.  Συναφώς, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν όπως η 
εκτελεστική εξουσία εξετάσει το ενδεχόμενο υιοθέτησης ενός μοντέλου λειτουργίας του οργανισμού 
βάσει του οποίου οι αποφάσεις να λαμβάνονται αρμοδίως από συλλογικό όργανο υπό τη μορφή 
συμβουλίου, κατά το πρότυπο λειτουργίας αντιστοίχων οργανισμών σε άλλες χώρες κράτη μέλη.  

2. Η μη συμπερίληψη στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο της ρύθμισης που περιλαμβάνεται στον υφιστάμενο 
νόμο βάσει της οποίας το 63ο έτος καθορίζεται ως όριο ηλικίας για διορισμό Επιτρόπου ή Βοηθού 
Επιτρόπου του ΟΑΠ. 

3. Η ανάγκη προσθήκης πρόνοιας σύμφωνα με την οποία να διασαφηνίζεται η ακολουθητέα διαδικασία για 
την υποβολή ενστάσεων από αιτητές των οποίων η αίτηση έχει απορριφθεί, εξολοκλήρου ή εν μέρει, και 
παράλληλα να διασφαλίζεται ότι τέτοια ένσταση δε θα εξετάζεται αποκλειστικά από τον ίδιο τον 
επίτροπο, ο οποίος έχει την αρμοδιότητα λήψης τελικής απόφασης επί της αίτησης. 

4. Η ρύθμιση σύμφωνα με την οποία ως διορίζουσα αρχή αρμόδια για τις προσλήψεις και προαγωγές του 
προσωπικού του οργανισμού ορίζεται το Συμβούλιο Προσλήψεων και Προαγωγών, του οποίου 
προεδρεύει ο Επίτροπος του ΟΑΠ, ενώ για την πρόσληψη έκτακτου προσωπικού ως διορίζουσα αρχή 
ορίζεται αποκλειστικά ο επίτροπος.  Ως εκ τούτου, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από την εκτελεστική 
εξουσία να εξετάσει το ενδεχόμενο ανάθεσης σε συλλογικό όργανο της αρμοδιότητας για την πρόσληψη 
έκτακτου προσωπικού αντί της ανάθεσης της εν λόγω αρμοδιότητας αποκλειστικά στον επίτροπο.  

5. Η πρόνοια του υπό συζήτηση νομοσχεδίου βάσει της οποίας διαπράττει ποινικό αδίκημα πρόσωπο το 
οποίο στο πλαίσιο πειθαρχικής διαδικασίας αρνείται να απαντήσει σε ερώτηση που του απευθύνεται, η 
οποία ενδεχομένως να παραβιάζει την αρχή του δικαιώματος της σιωπής του κατηγορουμένου, με 
αποτέλεσμα να χρήζει επανεξέτασης από την εκτελεστική εξουσία. 

6. Η ανάγκη διασαφήνισης της πρόνοιας που αφορά τον χρόνο εξέτασης των αιτήσεων και παράλληλα η 
ανάγκη εξέτασης του ενδεχόμενου να καθοριστεί συγκεκριμένη προθεσμία για τον σκοπό αυτό.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού και ο Επίτροπος του ΟΑΠ, αναφερόμενοι στα πιο πάνω, δήλωσαν τα 
ακόλουθα: 

1. Το μοντέλο λειτουργίας του ΟΑΠ βάσει του οποίου συγκεντρώνονται οι εξουσίες και οι αρμοδιότητες 
στον επίτροπο είναι πιο αποτελεσματικό και παρέχει μεγαλύτερη ευελιξία στον οργανισμό για τη λήψη 
αποφάσεων σε σχέση με τη διενέργεια πληρωμών.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον Επίτροπο του ΟΑΠ, σε 
χώρες κράτη μέλη της ΕΕ όπου αντίστοιχοι οργανισμοί έχουν υιοθετήσει το μοντέλο λειτουργίας το 
οποίο συγκεντρώνει εξουσίες σε συλλογικό όργανο παρατηρούνται αδυναμίες και στις χώρες αυτές 
έχουν επιβληθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, λόγω μη συμμόρφωσής τους με το σχετικό κανονιστικό 
πλαίσιο που η ίδια επιβάλλει, ποινές αυστηρότερες από αυτές που κατά καιρούς επιβλήθηκαν στην 
Κυπριακή Δημοκρατία.  

2. Ο καθορισμός ορίου ηλικίας για τον διορισμό Επιτρόπου ή Βοηθού Επιτρόπου του ΟΑΠ, ως αυτός 
περιλαμβάνεται στις πρόνοιες του υφιστάμενου νόμου, ήτοι η ηλικία των 63 ετών, σύμφωνα με σχετική 
γνωμάτευση εξωτερικού νομικού συμβούλου του ΟΑΠ, συνιστά δυσμενή διάκριση η οποία παραβιάζει 
την αρχή απαγόρευσης διακρίσεων λόγω ηλικίας και συγκρούεται με το ενωσιακό κεκτημένο. 
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3. Στη βάση αντίστοιχης πρακτικής που εφαρμόζεται στη δημόσια υπηρεσία οι όροι υπηρεσίας, οι 
υποχρεώσεις και τα δικαιώματα των εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου του ΟΑΠ ρυθμίζονται κατ’ 
αναλογίαν των όσων τυγχάνουν εφαρμογής για τους μόνιμους υπαλλήλους του οργανισμού και 
καθορίζονται στα συμβόλαια πρόσληψης τα οποία διέπουν τη σχέση τους με τον οργανισμό.  Ως εκ 
τούτου, ο Επίτροπος του ΟΑΠ εξέφρασε τη διαφωνία του με οποιαδήποτε προσπάθεια συμπερίληψης 
στις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου ρυθμίσεων για τους εργοδοτουμένους αορίστου χρόνου, 
καθώς αυτό θα συνεπάγεται μονιμοποίησή τους, ενώ δεν ενδείκνυται να επιχειρηθεί επίλυση του 
ευρύτερου αυτού θέματος μέσω των προνοιών του εν λόγω νομοσχεδίου. 

4. Ο ΟΑΠ έχει βελτιώσει τις διαδικασίες λειτουργίας του και είναι κοινώς αποδεκτό ότι τα τελευταία χρόνια ο 
οργανισμός διενεργεί τις πληρωμές προς τους αγρότες σημαντικά ενωρίτερα από ό,τι στο παρελθόν.  
Παράλληλα, ο Επίτροπος του ΟΑΠ υποστήριξε ότι η τήρηση συγκεκριμένων χρονοδιαγραμμάτων για 
την εξέταση αιτήσεων καθίσταται αδύνατη, αφού κάθε αίτηση έχει τις ιδιαιτερότητές της.  Ωστόσο, ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και ο Επίτροπος του 
ΟΑΠ επιφυλάχθηκαν να επανεξετάσουν την εν λόγω πρόνοια, με στόχο να διασφαλίζεται ότι δε θα 
παρατηρείται αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην εξέταση των αιτήσεων.  

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη τους 
προβληματισμούς που εκφράστηκαν ενώπιον της επιτροπής, σε συνεργασία με τον ΟΑΠ και με τη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας, υπέβαλε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο σχεδίου νόμου, το οποίο έτυχε 
περαιτέρω μελέτης από την επιτροπή. 

 Ειδικότερα, στο τελευταίο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου που τέθηκε ενώπιον της επιτροπής 
περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Διαγραφή της πρόνοιας βάσει της οποίας σε περίπτωση διορισμού ως Επιτρόπου ή Βοηθού Επιτρόπου 
του ΟΑΠ υπαλλήλου που κατέχει μόνιμη θέση στην κρατική υπηρεσία ή σε οργανισμό ο υπάλληλος 
αυτός αφυπηρετεί αυτοδικαίως από τη θέση που κατέχει, οπότε θα εφαρμόζονται οι διατάξεις των περί 
Συντάξεων Νόμων και οποιωνδήποτε κανονισμών εκδίδονται δυνάμει αυτών, που αφορούν τα 
ωφελήματα αφυπηρέτησης για την οικειοθελή πρόωρη αφυπηρέτηση. 

2. Ανάθεση της αρμοδιότητας προσλήψεων εκτάκτων υπαλλήλων σε τριμελή επιτροπή, η οποία διορίζεται 
από τον επίτροπο και στην οποία δύναται να συμμετέχουν ο ίδιος ο επίτροπος ή/και ο βοηθός 
επίτροπος ή/και υπάλληλοι από την ανώτερη ιεραρχία του οργανισμού οι οποίοι κατέχουν θέση με 
μισθοδοτικούς όρους ψηλότερους ή/και μισθοδοτική κλίμακα ανώτερη από τους μισθοδοτικούς όρους 
ή/και μισθοδοτική κλίμακα του προσώπου που θα προσληφθεί.  

3. Διαγραφή πρόνοιας βάσει της οποίας διαπράττεται ποινικό αδίκημα από πρόσωπο το οποίο 
εμφανιζόμενο σε πειθαρχική διαδικασία αρνείται να απαντήσει σε ερώτηση που του απευθύνεται στο 
πλαίσιο της εν λόγω διαδικασίας. 

4. Διασαφήνιση των προνοιών που αφορούν τη διαδικασία υποβολής ενστάσεων από αιτητές των οποίων 
η αίτηση έχει απορριφθεί, εξ ολοκλήρου ή εν μέρει, και καθορισμός ότι οι ενστάσεις θα εξετάζονται από 
επιτροπή ενστάσεων η οποία θα ορίζεται από τον επίτροπο και στην οποία δε δύναται να συμμετέχει 
πρόσωπο το οποίο συμμετείχε σε οποιονδήποτε έλεγχο ή/και αξιολόγηση της αίτησης του αιτητή. 

5. Προσθήκη πρόνοιας βάσει της οποίας οι λογαριασμοί του οργανισμού θα υπόκεινται σε έλεγχο της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας τηρουμένων των διατάξεων και του περί της Καταθέσεως Στοιχείων και 
Πληροφοριών στον Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας Νόμου.  

6. Διασαφήνιση της πρόνοιας που αφορά τον χρόνο εξέτασης των αιτήσεων, ώστε να προβλέπεται ότι οι 
αιτήσεις θα εξετάζονται από τον οργανισμό εντός εύλογου χρόνου κατά προτεραιότητα. 

Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αγορητές επί του θέματος τούτου; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Μετονομασία και συνέχιση της λειτουργίας του Οργανισμού.  Άρθρο 3. 
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 Σκοποί του Οργανισμού.  Άρθρο 4. 

 Διαπίστευση του Οργανισμού.  Άρθρο 5. 

 Προϋποθέσεις έκδοσης Πράξης Διαπίστευσης.  Άρθρο 6. 

 Ανεξαρτησία του Οργανισμού.  Άρθρο 7. 

 Καθήκοντα, εξουσίες και αρμοδιότητες του Οργανισμού.  Άρθρο 8. 

 Διορισμός Επιτρόπου Αγροτικών Πληρωμών και Βοηθού Επιτρόπου Αγροτικών Πληρωμών.  Άρθρο 9. 

 Όροι διορισμού, αμοιβής και ωφελήματα κατά τη λήξη του συμβολαίου.  Άρθρο 10. 

 Τερματισμός διορισμού.  Άρθρο 11. 

 Εξουσίες και αρμοδιότητες του Επιτρόπου.  Άρθρο 12. 

 Διάρθρωση του Οργανισμού.  Άρθρο 13. 

 Ολοκληρωμένο Σύστημα Διαχείρισης και Ελέγχου.  Άρθρο 14. 

 Ανάθεση αρμοδιοτήτων ή/και εργασιών από τον Οργανισμό.  Άρθρο 15. 

 Προϋποθέσεις ανάθεσης αρμοδιοτήτων ή/και εργασιών σε ανάδοχο.  Άρθρο 16. 

 Διοίκηση του Οργανισμού από τον Επίτροπο.  Άρθρο 17. 

 Στελέχωση και Λειτουργία του Οργανισμού.  Άρθρο 18. 

 Συμβούλιο Προσλήψεων και Προαγωγών.  Άρθρο 19. 

 Πειθαρχικός έλεγχος υπαλλήλων του Οργανισμού.  Άρθρο 20. 

 Επίσημη σφραγίδα.  Άρθρο 21. 

 Εκπροσώπηση του Οργανισμού.  Άρθρο 22. 

 Ευθύνη Επιτρόπου, Βοηθού Επιτρόπου και υπαλλήλων του Οργανισμού.  Άρθρο 23. 

 Προσφυγή.  Άρθρο 24. 

 Ταμεία του Οργανισμού.  Άρθρο 25. 

 Ταμείο Λειτουργίας του Οργανισμού.  Άρθρο 26. 

 Ταμείο Πληρωμών του Οργανισμού.  Άρθρο 27. 

 Οικονομικοί πόροι του Οργανισμού.  Άρθρο 28. 

 Έκδοση εγχειριδίου εφαρμογής.  Άρθρο 29. 

 Κατανομή καθηκόντων.  Άρθρο 30. 

 Καθήκοντα και αρμοδιότητες υπαλλήλων.  Άρθρο 31. 

 Διαδικασία και έλεγχος διασφάλισης πληρωμών  Άρθρο 32. 

 Έγκριση αίτησης για πληρωμή.  Άρθρο 33. 

 Διαδικασία πληρωμής.  Άρθρο 34. 

 Ανάκτηση χρηματικών ποσών.  Άρθρο 35. 

 Τήρηση λογαριασμών.  Άρθρο 36. 

 Ασφάλεια πληροφοριών.  Άρθρο 37. 

 Έγκαιρη ενημέρωση για αλλαγές.  Άρθρο 38. 

 Επεξεργασία αιτήσεων.  Άρθρο 39. 

 Διαδικασίες και έλεγχοι διασφάλισης εκτέλεσης πληρωμών.  Άρθρο 40. 

 Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου.  Άρθρο 41. 

 Υπηρεσία Καταπολέμηση της Απάτης.  Άρθρο 42. 

 Έλεγχοι συναλλαγών, στο πλαίσιο του Κεφαλαίου ΙΙΙ του Τίτλου V του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 
1306/2013.  Άρθρο 43. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 44. 
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 Επιτόπιοι Έλεγχοι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με σκοπό την προστασία των οικονομικών συμφερόντων 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης από τις απάτες και λοιπές παρατυπίες.  Άρθρο 45. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή.  Άρθρο 46. 

 Αρμοδιότητες Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 47. 

 Πρόσβαση μελών της Συμβουλευτικής Επιτροπής στον Οργανισμό.  Άρθρο 48. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 49. 

 Ποινική δίωξη.  Άρθρο 50. 

 Προληπτικά ή/και συντηρητικά μέτρα.  Άρθρο 51. 

 Εξουσίες και καθήκοντα υπαλλήλων του Οργανισμού κατά τον έλεγχο των αιτήσεων πληρωμής.  Άρθρο 
52. 

 Υποχρέωση υπαλλήλων να αναφέρουν υπόνοιες για διάπραξη απάτης και ποινικών αδικημάτων.  
Άρθρο 53. 

 Εξαίρεση υπαλλήλου από τα καθήκοντά του.  Άρθρο 54. 

 Προϋπολογισμός.  Άρθρο 55. 

 Τήρηση βιβλίων και έλεγχος των λογαριασμών του Οργανισμού.  Άρθρο 56. 

 Ετήσια έκθεση.  Άρθρο 57. 

 Περιουσιακά στοιχεία και υποχρεώσεις του Οργανισμού, σε περίπτωση που ο Οργανισμός παύει να 
υφίσταται.  Άρθρο 58. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 59. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μία εναντίον από τον κ. Περδίκη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ και μία ψήφο εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 59 εγκρίνονται. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να κάμω τζι εγώ μια φορά δικαιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Καταψηφίζομε το νομοσχέδιο, διότι, σύμφωνα με τα υπομνήματα που ήρθαν ενώπιόν μας, φαίνεται ότι 
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αυτός ο εκσυγχρονισμός γίνεται εις βάρος των εργασιακών δικαιωμάτων των εργαζομένων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμος του 
2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών του 2021 Νόμος του 2020». 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λεωνίδου ζητά τον λόγο.  Μάλιστα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ε, ο λόγος είναι γιατί ζητούμε και σε αυτό το θέμα αναβολή της συζήτησης και, επισημαίνω, δεν είναι εξ 
αναβολής, είναι πρώτη φορά που ζητούμε αναβολή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Απλώς για λόγους αρχής -θα πρέπει να το θυμούνται οι συνάδελφοι- εμείς σε όλες τις περιπτώσεις που 
εζητήθηκε αναβολή, όταν ήταν πρώτη φορά, το στηρίξαμε.  Απλώς για λόγους αρχής το αναφέρω. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μπορώ να πω ότι με μεγάλη χαρά θα εδίδαμε την αναβολή στον καλό συνάδελφο 
ειδικότερα, αλλά τζιαι στο ΔΗΚΟ γενικότερα, όμως δεν έχουμε άλλη ολομέλεια την επόμενη βδομάδα, όπως 
καλά γνωρίζετε.  Μεσολαβεί ένα ολόκληρο έτος, θα μπούμε σ’ έναν νέο χρόνο -εύχομαι να ’ν καλύτερος ՚πού 
τούτον που ζούμε τώρα- και με τη δικαιολόγηση την πολύ σωστή που έδωσε ο κ. Βότσης εμείς ενιστάμεθα, 
κύριε Πρόεδρε, στο συγκεκριμένο αίτημα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ενιστάμενος ένας… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 …για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, κύριε Τορναρίτη. 

 Η πρόεδρος της επιτροπής Προσφύγων κ. Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα ταμεία είναι άδεια.  Οι εργασίες συντήρησης κατοικιών καθυστερούν, γιατί δεν 
υπάρχουν λεφτά.  Δε θέλουμε ούτε μέρα να προκαλέσουμε εξ υπαιτιότητος της Βουλής οποιαδήποτε 
καθυστέρηση με τον νέο χρόνο.  Περιμένουν να ψηφιστούν, για να εκταμιευθούν και να προχωρήσουν οι 
εργασίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο συνάδελφος Μαρίνος Μουσιούττας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια απορία έχω να κάνω.  Σεβαστό το δικαίωμα του οποιουδήποτε να ζητά αναβολή.  
Τωρά, αν έχουν γίνει συμφωνίες μεταξύ των κομμάτων, εμείς δεν ξέρουμε και δε μας δεσμεύουν.  Απλώς 
διερωτώμαι, διαβάζοντας την έκθεση, η οποία κυκλοφόρησε προχθές.  Λέει ότι ήταν ομόφωνα τα κόμματα να 
έρθει στην ολομέλεια να ψηφιστεί και μάλιστα παρόντες στη συνεδρία, και ομοφώνησαν, ήταν και εκπρόσωποι 
του Δημοκρατικού Κόμματος.  Ε, πώς ξαφνικά θέλουν αναβολή; 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να ՚σαι καλά! 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με όλο τον σεβασμό, τες νουθεσίες αλλού!  Αυτή η Βουλή έχει αναβάλει σειρά από προϋπολογισμούς 
ημικρατικών οργανισμών για τον επόμενο χρόνο.  Όπως έχουν αναβληθεί και άλλοι, έχουμε ζητήσει εμείς 
αναβολή για τους συγκεκριμένους.  Σεβαστό το δικαίωμα της ολομέλειας να μην επιτρέψει την αναβολή, αλλά 
έχουμε και εμείς το δικαίωμα να ζητήσουμε αναβολή.  Απλώς, να το ξεκαθαρίσουμε, αυτή η Βουλή πριν από 
λίγες μέρες ανέβαλε προϋπολογισμούς ημικρατικών οργανισμών για τον επόμενο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι για την αναβολή, είναι επί της ουσίας, αλλά να περιμένω, εάν χρειαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Κύριε Σοφοκλέους. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν και νέος σ’ αυτό το σώμα, αντιλαμβάνομαι ότι οι αναβολές ζητιούνται, για να 
εξεταστούν ή να επανεξεταστούν παράμετροι των νομοσχεδίων ή προτάσεων που αφορούν.  Εδώ η αναβολή 
ζητείται, για να εξυπηρετηθεί ένα άλλο πολιτικό παιχνίδι.  Δεν είναι το ίδιο!  Και η συζήτηση που έγινε εδώ…  Η 
κ. Κουκουμά έκαμε μία πολύ καλή τοποθέτηση, για παράδειγμα, είναι η αλήθεια.  Και είναι η συζήτηση και τα 
προβλήματα που προκαλούνται, όταν στους προϋπολογισμούς και στη λειτουργία του κράτους βάζουμε 
πολιτικά παιχνίδια και εκβιασμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πάει πολύ αλλού η συζήτηση και δεν πρόκειται να κάνουμε τον συνήγορο κανενός εδώ.  Έχουμε 
τοποθετηθεί για πολύ συγκεκριμένους λόγους, γιατί, όπως επράξαμε στο παρελθόν, πάμε να ψηφίσουμε και 
τώρα προϋπολογισμούς ημικρατικών.  Τζι έκαμα τζιαι μια τοποθέτηση εκ μέρους του ΑΚΕΛ σε σχέση με τον 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Αυτός που εκβιάζει όμως το κοινοβούλιο, αυτός που δε σέβεται το 
κοινοβούλιο τζιαι ομόφωνες αποφάσεις του είναι η κυβέρνηση.  Και αν προκύψουν προβλήματα για τον 
προϋπολογισμό, αποκλειστική ευθύνη θα έχει η κυβέρνηση, γιατί επιδιώκει να επιβάλει τις δικές της λογικές και 
στη Βουλή και απέναντι σε ανεξάρτητους θεσμούς.  Αυτή είναι η δική μας θέση, για να μη δημιουργούμε 
εντυπώσεις τζιαι να διευρύνουμε τη συζήτηση.  Άλλο θέμα συζητούμε, μείνετε σε αυτό, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή όντως τέθηκε προηγουμένως θέμα, αναβληθήκαν και άλλοι.  Πράγματι, πριν 
έναν μήνα, ζητήθηκε αναβολή για άλλο ημικρατικό οργανισμό.  Υπολογίζαμε -εγκρίθηκε η αναβολή- ότι θα 
ερχόταν σε επόμενη συνεδρίαση.  Δεν είχε τεθεί το επιχείρημα που ακούσαμε σήμερα, ότι, ξέρετε, είναι και η 
τελευταία συνεδρίαση, οπότε είναι διαφορετικός ο σκοπός.  Γι’ αυτό δεν αντιδράσαμε στην προηγούμενη 
αναβολή.  Τωρά αντιληφθήκαμε ποιος είναι ο σκοπός, για να ՚μαστε ειλικρινείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για το διαδικαστικό θέμα να ՚μαστε σύντομοι. 

 Κύριε Τορναρίτη, εν τάχει. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας τούτο θα έλεγα τζι εγώ στον κ. Παπαδόπουλο -και το είπα, φαίνεται εν το άκουσε- 
ότι, αν είχαμε ακόμα μια συνεδρία πριν από την αναστολή των εργασιών της Βουλής, θα εδίδαμε ευχαρίστως 
την αναβολή.  Όμως, ακριβώς επειδή μεσολαβεί μεγάλο διάστημα και επειδή είναι πράγματι ειδικότερα τούτος 
ο προϋπολογισμός που αφορά ευαίσθητες ομάδες του πληθυσμού, θεωρούμε ότι πρέπει να περάσει.  Απ’ εκεί 
και πέρα, εκβιασμούς εμείς δεν κάμνουμε∙ εκβιασμούς κάμνουν κάποιοι άλλοι και εύχομαι να τους απαντήσουν 
και οι βουλευτές, αλλά κυρίως η κοινωνία εκεί έξω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία. 

 Πόσοι είναι υπέρ της αναβολής του θέματος που αιτείται το Δημοκρατικό Κόμμα;  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές υπάρχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, με σαράντα ψήφους εναντίον, επτά ψήφους υπέρ και δύο αποχές, συνεχίζουμε τη συζήτηση. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2021. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
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το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2021 Νόμος 
του 2020» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Ζαχαρίας Κουλίας 

 Μαριέλλα Αριστείδου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ονούφριος Κουλλά Ρούλα Γεωργιάδου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε τον πιο 
πάνω προϋπολογισμό σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Νοεμβρίου και την 1η 
Δεκεμβρίου 2020. Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εσωτερικών, ο αναπληρωτής διευθυντής της Υπηρεσίας 
Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, του 
Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, των Επαρχιακών Διοικήσεων και εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων (ΠΕΠ).  Το Τμήμα Αρχαιοτήτων του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, καθώς 
και η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής.  

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2021 είναι ελλειμματικός και 
προβλέπει δαπάνες ύψους €17.208.440 και έσοδα ύψους €16.271.472.  Το ταμειακό έλλειμμα ανέρχεται σε 
€936.968 και θα καλυφθεί από το συσσωρευθέν αποθεματικό του Ταμείου Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών, το οποίο την 31η Δεκεμβρίου 2019 ανερχόταν σε €2.581.061. 

 Ο υπό αναφορά προϋπολογισμός προβλέπει συνολικά έσοδα €16.271.472, εκ των οποίων ποσό ύψους 
€7.500.000 θα προέλθει από κρατική χορηγία προς τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, ποσό 
ύψους €4.895.040 υπολογίζεται να προέλθει από ενοίκια μίσθωσης τουρκοκυπριακών περιουσιών, ποσό 
ύψους €63.610 από διάφορα έσοδα και ποσό ύψους €3.812.822 από εκτέλεση διάφορων έργων (εκ μέρους 
του ωρομίσθιου εργατικού προσωπικού των τεχνικών συνεργείων), έναντι αντίστοιχης και ισόποσης δαπάνης 
στον προϋπολογισμό εξόδων.  

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το 2021 ανέρχονται στα 
€17.208.440.  

 Αναλυτικά, οι κύριες κατηγορίες δαπανών είναι οι ακόλουθες: 

• Ωρομίσθιο προσωπικό (αφορά εκτέλεση έργων από συνεργεία) €4.238.679 

• Αντιμισθία προσωπικού για υπηρεσίες που παρέχονται στο Ταμείο 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

 
€2.200.000 

• Τέλη αποχετεύσεων €1.400.000 

• Σύνδεση με αποχετευτικά συστήματα Τουρκοκυπριακών περιουσιών €140.000 

• Συντήρηση Τουρκοκυπριακών περιουσιών - Επιδιόρθωση και βελτίωση Τ/Κ 
κατοικιών στις οποίες διαμένουν πρόσφυγες 

 
€6.235.010 

• Δευτερεύοντα οικοδομικά έργα - Επιδιόρθωση και βελτίωση Τουρκοκυπριακών 
κατοικιών στις οποίες διαμένουν Τουρκοκύπριοι 

 
€190.010 

• Συντήρηση και λειτουργία Τουρκοκυπριακών διατρήσεων Επαρχίας Λευκωσίας €65.000 

• Δευτερεύοντα έργα - Επιδιόρθωση και συντήρηση Τουρκοκυπριακών κτιρίων, 
διατηρητέων οικοδομών και άλλων υποστατικών επαγγελματικής στέγης 

 
€820.000 

• Επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα Τουρκοκυπριακών αρχαίων μνημείων, 
τεμενών και κοιμητηρίων 

 
€584.630 

• Ανέγερση άλλων οικοδομικών έργων €16.010 

• Κέντρο Υποδοχής Αθιγγάνων - Επιδιόρθωση Τουρκοκυπριακών κατοικιών στο 
χωριό Σταυροκόννου και σε άλλες περιοχές της Επαρχίας Πάφου για τη στέγαση 
Αθιγγάνων 

 
€50.000 

• Καθαριότητα ανοικτών χώρων σε Τουρκοκυπριακές συνοικίες εντός των πόλεων €146.000 

• Επιδιόρθωση κατοικιών που ανεγέρθηκαν με το σχέδιο αυτοστέγασης σε  
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Τουρκοκυπριακές περιουσίες σε χωριά €80.010 

• Αντικατάσταση αμιαντένιων στεγών €98.010 

• Αγορά υπηρεσιών €300.030 

• Διάφορα έξοδα €545.051 

• Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό €100.000 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, το Υπουργείο Οικονομικών συμφωνεί με τον υπό αναφορά 
προϋπολογισμό, όπως καταρτίσθηκε από την Υπηρεσία Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών σε 
συνεργασία με τους οικείους επάρχους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το οικονομικό έτος 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης έχει τον λόγο και εν συνεχεία…   

 Κάνε κατάλογο, κυρία Δημητρίου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, σε απάντηση του συνάδελφου του Βότση, είναι η πρώτη φορά που ζητείται 
αναβολή για το συγκεκριμένο θέμα.  Στην περασμένη συνεδρία που θυμάται ο φίλος ο Βότσης ζητήσαμε 
αναβολή για τον Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  Τον λόγο έχει ο κ. Πιττοκοπίτης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Επίσης, σε απάντηση του φίλου του Μαρίνου του Μουσιούττα, δεν ήξερα ότι δεν μπορούμε, εάν 
τοποθετηθούμε στην επιτροπή, να μεν μπορούμε ν’ αλλάξουμε τη θέση μας στην ολομέλεια. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Κύριοι συνάδελφοι! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Και επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, εκείνο το οποίο έχουμε να σημειώσουμε εμείς είναι ότι δυστυχώς οι 
διακηρύξεις του Δημοκρατικού Συναγερμού για στήριξη του προσφυγικού κόσμου παραμένουν απλώς 
διακηρύξεις και κούφια λόγια.  Επί της ουσίας να πούμε, ναι, ειδικά για το κονδύλι των επιδιορθώσεων των 
τουρκοκυπριακών κατοικιών που έχει αναφέρει η κ. Κουκουμά, να πούμε ότι το σχετικό κονδύλι παραμένει τα 
τελευταία χρόνια σε απελπιστικά χαμηλά επίπεδα, χωρίς να υπάρχει οποιαδήποτε αύξηση, παρ’ όλον ότι οι 
τουρκοκυπριακές κατοικίες τα τελευταία χρόνια ουσιαστικά είναι το μοναδικό στεγαστικό σχέδιο που έχει μείνει 
για στέγαση των προσφύγων, διότι λόγω και της οικονομικής ύφεσης πολλά νεαρά ζευγάρια δεν μπορούν να 
αξιοποιήσουν άλλα σχέδια και υποβάλλουν συνεχώς αιτήσεις για στέγαση σε τουρκοκυπριακές κατοικίες.  Και 
μιλούμε για υποστατικά, κύριε Πρόεδρε, τα οποία είναι ηλικίας πέραν των εβδομήντα και εκατό χρονών.  Χρόνο 
με τον χρόνο το κόστος επιδιόρθωσης αυξάνεται, επαναλαμβάνω, σε αντίθεση με το όποιο ποσό μπαίνει στους 
σχετικούς προϋπολογισμούς, που εξακολουθεί να παραμένει σε απελπιστικά χαμηλά επίπεδα.  Και η 
δικαιολογία που είχαν δώσει οι κυβερνώντες γι’ αυτό το θέμα είναι ότι «μα, δεν εξαντλείται το ποσό αυτό στο 
τέλος κάθε χρόνου», κυρία Κουκουμά, και θυμάστε.  Και εμείς λέμε ότι, ναι, για να μπορέσει να υπάρξει 
πρακτική στήριξη των εκτοπισμένων, θα πρέπει οι κυβερνώντες να προχωρήσουν άμεσα στη στελέχωση της 
Υπηρεσίας Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, που είναι η αρμόδια υπηρεσία για στήριξη και 
διαχείριση των περιουσιών αυτών και στήριξη των προσφύγων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να πάμε στη συνάδελφο, την πρόεδρο της επιτροπής Προσφύγων, κ. Σκεύη Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πρώτα ήθελα να εκφράσω τον σεβασμό μου στην όποια τοποθέτηση.  Είναι γεγονός ότι μια πρακτική 
υπάρχει, όταν ζητείται αναβολή, όμως είχαμε δουλέψει πολύ εντατικά στην κοινοβουλευτική επιτροπή, για να 
προλάβουμε να ψηφιστεί ο προϋπολογισμός και να είμαστε έγκαιρα με τον νέο χρόνο έτοιμη η υπηρεσία να 
μπορέσει να αξιοποιήσει τα κονδύλια.   

 Δυστυχώς, αυτό που πρέπει να τονίσουμε είναι ότι καταφέρνει αυτή η κυβέρνηση να ισοσκελίζει τη 
φτώχια και την εξαθλίωση.  Γιατί αυτό επικρατεί για όσους έτυχε να περάσουν από τις τουρκοκυπριακές 
συνοικίες και τα τουρκοκυπριακά χωριά, να δουν τις τρώγλες, να δουν την ανάγκη για συντήρηση.  Και δεν 
μπορεί κάθε φορά να καταγγέλλουν τα μέσα μαζικής ενημέρωσης περιστατικά, για να τρέχουν οι υπουργοί, 
όπως έγινε προχτές με την Υπουργό Εργασίας και την Υπουργό Δικαιοσύνης, εχτές με τον Υπουργό 
Εσωτερικών, να μετακινεί με διαταγές -και καλά έκαμε βέβαια- την οικογένεια, τη γυναίκα εκείνη την υπερήλικα.  
Αλλά μέχρι πότε θα συνεχιστεί αυτό;  Είναι όλοι πρόσφυγες που μένουν σ’ αυτά τα σπίτια.  Και δεν μπορεί, 
κύριε Πρόεδρε, να έχουν και απόθεμα.  Να μειώνουν τη χορηγία και τη στήριξη, για να καταναλώσουν το 
απόθεμα.  Ναι, χρειάζεται στήριξη, χρειάζεται στελέχωση και βέβαια να αξιοποιούνται τα κονδύλια προς όφελος 
των προσφύγων.  Ξέρετε ότι ένα ποσό €250.000 εδαπανήθηκε για φρούρηση, να πληρώσουν την αστυνομία 
να φρουρεί το κτήμα Μακένζι.  Με €250.000 ήταν να συντηρηθούν είκοσι σπίτια∙ να πω, δεκαπέντε, είκοσι 
σπίτια!   

 Το λοιπόν, δεν μπορούμε ν’ ανεχθούμε άλλο αυτή την κατάσταση και καλούμε την κυβέρνηση επιτέλους 
να ευαισθητοποιηθεί.  Και ακόμα μια πτυχή η οποία ταλαιπωρεί τους πρόσφυγες που διαμένουν στην Πάφο.  
Δυστυχώς, η κατάσταση με τον δήμαρχο -δεν ξέρω, είναι πάνω από την κυβέρνηση, είναι πάνω από όποια 
αρχή- διαχειρίζεται, χαλά, επεμβαίνει σε σπίτια, σε αυλές…  Είναι μία τρομοκρατία που ζει ο κόσμος στην 
Πάφο.  Δεν ξέρω ποιος θα ελέγξει, ποιος θα περιορίσει.  Φτάνει μουσεία θεματικά κάθε είδους, φτάνει σημεία 
θέασης και ν’ αγναντεύουν τη θάλασσα και τη φύση.  Χρειάζεται ο κόσμος και εκείνος την ποιότητα ζωής που 
του αναλογεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Κουκουμά. 

 Η συνάδελφος η κ. Αριστείδου από τον Δημοκρατικό Συναγερμό. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω πως όλοι συμφωνούμε ότι το μεγαλύτερο πρόβλημα που αφορά τις τουρκοκυπριακές 
περιουσίες είναι το ζήτημα με τις επιδιορθώσεις των κατοικιών.  Όλοι γνωρίζουμε ότι αποτελεί το μεγαλύτερο 
μέρος των χρημάτων του προϋπολογισμού, που ξεπερνά τα €6 εκατομ.  Και αντιλαμβάνεστε ότι δεν είναι θέμα 
τα χρήματα, αλλά το θέμα είναι ότι μιλάμε για κατοικίες, όπως πολύ σωστά έχει αναφέρει ο κ. Πιττοκοπίτης, 
άνω των εβδομήντα ετών.  Δυστυχώς, είναι ένα θέμα για το οποίο η υπηρεσία προσπαθεί να βρει λύσεις.  
Ακόμα και μέσω της αγοράς υπηρεσιών, αντιλαμβάνεστε ότι το πρόβλημα δε θα λυθεί, αφού παρουσιάζεται το 
πρόβλημα της υποστελέχωσης στη συγκεκριμένη υπηρεσία.  Σίγουρα, υπάρχει καθυστέρηση όσον αφορά το 
ζήτημα αυτό, δε λέμε ότι έχει επιλυθεί το πρόβλημα, όμως αυτό που λέμε είναι ότι πρέπει άμεσα η υπηρεσία, 
ναι, να λύσει το συγκεκριμένο ζήτημα όσον αφορά τη στελέχωση, για να μπορέσουμε να επιδιορθώσουμε 
αυτές τις κατοικίες.  Αυτό που θα ήθελα να τονίσω είναι ότι αυτό που επιδιώκουμε σίγουρα είναι να 
βοηθήσουμε όσους περισσότερους πρόσφυγες μπορούμε.  Με το να εκμηδενίζουμε τα πάντα και να λέμε ότι 
δεν κάνει τίποτε η Υπηρεσία Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, πραγματικά δεν κερδίζουμε τίποτα.  

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Αριστείδου. 

 Ο συνάδελφος κ. Χατζηγιάννης είναι ο τελευταίος ομιλητής. 

 Συγγνώμη, κύριε Γιωργάλλα, με συγχωρείτε! 

 Πάρτε τον λόγο, κύριε Χατζηγιάννη, να μιλήσετε για τον Μαραθόβουνο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πραγματικά, ξαφνιάζομαι, όταν κάποιοι συνάδελφοι, στην προσπάθειά τους να τοποθετηθούν, βγαίνουν 
ή ξεφεύγουν από τα όρια.  Είμαι ένας βουλευτής ο οποίος στα προσφυγικά θέματα δεν έχω σε καμία 
περίπτωση υπερασπιστεί τον οποιοδήποτε, ασχέτως του ποιος κυβερνά, όμως όταν ακούμε θέσεις οι οποίες 
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ξεφεύγουν του άκρατου λαϊκισμού, θεωρώ ότι πρέπει να ανησυχούμε όλοι. 

 Στο ερώτημα «υπάρχουν προβλήματα σε σχέση με την ποιότητα ή την κατάσταση των 
τουρκοκυπριακών σπιτιών ή περιουσιών;», απαντώ ότι και βεβαίως υπάρχουν!  Πολύ σωστά ειπώθηκε ότι 
είναι εβδομήντα, είναι εκατό χρόνων αυτά τα σπίτια, αυτές οι κατοικίες, με αποτέλεσμα πολλές φορές να 
υπάρχουν και θέματα ασφάλειας.  Κάνουν δουλειά οι υπηρεσίες;  Και βεβαίως κάνουν δουλειά!  Τρέχουν και 
δεν προλαβαίνουν!  Γιατί απλούστατα και κυρίως αυτή την εποχή τα προβλήματα επιδεινώνονται με τέτοιον 
τρόπο, που δεν τα προλαβαίνουν ούτε οι υπηρεσίες.  Ακόμα και τους ατέλειωτους προϋπολογισμούς να είχαμε 
στη διάθεσή μας, δε θα ήταν δυνατό να διασφαλιστεί η αναγκαία δουλειά.  Αυτό για το οποίο σας καλώ να 
συγκλίνουμε όλοι είναι το τι μέλλει γενέσθαι στο τέλος της ημέρας.  Με ποια κατάσταση ή πώς θα πρέπει να 
διαχειριστούμε αυτό τον όγκο τον τεράστιο, αυτό το πρόβλημα που υπάρχει;  Η κατάσταση των 
τουρκοκυπριακών σπιτιών είναι τόσο προχωρημένη, που πρέπει να δούμε με ποιο τρόπο ή με ποια 
στρατηγική πλέον θα διαχειριστούμε τι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Έχει αξία πλέον να συντηρούμε κάποιες 
περιουσίες που έχουν καταστραφεί και δεν είναι δεκτικές επιδιορθώσεων;  Και, αν η απάντηση είναι αρνητική, 
που στις πλείστες των περιπτώσεων είναι αρνητική, πώς αναπληρώνουμε τη στεγαστική ανάγκη εκείνων που 
σήμερα είναι μέσα και βιώνουν για σαράντα πέντε ολόκληρα χρόνια αυτό το μαρτύριο και τα συντηρούσαν με 
δικά τους χρήματα;  Άρα λοιπόν, εδώ το ζήτημα δεν είναι να επικρίνουμε με αυτό τον άκρατο τρόπο, αλλά να 
είμαστε εποικοδομητικοί, ώστε να βρεθεί λύση αυτού του τεράστιου προβλήματος και του ατέλειωτου βιώματος 
του προσφυγικού κόσμου.  Εμείς αυτή την κατηφόρα της λογικής της κριτικής χωρίς λύσεις, χωρίς προτάσεις, 
θεωρώ ότι δε θα την ακολουθήσουμε και θα είμαστε κριτές ισοπεδωτικοί και αυτής της κριτικής. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Είμαστε οι μόνοι που καταθέσαμε προτάσεις, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Κουκουμά, παίρνετε τον λόγο!  Σας παρακαλώ! 

 Τον λόγο έχει ο κ. Γιωργάλλας και παρακαλώ να περιοριστείτε έτσι σύντομα στα δίλεπτά μας.  Όποιος 
θέλει παραπάνω χρόνο, θα πρέπει να έρχεται επί του βήματος. 

 Το λοιπόν, κύριε Γιωργάλλα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Επειδή σας άκουσα προηγουμένως να κάνετε αναφορά στον Μαραθόβουνο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Απλώς, για να το ξέρουν οι συνάδελφοι, ο Μαραθόβουνος είναι το χωριό μου.  Είναι ένα χωριό το οποίο 
έχει ισοπεδωθεί και έχει χαθεί από τον χάρτη, έχει μείνει μια γειτονιά.  Και αυτό ως απάντηση σε αυτό που 
έκαμε η Κυπριακή Δημοκρατία, για να προστατεύσει μέσω του κηδεμόνα αυτές τις τουρκοκυπριακές περιουσίες 
στις οποίες αναφερόμαστε σήμερα.  Η απάντηση της Κυπριακής Δημοκρατίας ήταν όχι μόνο να διαφυλάξει, 
αλλά και να αναπτύξει και η απάντηση των κατοχικών αρχών ήταν, τουλάχιστον στην περίπτωση του 
Μαραθοβούνου, η ολοκληρωτική ισοπέδωση του χωριού.  Θα δανειστώ κάτι που συχνά πυκνά το λέτε, κύριε 
Πρόεδρε.  Σε αυτό το κομμάτι της αποκατάστασης όχι μόνο των περιουσιών, αλλά και των απωλειών του 
προσφυγικού κόσμου, η πολιτεία -και δεν προσωποποιώ σε καμία κυβέρνηση- τα τελευταία σχεδόν πενήντα 
χρόνια παίρνει κούλλουρο.  

 Σε όλα αυτά τα ωραία που προηγουμένως είπε ο Κυριάκος ο Χατζηγιάννης έχει απόλυτο δίκαιο∙ αλλά 
πότε θα αναπτύξουμε σχέδιο, στρατηγική, να πάρουμε αποφάσεις, ακόμα και για αυτούς που μένουν στα 
τουρκοκυπριακά;  Αφήνω αυτούς που μένουν στους καταυλισμούς.  Κατά τη δική μου άποψη, δεν υπάρχει η 
απαιτούμενη πολιτική -διότι έν’ πολιτικά τα ζητήματα τούτα- η απαιτούμενη πολιτική βούληση, για να υπάρξει 
μια δραστική διαφοροποίηση αυτού που έχουμε σήμερα μπροστά μας και δυστυχώς θα πηγαίνουμε από χρόνο 
σε χρόνο μέχρις ότου αυτό το ταμείο, μέχρις ότου οι προσφυγικοί συνοικισμοί ή οι αυτοστεγάσεις στα 
τουρκοκυπριακά χαθούν από την εικόνα μας.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.  

 Προχωρούμε εις τη δευτέραν ανάγνωσιν του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ποσό ύψους €17.208.440 για τη 
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χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2021.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  
Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2021 Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου;  Οι ανατάσεις της χειρός να μετρηθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και επτά αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 15 θέμα.  Τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων του 2021 Νόμος του 2020.» 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων για το έτος 2021. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2021 Νόμος του 

2020» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Ζαχαρίας Κουλίας 

 Μαριέλλα Αριστείδου  Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  

 Ονούφριος Κουλλά Ρούλα Γεωργιάδου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων μελέτησε τον πιο 
πάνω προϋπολογισμό σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Νοεμβρίου και την 1η 
Δεκεμβρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων (ΠΕΠ).  Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ για το έτος 2021 προνοεί έσοδα ύψους €348.455 και δαπάνες ύψους 
€329.420. Τα έσοδα προέρχονται από την ετήσια κρατική χορηγία ύψους €300.000 και από εισφορές για τις 
συντάξεις ύψους €44.772 και για τις συντάξεις χηρών και ορφανών ύψους €3.683. 

 Οι κυριότερες δαπάνες που προνοούνται στον προϋπολογισμό αφορούν τα εξής: 

1. Μισθοδοσία υπαλλήλων €109.724 

2. Επίδομα παραστάσεως €1.280 

3. Συντάξεις €100.000 

4. Ενοίκια €12.000 

5. Αντιμισθία προέδρου και μελών επιτροπής €17.900 

6. Οδοιπορικά €6.000 

7. Αντιμισθία για δύο υπαλλήλους που θα αποσπαστούν στην ΠΕΠ €45.216 

8. Εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια/σεμινάρια στην Κύπρο και στο εξωτερικό €10.000 

9. Αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού €3.000 

10. Αγορά επίπλων €2.500 

11. Αγορά εξοπλισμού γραφείων €2.000 

12. Καθαριότητα γραφείου €3.000 

13. Άλλες δαπάνες €14.800 

14. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό  €2.000 

 Αναλύοντας τον προϋπολογισμό, ο πρόεδρος της ΠΕΠ εξέφρασε την ικανοποίησή του για τη στήριξη 
που παρέχει η πολιτεία προς την ΠΕΠ, παρότι πρέπει να ενισχυθεί τάχιστα με την πρόσληψη νέου 
προσωπικού μέσω της αγοράς υπηρεσιών, αφού δοθεί έγκριση από το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι στηρίζουν 
και οικονομικά την προσπάθεια που καταβάλλει η ΠΕΠ, ώστε να επιλύονται τα όποια προβλήματα 
αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες.  Δεσμεύθηκαν επίσης να διαμηνύσουν στον Υπουργό Οικονομικών το αίτημα 
της ΠΕΠ για αγορά υπηρεσιών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού διεξήλθε τις 
επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων για το 
οικονομικό έτος 2021. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, και σε αυτό το θέμα ζητούμε, όπως προηγουμένως, αναβολή.  Αντιλαμβάνομαι θα είναι 
ίδια η διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Περιμένετε!  Ζητά αναβολή.   

 Πόσοι είναι υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ εναντίον της αναβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Απορρίπτεται το αίτημα και προχωρούμε. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί του θέματος αυτού; 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προηγουμένως μάλλον από απειρία έχασα την μπάλα.  Ζήτησα να μιλήσω για τις 
τουρκοκυπριακές περιουσίες, αλλά ήθελα να μιλήσω για τους πρόσφυγες. Τελικά, τοποθετήθηκαν οι 
συνάδελφοι.  Έν’ απειρία εννοώ βουλευτική, για αυτό...  Επομένως, απολογούμαι, αλλά το δίλεπτό μου θα το 
κρατήσω, μπορεί και λιγότερο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κανένα πρόβλημα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Πρέπει να ντρέπεται όλο το πολιτικό σύστημα για τους πρόσφυγες!  Όλοι, συμπεριλαμβανομένων και 
εμάς, διότι χρόνια τώρα κοροϊδεύουμε τους πρόσφυγες και θα ήταν ατιμωτικό για τους γονείς και τους 
παππούδες μας και για τα παιδιά μας που έρχονται, εάν δε λέγαμε την αλήθεια.  Κανένας εν ενοιάστηκε, 
διασπάσαμε, εκμεταλλευτήκαμε τους πρόσφυγες, κανένας εν τους βοήθησε, ελάχιστα τους βοήθησαν τους 
πρόσφυγες.  Οι πρόσφυγες ουσιαστικά αφέθηκαν στο έλεος του Θεού και στις δικές τους δυνάμεις, εκτός 
μερικών οι οποίοι είχαν τη δυνατότητα κατά καιρούς να απολαμβάνουν τα προνόμια της εξουσίας ή τα ψίχουλα 
της εξουσίας.  Οι πρόσφυγες αφέθηκαν στο έλεος του Θεού, όχι γιατί το ήθελε κάποιος, αλλά γιατί κανένας δε 
μερίμνησε στα πρώτα χρόνια ή αργότερα ιδιαίτερα δε σκέφτηκε ότι η ανάπτυξη στις ελεύθερες περιοχές ήταν 
σε συνάρτηση με τα προβλήματα που αντιμετώπιζαν οι πρόσφυγες.  Όλοι αυτοί που έφυγαν από τα σπίτια 
τους και αφέθηκαν, όπως είπα, στο έλεος του Θεού και στη φιλανθρωπία της πολιτείας με μερικά ψίχουλα, για 
να κάνουν τους θεμελιούς είτε σε συνοικισμούς αυτοστέγασης είτε σε τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Ποιες 
τουρκοκυπριακές περιουσίες;  Ακόμα υπάρχουν μη πρόσφυγες που κατέχουν τουρκοκυπριακές περιουσίες και 
υπάρχει η νέα γενιά, νέοι συμπατριώτες μας πρόσφυγες, παιδιά προσφύγων, που δεν έχουν στον ήλιο μοίρα 
και δε βρίσκουν ανταπόκριση, για να αποκτήσουν στέγη, ενώ είναι δικαιούχοι.  Σε ποια άλλη χώρα του κόσμου 
συμβαίνουν αυτά τα πράγματα και δεν πρέπει να ντρεπόμαστε! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα!   

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;  

 Η κ. Ρούλα Γεωργιάδου. 

 Έχετε τον λόγο. 

ΡΟΥΛΑ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ: 

 Αυτό που διαπιστώνουμε για την Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων είναι ότι είναι υποστελεχωμένη, το 
έχουμε ξαναναφέρει, και χρειάζεται με πάρα πολύ γρήγορους ρυθμούς πρόσληψη νέου προσωπικού μέσω 
αγοράς υπηρεσιών, μετά από έγκριση από το Υπουργείο Οικονομικών, για να εξυπηρετηθεί όσο πιο πολύς 
προσφυγικός κόσμος γίνεται. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Περδίκης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Βέβαια, ενώπιόν μας, κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε κανέναν προϋπολογισμό για τους πρόσφυγες, αλλά 
ούτε και όλα τα σωστά που ανέφερε προηγουμένως ο κ. Μυλωνάς, με τα οποία συμφωνώ και προσυπογράφω.  
Ίσως μιλούμε για ένα μέρος του προβλήματος, αγαπητέ φίλε Παύλο, διότι αυτοί οι οποίοι υποτίθεται ότι είναι η 
ηγεσία των προσφύγων και που αυτό το κοινοβούλιο, αγαπητέ κύριε Κουλία -εσείς θυμάστε σίγουρα πριν από 
δέκα χρόνια- εψήφισε ότι αυτή η ηγεσία πρέπει να εκλέγεται με δημοκρατικές διαδικασίες από τους ίδιους τους 
πρόσφυγες, εξακολουθούν εν έτει 2020 να διορίζονται από την κυβέρνηση και όχι να εκλέγονται, με βάση την 
εκλογική δύναμη των κομμάτων.  Αυτό είναι απαράδεκτο με κεφαλαία γράμματα!   

 Αλλάξατε τον νόμο, κυρίες και κύριοι, της πλειοψηφίας.  Είναι απαράδεκτο να υπάρχει νομοθεσία που 
να λέει ότι εκλέγεται η ηγεσία των προσφύγων, αλλά αναβάλλεται η εκλογή τους, ώσπου να ψηφίσει η Βουλή 
τζιαινούρκον νόμο και ενώπιον της Βουλής να υπάρχει νομοθεσία και να μεν την ψηφίζει κανένας, να μεν 
ασχολείται κανένας με τούτο το πράγμα!  Είναι πραγματικά απαράδεκτο!  Κανονικά, θα άξιζε να το 
καταψηφίσω, διότι πρόκειται περί πραγματικής φάρσας κατά της δημοκρατίας.  Απέχω, επειδή είναι για τους 
πρόσφυγες ο τίτλος, αλλά μόνο ο τίτλος.  Επιτέλους, μες τούντην χώρα πρέπει να σταματήσουμε να παίζουμε 
με τες ταμπέλες, για να εξυπηρετούνται τα κομματικά μας συμφέροντα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Περδίκη. 

 Τον λόγο έχει ο Νίκος ο Κέττηρος. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Οπωσδήποτε έχουν βάση και είναι πολύ σωστά αυτά τα οποία έχει πει ο κ. Μυλωνάς για πολλούς, όχι 
φυσικά για εμάς, αλλά, αν συζητούσαμε την προσφυγική πολιτική δαμαί, θα μπορούσαμε να πούμε όλοι 
σίγουρα πάρα πολλά και ακόμα περισσότερα ’πού τζιείνα που έχει πει ο κ. Μυλωνάς.  Μιλούμε δαμαί για τον 
προϋπολογισμό της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων, η οποία πρέπει να ομολογήσουμε όλοι ότι δεν επιτελεί 
το έργο το οποίο θα θέλαμε να επιτελεί.  Πρέπει να στηριχθεί ουσιαστικά, για να επιτελέσει το έργο της, τζιαι 
μέσα ’πού τούντον προϋπολογισμό έχω την εντύπωση ότι δε δίνονται τα απαραίτητα εφόδια στην Παγκύπρια 
Ένωση Προσφύγων.  Ξέρετε ότι εδώ και έναν χρόνο είναι υποστελεχωμένη η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων, 
το παραδέχονται όλοι.  Έναν χρόνο εκάμναν διαδικασίες, για να προσλάβουν έναν άνθρωπο, να ανοίξουν 
γραφείο εις τη Λάρνακα.  Εκάμαν τζιαι συνεντεύξεις, επήραν κόσμο μέσα πού τη δημόσια υπηρεσία, για να 
κάμουν απόσπαση, τζιαι στο τέλος της ημέρας επήαν στο Υπουργείο Οικονομικών τζιαι τους είπαν ότι δε θα 
προσλάβουν αυτό το άτομο τζιαι δε δέχονται να κάμουν την απόσπαση.  Τζιαι έμεινε το γραφείο εις τη Λάρνακα 
πάλι κλειστό τζιαι για τούτη τη χρονιά.   

 Λοιπόν, μπορεί και πρέπει να προσφέρει πολλά στους πρόσφυγες!  Δε νοείται να έχουμε μια Παγκύπρια 
Ένωση Προσφύγων της οποίας οι κύριες δαπάνες του  προϋπολογισμού να είναι -να σας τις πω- μισθοδοσία 
υπαλλήλων, επίδομα παραστάσεως, συντάξεις, ενοίκια, αντιμισθία προέδρου και μελών της επιτροπής.  Αυτά 
είναι!  Πρέπει να αναληφθούν δράσεις, να δοθούν λεφτά, ώστε να αναληφθούν δράσεις από την Παγκύπρια 
Ένωση Προσφύγων ουσιαστικές:  να κατέβει στους συνοικισμούς, να αγγίξει τα προβλήματα εκεί που 
υπάρχουν, να δώσει εισηγήσεις για λύσεις.  Δεν αρκεί η συμμετοχή του προέδρου της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων, ως προέδρου της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων, σε συγκεντρώσεις του Συναγερμού.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να ’σαι καλά! 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Στέφανος Στεφάνου εκ μέρους του ΑΚΕΛ. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Μια πολύ σύντομη τοποθέτηση θα κάμω.  Θα μπορούσαμε για το προσφυγικό και για τους πρόσφυγες 
διαχρονικά να συζητούσαμε ώρες πολλές.  Αντιλαμβάνομαι ότι δεν είναι το αντικείμενο της συζήτησης, αλλά 
θέλω να πω ότι το ΑΚΕΛ δε συμφωνεί και δεν πρόκειται ποτέ να συμφωνήσει με ισοπεδωτικές τοποθετήσεις 
και το σακούλιασμα όλων «τίποτε δεν εγίνηκε, φταίμε όλοι, είναι έτσι, είναι αλλιώς».  Αυτές οι προσεγγίσεις που 
συμβαίνουν, όχι μόνο για θέματα των προσφύγων, αλλά και για όλα τα ζητήματα που συζητούμε, το «φταίμε 
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όλοι», «όλοι έχουμε ευθύνη» γενικά και αόριστα, δεν αποδίδουν την αλήθεια και θέλω να το σημειώσω και για 
το θέμα των προσφύγων.  Αν θέλετε να συζητήσουμε το θέμα, πολύ ευχαρίστως να το συζητήσουμε.  Δεν είναι 
της ώρας, αντιλαμβάνομαι, γιατί συζητούμε έναν προϋπολογισμό μιας ένωσης.  Αν θέλετε να το συζητήσουμε, 
να το εγγράψουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο και να αποδώσουμε στον καθένα τι έκαμε, τι δεν έκαμε, μέχρι και 
ποιοι εκάμαν τους πρόσφυγες.  Να το συζητήσουμε.  Αλλά το όλοι φταίμε γενικά και αόριστα δεν αποδίδει την 
αλήθεια και θέλω να το ξεκαθαρίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Στέφανε. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι γεγονός ότι το θέμα το προσφυγικό είναι ένα τεράστιο θέμα όπως και οι ανισότητες που υπάρχουν 
ανάμεσα στους πρόσφυγες ακόμα και στο θέμα της τιτλοποίησης ή της απονομής κάποιου οικοπέδου για 
όλους όσοι δεν πήραν τίτλο ιδιοκτησίας για τα σπίτια στα οποία διαμένουν.  Όμως εγώ θα ήθελα να σταθώ 
πάνω στο γεγονός ότι συζητούμε για την Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων η οποία δεν αντιπροσωπεύει τους 
πρόσφυγες.  Αυτή είναι η πραγματικότητα.  Και για να συμβούν όλα αυτά που είπε ο φίλος μου, ο συνάδελφος 
ο Νίκος, πριν από λίγο, ότι πρέπει να κατεβεί στους πρόσφυγες η Ένωση Προσφύγων, ένας τρόπος υπάρχει, η 
Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων να εκλέγεται από τους πρόσφυγες.  Μόνο τότε θα ενδιαφερθούν.  Ενόσω είναι 
διοριζόμενοι, θα εκπροσωπούν την εκάστοτε κυβέρνηση και όχι τους πρόσφυγες. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο συνάδελφος ο Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Να πω ότι δράττομαι της ευκαιρίας, επ’ αφορμής του προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων, να σημειώσω μια πρωτοβουλία την οποία τουλάχιστον έχουν πάρει τελευταίως, της καταγραφής 
των περιουσιών των προσφύγων μας στα κατεχόμενα, ούτως ώστε επιτέλους να αρχίσει να συζητείται στο 
μυαλό όλων μας η εξεύρεση τρόπων, ώστε να αποφύγουμε αυτοί οι άνθρωποι να παν’ να ξεπουλούν τις 
περιουσίες τους στο ψευδοκράτος και στην Τουρκία.  Είναι πολύ σημαντικό στοιχείο.  Πρέπει να μας 
απασχολήσει πάρα πολύ σοβαρά ο κίνδυνος ξεπουλήματος των περιουσιών των προσφύγων μας στην 
Τουρκία τζιαι πρέπει επιτέλους τούτο το κράτος να κάτσει να δει τι ακριβώς και πώς συμπεριφέρεται σε αυτή 
την ομάδα ανθρώπων για να μη σημειώσω τα υπόλοιπα περί κατοχής τουρκοκυπριακών περιουσιών από μη 
πρόσφυγες και όλα τα άλλα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Τορναρίτη, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Άκουσα και τις κραυγές αγωνίας συναδέλφων, άκουσα και την αυτοεξαίρεση ατόμων και κομμάτων από 
τις βαρύτατες ευθύνες που υπάρχουν και είναι μια πραγματικότητα.  Δε θα μπω στην ουσία του θέματος.  Θα 
αναφέρω μόνο τρία σημεία.   

 Το πρώτο σημείο -και είναι αυταπόδεικτο και έχω την εντύπωση ότι συμφωνούμε όλοι- είναι ότι μία 
ημέρα ένα σημαντικό ποσοστό του πληθυσμού αυτού του τόπου -άλλοι το ανεβάζουν σε 200 000- έχασαν τα 
πάντα.  Εκείνη ακριβώς τη στιγμή το υπόλοιπο ποσοστό και εδάφους και πληθυσμού απέκτησε μία 
συγκεκριμένη υπεραξία.  Αυτό είναι το πρώτο που θέλω να πω.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι σήμερα εδιάβαζα στα κοινωνικά δίκτυα ότι ακόμα τρεις πρόσφυγες 
Βαρωσιώτες άφησαν πληγωμένη και αδικαίωτη την ψυχή τους στην προσφυγιά.  Άρα, ο χρόνος δεν αναμένει 
τις ζωές των ανθρώπων, ο χρόνος, για να κινηθεί και να κινήσει εκείνη τη μάζα των ανθρώπων που πρέπει να 
επιστρέψουν πίσω στην κατεχόμενη γη μας, πρέπει να κινηθεί από τους ανθρώπους και ειδικότερα από τους 
ανθρώπους που έχουν εξουσία.   



715 
 

 Και το τρίτο που θέλω να πω, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι έφτασε η ώρα, εάν και εφόσον παρ’ ελπίδα 
δεν ευοδώσουν οι προσπάθειες για επίλυση του κυπριακού προβλήματος, που κάποιοι λένε και μπορεί να 
συμφωνώ μαζί τους ότι ίσως βρισκόμαστε και μπροστά στην τελευταία προσπάθεια, τότε το κράτος πρέπει να 
πάρει καταλυτικές αποφάσεις για τους πρόσφυγες, πρέπει να εξεταστεί δηλαδή η διάθεση κρατικής γης μέχρι 
ένα ποσοστό σε όσους πρόσφυγες έχασαν ακίνητη περιουσία και την ίδια ώρα και η Εκκλησία πρέπει να 
εξετάσει το ίδιο ενδεχόμενο διάθεσης εκκλησιαστικής γης στους πρόσφυγες που έχασαν μαραζωμένοι, όπως 
σας είπα, και αδικαίωτοι τη γη τους είτε στην Αμμόχωστο είτε στην Κερύνεια είτε στη Μόρφου είτε σε 
οποιοδήποτε κατεχόμενο χωριό.  Πλέον τα μεγάλα λόγια από τα μπαλκόνια, οι μεγάλες υποσχέσεις, οι 
επιτροπές που διορίζονται ή εκλέγονται έχω την εντύπωση ότι σαράντα έξι χρόνια μπορεί να ικανοποίησαν, 
τώρα πλέον δεν ικανοποιούν κανένα ούτε πρόσφυγα ούτε μη. 

 Και θέλω να κλείσω με τούτο τζιαι να μου το επιτρέψετε.  Το ’74, αγαπητοί συνάδελφοι, είχα μετακομίσει 
το ’73 με την οικογένειά μου στην Αμμόχωστο τζιαι έμενα μόνιμα στην Αμμόχωστο, επήαιννα στη χρυσή ακτή 
και κατοικούσα στη λεωφόρο Κέννεντυ.  Εμπήκαν οι Τούρκοι, ήμασταν ίσως ένα από τα τελευταία αυτοκίνητα 
που εφεύκαμεν ’πού την πόλη!  Επήαμεν τζιαι εμείναμεν σε αντίσκηνο στη βάση των Εγγλέζων στη Δετζιέλεια, 
μετά έμεινα σχεδόν έναν μήνα σε μια βεράντα μιας μαθήτριας του πατριού μου τζιαι μετά, επειδή ήμουν 
τυχερός, η μάνα μου είχε μια κάποια περιουσία, ακολούθησα έναν δρόμο.  Έχει άλλα παιδιά που τους εκόπηκε 
ο δρόμος, που τους εκόπηκε η πορεία, που σταμάτησε ο χρόνος εκείνη τη στιγμή.  Πρέπει κάποια στιγμή να 
τους δικαιώσουμε, έστω και αργά.  Πρέπει να υπάρξει εθελοθυσία ’πού όλους όσοι κυβερνούν και να δώσουν 
δικαίωση σε τούτο τον κόσμο.   

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό να πρωτολογήσει η συνάδελφος η κ. Αριστείδου που δε μίλησε.  Να πάμε στον κ. Μυλωνά 
και μετά σε σας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι το θέμα εξαντλείται πια… 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας κάπως μπερδευτήκαμε, θεωρώ… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, ένα δευτερόλεπτο να μιλήσει η συνάδελφος, είναι στην επιτροπή Προσφύγων, 
νομίζω δικαιούται. 

 Κυρία Αριστείδου. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, αλλά κάπως μπερδευτήκαμε, θεωρώ, επειδή ίσως είδαμε τον τίτλο του 
συγκεκριμένου νομοσχεδίου που έχουμε ενώπιόν μας.  Αφορά τον προϋπολογισμό της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων.  Δε συζητούμε αυτή τη στιγμή για την προσφυγική πολιτική.  Φυσικά, ο καθένας έχει δικαίωμα να 
συζητήσει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λες για τον κ. Τορναρίτη τούτο φαντάζομαι! 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Πέστε μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λες για τον κ. Τορναρίτη που έκαμε ολόκληρο σχέδιο. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Όχι, δεν είναι μόνο ο κ. Τορναρίτης.  Ο κ. Τορναρίτης μίλησε μόλις τώρα πριν από μένα, μιλώ για.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 
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 Φυσικά, λέω ο καθένας έχει το δικαίωμα να μιλήσει όσον αφορά την προσφυγική πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κανένα πρόβλημα. 

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Αυτό που έχω ακούσει όμως περί κατοχής τουρκοκυπριακών περιουσιών από μη πρόσφυγες, όσον 
αφορά τη μηδενιστική προσέγγιση για την προσφυγική πολιτική, τώρα το θυμηθήκαμε;  Εν έτει 2020;  Και 
είσαστε μαζί μου, κύριε Πρόεδρε, στην επιτροπή Προσφύγων.  Να μιλήσω για τα τουρκοκυπριακά και να πούμε 
ότι η συγκεκριμένη νομοθεσία αναθεωρήθηκε μόνο μια φορά και αυτή με μπαλώματα, δεκαεφτά χρόνια μετά 
την τουρκική εισβολή!  Έκτοτε πόσα χρόνια έχουν περάσει;  Δεν έχουν αλλάξει τα δεδομένα;  Δεν έχουν 
αλλάξει οι ανάγκες του προσφυγικού κόσμου;  Πραγματικά διερωτώμαι.  Και νομίζω ότι είναι όλοι που 
συμφωνούμε σε αυτό το ζήτημα.  Επομένως, ναι, τι κάνουμε;  Πρέπει να δούμε πώς αλλάζουμε την 
προσφυγική πολιτική.  Γι’ αυτό και πολύ σωστά, ναι, έχουμε θέσει το ζήτημα της απώλειας χρήσης.  Και είμαι 
σίγουρη ότι μετά θα ακολουθήσουν και θα πουν ότι θα μείνει και αυτό στις ελληνικές καλένδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, ευχαριστώ πολύ.   

ΜΑΡΙΕΛΛΑ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ: 

 Η ουσία όμως, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το συγκεκριμένο ζήτημα, είναι ότι επιτέλους έχουμε εκείνο 
τον μηχανισμό, για να μπορέσουμε να φτιάξουμε μια ορθολογιστική διαχείριση, όσον αφορά την προσφυγική 
μας πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Σιζόπουλε, θα δευτερολογήσει ο κ. Μυλωνάς και θα έρθουμε κοντά σας. 

 Κύριε Μυλωνά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, ο κ. Σιζόπουλος, γιατί είναι πρωτολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά σήμερα και τι δεν ακούμε σε αυτή την 
αίθουσα!   

 Λοιπόν, πλησιάζουμε σε εκλογές, χαμηλώστε λίγο τους τόνους του λαϊκισμού!  Τζιαι, αφού ενδιαφέρεστε 
τόσο πολλά για τους πρόσφυγες, από το 1978 η ΕΔΕΚ έχει κατατεθειμένη πρόταση, για να γίνει ένα ταμείο 
στήριξης των προσφύγων.  Πόσες φορές το ψηφίσατε και ποιοι το ψηφίσατε;  Πέστε μου!  Ποιοι;  Σε αυτό το 
κοινοβούλιο!  Σε αυτό το κοινοβούλιο!  Από το 1978 το κατέθεσε ο Δώρος ο Θεοδώρου!  Πότε το ψηφίσατε;  
Πότε δεχτήκατε να συζητηθεί;  Το επανέφερε ο Κωστής ο Ευσταθίου πρόσφατα.  Άρα λοιπόν, αφήστε τους 
λαϊκισμούς, ψηφίστε τον προϋπολογισμό της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων, που από το 1978 ζητούμε να 
γίνονται εκλογές για την ανάδειξη του συμβουλίου, αλλά ούτε και αυτό δεν το ψηφίσατε ποτέ σας!   

 Λοιπόν, γι’ αυτό μείνετε εκεί που πρέπει να μείνετε.  Έχει άλλα θέματα που μπορούμε να κάμουμε 
συζητήσεις.  Να προχωρήσουμε στην ψήφιση να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, ήρεμα, ζήτησε ο κ. Λουκαΐδης τον λόγο και θα έρθουμε με τη σειρά να μιλήσετε όλοι.  
Εν βιαζόμαστε, έχουμε ώρα.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  

 Ο κ. Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρώτη μου παρατήρηση είναι διαδικαστική.  Ελπίζω ότι αυτό που συμβαίνει και σε 
αυτό το θέμα δε θα επαναληφθεί στα επόμενα, διότι έχουμε ακόμα τριάντα πέντε θέματα.  Πραγματικά δηλαδή, 
να σεβαστούμε τους εαυτούς μας, αλλά τζιαι όλους όσοι έχουν την υπομονή να μας παρακολουθούν.  Έχουμε 
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ξεφύγει από το θέμα τζιαι συζητούμε ευρύτερα για την προσφυγική πολιτική. 

 Δεύτερον, το ΑΚΕΛ θα εγγράψει το θέμα κάτω από το Κεφάλαιο Τέταρτο, για να το συζητήσουμε 
ολοκληρωμένα, πέραν της συζήτησης που θα γίνει τζιαι στους προϋπολογισμούς και γι’ αυτό το ζήτημα την 
ερχόμενη εβδομάδα. 

 Τρίτον, επί της ουσίας, επειδή λέχθηκαν πολλά, δεν πρόκειται να τα σχολιάσω, επιτρέψετέ μου μόνο να 
πω τούτο, αν είσαι στον χώρο της αντιπολίτευσης, είναι λογικό να ασκείς την κριτική που έχει ασκηθεί τζιαι να 
επαναλαμβάνεις εισηγήσεις που έχεις καταθέσει ή καταθέτεις.  Αν είσαι οκτώ χρόνια κυβέρνηση όμως 
διερωτώμαι αυτά που ακούσαμε από εκπροσώπους της συμπολίτευσης της ηγεσίας του Συναγερμού ποια 
θέση έχουν, μα γιατί δεν τα υλοποίησαν;  Εκτός τζι εάν οι υποδείξεις και στο πολιτικό πεδίο απευθύνονται στον 
Πρόεδρο Αναστασιάδη.  Και στο συγκεκριμένο επίπεδο, αλλά και στο πολιτικό επίπεδο που αφορά στο 
Κυπριακό, επαναλαμβάνω, απευθύνονται στον κ. Αναστασιάδη;   

 Τζιαι το τελευταίο, εδώ και τρία χρόνια εξαγγέλλεται, κυρία Αριστείδου, εκσυγχρονισμός της διαχείρισης 
των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Το ΑΚΕΛ κατέθεσε προτάσεις.  Και πάλι έχουμε ευθύνες, αν θέλουμε να 
συζητήσουμε για τα συγκεκριμένα, να μην τα πιάσουμε ένα ένα δηλαδή!  Πότε θα έρτει επιτέλους ο 
εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας;   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λουκαΐδη. 

 Κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Δε χρειάζεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι πρωτολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Δημητρίου. 

 Είπα να σε αφήσω τελευταίο, κύριε Ζαχαρία, να απαντήσεις σωρευτικά, αλλά, αφού βιάζεσαι, πάρ’ τον 
λόγο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Όχι, όι, αφού έν’ πρωτολογία. 

 Δεν είχα καμία πρόθεση να μιλήσω.  Απλώς, δεν πρόκειται να δεχτώ να κατηγορείται ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός για προτάσεις νόμου το ’78 που ήταν εκτός Βουλής.   

 Δεύτερον, δεν μπορώ να δεχτώ και να μην υπενθυμίσω ότι η προσφυγική πολιτική, ο διαμερισμός των 
τουρκοκυπριακών, οι συνοικισμοί έγιναν υπό άλλων κυβερνήσεων.  Εμείς το ’93 αναλάβαμε την εξουσία.  Όλος 
αυτός ο διαχωρισμός, όλος αυτός ο κακός προκλητικός, αν θέλετε, τρόπος κατανομής της προσφυγικής 
πολιτικής που, για να πάρεις, έπρεπε να έχεις κομματική ταυτότητα, δεν έγινε από εμάς.  Δε θέλω να ανοίξω το 
κεφάλαιο, να το βάλουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο και να το συζητήσουμε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, αλλά η αλήθεια αλήθεια. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αντρέας Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ούτε εγώ είχα πρόθεση να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι συνάδελφοι, μιλήσατε όλοι.  Θα μιλήσουν και οι συνάδελφοι από την άλλη 
πλευρά. 

 Κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 …δεν μπορώ να ακούω ανυπόστατα επιχειρήματα.  Αντιλαμβάνεται, είμαι βέβαιος, δύο πράγματα ο κ. 
Λουκαΐδης, πρώτον, ότι τα μεγέθη μιας προσπάθειας αποκατάστασης των απωλειών των προσφύγων είναι 
τόσο μεγάλα που δεν μπορεί καμία κυβέρνηση σε μία πενταετία ή μία δεκαετία να τα επιλύσει.  Χρειάζεται 
πολιτική και κοινωνική συναίνεση, για να μπορέσουν να γίνουν πράξη οποιεσδήποτε εξαγγελίες για τους 
πρόσφυγες.   

 Το δεύτερο και πιο σημαντικό, κύριε Λουκαΐδη, είναι ότι βεβαίως αυτή η κυβέρνηση κυβερνά οκτώ 
σχεδόν χρόνια και έχει κάνει πολλά πράγματα και κάποια δεν έχει κάνει, ξέρετε γιατί;  Γιατί είναι η κυβέρνηση 
που παρέλαβε την καμένη γη που παραδώσατε.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Είναι η κυβέρνηση…   

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι η κυβέρνηση την οποία αναγκάσατε να υποθηκεύσει κρατική περιουσία, για να εξοφλήσει τα 
κάποια δισεκατομμύρια των χρεών.  Άρα, όσον αφορά οικονομικές πολιτικές, και μέσα σε αυτή την κατάσταση 
που είχε δημιουργηθεί και πολύ καλά γνωρίζετε για ποιους λόγους, η κυβέρνηση κατάφερε μετά από εφτά και 
μισό χρόνια να έχει σήμερα τη δυνατότητα εν μέσω μιας παγκόσμιας πανδημίας να στηρίζει στο μέγεθος που 
μπορεί όλους αυτούς που επηρεάζονται.  Κανένας…  

 Και να σας πω ακόμα κάτι και τελειώνω.  Το 2018 είχαμε προεδρικές εκλογές τον Φεβρουάριο και δεν 
ήταν για πρώτη φορά υποψήφιος ο Νίκος Αναστασιάδης.  Επανεκλογή ζητούσε και κρίθηκε, κύριε Πρόεδρε της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, κύριε Προεδρεύοντα, με βάση τις οικονομικές του κυρίως πολιτικές που 
ακολούθησε μετά το 2013, που μία χώρα η οποία ήταν στη χρεοκοπία κατάφερε να τη φέρει σε θετικούς 
ρυθμούς ανάπτυξης, υπόδειγμα και παράδειγμα για την Ευρωπαϊκή Ένωση, με τον τρόπο που κατάφερε να 
ξεπεράσει την κρίση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Η κ. Μαύρου θα μιλήσει μετά από τον κ. Μυλωνά. 

 Ναι, κύριε Μυλωνά.   

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζεται να μιλήσω, απλώς επειδή έμεινε να αιωρείται, δε λέχθηκε γενικά και 
αόριστα.  Το πολιτικό σύστημα, είπα, πρέπει να ντρέπεται, και είναι όσοι κυβέρνησαν διαχρονικά.  Στους 
πρόσφυγες αναφέρομαι.  Εν χρειάζεται να βκάλλουμεν σαν τους στρουθοκάμηλους την κκελέν μας τζιαι να τη 
χώννουμεν μες στην άμμο, μιλούμε για τους πρόσφυγες, έντζιε μιλούμε για κάτι άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, ευχαριστώ. 

 Κυρία Μαύρου, έχετε τον λόγο.  Θα είστε η τελευταία, αντιλαμβάνομαι, να βοηθήσετε λλίον την 
κατάσταση;  Έχουμε σαράντα τέσσερα θέματα και είμαστε στο δέκατο πέμπτο, για ενημέρωση. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Αυτή θα ήταν η παράκλησή μου, κύριε Πρόεδρε.  Επειδή ακούγονται πράγματα που για μας τους 
πρόσφυγες είναι υποτίμηση της νοημοσύνης μας και είναι πρόκληση.  Σας θερμοπαρακαλώ, κλείστε το θέμα 
εδώ!  Γιατί δεν ξέρω πόσο θα αντέξουμε ακόμα να ακούμε απόψεις που πραγματικά έναν πρόσφυγα τον 
κάνουν να εξοργίζεται!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν ζητήσω από την κ. Κουκουμά να ’ρτει δαμαί, να πεταχτώ στο βήμα, να αρχίσω τζι εγώ...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το λοιπόν.  Δικαίως... 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Εννά τα πω εγώ, όι η Μαύρου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δικαίως έκαμε την παρατήρηση η κ. Μαύρου, δικαίως την έκαμε. 

 Το λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων ποσού που δεν υπερβαίνει τις 
€329.420 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2021.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Μισθολογικές κλίμακες.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 9. 

 Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή και ετήσιες προσαυξήσεις.  Άρθρο 10. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση Επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 14. 

 Μηχανοκίνητα οχήματα.  Άρθρο 15.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 15; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον, σας παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε, μαζί με εσάς.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και έξι αποχές, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 
2021 Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και έξι αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους 
Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».  Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει 
τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους 
(Κυρωτικoύ) Νόμου, ώστε να κυρωθούν οι τροποποιήσεις της Σύμβασης της Στοκχόλμης οι οποίες αφορούν 
στην ένταξη νέων χημικών ουσιών στο Παράρτημα Α της εν λόγω σύμβασης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες:   

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Νίκος Τορναρίτης Άριστος Δαμιανού 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Νοεμβρίου και την 1η Δεκεμβρίου 2020.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του 
Υπουργείου Εξωτερικών.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για 
τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικoύ) Νόμου, ώστε να κυρωθούν οι τροποποιήσεις της Σύμβασης 
της Στοκχόλμης οι οποίες αφορούν στην ένταξη νέων χημικών ουσιών στο Παράρτημα Α της εν λόγω 
σύμβασης.  Οι προαναφερόμενες τροποποιήσεις υιοθετήθηκαν κατά την Ένατη Διάσκεψη των Μερών της 
Σύμβασης, που έλαβε χώρα στη Γενεύη, μεταξύ των ημερομηνιών 29 Απριλίου και 10 Μαΐου 2019, και από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή του, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2020.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον προτεινόμενο νόμο, εντάσσονται στα 
παραρτήματα της σύμβασης οι χημικές ουσίες «Dicofol», του υπερφθοροοκτανικού οξέος (PFOA), των αλάτων 
του και των συναφών με αυτό ενώσεων (PFOA-related compounds), οι οποίες έχουν τοξικές ιδιότητες, 
ανθίστανται στη διάσπαση, συσσωρεύονται στον οργανισμό του ανθρώπου και των ζώων και μεταφέρονται 
μέσω του αέρα, του νερού και των μεταναστευτικών ειδών, με αποτέλεσμα να αποτίθενται μακριά από τον 
τόπο έκλυσής τους.  Συναφώς, σημειώνεται ότι ισχύουν ήδη περιορισμοί στη χρήση των εν λόγω ουσιών σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο.  

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του προτεινόμενου νόμου η εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης 
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Εργασίας ενημέρωσε τα μέλη της επιτροπής για την ανάγκη εισαγωγής των πρόσθετων χημικών ουσιών στο 
παράρτημα της σύμβασης, αναφέροντας ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις δε θα επιφέρουν οποιαδήποτε 
οικονομική ή διοικητική επιβάρυνση, αφού οι έλεγχοι για την εφαρμογή τους θα διενεργούνται από το 
υφιστάμενο προσωπικό του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση των εν λόγω τροποποιήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιληταί επί τούτου;  Ουδείς; 

 Πάμε, δευτέρα ανάγνωσις του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 3ΣΤ.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων Μερών ΧΙΙΙ και XIV.  Άρθρο 4.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους 
Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 17 θέμα.  Τιτλοφορείται «Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Αντιλαμβάνομαι ότι για το θέμα αυτό υπάρχει αίτημα για αναβολή.  Ποιος 
το έχει τούτο;  Υπάρχει αίτημα για αναβολή, έχει σημειωμένο εδώ.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, συμφωνούμε όλοι να πάει για αναβολή;  Άρα, αναβάλλεται το υπ’ αριθμόν 17... 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ευθύμιο Δίπλαρο) 

 Συγγνώμη, κύριε...  Πού να μεν προλάβετε να πάτε;  Άργησες να το θυμηθείς, κύριε Ευθύμιέ μου, τούτο!   

 Το λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 18 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 2020», πρόταση νόμου του συνάδελφου Γεώργιου Γεωργίου, βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε οι Κύπριοι υπήκοοι ή οι υπήκοοι άλλου κράτους-μέλους που 
κατέχουν επαγγελματικό τίτλο καταγωγής του Ηνωμένου Βασιλείου και έχουν εγγραφεί μέχρι την 1η 
Φεβρουαρίου του 2020 στο ειδικό μέρος του Μητρώου των Δικηγόρων που Ασκούν το Επάγγελμα δυνάμει των 
διατάξεων του Μέρους ΙΙΙΒ της βασικής νομοθεσίας να εξαιρούνται από τις διατάξεις του νόμου αυτού που 
προβλέπουν τη διαγραφή από το εν λόγω μητρώο των δικηγόρων με επαγγελματικό τίτλο καταγωγής του 
Ηνωμένου Βασιλείου από την 1η Ιανουαρίου 2021. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Δικηγόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020» 

Παρόντες:  

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από τον κ. Γεώργιο Γεωργίου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 Νοεμβρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και 
του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκε και το μέλος της 
επιτροπής κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Δικηγόρων Νόμου, ώστε οι Κύπριοι 
υπήκοοι ή οι υπήκοοι άλλου κράτους μέλους που κατέχουν επαγγελματικό τίτλο καταγωγής του Ηνωμένου 
Βασιλείου και έχουν εγγραφεί μέχρι την 1η Φεβρουαρίου του 2020 στο ειδικό μέρος του Μητρώου των 
Δικηγόρων που Ασκούν το Επάγγελμα δυνάμει των διατάξεων του Μέρους ΙΙΙΒ της βασικής νομοθεσίας να 
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εξαιρούνται από τις διατάξεις του νόμου αυτού που προβλέπουν τη διαγραφή από το εν λόγω μητρώο των 
δικηγόρων με επαγγελματικό τίτλο καταγωγής του Ηνωμένου Βασιλείου από την 1η Ιανουαρίου 2021.  

 Σημειώνεται ότι σύμφωνα με την ισχύουσα ρύθμιση, η οποία θεσπίστηκε με τον περί Δικηγόρων 
(Τροποποιητικό) Νόμο του 2020 [Νόμος αρ. 6(Ι) του 2020], οι δικηγόροι με επαγγελματικό τίτλο καταγωγής του 
Ηνωμένου Βασιλείου που έχουν εγγραφεί στο υπό αναφορά μητρώο μέχρι την ημερομηνία έναρξης ισχύος του 
εν λόγω νόμου, ήτοι την 1η Φεβρουαρίου 2020, συνεχίζουν να έχουν τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις που 
προβλέπονται στον περί Δικηγόρων Νόμο μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020, ενώ από την 1η Ιανουαρίου 2021 θα 
διαγράφονται από το μητρώο αυτό.  Η πιο πάνω ρύθμιση εξαιρεί τους δικηγόρους οι οποίοι μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2020 θα έχουν εγκριθεί για πλήρη ένταξη στο δικηγορικό επάγγελμα στη Δημοκρατία, σύμφωνα με 
τις διατάξεις του άρθρου 140 του περί Δικηγόρων Νόμου που προνοούν ότι δικηγόρος με επαγγελματικό τίτλο 
καταγωγής κράτους μέλους που άσκησε τριετή πραγματική και τακτική επαγγελματική δραστηριότητα στη 
Δημοκρατία δύναται να ενταχθεί πλήρως στο δικηγορικό επάγγελμα στη Δημοκρατία. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των προνοιών της πρότασης νόμου η εκπρόσωπος του Παγκύπριου 
Δικηγορικού Συλλόγου επισήμανε στην επιτροπή ότι η πιο πάνω ρύθμιση επηρεάζει δεκατέσσερα (14) 
πρόσωπα και ότι συμφωνεί με την προτεινόμενη εξαίρεση από την εν λόγω ρύθμιση, καθότι αυτή κρίνεται 
αναγκαία, προκειμένου να αρθεί η δυσμενής διάκριση προς τους Κυπρίους υπηκόους ή υπηκόους άλλου 
κράτους μέλους οι οποίοι δε θα προλάβουν να αιτηθούν την πλήρη ένταξή τους στο δικηγορικό επάγγελμα στη 
Δημοκρατία μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020, δυνάμει του άρθρου 14Ο, και συνεπώς θα αναγκαστούν να 
προχωρήσουν στην εγγραφή τους με τη διαδικασία του άρθρου 4 του περί Δικηγόρων Νόμου. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως εξέφρασε επιφυλάξεις αναφορικά με 
τη συμβατότητα της προτεινόμενης ρύθμισης με τα άρθρα 27 και 28 της Συμφωνίας για την αποχώρηση του 
Ηνωμένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση και την 
Ευρωπαϊκή Κοινότητα Ατομικής Ενέργειας (2019/C 3841/01), τα οποία προβλέπουν τη συνέχιση της 
αναγνώρισης των επαγγελματικών προσόντων, πέραν των προσόντων των πολιτών της ΕΕ, και αυτών των 
υπηκόων του Ηνωμένου Βασιλείου και των μελών των οικογενειών τους, τα οποία αποκτήθηκαν βάσει του 
άρθρου 10 της Οδηγίας 98/5/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, όσον αφορά στην 
πρόσβαση στο επάγγελμα του δικηγόρου στο κράτος υποδοχής ή στο κράτος εργασίας, το οποίο είναι 
αντίστοιχο του άρθρου 14Ο του περί Δικηγόρων Νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια 
της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πρώτος αγορητής ο συνάδελφος κ. Γεωργίου.  Άλλοι συνάδελφοι, αν θέλουν να μιλήσουν, να δηλώσουν 
στην κ. Δημητρίου και να εγγραφούν εις το πινάκιον. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση 
του περί Δικηγόρων Νόμου, ώστε οι Κύπριοι υπήκοοι ή οι υπήκοοι άλλων κρατών-μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης που κατέχουν επαγγελματικό τίτλο καταγωγής από το Ηνωμένο Βασίλειο και έχουν εγγραφεί μέχρι την 
1η του Φεβράρη του 2020 στο ειδικό μέρος του Μητρώου των Δικηγόρων που Ασκούν το Επάγγελμα να 
εξαιρούνται από τις διατάξεις του νόμου αυτού που προβλέπουν τη διαγραφή τους από τα εν λόγω μητρώα 
των δικηγόρων από την 1η του Γενάρη του 2021. 

 Η πιο πάνω ρύθμιση βασικά επηρεάζει δεκατέσσερα άτομα, δεκατέσσερα πρόσωπα, και η 
προτεινόμενη εξαίρεση από την εν λόγω ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, ώστε να αρθεί η δυσμενής διάκριση από 
την εν λόγω ρύθμιση, για να προλάβουν να αιτηθούν τα πρόσωπα αυτά την πλήρη ένταξή τους στο δικηγορικό 
επάγγελμα στην Κυπριακή Δημοκρατία μέχρι την 31η  του Δεκέμβρη του 2020.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο συνάδελφος κ. Άριστος Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Πρόεδρε, δε θα μιλήσω επί της ουσίας, εξάλλου συμφωνούμε πλήρως με την πρόταση.  Να 
παρακαλέσω τις υπηρεσίες όμως, γιατί υπάρχει τζιαι ο συμβολισμός στην επεξήγηση του κειμένου 
«τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε οι Κύπριοι πολίτες».  Υπήκοοι ήμασταν κάποτε τζιαι δώσαμε αγώνες 
να πάψουμε να είμαστε.  Πολίτες.  Με τον περί Πολίτη της Δημοκρατίας Νόμο.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να απαλειφθεί το αποικιοκρατικό που παρέμεινε εκεί, σας παρακαλώ, όπως ο συνάδελφος εδήλωσε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, πάμε σε δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου, εφόσον δεν υπάρχουν  άλλοι αγορητές.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 14ΚΑ.  Άρθρο 2. 

 Κατάργηση διάταξης 6(Ι) του 2020.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και πάμε στο υπ’ αριθμόν 19 θέμα.  Τιτλοφορείται «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020».  Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να υπάρξει μεγαλύτερη ευελιξία στον καθορισμό του δικαστικού 
επιτοκίου, δεδομένου ότι ο ορίζοντας πρόβλεψης συνθηκών στην οικονομία δεν περιορίζεται σε ένα 
ημερολογιακό έτος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Δικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, οι 
οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου και 2 Δεκεμβρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και του 
Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου.  Το Ανώτατο Δικαστήριο και η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ 
όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Δικαστηρίων Νόμου, ώστε να υπάρξει 
μεγαλύτερη ευελιξία στον καθορισμό του δικαστικού επιτοκίου, δεδομένου ότι ο ορίζοντας πρόβλεψης 
συνθηκών στην οικονομία δεν περιορίζεται σε ένα ημερολογιακό έτος.  

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις σκοπείται η απάλειψη του προβλεπόμενου στον βασικό νόμο 
περιορισμού που επιβάλλει ότι το διάταγμα του Υπουργού Οικονομικών για την αναθεώρηση του ύψους του 
δικαστικού επιτοκίου πρέπει να εκδίδεται κατά τον μήνα Δεκέμβριο εκάστου έτους, ώστε τέτοιο διάταγμα να 
δύναται να εκδοθεί οποτεδήποτε αυτό κριθεί αναγκαίο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο ετοιμάστηκε 
από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως έπειτα από εισήγηση του Υπουργείου Οικονομικών.  
Δεδομένου δε ότι τα δικαστήρια είναι αρμόδια για την εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας, προωθήθηκε στη 
Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας κατόπιν διαβούλευσης με το Ανώτατο Δικαστήριο, το οποίο συμφώνησε με 
τη σκοπούμενη ρύθμιση. 

 Σημειώνεται ότι για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς της προτεινόμενης 
νομοθετικής ρύθμισης, καθώς και λόγω έλλειψης χρόνου προς ολοκλήρωση της προβλεπόμενης διαδικασίας 
συζήτησης, σύμφωνα με τα προαπαιτούμενα στον κανονισμό της Βουλής, ενόψει της διακοπής των εργασιών 
της Βουλής για την περίοδο των Χριστουγέννων, κρίθηκε σκόπιμη η κατά προτεραιότητα συζήτηση του 
νομοσχεδίου, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του κανονισμού της Βουλής.  Ειδικότερα, για τη 
συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα 
προνοούμενα στον κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για σκοπούς επίσπευσης της όλης 
διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προτεινόμενου νόμου όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής συμφώνησαν με τη σκοπούμενη ρύθμιση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του υπό αναφορά 
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νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υποβάλλει με την παρούσα 
έκθεσή της το νομοσχέδιο για τη λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο της συζήτησής του από την ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχαί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποχές δεν έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Θεωρώ ότι -προσωπική μου άποψη- υπάρχει επέμβαση της εκτελεστικής εξουσίας στη δικαστική με 
αυτή την παρέμβαση και στο κάτω κάτω δεν έχουμε και τις καλύτερες εντυπώσεις από τις παρεμβάσεις του 
Υπουργού Οικονομικών, όχι του συγκεκριμένου, του σημερινού, αλλά διαχρονικώς τα τελευταία χρόνια 
αναφορικά με τις αξιώσεις των πολιτών, ιδίως επί δικαστηρίου.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποχές, όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και πάμε στο υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) 
Νόμος του 2020».  Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε η Δημοκρατία να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της που 
απορρέουν από το άρθρο 30 της Οδηγίας 2013/34/ΕΕ, σε συνδυασμό με τα άρθρα 14(στ), 16 και 18 της 
Οδηγίας 2017/1132/(ΕΕ), όσον αφορά στη δημοσιοποίηση των λογιστικών εγγράφων των εταιρειών το 
αργότερο εντός δώδεκα μηνών από την ημερομηνία κλεισίματος του ισολογισμού τους. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Χρίστος Ορφανίδης 

 Μιχάλης Σοφοκλέους  Ηλίας Μυριάνθους  

 Κώστας Κώστα Μαρίνος Μουσιούττας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 Δεκεμβρίου 2020.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

  Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε η Δημοκρατία 
να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις που υπέχει δυνάμει του άρθρου 30 της Οδηγίας 2013/34/ΕΕ, σε συνδυασμό 
με τα άρθρα 14(στ), 16 και 18 της Οδηγίας 2017/1132/(ΕΕ), όσον αφορά στη δημοσιοποίηση των λογιστικών 
εγγράφων των εταιρειών το αργότερο εντός δώδεκα (12) μηνών από την ημερομηνία κλεισίματος του 
ισολογισμού τους. 

 Περαιτέρω, με τον προτεινόμενο νόμο επιδιώκεται η διασφάλιση της σαφήνειας και της συγκρισιμότητας 
των οικονομικών καταστάσεων, ο περιορισμός των διοικητικών επιβαρύνσεων και η δημιουργία απλών και 
εμπεριστατωμένων λογιστικών κανόνων.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, τροποποιούνται  

τα άρθρα 120, 125 και 142 της ισχύουσας νομοθεσίας, ώστε να ρυθμιστεί η πιο πάνω δυνατότητα 
δημοσιοποίησης των λογαριασμών των επιχειρήσεων εντός εύλογου χρονικού διαστήματος, το οποίο δε θα 
υπερβαίνει τους δώδεκα (12) μήνες από την ημερομηνία κλεισίματος του ισολογισμού τους.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του αρμόδιου υπουργείου ανέφερε ότι ο 
προτεινόμενος νόμος αφορά συμπληρωματική εναρμόνιση μετά από προειδοποιητική επιστολή της  
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020, στην οποία επισημαίνεται η ύπαρξη συγκεκριμένου 
κενού κατά την εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την εν λόγω Οδηγία το 2016, καθότι το εθνικό δίκαιο 
κρίνεται πιο ελαστικό σε σχέση με τα χρονοδιαγράμματα δημοσιοποίησης των οικονομικών καταστάσεων.   

 Επιπρόσθετα, σε σχέση με τον οικονομικό αντίκτυπο στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις η πιο πάνω 
εκπρόσωπος επισήμανε ότι η προτεινόμενη διαδικασία ήδη εφαρμόζεται, παρ’ όλο που δεν ήταν 
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θεσμοθετημένη, και επομένως δεν πρόκειται να υπάρξει επιπλέον επιβάρυνση.  Τέλος, όπως επισήμανε η ίδια, 
η διαδικασία καταχώρισης των στοιχείων στον Έφορο Εταιρειών θεωρείται δημοσιοποίηση, αφού το μητρώο 
καταχώρισης είναι ανοικτό στο κοινό. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου στο πλαίσιο της συζήτησής 
του στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αγορεύσεις επί του θέματος;  Ουδείς; 

 Δευτέρα ανάγνωσις του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 120 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 125 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 142 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 21 θέμα.  Τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε το Συμβούλιο Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων να αποκτήσει, 
πέραν των υφιστάμενων εξουσιών του, την εξουσία να προβαίνει σε δανεισμό από τραπεζικά ιδρύματα και να 
υποθηκεύει την περιουσία που αποκτά. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος  Χρίστος Ορφανίδης   

 Σάβια Ορφανίδου Ηλίας Μυριάνθους  

 Μιχάλης Σοφοκλέους  Μαρίνος Μουσιούττας 

 Κώστας Κώστα  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Νοεμβρίου και 
την 1η Δεκεμβρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Συμβουλίου Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
Κύπρου, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Κομμωτών και Κουρέων και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου.  Η 
Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
Νόμου, ώστε το Συμβούλιο Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων να αποκτήσει, πέραν των υφιστάμενων 
εξουσιών του, και την εξουσία να προβαίνει σε δανεισμό από τραπεζικά ιδρύματα και να επιβαρύνει την 
περιουσία που αποκτά. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η ανάγκη για τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας 
προέκυψε έπειτα από δυσκολία που αντιμετώπισε το πιο πάνω συμβούλιο προς εξασφάλιση δανείου με σκοπό 
την αγορά κτιρίου, το οποίο θα χρησιμοποιείται ως οίκημα για τη στέγαση των γραφείων του.  Ειδικότερα, με 
τον προτεινόμενο νόμο το συμβούλιο θα μπορεί να προβαίνει σε δανεισμό από τραπεζικά ιδρύματα, 
υποθηκεύοντας την περιουσία που θα αποκτήσει. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης, τόσο οι εκπρόσωποι του εν λόγω συμβουλίου όσο και οι εκπρόσωποι της 
Παγκύπριας Ομοσπονδίας Κομμωτών και Κουρέων επισήμαναν ότι η προτεινόμενη ρύθμιση θα συμβάλει στην 
ολοκλήρωση της διαδικασίας αγοράς κτιρίου από το συμβούλιο για σκοπούς στέγασής του.  Συναφώς, με την 
αγορά κτιρίου το συμβούλιο θα σταματήσει να ενοικιάζει χώρους για τη διεξαγωγή εξετάσεων και σεμιναρίων, 
αφού οι χώροι του εν λόγω κτιρίου θα αξιοποιούνται μεταξύ άλλων και για τους πιο πάνω σκοπούς, γεγονός το 
οποίο θα συμβάλει στη μείωση των εξόδων του. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με την προτεινόμενη 
ρύθμιση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, όπως αυτή έχει βελτιωθεί από νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αγορεύσεις;  Δεν υπάρχουν. 

 Δευτέρα ανάγνωσις τότε της προτάσεως νόμου. 

 Με συγχωρείτε, υπάρχουν ομιληταί; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή μιλάτε.   

 Κύριε Σιζόπουλε;  Όχι. 

 Άρα, δεν υπάρχουν.  Άρα, δευτέρα ανάγνωσις της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου του κ. Λουκαΐδη;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Και πάμε στο υπ’ αριθμόν 22 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) 
Νόμος του 2020», πρόταση νόμου του συνάδελφου Πανίκου Λεωνίδου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού, και του συνάδελφου Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου.  Παρακαλείται η 
γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε οι διατάξεις του που αφορούν την επιβολή κυρώσεων σε 
εταιρείες που παραλείπουν να υποβάλουν έγκαιρα την ετήσια έκθεσή τους στον Έφορο Εταιρειών να τεθούν 
σε ισχύ την 1η Απριλίου 2021, αντί στις 18 Δεκεμβρίου 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος  Χρίστος Ορφανίδης  

 Σάβια Ορφανίδου  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Μαρίνος Μουσιούττας  

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε κατά 
προτεραιότητα την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 26 Νοεμβρίου 2020 από 
τους κ. Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Δεκεμβρίου 2020.  Στη συνεδρία κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν η Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ).   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε οι διατάξεις των 
άρθρων 11(γ), 20, 23(β), 26(β), 28(δ) και 36(ε) που αναφέρονται στο άρθρο 51 του περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικού) (Αρ. 3) Νόμου του 2018 να τεθούν σε ισχύ στις 18 Σεπτεμβρίου 2021 αντί στις 18 
Δεκεμβρίου 2020. 

 Ειδικότερα, οι πιο πάνω διατάξεις αφορούν στην επιβολή χρηματικής επιβάρυνσης από τον Έφορο 
Εταιρειών σε εταιρείες οι οποίες παραλείπουν να υποβάλουν έγκαιρα διάφορα έγγραφα και έντυπα, όπως 
μεταξύ άλλων την ετήσια έκθεση, τα έγγραφα για την παραχώρηση μετοχών και τα έγγραφα για τα 
εγγεγραμμένα γραφεία τους.  Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω διατάξεις θα ετίθεντο αρχικά σε ισχύ στις 18 
Δεκεμβρίου 2019, αλλά η ημερομηνία αυτή, με δύο προηγούμενες τροποποιήσεις, είχε παραταθεί, ώστε οι εν 
λόγω διατάξεις να τεθούν σε ισχύ στις 18 Δεκεμβρίου 2020. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η προώθηση της προτεινόμενης ρύθμισης κρίνεται 
αναγκαία λόγω των οικονομικών επιπτώσεων που προέκυψαν εξαιτίας της πανδημίας του κορωνοϊού και 
ειδικότερα των μέτρων που λήφθηκαν για αποτροπή της εξάπλωσής της.  

 Η Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, στο πλαίσιο της συζήτησης, ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι οι διατάξεις για την επιβολή ποινών ήταν απαίτηση του Global Forum μετά από αξιολόγηση που 
πραγματοποιήθηκε το 2015, στο πλαίσιο της οποίας διαπιστώθηκε η απουσία σχετικής ρύθμισης.  Σύμφωνα με 
την ίδια αξιωματούχο, στο πλαίσιο της επαναξιολόγησης της Κυπριακής Δημοκρατίας στη διάρκεια του 
τρέχοντος έτους,  αφού διαπιστώθηκε αδυναμία συμμόρφωσης, η Κυπριακή Δημοκρατία δεσμεύτηκε να λάβει 
μέτρα προς συμμόρφωση μέχρι την επόμενη αξιολόγηση, προκειμένου να αποφευχθούν οποιεσδήποτε 
αρνητικές επιπτώσεις. 

 Συναφώς, η εν λόγω υπουργός, αντιλαμβανόμενη τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν οι εταιρείες και 
δεδομένου ότι η προτεινόμενη με την πρόταση νόμου παράταση θα πλήξει την εικόνα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στις διεθνείς αγορές, εισηγήθηκε στην επιτροπή τη μετάθεση της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος 
μόνο των διατάξεων του άρθρου 26(β) που αφορούν στην υποβολή της ετήσιας έκθεσης των εταιρειών, ώστε 
αυτές να τεθούν σε ισχύ την 1η Απριλίου 2021 αντί στις 18 Σεπτεμβρίου 2021, όπως προτείνεται με την υπό 
συζήτηση πρόταση νόμου. 

 Η επιτροπή, με βάση τα πιο πάνω, προχώρησε σε ανάλογη τροποποίηση του κειμένου της πρότασης 
νόμου, ώστε να προβλέπεται ότι οι διατάξεις που αφορούν στην υποβολή της ετήσιας έκθεσης των εταιρειών 
στον Έφορο Εταιρειών θα τεθούν σε ισχύ την 1η Απριλίου 2021, ενώ οι υπόλοιπες διατάξεις θα τεθούν σε ισχύ 
στις 18 Δεκεμβρίου 2020. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, λαμβάνοντας υπόψη 
όλα τα πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, όπως 
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αυτή έχει τροποποιηθεί με βάση τα πιο πάνω, στο πλαίσιο της συζήτησής της στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αγορητές επί του θέματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού, ο κ. Μυριάνθους.  Να ετοιμάσω κατάλογο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, ξεκινούμε από τον κ. Μυριάνθους, που είναι εισηγητής, και ετοιμάστε τον κατάλογο.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Από τη θέση μας, είναι δίλεπτες οι παρουσιάσεις. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Όσο γίνεται πιο σύντομα, κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι την κούραση όλων μας.  Παρ’ όλον ότι η 
πρόταση νόμου που είχαμε καταθέσει με τον συνάδελφο κ. Λεωνίδου αφορούσε παράταση του ισχύοντος 
νόμου μέχρι τις 18 Σεπτεμβρίου του 2021, που έχει σχέση βασικά με την έναρξη των επιβαρύνσεων και 
προστίμων κατά την κατάθεση των εγγράφων των εταιρειών στον Έφορο Εταιρειών, εντούτοις, μέσα από τη 
συζήτηση που έγινε με την υπουργό, αποφασίστηκε να πάμε μέχρι την 31η Μαρτίου και να επαναξιολογήσουμε 
τότε την όλη κατάσταση. 

 Το μεγαλύτερο πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, που υπάρχει γύρω από τον τρόπο με τον οποίο σήμερα 
κατατίθενται τα έγγραφα διά ηλεκτρονικής διαδικασίας στον Έφορο Εταιρειών…  Φαίνεται ότι υπάρχει ένα 
τεράστιο πρόβλημα, με αποτέλεσμα ακριβώς ο κόσμος, οι επιχειρήσεις -κυρίως οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις- 
να ταλαιπωρούνται αφάνταστα.  Αυτός ήταν και ο λόγος για τον οποίο δώσαμε επανειλημμένες παρατάσεις, για 
να δούμε αν ίσως διορθωθεί αυτό το σύστημα.  Δυστυχώς, φαίνεται ότι ρίχνουν την μπάλα στο γήπεδο των 
μετόχων, των ιδιοκτητών εταιρειών, και ουσιαστικά, μέσα και από τα τελευταία σεμινάρια τα οποία γίνονται από 
πλευράς Εφόρου, για να ενημερώσουν τον κόσμο πώς να υποβάλλονται αυτές οι αιτήσεις, αυτές οι 
διαδικασίες, από το τμήμα του Εφόρου παραδέχονται ότι όντως υπάρχει τεράστιο πρόβλημα με το λειτουργικό, 
με το μηχανογραφικό σύστημα. 

 Ως εκ τούτου, ευελπιστούμε ότι το πρόβλημα αυτό μέχρι τον Μάρτιο θα επιλυθεί, αλλιώς η Βουλή, 
τουλάχιστον από πλευράς των δύο εισηγητών -μιλώ και εκ μέρους του συνάδελφου κ. Λεωνίδου- θα 
επαναφέρουμε τη συγκεκριμένη πρόταση, ώστε πραγματικά να δοθεί νέα παράταση, για να μπορέσει ακριβώς 
να λυθεί το όλο ζήτημα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μυριάνθους. 

 Κύριε Λεωνίδου, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Συμφωνώ απόλυτα με όσα έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο κ. Μυριάνθους.  Ασφαλώς και αυτό το ζήτημα 
μας αναγκάζει δυστυχώς για τρίτη φορά ίσως να ζητούμε παράταση στο να επιβληθούν κυρώσεις σε όσους δε 
συμμορφώνονται με την υποχρέωση κατάθεσης αυτής της περιβόητης ΗΕ32, μίας αίτησης την οποία κανονικά 
έχουν υποχρέωση οι εταιρείες να υποβάλουν. 

 Όμως δυστυχώς, υπάρχει τόσο μεγάλη δυσλειτουργία στο σύστημα, όπως έχει αναφέρει τζιαι ο 
συνάδελφος, που, αντί από μόνη της η υπηρεσία να έρθει να προτείνει αυτή την αναβολή, αναγκάζεται η 
Βουλή, έχοντας αφουγκραστεί τα αιτήματα των ανθρώπων που επηρεάζονται και ενόψει των προβλημάτων 
που έχουν παρουσιαστεί λόγω της πανδημίας… είμαστε υποχρεωμένοι να υποχρεώνεται η Βουλή να κάμνει 
συγκεκριμένες προτάσεις και να αναγκάζεται να γίνεται όλη αυτή η συζήτηση, ενώ θα μπορούσε κάλλιστα με 
μία εγκύκλιο η αρμόδια υπηρεσία, ο Έφορος Εταιρειών, να το εξαγγείλει και να τελειώνει. 

 Εμείς πιστεύουμε ότι επιτέλους αυτά τα προβλήματα πρέπει να βρει τρόπους να τα εξαλείψει και 
παράλληλα να σταματήσει η υπηρεσία να επικαλείται την επιβολή κυρώσεων από διεθνή δήθεν φόρουμ.  
Απλώς, είναι παρατηρήσεις που όφειλε να τες δει το αρμόδιο τμήμα να διορθώσει το σύστημα, για να μπορεί 
και ο πολίτης να συμμορφώνεται και να ικανοποιεί τις υποχρεώσεις που έχει απέναντι στο κράτος. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, αν χρειαστεί, θα είμαστε έτοιμοι να το επανεξετάσουμε.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Οφείλω να πω ένα μεγάλο ευχαριστώ στον πρόεδρο της επιτροπής και στα μέλη της επιτροπής για την 
κατανόηση, στον κ. Κυπριανού, τον πρόεδρο της επιτροπής, για την κατανόηση και την επιμέλεια να 
συζητήσουμε αυτό το θέμα.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, κύριε πρόεδρε της επιτροπής Εμπορίου, πριν να πάρεις τον λόγο, σήκου πάνω και θα 
πάρεις τον λόγο αμέσως και να σου υπενθυμίσω ότι έχουμε τζιαι μια πρόταση νόμου κοντά σας για το χαράτσι 
των €350 που βάλλουμε εις τες εταιρείες, γιατί έχει το τάδε όνομα.  Όποιος έχει το τάδε όνομα βάλλετέ του 
€350.  Μία απαράδεκτη νομοθεσία.  Σου το λέω, κύριε πρόεδρε, να σου το υπενθυμίσω από τη θέση μου αυτή, 
ελπίζω να το βάλεις το συντομότερο δυνατόν. 

 Έχεις τον λόγο. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστούμε για την υπενθύμιση, κύριε Πρόεδρε, καταθέσαμε πρόταση νόμου ως Δημοκρατικό Κόμμα 
ακριβώς ή να περιοριστεί ή να εξαλειφθεί αυτό το περιβόητο χαράτσι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να εξαλειφτεί, κύριε, επειδή σε λεν «Πανίκο Λεωνίδου», να πκιερώννεις;  Τέλος πάντων! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ θα συμφωνήσω μαζί σας, κύριε Πρόεδρε, και είμαι ο πρώτος που έθεσα το συγκεκριμένο θέμα, 
γιατί είναι όντως χαράτσι που εμπήκε τότε -γνωρίζετε καλά πότε- με βάση τες συγκεκριμένες ανάγκες που είχαν 
δημιουργηθεί.  Και αναφέρομαι σε συγκεκριμένες νομοθεσίες που εψηφίστηκαν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, κύριε πρόεδρε, αλλάξαν τα πράματα.  Νομίζω έν’ καιρός… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Βεβαίως, επίσης αντιλαμβάνεστε ότι -δυστυχώς ή ευτυχώς- τον προϋπολογισμό του κράτους τον 
καταθέτει η κυβέρνησις, είμαστε σε συνεννόηση, υπάρχει κατανόηση από πλευράς κυβέρνησης ότι αυτό 
πρέπει να αλλάξει, θα δούμε.  Και το χειρότερο απ’ όλα, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι κάποιες εταιρείες που είναι μη 
ενεργές αναγκάζονται και πληρώνουν αυτό το χαράτσι των €350, δηλαδή, ακόμα και… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σε καμιά χώρα του κόσμου, κύριε συνάδελφε, συγγνώμη που διακόπτω, δεν υπάρχουν τέτοιες… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Συμφωνώ απόλυτα, κύριε Πρόεδρε, ότι σε αυτή τη χώρα συμβαίνουν πολλά παράξενα, όπως και το 
συγκεκριμένο που συζητούμε τώρα, παραδείγματος χάριν, που θα ψηφίσουμε σε νόμο.  Για τρίτη φορά 
αναστολή εφαρμογής συγκεκριμένης νομοθεσίας, που αφορά ουσιαστικά…  Είναι η διάταξη επιβολής ποινών 
για μη υποβολή των ετήσιων εκθέσεων της ΗΕ32 κ.λπ.  

 Βεβαίως και σεβόμαστε και αγωνιούμε για τη δυνατότητα των επιχειρήσεων να καταθέσουν τες 
οικονομικές τους καταστάσεις, σαφέστατα, λόγω του ότι όντως υπήρχε κάποιο πρόβλημα στο Γραφείο του 
Εφόρου Εταιρειών.  Όμως, το 2015 το Global Forum είχε ακριβώς επισημάνει τη συγκεκριμένη απουσία της 
συγκεκριμένης πρότασης από τη νομοθεσία μας.  Τότε αξιολογηθήκαμε, θα αξιολογηθούμε ξανά τον Ιούνιο του 
2021.  Τα πράγματα στο Γραφείο του Εφόρου Εταιρειών έχουν βελτιωθεί τα μέγιστα.  Γίνονται και 
συγκεκριμένα σεμινάρια.   

 Η υπουργός -και θέλω να την ευχαριστήσω γι’ αυτό- αλλά και όλα τα μέλη της επιτροπής συμφώνησαν 
ότι θα δώσουμε ακόμα μία τελευταία παράταση -και αυτό είναι για όλους που ενδιαφέρονται να το γνωρίζουν- 
μέχρι την 1η Απριλίου του 2021.  Στο μεσοδιάστημα είμαι βέβαιος ότι πρέπει να επιλυθούν όλα τα προβλήματα 
που μας ανάγκασαν να οδηγηθούμε σε αυτή την παράταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Κύριε Χρίστου, έχετε τον λόγο.  Αντιλαμβάνομαι είστε ο τελευταίος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μυριάνθους επρωτολόγησε.   

 Το λοιπόν, ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.   

 Απλώς ήθελα να πω ότι όσον αφορά τον εταιρικό φόρο των €350, έχουμε πρόταση νόμου από το 2017.  
Θυμίζω, εάν αυτή τη στιγμή και άλλα κόμματα, όπως αντιλαμβάνομαι, γιατί υπάρχουν και άλλες προτάσεις 
νόμου, έχουν υιοθετήσει αυτή τη θέση, είναι ευκαιρία να προχωρήσει άμεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Μυριάνθους, έτσι, εν συντομία μια δευτερολογία. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη που δευτερολογώ, σε ό,τι αφορά το ετήσιο τέλος των €350 αυτό το χαράτσι, 
όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα, εκτός του Δημοκρατικού Συναγερμού, έχουμε προσυπογράψει πρόταση 
νόμου για κατάργησή του.  Παρ’ όλα αυτά και παρ’ όλες τες υποσχέσεις, παραμένει εκεί.  Αυτό ως παρένθεση. 

 Σε ό,τι αφορά το ζήτημα της παράτασης που δίνεται, ένα σημαντικό πρόβλημα έχει ξεκινήσει με την 
αλλαγή της νομοθεσίας το 2015, όπου ακριβώς εκεί μέχρι τη συγκεκριμένη ημερομηνία οι μικρές οι επιχειρήσεις 
δεν είχαν την υποχρέωση, καταθέτοντας τα διάφορα έγγραφα να καταθέτουν παράλληλα κυρίως την ΗΕ32, την 
ετήσια έκθεση, να καταθέτουν μαζί και τους ελεγμένους λογαριασμούς.   

 Λοιπόν, αυτό ουσιαστικά άλλαξε με τη νέα νομοθεσία, η οποία ουσιαστικά εισήγαγε ρυθμίσεις από την 
Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Όμως, ας μην ξεχνούμε ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στις πλείστες 
χώρες κράτη-μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπάρχουν διάφορες κατηγορίες εταιρειών.  Δυστυχώς, αυτό είναι 
το μεγαλύτερο πρόβλημα σήμερα, ότι, αν είχαμε κατηγοριοποίηση των εταιρειών, οι μικρές και οι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις θα εξαιρούντο από αυτή τη διαδικασία.  Δυστυχώς, ακόμα μία μεγάλη καθυστέρηση στο κράτος 
μας, το οποίο θα έπρεπε αυτή τη ρύθμιση να την είχε κάνει εδώ και δεκαετίες, με αποτέλεσμα ακόμα μία φορά 
να θυματοποιούνται οι μικρές και οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, ευελπιστώ την πρόταση νόμου των €350, που δεν έχει να κάμει με τον 
προϋπολογισμό… και πρέπει να τη βάλετε το συντομότερο δυνατόν, είναι απαίτηση… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν υπάρχουν προτάσεις νόμου για τις οποίες η κυβέρνηση έχει συγκεκριμένη θέση και 
προτίθεται να φέρει νομοσχέδιο…  Γι’ αυτό τον λόγο δεν μπήκε στη συζήτηση.  Αν ξεκινώντας από αρχές του 
χρόνου δεν έρθει η συγκεκριμένη πρόταση, τότε θα τη βάλω για συζήτηση και ας τοποθετηθεί ο καθένας στη 
Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να ’σαι καλά, κύριε Κυπριανού.   

 Ευχαριστώ για την αποφασιστικότητα.  

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κώστας Κώστα, ο συνάδελφος. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Εν εζήτησα τον λόγο από την αρχή, γιατί για το θέμα που συζητούμε για τον περί Εταιρειών είμαστε 
υπέρ. 

 Απλώς, επειδή ανοίχτηκε η συζήτηση τωρά εκτός ατζέντας για το ζήτημα των €350, να υπενθυμίσω 
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κάποια πράγματα τα οποία έψαξα τζιαι ηύρα τα λλίον τωρά στο τηλέφωνο.  Η επιτροπή ασχολήθηκε με το θέμα 
τούτο.  Εσυζητήσαμε σε τρεις συνεδρίες τες προτάσεις νόμου τες συγκεκριμένες.  Την τελευταία φορά, στις 17 
του Σεπτέμβρη το 2019, που ήρτεν και μας είπε η κυβέρνηση ότι τζιείνα που μας είπεν -τώρα να δω την 
ημερομηνία, να το μεγαλώσω λλίον- 8 Μαΐου του 2018, ότι εννά ’ρτει ως το τέλος του χρόνου του 2018 να μας 
φέρει την πρότασή της, εν έγινε.  Τζιείν’ την ημέραν, στες 17 του Σεπτέμβρη το 2019, ήρταν τζιαι μας είπαν: 
«Εντάξει εκαθυστερήσαμεν ενάμιση χρόνο, περιμένετε πρότασή μας μέχρι τέλος του χρόνου, η οποία εννά 
μπει τζιαι μες τον προϋπολογισμό του 2020». 

 Άρα, η επιτροπή σωστά τζιαι σωστά έκαμε τζιαι ο πρόεδρος τζιαι εβάλαν το τζιαι σωστά εμείς το 
συζητήσαμε, αλλά έσιει τωρά τόσα χρόνια που περιμένουμε ακόμα από την κυβέρνηση να έρτει να φέρει τες 
προτάσεις που μας είπε, επαναλαμβάνω, τζιαι το 2018 τζιαι τον Σεπτέμβρη του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κώστα. 

 Άρα, πάμε δευτέρα ανάγνωση της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 394.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση τότε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και πάμε στο θέμα υπ’ αριθμόν 23, που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγησις, 
Πώλησις και Υποθήκευσις Πλοίων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020».   

 Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να απλοποιηθούν και να βελτιωθούν οι πρακτικές που 
ακολουθούνται αναφορικά με το κυπριακό νηολόγιο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγησις, Πώλησις και Υποθήκευσις Πλοίων) (Τροποποιητικός)   

(Αρ. 2) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος 

 Χρίστος Ορφανίδης  

 Δημήτρης Δημητρίου  

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

Αντρέας Φακοντής  

Γιαννάκης Γαβριήλ 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δυο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 26 Νοεμβρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
του Υφυπουργείου Ναυτιλίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών 
και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου.  Το Κυπριακό Ναυτιλιακό Επιμελητήριο, παρ’ όλο που κλήθηκε, 
δεν εκπροσωπήθηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγησις, 
Πώλησις και Υποθήκευσις Πλοίων) Νόμου, ώστε να απλοποιηθούν και να βελτιωθούν οι πρακτικές που 
ακολουθούνται αναφορικά με το κυπριακό νηολόγιο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, μετά την ίδρυση του Υφυπουργείου 
Ναυτιλίας κρίθηκε αναγκαία η τροποποίηση ορισμένων διατάξεων της βασικής νομοθεσίας, ώστε αυτή να 
συνάδει με τις διατάξεις της νομοθεσίας που ρυθμίζει τα θέματα του υπό αναφορά υφυπουργείου.  Συναφώς, 
με τον προτεινόμενο νόμο αφενός μεν προστίθενται νέες διατάξεις στην υπό τροποποίηση νομοθεσία, ώστε να 
καλυφθούν κενά αυτής, αφετέρου δε διαγράφονται άλλες οι οποίες δεν εφαρμόζονται.   

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν 
επιφυλάξεις σε σχέση με τη συνταγματικότητα της πρόνοιας η οποία προβλέπει ότι, πριν από την καταχώριση 
υποθήκης επί κυπριακού πλοίου στο οποίο είναι ήδη εγγεγραμμένη μία ή περισσότερες υποθήκες, απαιτείται η 
συναίνεση όλων των ενυπόθηκων δανειστών, αναφέροντας ότι αυτή ενδέχεται να προσκρούει στα άρθρα 23 
και 26 του συντάγματος. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Υφυπουργείου Ναυτιλίας ανέφεραν ότι η προτεινόμενη διαδικασία 
συναίνεσης αποτελεί καταγραφή υφιστάμενης πρακτικής, η οποία ήδη εφαρμόζεται από τη Νηολογούσα Αρχή. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Πλοιοκτητών Κύπρου δήλωσαν ότι όντως ακολουθείται η συγκεκριμένη 
πρακτική, συμπληρώνοντας ότι η απουσία νομοθετικής ρύθμισης για το πιο πάνω θέμα δημιουργούσε 
προβλήματα στους ενδιαφερομένους.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 
όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία και αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών 
βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορητές επί του θέματος; 

 Έχουμε έναν, τον συνάδελφο Κώστα Κώστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Κύριοι, ο κ. Κώστα είναι ολιγομίλητος.   

 Δικαιούσαι να αγορεύεις όση ώρα θέλεις, κύριε… 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για το θέμα τούτο και τα υπόλοιπα τούτο τζιαι τα υπόλοιπα τέσσερα-πέντε στη σειρά 
απλώς να ενημερώσουμε το σώμα ότι ήρθε καθυστερημένα από αργοπορημένους ανθρώπους.  Έπρεπε 
δηλαδή να εναρμονιστούμε μέχρι τον Δεκέμβρη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όι, εν το ’πα ανάποδα επίτηδες. 

 Από τον Δεκέμβρη του 2019 έπρεπε να είχαμε εναρμονιστεί, πήραμε αιτιολογημένη γνώμη, η οποία μας 
στέλλει την επόμενη εβδομάδα στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο τζιαι για τα πέντε -φανταστείτε τι λέει το πρόστιμο- 
ήρταν άρον άρον την περασμένη εβδομάδα, ο πρόεδρος της επιτροπής σωστά έβαλε τα πρώτα τέσσερα που 
ήρταν στη μια συνεδρία τζιαι τη Δευτέρα άρον άρον να δούμε τζιαι το πέμπτο, για να προλάβουμε να μεν 
φάμεν πρόστιμο.   

 Τα άλλα ούλλα έθθα τα πω, γιατί είπα τα πολλές φορές τζιαι έθθα κουραστώ να τα ξαναπώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ συνάδελφε.   

 Άρα, δεν υπάρχει άλλος ομιλητής. 

 Προχωρούμε εις τη δευτέρα ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Διαγραφή του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγησις, Πώλησις και Υποθήκευσις 
Πλοίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στα θέματα με τους αριθμούς 24, 25 και 26, τα οποία έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Σύστημα Επιθεωρήσεων για την Ασφαλή Εκτέλεση Τακτικών Γραμμών από 
Επιβατηγά Πλοία Ro-Ro και Ταχύπλοα Επιβατηγά Σκάφη) Νόμος του 2020», «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας 
(Έλεγχος του Κράτους του Λιμένα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας 
(Καταγραφή Ατόμων που Ταξιδεύουν με Επιβατηγά Πλοία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

 Παρακαλείται η γραμματεύς διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 24 θέματος είναι η θέσπιση εθνικής νομοθεσίας για εναρμόνιση με τις διατάξεις 
της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/2110 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης Νοεμβρίου 2017 
σχετικά με σύστημα επιθεωρήσεων για την ασφαλή εκτέλεση των τακτικών δρομολογίων με επιβατηγά πλοία 
ro-ro και ταχύπλοα επιβατηγά σκάφη και για την τροποποίηση της οδηγίας 2009/16/ΕΚ και την κατάργηση της 
οδηγίας 1999/35/ΕΚ του Συμβουλίου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 25 θέματος είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με τις διατάξεις της «Οδηγίας (ΕΕ) 2017/2110 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 15ης Νοεμβρίου 2017 σχετικά με το σύστημα επιθεωρήσεων για την ασφαλή εκτέλεση των τακτικών 
δρομολογίων με επιβατηγά πλοία ro-ro και ταχύπλοα επιβατηγά σκάφη και για την τροποποίηση της οδηγίας 
2009/16/ΕΚ και την κατάργηση της οδηγίας 1999/35/ΕΚ του Συμβουλίου» και, ειδικότερα, όσον αφορά τον 
έλεγχο από το κράτος του λιμένα σε σχέση με τις συναφείς επιθεωρήσεις επιβατηγών πλοίων ro-ro και 
ταχύπλοων επιβατηγών σκαφών που εκτελούν τακτικά δρομολόγια, ώστε να αποφεύγεται η αδικαιολόγητη 
κράτηση ή καθυστέρηση πλοίου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 26 θέματος είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με τις διατάξεις της «Οδηγίας (ΕΕ) 2017/2109 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 15ης Νοεμβρίου 2017 για την τροποποίηση της οδηγίας 98/41/ΕΚ του Συμβουλίου σχετικά με την 
καταγραφή των ατόμων που ταξιδεύουν με επιβατηγά πλοία που εκτελούν δρομολόγια προς ή από λιμένες των 
κρατών μελών της Κοινότητας και για την τροποποίηση της οδηγίας 2010/65/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με τις διατυπώσεις υποβολής δηλώσεων για τα πλοία κατά τον 
κατάπλουν ή/και απόπλουν από λιμένες των κρατών μελών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τα νομοσχέδια 
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του επισυνημμένου παραρτήματος  

Παρόντες: 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Χρίστος Ορφανίδης Κώστας Κώστα 

 Δημήτρης Δημητρίου  Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 26 Νοεμβρίου 2020.  Στο πλαίσιο 
της συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, του του Υφυπουργείου Ναυτιλίας και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το πρώτο νομοσχέδιο είναι η αντικατάσταση της υφιστάμενης 
εθνικής νομοθεσίας με νέα νομοθεσία για εναρμόνιση με τις διατάξεις της Οδηγίας με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 
2017/2110 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης Νοεμβρίου 2017 σχετικά με σύστημα 
επιθεωρήσεων για την ασφαλή εκτέλεση των τακτικών δρομολογίων με επιβατηγά πλοία Ro-Ro και ταχύπλοα 
επιβατηγά σκάφη και για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/16/ΕΚ και την κατάργηση της Οδηγίας 
1999/35/ΕΚ του Συμβουλίου». 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το δεύτερο νομοσχέδιο είναι η τροποποίηση του περί Εμπορικής 
Ναυτιλίας (Έλεγχος του Κράτους του Λιμένα) Νόμου για εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις διατάξεις 
της πιο πάνω αναφερόμενης Οδηγίας ως προς το τμήμα της που τροποποιεί τη βασική Οδηγία 2009/16/ΕΚ 
όσον αφορά τον έλεγχο από το κράτος του λιμένα σε σχέση με τις συναφείς επιθεωρήσεις επιβατηγών πλοίων 
Ro-Ro και ταχύπλοων επιβατηγών σκαφών που εκτελούν τακτικά δρομολόγια, ώστε να αποφεύγεται κατά την 
Οδηγία η αδικαιολόγητη κράτηση ή καθυστέρηση πλοίου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το τρίτο νομοσχέδιο είναι η τροποποίηση του περί Εμπορικής 
Ναυτιλίας (Καταγραφή Ατόμων που Ταξιδεύουν με Επιβατηγά Πλοία) Νόμου για εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με τις διατάξεις της Οδηγίας με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2017/2109 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 15ης Νοεμβρίου 2017 για την τροποποίηση της Οδηγίας 98/41/ΕΚ του Συμβουλίου σχετικά 
με την καταγραφή των ατόμων που ταξιδεύουν με επιβατηγά πλοία που εκτελούν δρομολόγια προς ή από 
λιμένες των κρατών μελών της Κοινότητας και για την τροποποίηση της Οδηγίας 2010/65/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με τις διατυπώσεις υποβολής δηλώσεων για τα πλοία κατά τον 
κατάπλου ή/και απόπλου από λιμένες των κρατών μελών». 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υφυπουργείου Ναυτιλίας και τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην 
επιτροπή, τα υπό συζήτηση σχέδια νόμου αποσκοπούν στη θέσπιση απλοποιημένου και επικαιροποιημένου 
νομικού πλαισίου της εμπορικής ναυτιλίας, οι πρόνοιες του οποίου θα διευκολύνουν τις διαδικασίες εφαρμογής, 
παρακολούθησης και εφαρμογής της οικείας νομοθεσίας και θα υποβοηθήσουν στην ενίσχυση του συνολικού 
επιπέδου θαλάσσιας ασφάλειας. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης των προτεινόμενων νόμων η επιτροπή εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με 
την προτεινόμενη διαδικασία υποβολής παραστάσεων από τα επηρεαζόμενα πρόσωπα πριν από την επιβολή 
διοικητικού προστίμου από τον γενικό διευθυντή σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων της οικείας 
νομοθεσίας. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, οι εκπρόσωποι του Υφυπουργείου Ναυτιλίας και της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας ανέφεραν ότι εκ παραδρομής δεν περιλαμβάνεται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο σχετική 
πρόνοια, σε μεταγενέστερο δε στάδιο κατέθεσαν στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του εν λόγω 
νομοσχεδίου προς κάλυψη του εν λόγω κενού. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα όσα προβλέπονται στις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/2109 και της 
Οδηγίας (ΕΕ) 2017/2110, η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί μέχρι την 21η 
Δεκεμβρίου 2019, ωστόσο τα νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων με μεγάλη 
καθυστέρηση, ήτοι στις 26 Νοεμβρίου 2020. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Δημοκρατία, 
λόγω μη έγκαιρης εναρμόνισης με τις υπό αναφορά Οδηγίες, βρίσκεται ήδη σε διαδικασία παράβασης και 
συγκεκριμένα στο στάδιο της αιτιολογημένης γνώμης, για την οποία η Δημοκρατία έχει προθεσμία να 
απαντήσει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέχρι την 30ή Δεκεμβρίου 2020.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος, όπως αυτά έχουν αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και αφού προηγουμένως 
έτυχαν των απολύτως απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων λόγω του περιορισμένου χρόνου που υπήρχε 
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στη διάθεση της αρμόδιας υπηρεσίας της Βουλής. 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή επισημαίνει για πολλοστή φορά την αδικαιολόγητη καθυστέρηση που 
παρατηρείται στην κατάθεση στη Βουλή εναρμονιστικών σχεδίων νόμου από πλευράς της εκτελεστικής 
εξουσίας, καθυστέρηση η οποία καθιστά αδύνατη την αναγκαία και εις βάθος μελέτη τους και κατ’ επέκταση την 
επεξεργασία τους από τις υπηρεσίες της Βουλής, δεδομένου ότι οι προθεσμίες εναρμόνισης έχουν ήδη 
παρέλθει.  Επισημαίνει επίσης ότι στις πλείστες των περιπτώσεων τα εναρμονιστικά νομοσχέδια κατατίθενται 
στη Βουλή, όταν ήδη η Δημοκρατία βρίσκεται υπό την απειλή κυρώσεων. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Σύστημα Επιθεωρήσεων για την Ασφαλή Εκτέλεση Τακτικών Γραμμών 
από Επιβατηγά Πλοία Ro-Ro και Ταχύπλοα Επιβατηγά Σκάφη) Νόμος του 2020. 

2. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έλεγχος του Κράτους του Λιμένα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

3. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Καταγραφή Ατόμων που Ταξιδεύουν με Επιβατηγά Πλοία) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί του θέματος;  Εν έχουμε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, πάμε στη δευτέρα ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 24 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Άσκηση εξουσιών και εκτέλεση καθηκόντων κρατικών λειτουργών και αξιωματούχων. Άρθρο 4. 

 Επιθεωρήσεις προ της έναρξης δρομολογίων.  Άρθρο 5. 

 Εξαιρέσεις από την υποχρέωση επιθεώρησης προ της έναρξης δρομολογίων.  Άρθρο 6. 

 Τακτικές επιθεωρήσεις.  Άρθρο 7. 

 Έκθεση επιθεώρησης.  Άρθρο 8. 

 Αποκατάσταση ελλείψεων, απαγόρευση απόπλου και αναστολή της επιθεώρησης.  Άρθρο 9. 

 Δαπάνες.  Άρθρο 10. 

 Βάση δεδομένων των επιθεωρήσεων.  Άρθρο 11. 

 Διοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 12. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 13. 

 Επιβάρυνση επί του πλοίου.  Άρθρο 14. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 15. 

 Καθορισμός τελών.  Άρθρο 16. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 17. 

 Κατάργηση νόμων.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον πόσοι; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Σύστημα Επιθεωρήσεων για την 
Ασφαλή Εκτέλεση Τακτικών Γραμμών από Επιβατηγά Πλοία Ro-Ro και Ταχύπλοα Επιβατηγά Σκάφη) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 25 θέματος.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 17Α.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον πόσοι; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έλεγχος του Κράτους του Λιμένα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 26 θέματος.  

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 8.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 10.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 11.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 13Α.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Καταγραφή Ατόμων που Ταξιδεύουν 
με Επιβατηγά Πλοία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Κανόνες και Πρότυπα Ασφαλείας 
Επιβατηγών Πλοίων) Νόμος του 2020». 

 Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αντικατάσταση της υφιστάμενης νομοθεσίας με νέα νομοθεσία για εναρμόνιση με τις διατάξεις της 
Οδηγίας με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2017/2108 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης 
Νοεμβρίου 2017 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/45/ΕΚ για τους κανόνες και τα πρότυπα ασφάλειας 
για τα επιβατηγά πλοία». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Κανόνες και Πρότυπα Ασφαλείας Επιβατηγών Πλοίων) Νόμος του 

2020» 

Παρόντες: 
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Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος 

Δημήτρης Δημητρίου 

Αντρέας Φακοντής  

Κώστας Κώστα 

Γιαννάκης Γαβριήλ 

Ηλίας Μυριάνθους 

Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε έκτακτη συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 7 Δεκεμβρίου 2020.  Στη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υφυπουργείου Ναυτιλίας, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου και της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αντικατάσταση της υφιστάμενης νομοθεσίας με νέα 
νομοθεσία για εναρμόνιση με τις διατάξεις της Οδηγίας με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2017/2108 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης Νοεμβρίου 2017 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/45/ΕΚ για 
τους κανόνες και τα πρότυπα ασφάλειας για τα επιβατηγά πλοία». 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται η εκ νέου ενσωμάτωση σε αυτό των διατάξεων 
εκείνων της Οδηγίας 2009/45/ΕΚ που δεν έχουν καταργηθεί με την Οδηγία (ΕΕ) 2017/2108 και οι οποίες ήταν 
ενσωματωμένες στον υπό κατάργηση νόμο, καθώς και η κατάργηση του υφιστάμενου περί Εμπορικής 
Ναυτιλίας (Κανόνες και Πρότυπα Ασφάλειας Επιβατηγών Πλοίων) Νόμου. 

 Σύμφωνα με τους κυβερνητικούς αρμοδίους και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η 
προτεινόμενη ρύθμιση αφορά κανόνες για τη διαμόρφωση ενός ενιαίου νομικού πλαισίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης αναφορικά με το επίπεδο ασφάλειας της ζωής και της περιουσίας σε νέα και σε υπάρχοντα επιβατηγά 
πλοία και ταχύπλοα επιβατηγά σκάφη, όταν και οι δύο κατηγορίες πλοίων και σκαφών εκτελούν εσωτερικά 
δρομολόγια, καθώς και τις διαδικασίες διαπραγμάτευσης σε διεθνές επίπεδο για τα επιβατηγά πλοία τα οποία 
εκτελούν διεθνή δρομολόγια. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, οι εκπρόσωποι του Υφυπουργείου Ναυτιλίας ενημέρωσαν την επιτροπή 
ότι εκ παραδρομής δεν περιλήφθηκε σχετική πρόνοια στο νομοσχέδιο αναφορικά με τη διαδικασία υποβολής 
παραστάσεων από τα επηρεαζόμενα πρόσωπα πριν από την επιβολή διοικητικού προστίμου από τον γενικό 
διευθυντή, σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων της νομοθεσίας. 

 Η επιτροπή συμφώνησε με την πιο πάνω εισήγηση και προέβη στην ενσωμάτωση της σχετικής 
πρόνοιας στο νομοσχέδιο. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/2108, η εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με αυτή θα έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί το αργότερο μέχρι την 21η Δεκεμβρίου 2019, ωστόσο το 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή με μεγάλη καθυστέρηση, ήτοι στις 3 Δεκεμβρίου 2020.  Λόγω 
αυτής της καθυστέρησης η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει αρχίσει διαδικασία παράβασης εναντίον της 
Δημοκρατίας η οποία βρίσκεται ήδη στο στάδιο της αιτιολογημένης γνώμης, δηλαδή στο τελευταίο στάδιο της 
διαδικασίας πριν από την επιβολή κυρώσεων.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, τα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν έντονη 
δυσαρέσκεια για την καθυστέρηση που επανειλημμένα παρατηρείται όσον αφορά την κατάθεση 
εναρμονιστικών νομοθετημάτων στη Βουλή και την πίεση που ασκείται στις κοινοβουλευτικές επιτροπές για την 
άμεση υποβολή τους στην ολομέλεια του σώματος, προκειμένου να αποφευχθεί η επιβολή κυρώσεων εναντίον 
της Δημοκρατίας.  Συναφώς, δεν παρέχεται ούτε στις επιτροπές ούτε στις υπηρεσίες της Βουλής επαρκής 
χρόνος για την επεξεργασία και την εις βάθος μελέτη των εν λόγω νομοσχεδίων.  

 Η επιτροπή, ανεξαρτήτως των πιο πάνω επισημάνσεων, υπέβαλε διάφορα ερωτήματα προς τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους ως προς επιμέρους ζητήματα και έλαβε διευκρινιστικές απαντήσεις.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου, όπως αυτό τελικά αναθεωρήθηκε 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, λόγω της εκπρόθεσμης κατάθεσης του υπό αναφορά νομοσχεδίου στη Βουλή και της 
ανάγκης για άμεση υποβολή του στην ολομέλεια του σώματος, οι υπηρεσίες της Βουλής δεν είχαν στη διάθεσή 
τους επαρκή χρόνο προκειμένου να επιμεληθούν το νομοσχέδιο με τη δέουσα προσοχή από νομοτεχνικής 
απόψεως και ως εκ τούτου υποβάλλεται στην ολομέλεια του σώματος όπως αυτό έχει κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές; 

 O κ. πρόεδρος της επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων Πάμπος Πιττοκοπίτης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα πρέπει να πούμε, κύριε Πρόεδρε, ως μικρή εισαγωγή ότι το τελευταίο διάστημα γίνεται μία 
ενορχηστρωμένη προσπάθεια, για να πληγεί η αξιοπιστία και η υπευθυνότητα του Δημοκρατικού Κόμματος, 
γιατί τολμήσαμε να συνδέσουμε το θέμα της ψήφισης των κρατικών προϋπολογισμών με θέματα διαφθοράς και 
πολιτικής, για να διαπιστωθεί ποιοι είναι οι υπεύθυνοι και ποιοι είναι οι ανεύθυνοι δηλαδή.  Να πούμε ότι αυτό 
το εναρμονιστικό νομοσχέδιο, το οποίο έπρεπε να έρθει στη Βουλή, για να ψηφιστεί τον Δεκέμβρη του ’19, μας 
το εφέραν την περασμένη Παρασκευή, 3 του Δεκέμβρη.  Η επιτροπή ενημερώθηκε τηλεφωνικά ότι κατατέθηκε 
αυτό το εναρμονιστικό και ότι έπρεπε να έρθει στην ολομέλεια σήμερα, γιατί σε αντίθετη περίπτωση θα 
καταδικαζόταν η Κυπριακή Δημοκρατία και θα πληρώναμε και πέναλτι, και, αντιλαμβάνεστε, αυτό το πέναλτι θα 
το πλήρωνε ο Κύπριος φορολογούμενος. 

 Ως πρόεδρος της επιτροπής και ως Δημοκρατικό Κόμμα, συμπεριφερόμενοι υπεύθυνα, δε ζητήσαμε 
αυτό το νομοσχέδιο να ακολουθήσει την κανονική διαδικασία εξέτασης και να καθυστερήσει και να πληγεί η 
αξιοπιστία της Κυπριακής Δημοκρατίας και να φάμε και πέναλτι και να το αξιοποιήσουμε ως Δημοκρατικό 
Κόμμα και να κατηγορήσουμε τους κυβερνώντες γι’ αυτή την ολιγωρία, αλλά συγκατανεύσαμε και μπήκαμε στη 
συζήτηση, ούτως ώστε να είναι έτοιμο το νομοσχέδιο να έρθει σήμερα ενώπιόν μας, για να περάσει από την 
ολομέλεια.  Συνεπώς, οι αγαπητοί του Δημοκρατικού Συναγερμού τους ανεύθυνους να τους ψάχνουν αλλού και 
όχι στις τάξεις του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πιττοκοπίτη. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έδωσε δυο επίθετα ο κ. Πιττοκοπίτης -δεν ξέρω αν έν’ εκ παραδρομής ή άλλως πως- «διαφθορά», 
«διαπλοκή» στην αρχή, και μετά μίλησε για ανεύθυνους.  Βεβαίως, δεν ξέρω τι θα πάει να πει στους Παφίτες, 
όταν αύριο αποκόψουν με την ψήφο τους τζιαι βεβαίως με τις οδηγίες κάποιου τον οποίο σήμερα έχουν 
προτάξει σαν άγια εικόνα, τι θα τους πει, όταν ακυρώσουν τον δρόμο π.χ. Πόλης Χρυσοχούς-Πάφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο Πιττοκοπίτης εννά τον ακυρώσει; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Φίλε κύριε Τορναρίτη, είστε οκτώ χρόνια στην εξουσία, εκάμετέ τα σιόνι με τον δρόμο τζιαι εννά μας τα 
κάμετε τωρά! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι ένα ερώτημα το οποίο πρέπει να μας λύσει ο κ. Πιττοκοπίτης, του οποίου βεβαίως διαχρονικά το 
κόμμα του κυβέρνησε τούτον τον τόπο τζιαι μόνο του τζιαι συγκυβερνώντας τζιαι άλλως πως.  Άρα, λέω να 
είμαστε σοβαροί  και υπεύθυνοι.  Θα συμφωνήσω με τούτο, όταν στηρίζουμε.   

 Και για το θέμα το συγκεκριμένο που θέτει έχει δίκαιο.  Και εμείς καλούμε την εκτελεστική εξουσία να 
στέλνει εγκαίρως τα νομοσχέδια στη Βουλή των Αντιπροσώπων και να προηγείται διαβούλευση, να προηγείται 
σοβαρή δουλειά.  Άλλο όμως τούτο τζιαι άλλο τα επίθετα τα οποία χρησιμοποιήθηκαν, είμαι σίγουρος, εκ 
παραδρομής από τον αγαπητό συνάδελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Δε θα εμπλακώ στη συζήτηση περί σοβαρότητας και σοβαροφάνειας, αλλά, επειδή δεν είναι το μόνο 
νομοσχέδιο στη σημερινή ημερήσια διάταξη, υπάρχουν και αρκετά άλλα τα οποία είναι εναρμονιστικά και 
ήρθαν αργοπορημένα και αφού ξεκίνησε η διαδικασία επιβολής προστίμου στην Κυπριακή Δημοκρατία, που 
πολύ σωστά ειπώθηκε ότι το πρόστιμο το πληρώνει ο φορολογούμενος, είχα καταθέσει, όπως θυμάστε, 
πρόταση νόμου, έτσι ώστε αυτοί οι οποίοι ευθύνονται για το όποιο οικονομικό κόστος επιβαρύνεται το κράτος 
μας από τη δική τους αμέλεια ή εγκληματική αδιαφορία στην άσκηση των καθηκόντων τους να αναλαμβάνουν 
αυτοί, να έχουν αυτοί υποχρέωση να πληρώνουν το πρόστιμο και όχι το κράτος και άρα έμμεσα οι 
φορολογούμενοι.  Στη συνέχεια απέστειλα επιστολή στον Πρόεδρο του σώματος κ. Αδάμο Αδάμου, ζητώντας 
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όπως παρέμβει στην αρμόδια επιτροπή που παραπέμφθηκε η πρόταση νόμου, για να επισπευσθεί η συζήτηση 
και να οδηγηθεί ενώπιον της ολομέλειας.  Μόνο αν ψηφίσουμε νόμο με βάση τον οποίο αυτοί που ευθύνονται 
γι’ αυτές τις καθυστερήσεις να αναλαμβάνουν την ευθύνη θα τερματιστεί αυτή η κοροϊδία, η οποία εκθέτει και το 
κράτος, αλλά πολύ περισσότερο εκθέτει το κοινοβούλιο, που αναγκάζεται εκβιαστικά να ψηφίζει νομοσχέδια τα 
οποία δεν έχει μελετήσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά μια σύντομη παρέμβαση, επειδή έχει απασχολήσει το συγκεκριμένο θέμα πολλά 
και τη δική μας την επιτροπή, την Επιτροπή Εμπορίου, Ενέργειας, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η οποία 
αντιμετωπίζει σε πολύ μεγάλο βαθμό αυτό το πρόβλημα, και το είδαμε με πρόσφατες νομοθεσίες που 
ψηφίσαμε κάτω από τη δαμόκλειο σπάθη των ευρωπαϊκών προστίμων. 

 Είναι γεγονός ότι γίνεται μία τεράστια προσπάθεια τουλάχιστον στο αρμόδιο Υπουργείο Εμπορίου, 
Ενέργειας και Βιομηχανίας, αλλά και στη Νομική Υπηρεσία, γιατί πάρα πολλά νομοσχέδια καθυστερούν για 
νομοτεχνικό έλεγχο στη Νομική Υπηρεσία, όπου έχει δημιουργηθεί ένας τεράστιος όγκος δουλειάς, backlog, και 
μελετούν διάφορους τρόπους να καταφέρουν να ξεκαθαρίσουν την παλιά στοιβαγμένη δουλειά.   

 Τώρα, όσον αφορά το συγκεκριμένο πρόβλημα, θα πρέπει να πω ότι δε θα επιλυθεί με την πρόταση 
νόμου του αγαπητού συναδέλφου του κ. Λιλλήκα, γιατί άτε ψάξε να βρεις τώρα πώς θα έχει ευθύνη κάποιος 
υπάλληλος ή της Νομικής Υπηρεσίας ή του υπουργείου.  Το πρόβλημα θα επιλυόταν καταλυτικά μάλιστα, αν ο 
υπάλληλος που καθυστερεί, όπου και να είναι, αξιολογείται με τον σωστό τρόπο.  Και επαναφέρω 
συγκεκριμένη πρόταση προς την ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων να επανεξετάσει το θέμα 
αξιολόγησης των δημοσίων λειτουργών.  Η πρόταση είχε κατατεθεί από την κυβέρνηση και να υπενθυμίσω ότι 
δεν ψηφίστηκε.  Αν όλοι, κύριε Πρόεδρε, είναι εξαίρετοι, και είναι με βάση τις σημερινές αξιολογήσεις, τότε γιατί 
υπάρχουν όλες αυτές οι καθυστερήσεις;  Άρα, ξανατονίζω το θέμα, διότι υπάρχουν εξαίρετοι στη δημόσια 
υπηρεσία, κύριε Πρόεδρε, αλλά αυτοί αδικούνται, γιατί ακόμα και αυτοί που δεν είναι εξαίρετοι με τα γνωστά 
αποτελέσματα που έχουμε ενώπιόν μας αξιολογούνται με τον ίδιο ακριβώς τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, έθθα το διορθώσουμε δαμαί, αλλά η πρακτική της κυβερνήσεως τα εναρμονιστικά να 
τα εγκαταλείπει και να τρέχει την τελευταία στιγμή είναι η πάγια πρακτική και είναι διάσπαρτη σε όλα τα 
υπουργεία, μηδενός εξαιρουμένου.  Αυτή η συμπεριφορά είναι απαράδεκτη.  Πλειστάκις έγινε παρατήρηση και 
από παλαιότερους της Βουλής, αλλά δυστυχώς δεν ακούν.  Κάτι άλλο πρέπει να σκεφτεί η Βουλή και να λάβει 
μέτρα. 

 Εν τοιαύτη περιπτώσει, πάμε στην δευτέραν ανάγνωσιν. 

 Δευτέρα ανάγνωσις, κυρία Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Άσκηση εξουσιών και εκτέλεση καθηκόντων κρατικών λειτουργών και αξιωματούχων.  Άρθρο 3. 

 Σκοπός.  Άρθρο 4. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 5. 

 Ταξινόμηση θαλάσσιων περιοχών και κατηγοριών επιβατηγών πλοίων.  Άρθρο 6. 

 Εφαρμογή.  Άρθρο 7. 

 Απαιτήσεις ασφαλείας.  Άρθρο 8. 

 Απαιτήσεις ευστάθειας και σταδιακός παροπλισμός των επιβατηγών οχηματαγωγών πλοίων (ro-ro).  
Άρθρο 9. 

 Απαιτήσεις ασφαλείας για άτομα μειωμένης κινητικότητας.  Άρθρο 10. 

 Πρόσθετες και ισοδύναμες απαιτήσεις ασφάλειας, εξαιρέσεις και διασφαλιστικά μέτρα.  Άρθρο 11. 

 Επιθεωρήσεις.  Άρθρο 12. 

 Πιστοποιητικά.  Άρθρο 13. 
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 Απαγόρευση απόπλου.  Άρθρο 14.  

 Διοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 15. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 16. 

 Επιβάρυνση επί του πλοίου.  Άρθρο 17. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 18. 

 Καθορισμός τελών.  Άρθρο 19. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 20. 

 Εφαρμογή των Παραρτημάτων Ι-ΙΙΙ της Οδηγίας 2009/45/ΕΚ.  Άρθρο 21. 

 Κατάργηση νόμων.  Άρθρο 22. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχαί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 22 εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Κανόνες και Πρότυπα Ασφαλείας 
Επιβατηγών Πλοίων) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 



748 
 

νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 28 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».   

 Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό αυτού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να μην τυγχάνουν αυτόματης αναγνώρισης για εγγραφή στο 
μητρώο μελών του επιμελητηρίου οι τίτλοι εκπαίδευσης στην αρχιτεκτονική που έχουν χορηγηθεί από 
οργανισμό του Ηνωμένου Βασιλείου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, πρόεδρος  

 Δημήτρης Δημητρίου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

Αντρέας Φακοντής 

Κώστας Κώστα  

Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Νοεμβρίου 2020.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Εργασίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ) και του Εθνικού 
Κέντρου υποστήριξης επαγγελματικών προσόντων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου, ώστε να μην τυγχάνουν αυτόματης αναγνώρισης για εγγραφή στο Μητρώο 
Μελών του Επιμελητηρίου οι τίτλοι εκπαίδευσης στην αρχιτεκτονική που έχουν χορηγηθεί από οργανισμό του 
Ηνωμένου Βασιλείου. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και τα στοιχεία 
που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, μετά την αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση κρίθηκε απαραίτητη η διαγραφή των διατάξεων της υφιστάμενης νομοθεσίας στην οποία καταγράφεται 
το Ηνωμένο Βασίλειο και οι τίτλοι εκπαίδευσης στην αρχιτεκτονική που χορηγούνται από οργανισμούς του 
Ηνωμένου Βασιλείου και οι οποίοι σύμφωνα με την υπό τροποποίηση νομοθεσία αναγνωρίζονται αυτόματα 
από το ΕΤΕΚ, ώστε οι τίτλοι αυτοί να μη συνεχίσουν να αναγνωρίζονται αυτόματα 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του ΕΤΕΚ, μετά την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, η 
αναγνώριση των εν λόγω τίτλων εκπαίδευσης δε θα γίνεται αυτόματα από το ΕΤΕΚ, αλλά θα ακολουθείται 
ξεχωριστή διαδικασία και η αναγνώρισή τους θα γίνεται με βάση την αναγνώριση που παρέχει στους τίτλους 
αυτούς το Royal Institute of British Architects (RIBA) με το οποίο συνεργάζεται το ΕΤΕΚ.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία και αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων, κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί του θέματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δευτέρα ανάγνωσις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στα υπ’ αριθμόν 29, 30 και 31 θέματα, που τιτλοφορούνται «Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί της 
Ρύθμισης των Διαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων Φορέων που Δραστηριοποιούνται στους Τομείς του Ύδατος, 
της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020» και «Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών Ανάθεσης Συμβάσεων Παραχώρησης και για 
Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020».   

 Πριν να διαβάσεις, κυρία Δημητρίου, είναι ακριβώς το ίδιο θέμα δαμαί το οποίο ήταν στην επιτροπή 
Νομικών και ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών λόγω φόρτου μάς το έστειλε στην Ελέγχου και βάλαμε τα 
πόδια μας σ’ ένα παπούτσι, για να περάσουν αυτά τα νομοσχέδια που είναι ενώπιόν σας σήμερα.  Το ίδιο και 
το αυτό πρόβλημα που συζητούσαμε προηγουμένως. 
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 Παρακαλείται η γραμματεύς να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 29 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επέλθει ορθή 
μεταφορά της Οδηγίας 2014/24/ΕΕ στην εθνική νομοθεσία. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 30 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καταστεί αδίκημα η 
υποβολή ψευδούς δήλωσης στο πλαίσιο διαδικασίας ανάθεσης δημόσιας σύμβασης φορέων που 
δραστηριοποιούνται στους τομείς του ύδατος, της ενέργειας, των μεταφορών και των ταχυδρομικών υπηρεσιών 
και να καθορισθούν οι σχετικές ποινές, καθώς και να καθορισθεί ότι μέχρι την έκδοση κανονισμών δυνάμει των 
διατάξεων της υπό τροποποίηση νομοθεσίας για τις δημόσιες επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στους 
τομείς κοινής ωφελείας θα εφαρμόζονται οι περί της Διαχείρισης της Εκτέλεσης Δημοσίων Συμβάσεων και των 
Διαδικασιών Αποκλεισμού των Οικονομικών Φορέων από Διαδικασίες Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων 
Κανονισμοί. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 31 θέματος:  Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε μεταξύ άλλων να επέλθει 
ορθή μεταφορά της Οδηγίας 2014/23/ΕΕ. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Ειρήνη Χαραλαμπίδου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αννίτα Δημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέφανος Στεφάνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών μελέτησε τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 22 Οκτωβρίου και στις 26 Νοεμβρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Γενική Λογίστρια, εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και η 
πρόεδρος της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το πρώτο νομοσχέδιο είναι η τροποποίηση του περί της 
Ρύθμισης των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων και για Συναφή Θέματα Νόμου, ώστε να επέλθει 
ορθή μεταφορά της Οδηγίας 2014/24/ΕΕ στην εθνική νομοθεσία. 

Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η διαγραφή του προβλεπόμενου στη βασική νομοθεσία λόγου αποκλεισμού οικονομικού φορέα σε 
περίπτωση παραδοχής αυτού ή υποβολής καταγγελίας εναντίον του, υπό τις προϋποθέσεις που 
καθορίζονται στο άρθρο 57(1) της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, για σκοπούς εναρμόνισης 
της εν λόγω διάταξης με την Οδηγία 2014/24/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 26ης Φεβρουαρίου 2014 σχετικά με τη διαδικασία σύναψης δημόσιων συμβάσεων και την 
κατάργηση της Οδηγίας 2004/18/ΕΚ.  

2. Η προσθήκη στη βασική νομοθεσία πρόνοιας, ώστε η παραδοχή γεγονότων ή η διάπραξη πράξεων, 
είτε ενώπιον των ανακριτικών αρχών είτε ενώπιον αρμόδιου δικαστηρίου, σε σχέση με έναν από τους 
προβλεπόμενους λόγους αποκλεισμού να συνιστά σοβαρό επαγγελματικό παράπτωμα. 

3. Η προσθήκη στη βασική νομοθεσία πρόνοιας, ώστε να καταστεί αδίκημα η υποβολή ψευδούς 
δήλωσης, στο πλαίσιο διαδικασίας ανάθεσης δημόσιας σύμβασης και ο καθορισμός των ποινών που 
επισύρει η διάπραξή του.  

Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το δεύτερο νομοσχέδιο είναι η τροποποίηση του περί της 
Ρύθμισης των Διαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων Φορέων που Δραστηριοποιούνται στους Τομείς του Ύδατος, 
της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα Νόμου, ώστε να 
επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Να καταστεί αδίκημα η υποβολή ψευδούς δήλωσης, στο πλαίσιο διαδικασίας ανάθεσης δημόσιας 
σύμβασης φορέων που δραστηριοποιούνται στους τομείς του ύδατος, της ενέργειας, των μεταφορών 
και των ταχυδρομικών υπηρεσιών, και να καθορισθούν οι ποινές που επισύρει η διάπραξή του εν λόγω 
αδικήματος.  
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2. Να καθορισθεί ότι μέχρι την έκδοση κανονισμών δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση 
νομοθεσίας για τις δημόσιες επιχειρήσεις, όπως είναι η Εταιρεία Υδρογονανθράκων Κύπρου και η 
Δημόσια Επιχείρηση Φυσικού Αερίου, που δραστηριοποιούνται στους τομείς κοινής ωφελείας, θα 
εφαρμόζονται οι περί της Διαχείρισης της Εκτέλεσης Δημοσίων Συμβάσεων και των Διαδικασιών 
Αποκλεισμού των Οικονομικών Φορέων από Διαδικασίες Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων Κανονισμοί. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το τρίτο νομοσχέδιο είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης 
των Διαδικασιών Ανάθεσης Συμβάσεων Παραχώρησης και για Συναφή Θέματα Νόμου, ώστε μεταξύ άλλων να 
επέλθει ορθή μεταφορά της Οδηγίας 2014/23/ΕΕ. 

Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Ο περιορισμός της δυνατότητας απευθείας ανάθεσης συμβάσεων παραχώρησης υπηρεσιών μόνο 
μεταξύ των αναθετόντων φορέων οι οποίοι αποτελούν αναθέτουσες αρχές, όπως είναι το κράτος, οι 
αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης και οι οργανισμοί δημόσιου δικαίου.  

2. Η διαγραφή του προβλεπόμενου στη βασική νομοθεσία λόγου αποκλεισμού οικονομικού φορέα, σε 
περίπτωση παραδοχής αυτού ή υποβολής καταγγελίας εναντίον του υπό τις προϋποθέσεις που 
καθορίζονται στη σχετική διάταξη της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, για σκοπούς ορθότερης 
εναρμόνισης με την Οδηγία 2014/23/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης 
Φεβρουαρίου 2014 σχετικά με την ανάθεση συμβάσεων παραχώρησης.  

3. Η προσθήκη στη βασική νομοθεσία πρόνοιας, ώστε η παραδοχή γεγονότων ή η διάπραξη πράξεων, 
είτε ενώπιον των ανακριτικών αρχών είτε ενώπιον αρμόδιου δικαστηρίου, σε σχέση με έναν από τους 
προβλεπόμενους λόγους αποκλεισμού, να συνιστά σοβαρό επαγγελματικό παράπτωμα.   

4. H προσθήκη στη βασική νομοθεσία πρόνοιας, ώστε μέχρι την έκδοση κανονισμών δυνάμει των 
διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας να εφαρμόζονται για τις δημόσιες επιχειρήσεις, 
όπως είναι η Εταιρεία Υδρογονανθράκων Κύπρου και η Δημόσια Επιχείρηση Φυσικού Αερίου, που 
δραστηριοποιούνται στους τομείς κοινής ωφελείας, οι περί της Διαχείρισης της Εκτέλεσης Δημοσίων 
Συμβάσεων και των Διαδικασιών Αποκλεισμού των Οικονομικών Φορέων από Διαδικασίες Σύναψης 
Δημοσίων Συμβάσεων Κανονισμοί.  

5. Η προσθήκη πρόνοιας, ώστε να καταστεί αδίκημα η υποβολή ψευδούς δήλωσης στο πλαίσιο 
διαδικασίας ανάθεσης σύμβασης παραχώρησης και ο καθορισμός των ποινών που επισύρει η 
διάπραξη του εν λόγω αδικήματος. 

Σύμφωνα με τη Γενική Λογίστρια, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, ώστε να επέλθει 
ορθότερη μεταφορά των πιο πάνω Οδηγιών στην εσωτερική έννομη τάξη και να ρυθμιστούν ορισμένα θέματα 
που άπτονται κρατικής πολιτικής.  

Επιπροσθέτως, η ίδια αξιωματούχος ενημέρωσε την επιτροπή ότι για τα υπ’ αριθμόν ένα και τρία 
νομοσχέδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε προειδοποιητική επιστολή, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου, 2019 
λόγω μη ορθής μεταφοράς των προνοιών των υπό αναφορά Οδηγιών στην εσωτερική έννομη τάξη.   

Στο στάδιο της κατ’ άρθρον συζήτησης η επιτροπή εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με την προτεινόμενη 
πρόνοια, σύμφωνα με την οποία καθίσταται ποινικό αδίκημα η υποβολή ψευδούς δήλωσης στο πλαίσιο 
διαδικασίας ανάθεσης δημόσιων συμβάσεων.  Συναφώς, η επιτροπή ζήτησε από τον εκπρόσωπο του Γενικού 
Λογιστηρίου, όπως σε συνεργασία με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας καθορίσει τις 
περιπτώσεις που συνιστούν υποβολή ψευδούς δήλωσης για σκοπούς στοιχειοθέτησης του αδικήματος της 
υποβολής ψευδούς δήλωσης, ώστε αυτές να ενσωματωθούν στα κείμενα των υπό συζήτηση νομοσχεδίων. 

Το Γενικό Λογιστήριο με επιστολή του, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2020, υπέβαλε αναθεωρημένα κείμενα 
σχεδίων νόμου, ώστε να καθορισθεί η έννοια της «ψευδούς δήλωσης» για σκοπούς αποτελεσματικής 
εφαρμογής των διατάξεων της βασικής νομοθεσίας. 

Σημειώνεται ότι η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας όσον αφορά το ζήτημα του υπό θέσπιση ποινικού 
αδικήματος της ψευδούς δήλωσης προέβη σε επαναδιατύπωση του σχετικού αδικήματος, ώστε να αποδίδεται 
με μεγαλύτερη ακρίβεια η αντικειμενική και η υποκειμενική υπόσταση αυτού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
αναθεωρημένων κειμένων όλων των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

2. Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων Φορέων που Δραστηριοποιούνται στους 
Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για Συναφή 
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Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

3. Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών Ανάθεσης Συμβάσεων Παραχώρησης και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αγορεύσεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η κ. Χαραλαμπίδου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, να πούμε ότι ήρθαν μεν στην επιτροπή μας, συμφωνώ μαζί σας, αλλά 
καταφέραμε τουλάχιστον να αυστηροποιήσουμε τις προϋποθέσεις και να ξέρουν ότι, όταν γίνει ψευδής δήλωση 
σε θέματα δημοσίων συμβάσεων, πλέον θα υπάρχουν σοβαρότατες ποινές.  Έθθα μπορεί ο καθένας να 
δηλώνει ό,τι θέλει, because here is Cyprus. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όι, δαμαί έν’ Κύπρος και να μιλάς ελληνικά, κυρία!  Το σύνταγμα επιβάλλει να ομιλούμε ελληνικά.  
Θέλεις να το μεταφράσεις; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Στην επιτροπή μας φροντίσαμε να μη συμπεριφερθούμε ως συνήθως και να υπάρχουν αυστηροί 
κανονισμοί και να μην μπορεί κανένας πλέον να ψεύδεται ενώπιον της Κυπριακής Δημοκρατίας και να 
παραμένει ατιμώρητος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δευτέρα ανάγνωσις του υπ’ αριθμόν 29 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 91 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μια αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μια αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δευτέρα ανάγνωσις του υπ’ αριθμόν 30 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 105 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 107 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μια αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων Φορέων 
που Δραστηριοποιούνται στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μια αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δευτέρα ανάγνωσις του υπ’ αριθμόν 31 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μια αποχή, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών Ανάθεσης Συμβάσεων 
Παραχώρησης και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μια αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 32 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης 
των Δημοσίων Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ρυθμιστούν θέματα που αφορούν την επιστροφή 
καταβλητέων με την υποβολή προσφυγής τελών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών για το νομοσχέδιο «Ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της 

Σύναψης των Δημοσίων Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Ειρήνη Χαραλαμπίδου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αννίτα Δημητρίου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέφανος Στεφάνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 
Οκτωβρίου και 26 Νοεμβρίου 2020.  Στo πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν η Γενική Λογίστρια, εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και η πρόεδρος της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον 
Τομέα της Σύναψης των Δημοσίων Συμβάσεων Νόμου, ώστε: 

1. να διασαφηνιστεί ότι η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, κατά την κρίση της και λαμβανομένων υπόψη 
των δεδομένων της κάθε υπόθεσης, θα έχει τη διακριτική εξουσία να αποφασίζει για την επιστροφή 
ολόκληρου ή μέρους του καταβλητέου με την υποβολή προσφυγής τέλους, 

2. να καθοριστεί ότι η απόφαση για επιστροφή μέρους ή ολόκληρου του εν λόγω τέλους θα αφορά τις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες η προσφυγή επιτυγχάνει ή τις περιπτώσεις ανάκλησης της 
προσβαλλόμενης πράξης ή απόφασης από την αναθέτουσα αρχή πριν από την έκδοση απόφασης από 
την Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών.  

 Σύμφωνα με την πρόεδρο της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται 
αναγκαία, καθότι κάθε περίπτωση για την οποία υποβάλλεται προσφυγή παρουσιάζει ιδιαιτερότητες.  
Συνεπώς, για την επιστροφή του καταβλητέου με την υποβολή προσφυγής τέλους πρέπει να λαμβάνονται 
υπόψη τα δεδομένα της κάθε υπόθεσης.   

 Επιπροσθέτως, η ίδια αξιωματούχος επισήμανε την ανάγκη για περαιτέρω τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας, ώστε η παρεχόμενη, σύμφωνα με τα πιο πάνω, διακριτική εξουσία στην Αναθεωρητική Αρχή 
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Προσφορών να καλύπτει και περιπτώσεις απόσυρσης ή απόρριψης υποβληθείσας προσφυγής για τους ήδη 
προβλεπόμενους λόγους, βάσει των οποίων, με απόφαση της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, μία 
παράνομα συναφθείσα σύμβαση κηρύσσεται ανενεργή.  Συναφώς, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να υιοθετήσει την υποβληθείσα από την πρόεδρο της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών εισήγηση και να την ενσωματώσει στο κείμενο του υπό ψήφιση νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει 
τροποποιηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αγορεύσεις; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δευτέρα ανάγνωσις του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των 
Δημοσίων Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 



757 
 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 33 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε μεταξύ άλλων να παρασχεθεί η δυνατότητα εξώδικης ρύθμισης 
των αδικημάτων που αναφέρονται στον πίνακα ο οποίος με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτείνεται να 
περιληφθεί στον βασικό νόμο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες:  

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Γιώργος Περδίκης 

 Ευανθία Σάββα Μαρίνος Μουσιούττας 

 Μάριος Μαυρίδης  

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 22 Μαΐου 2020 και 
παραπέμφθηκε για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  
Η εν λόγω επιτροπή μελέτησε το νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9, 16 και 23 
Ιουνίου, στις 7 Ιουλίου, στις 8 Σεπτεμβρίου και στις 13 Οκτωβρίου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ, ΔΕΟΚ, της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ, της 
ΠΟΒΕΚ, της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου (ΟΣΕΟΚ) και του Συνδέσμου 
Ασφάλειας και Υγείας Κύπρου.  Η ΕΤΥΚ, η Παγκύπρια Ομοσπονδία Ανεξαρτήτων Συντεχνιών (ΠΟΑΣ) και το 
ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην επιτροπή. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Μαριέλλα 
Αριστείδου και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα εξώδικης ρύθμισης αδικημάτων που σχετίζονται με αδικήματα που 
αναφέρονται σε σχετικό πίνακα, ο οποίος με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προστίθεται στον βασικό νόμο. 

 Σημειώνεται ότι πριν από την κατάθεση του νομοσχεδίου στη Βουλή η επιτροπή είχε συζητήσει σε 
μεγάλο αριθμό συνεδριών της το νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2018», με το οποίο επιδιωκόταν η ρύθμιση των ίδιων με το υπό εξέταση 
νομοσχέδιο θεμάτων, το οποίο τελικά αποσύρθηκε από την εκτελεστική εξουσία.  Η επιτροπή είχε στο τότε 
στάδιο εντοπίσει σωρεία προβλημάτων, τα οποία επισήμανε στους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας με 
αποτέλεσμα την απόσυρσή του από την εκτελεστική εξουσία. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, το Υπουργικό Συμβούλιο με 
απόφασή του, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, εξουσιοδότησε την αρμόδια υπουργό να αποσύρει το 
νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018», ενώ 
περαιτέρω την εξουσιοδότησε να υποβάλει αναθεωρημένο νομοσχέδιο στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας 
για νομοτεχνικό έλεγχο.  Στη βάση της απόφασης αυτής το αρμόδιο υπουργείο προχώρησε σε σύνταξη 
αναθεωρημένου σχεδίου νόμου, στο οποίο ενσωματώθηκε ο αναλυτικός πίνακας που ετοιμάστηκε από το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας και ο οποίος περιλαμβάνει τις πλέον συνήθεις παραβάσεις που εντοπίζονται 
στον βασικό νόμο, καθώς και τις αντίστοιχες προτεινόμενες κυρώσεις για κάθε επιμέρους αδίκημα για το οποίο 
θα υπάρχει δυνατότητα επιβολής εξώδικου προστίμου.  

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την ίδια εισηγητική έκθεση, δημόσια διαβούλευση έγινε μόνο για το αρχικό 
κείμενο σχεδίου νόμου. 
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 Στο πλαίσιο της εξέτασης του προτεινόμενου νόμου η επιτροπή επικεντρώθηκε μεταξύ άλλων στα 
ακόλουθα: 

1. Στην προτεινόμενη εισαγωγή στον βασικό νόμο των όρων «αναψυχή», «διασκέδαση», «ευχάριστη 
δραστηριότητα» κ.ά., καθότι τέτοιοι όροι, σύμφωνα με την ίδια, επ’ ουδενί συνιστούν νομικούς όρους οι 
οποίοι να χρήζουν ερμηνείας, αλλά λέξεις ή φράσεις των οποίων η ερμηνεία είναι αυτόδηλη και 
καταγράφεται σε λεξικά της νεοελληνικής γλώσσας και ως εκ τούτου τέτοιοι όροι δεν πρέπει να 
αποτελούν μέρος ερμηνευτικών διατάξεων ενός νόμου. 

2. Στην προτεινόμενη διαδικασία διευθέτησης των προβλεπόμενων στον βασικό νόμο αδικημάτων με 
εξώδικη ρύθμιση, ειδικότερα δε στην πρόνοια για παροχή δικαιώματος άσκησης ιεραρχικής προσφυγής, 
γεγονός που παραπέμπει σε διαδικασία επιβολής διοικητικού προστίμου, καθώς και στον χαρακτηρισμό 
της καταβολής του εξώδικου προστίμου ως χρηματικής ποινής επιβλητέας λόγω καταδίκης.  Σημειώνεται 
περαιτέρω ότι την επιτροπή απασχόλησε και πρόνοια, σύμφωνα με την οποία ο αρχιεπιθεωρητής 
δύναται να επιβάλει εξώδικο πρόστιμο, εάν έχει εύλογη αιτία ή πιστεύει ότι διαπράχθηκε αδίκημα.  Ως 
γνωστόν, τέτοιοι όροι δεν είναι συμβατοί με διαδικασίες επιβολής εξώδικου προστίμου, αφού συνήθως 
τα εξώδικα πρόστιμα επιβάλλονται κατά την επιτόπου διαπίστωση της διάπραξης ενός αδικήματος από 
αρμόδιο όργανο, όπως είναι για παράδειγμα τα αδικήματα παράβασης του κώδικα οδικής κυκλοφορίας. 

3. Στο ύψος των χρηματικών ποινών που περιλαμβάνονται στον πίνακα εξώδικης ρύθμισης αδικημάτων 
που συνοδεύει το νομοσχέδιο.  Ειδικότερα, στον εν λόγω πίνακα περιλαμβάνεται η περιγραφή του 
αδικήματος και το αντίστοιχο ποσό εξώδικης ρύθμισης, το οποίο καθορίζεται ως επιβολή προστίμου 
ύψους €400 ή €500 για όλα τα αδικήματα ανεξαιρέτως, κατά παράβαση της αρχής της αναλογικότητας 
και με αποτέλεσμα το πρόστιμο να μην έχει βαρύτητα ανάλογη με το αδίκημα που διαπράχθηκε.    

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, κληθείσα να τοποθετηθεί επί των πιο πάνω 
παρατηρήσεων της επιτροπής και δη επί της προτεινόμενης εισαγωγής στο νομοσχέδιο συγκεκριμένων όρων 
και ορισμών τους, ανέφερε ότι, αφού το αρμόδιο υπουργείο επιμένει στη διατήρηση των όρων αυτών στο 
νομοσχέδιο, γιατί, όπως διευκρίνισαν οι εκπρόσωποί του, οι όροι αυτοί θα διευκολύνουν την εφαρμογή του, η 
ίδια δε διαφωνεί να παραμείνουν ως αυτοί προτάθηκαν με το νομοσχέδιο.  Όσον αφορά τη διαδικασία επιβολής 
εξώδικης ρύθμισης, συμφώνησε ότι πρέπει να γίνουν νομικές διορθώσεις/βελτιώσεις. 

 Ο Σύνδεσμος Ασφάλειας και Υγείας Κύπρου σε υπόμνημά του προς την επιτροπή αναφέρει μεταξύ 
άλλων ότι η προτεινόμενη με το νομοσχέδιο εξώδικη ρύθμιση αριθμού παραβάσεων θα συμβάλει καθοριστικά 
στην καλλιέργεια κουλτούρας ασφάλειας και υγείας με πολλαπλά οφέλη για την κοινωνία, την οικονομία και την 
πολιτεία.  Επιπροσθέτως, αναφέρει ότι το βάρος που αναλαμβάνει το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας για την 
επιθεώρηση και την ορθή εφαρμογή συνολικά της σχετικής νομοθεσίας και των οικείων κανονισμών είναι 
μεγάλο, δεδομένου του περιορισμού των παρεχόμενων πόρων.  Ως εκ τούτου, επικροτείται η αγορά 
εξωτερικών υπηρεσιών που θα στηρίξει το έργο του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο Πρόεδρος της επιτροπής ζήτησε από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής 
εξουσίας όπως σε συνεργασία και με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας επιφέρουν τις 
απαραίτητες βελτιώσεις στο νομοσχέδιο.  

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, το αρμόδιο υπουργείο επανήλθε στην επιτροπή με νέο κείμενο 
σχεδίου νόμου, στο οποίο περιλήφθηκαν οι τροποποιήσεις που κρίθηκαν αναγκαίες, επισημαίνοντας ότι η 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου παρέχει την εξουσία στον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων να επιφέρει στο νομοσχέδιο οποιεσδήποτε αλλαγές κρίνει σκόπιμες κατά το στάδιο 
της επεξεργασίας και συζήτησής του στη Βουλή, εφόσον αυτές δε μεταβάλλουν την φιλοσοφία του. 

 Συναφώς, οι τροποποιήσεις που περιλαμβάνονται στο αναθεωρημένο κείμενο συνοψίζονται στα 
ακόλουθα: 

1. Σε προσθήκη πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία διασαφηνίζεται ότι, εάν το πρόσωπο προς το οποίο 
γίνεται η επίδοση ειδοποίησης βελτίωσης, ειδοποίησης απαγόρευσης ή ειδοποίησης εξωδίκου είναι 
συνεταιρισμός ή οργανισμός ή εταιρεία, η ειδοποίηση επιδίδεται με την παράδοση αυτής στον κεντρικό 
τόπο εργασιών του συνεταιρισμού ή του οργανισμού ή της εταιρείας στη Δημοκρατία ή με την παράδοση 
αυτής σε έναν από τους συνεταίρους ή στον διευθυντή ή στον γραμματέα ή στον κύριο αντιπρόσωπο 
στην κατά τόπο δικαιοδοσία ή σε οποιονδήποτε έχει τον έλεγχο των εργασιών του συνεταιρισμού ή του 
οργανισμού ή της εταιρείας κατά τον χρόνο της επίδοσης.  Η επίδοση αποδεικνύεται είτε προφορικά από 
τον επιδόσαντα είτε με ένορκη δήλωση. 

2. Σε διαγραφή της δυνατότητας άσκησης ιεραρχικής προσφυγής στις περιπτώσεις επιβολής εξώδικου 
προστίμου. 

3. Σε τροποποίηση της πρόνοιας που αφορά στην εξώδικη ρύθμιση αδικημάτων, έτσι που η εν λόγω 
εξουσία να παρέχεται στον αρχιεπιθεωρητή, εάν αυτός διαπιστώσει τη διάπραξη αδικήματος και όχι αν 
έχει εύλογη αιτία να πιστεύει ότι το αδίκημα διαπράχθηκε, όπως προβλεπόταν στο αρχικό κείμενο.  
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4. Σε τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας, ώστε στην περίπτωση καταβολής εξώδικου προστίμου να 
εκδίδεται απόδειξη από το λογιστήριο του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας προς το πρόσωπο που το 
καταβάλλει και να μη θεωρείται χρηματική ποινή που καταβλήθηκε λόγω καταδίκης για σχετικό αδίκημα. 

5. Σε τροποποίηση σχετικής πρόνοιας, ώστε ουδεμία ποινική δίωξη να ασκείται αναφορικά με τη διάπραξη 
αδικήματος, εφόσον η καταβολή του χρηματικού προστίμου έγινε πριν από την πάροδο των σαράντα 
πέντε (45) ημερών από την ημερομηνία έκδοσης ειδοποίησης εξωδίκου, αντί πριν από την πάροδο 
είκοσι δύο (22) ημερών, όπως αρχικά προνοούνταν. 

 Σε ό,τι αφορά το ύψος των προστίμων που περιλαμβάνονται στον πίνακα του νομοσχεδίου, παρά τις 
υποδείξεις της επιτροπής, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ζήτησε τα ποσά εξώδικης ρύθμισης των αδικημάτων να παραμείνουν ως έχουν.  
Επίσης, αναφορικά με τους συγκεκριμένους όρους και την ερμηνεία αυτών, για τους οποίους η επιτροπή είχε 
επιφυλάξεις για τη διατήρησή τους, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι επέμειναν στη διατήρησή τους, καθότι, ως 
ανέφεραν, οι όροι αυτοί θα διευκολύνουν την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου. 

 Η επιτροπή, αφού μελέτησε εκ νέου το αναθεωρημένο νομοσχέδιο, υιοθέτησε το κείμενο αυτού, όπως 
τέθηκε ενώπιόν της από την εκτελεστική εξουσία, με εξαίρεση τους συγκεκριμένους όρους και ορισμούς, τους 
οποίους το υπουργείο διατήρησε στο νομοσχέδιο, όμως η επιτροπή αποφάσισε να τους διαγράψει για τους 
λόγους που αναφέρθηκαν πιο πάνω. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του 
μέλους της βουλευτή της Συνεργασίας Δημοκρατικών Δυνάμεων, να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά τροποποιηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και αφού έτυχε των 
απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, αγορεύσεις επί τούτου, διότι βλέπω εδώ… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και επί τροπολογίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και επί τροπολογίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πέστε μας την. 

 Ο κ. Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχήν να πω ότι είναι ένα σημαντικό νομοσχέδιο, το οποίο εκτιμούμε ότι θα συμβάλει στην 
αντιμετώπιση… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα, αντιλαμβάνομαι, είναι προφορική τροπολογία που υποβάλλετε.  

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Όχι, είναι γραπτή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι γραπτή, την έχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 
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ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, ότι η ψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου θα βοηθήσει στην 
αντιμετώπιση των εργατικών ατυχημάτων και η εξώδικη ρύθμιση, τα εξώδικα πρόστιμα, εκτιμούμε ότι και αυτό 
θα συμβάλει, διότι η προσφυγή στο δικαστήριο ήταν αρκετά χρονοβόρα.  Φυσικά, μιλάμε για ατυχήματα ή 
καλύτερα για πρόληψη των εργατικών ατυχημάτων, που είναι το πιο σημαντικό από όλα, χωρίς να τερματίζεται 
η προσφυγή ενώπιον δικαστηρίου σε περίπτωση σοβαρών ατυχημάτων. 

 Την ίδια στιγμή έχουμε καταθέσει μία τροπολογία με την οποία ζητούμε να μην υπάρχει δυνατότητα 
εξώδικου για τους ίδιους τους εργαζόμενους και να παραμείνει όπως είναι σήμερα στον νόμο, δηλαδή, σε 
περίπτωση που ένας εργαζόμενος παραβεί τις πρόνοιες του νόμου, τότε να οδηγείται στο δικαστήριο, ώστε να 
έχει και τη δυνατότητα να υπερασπίσει τον εαυτό του.  Αυτό ήταν ένα αίτημα όλων των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων, το οποίο υιοθετήσαμε, και έχουμε καταθέσει τη συγκεκριμένη τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Η τροπολογία δεν έχει αναγνωσθεί, κυρία Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου ζητεί τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Δημητρίου, δεν αναγνώσαμε την τροπολογία.  Αναγνώστε την τροπολογία για τα πρακτικά, για 
λόγους τάξεως. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Αντρέα Φακοντή, Ευανθίας Σάββα και Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο 

«Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 15 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο προστίθεται 
στον βασικό νόμο το νέο άρθρο 53Α, ώστε να προστεθεί αμέσως μετά το εδάφιο (7) αυτού το ακόλουθο 
νέο εδάφιο: 

«(8)   Για σκοπούς του παρόντος άρθρου ‟πρόσωποˮ σημαίνει οποιοδήποτε νομικό ή φυσικό πρόσωπο 
εξαιρουμένων των εργοδοτουμένων.».  

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η εξαίρεση των εργοδοτουμένων από την επιβολή εξώδικου 
προστίμου. 

β.   Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Βλέπω τα χέρια.  Κατάγραψε τους συναδέλφους, κυρία Δημητρίου. 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς θα στηρίξουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία, γιατί πιστεύουμε ότι όντως θα πρέπει να εξαιρούνται 
οι εργαζόμενοι από αυτές τες συνέπειες, δηλαδή των κυρώσεων των διοικητικών τη συγκεκριμένη στιγμή, αλλά 
δε σημαίνει ότι θα απαγορεύεται ή δε θα ρυθμίζεται ή δε θα παρέχεται η δυνατότητα στη διοίκηση να πάρει τον 
οποιονδήποτε θεωρεί ότι παραβιάζει τη νομοθεσία στο δικαστήριο.  Επομένως, και ως θέμα αρχής, αν θέλετε, 
είναι πιο σημαντικό κάποια ζητήματα να κρίνονται από το δικαστήριο και όχι να υποβάλλονται και να 
επιβάλλονται από τη διοίκηση υπό τη μορφή κυρώσεων και διοικητικού προστίμου. 

 Γι’ αυτό θα στηρίξουμε την τροπολογία και θα στηρίξουμε ασφαλώς και το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πρέπει να είμαστε συνεπείς με τα όσα λέμε κατά καιρούς σε αυτό το σώμα.  Εάν πιστεύουμε ότι η 
ανθρώπινη ζωή είναι το υπέρτατο αγαθό και θέλουμε να προστατεύσουμε τη ζωή των εργαζομένων από 
εργατικά ατυχήματα -που είχαμε πάρα πολλά φέτος, πάρα πολλά- δε θα πρέπει να εξαιρέσουμε τους 
εργαζόμενους από τα εξώδικα.  Δεν πρέπει να πάει ένα μήνυμα ότι «δεν πειράζει, αν είσαι εργαζόμενος, 
μπορεί να μην εφαρμόζεις τα πρωτόκολλα ασφαλείας, να ρισκάρεις τη ζωή σου, να αφήσεις ορφανά, γιατί θα 
νιώθεις ότι θα σε πάρουν δικαστήριο».  Εάν κρίνουμε ότι τα δικαστήρια είναι τα καλύτερα να κρίνουν και να 
επιβάλλουν ποινές, να ισχύει για όλους.  Εάν κρίνουμε ότι είναι πιο αποτελεσματική η προληπτική πολιτική, τα 
εξώδικα, ας πάμε με τα εξώδικα, για όλους όμως. Δεν προστατεύουμε τους εργαζόμενους με το να τους 
εξαιρέσουμε.  Αντίθετα, τους αφήνουμε να θέτουν σε κίνδυνο τη ζωή τους.  Γι’ αυτό θα καταψηφίσουμε την 
τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Απλώς, για σκοπούς διευκρίνισης, ίσως να μη γίναμε αντιληπτοί για το τι περιλαμβάνει αυτή η 
τροπολογία, όπως την έχω αντιληφθεί τουλάχιστον εγώ. 

 Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, και σε απάντηση αυτού που λέει ο συνάδελφος ο κ. Λιλλήκας…  Να το πάρουμε 
’πού την ανάποδη μεριά.   

 Ας δούμε την περίπτωση, κύριε Λιλλήκα, που γίνει ένα εργατικό ατύχημα και ο εργοδότης δεν είναι εκεί 
και την ευθύνη δεν τη φέρει ο εργαζόμενος, αλλά λόγω ανάγκης υποχρεώθηκε να εργαστεί και υπήρξε 
συνέπεια να γίνει το εργατικό ατύχημα.  Εσείς λέτε ο υπεύθυνος εκεί του συνεργείου να υποστεί κυρώσεις 
διοικητικού προστίμου αντί ο εργοδότης ή και ο εργοδότης -κι εμείς λέμε ο εργοδότης- να υπόκειται και σε 
διοικητικό πρόστιμο και να πάει και στο δικαστήριο, αλλά ο εργαζόμενος, που πιθανό να μην έχει την ευθύνη τη 
συγκεκριμένη, να πηγαίνει κατευθείαν στο δικαστήριο και τότε θα αποδειχθεί στο δικαστήριο αν φέρει ευθύνη.  
Δηλαδή, αν μπήκε στη θέση του εργοδότη, για να καλύψει τον εργοδότη, σημαίνει πρέπει να έχει τες συνέπειες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Για να μην πω περισσότερα δηλαδή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γιωργάλλα, έχετε τον λόγο. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς να πούμε ότι η Κύπρος έχει ένα ισχυρό θεσμικό πλαίσιο, το οποίο είναι το ευρωπαϊκό θεσμικό 
πλαίσιο περί ασφάλειας και υγείας στην εργασία.  Η Κύπρος όμως έσιει τζιαι ένα θλιβερό προνόμιο.  Τα 
τελευταία χρόνια φιγουράρει στις πρώτες πέντε θέσεις -μακάβριο τούτο που εννά πω- με την «καλύτερη» 
επίδοση θανάτων σε εργατικά ατυχήματα.  Το 2019 συνέβησαν δεκαοκτώ εργατικά ατυχήματα και από τον 
Μάιο του 2020, που σταμάτησε η καραντίνα, μέχρι πρόσφατα είχαμε οκτώ θανάτους.  Τούτο τι δείχνει;  Αυτό 
δείχνει ότι δεν υπάρχει κουλτούρα ασφάλειας και υγείας ούτε από επίσης εργαζόμενους, για να προστατεύσουν 
τη ζωή επίσης, ούτε από επίσης εργοδότες.   

 Είναι πραγματικότητα ότι καταβάλλεται από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας μια τεράστια προσπάθεια 
και είναι θεσμοθετημένα μέσα στη νομοθεσία όλα τα στάδια, από τη στιγμή που συμβαίνει ένα εργατικό 
ατύχημα μέχρι την ώρα που θα αποδοθούν ευθύνες.  Ευθύνες για τον εργοδότη, ευθύνες για τον εργαζόμενο.  
Είναι όλα καταγραμμένα στη νομοθεσία.  Πρέπει να δηλωθεί το ατύχημα και είναι όλα τα στάδια εκεί. 

 Το να ερχόμαστε τώρα να εξαιρούμε από μία νομοθεσία τον εργαζόμενο, η οποία νομοθεσία δε θα τον 
θυματοποιήσει, διότι υπάρχουν επίσης νομοθεσίες που προβλέπουν ποια είναι τα δικαιώματα και οι ευθύνες 
του εργαζόμενου, την ώρα που συμβαίνει το εργατικό ατύχημα στον χώρο εργασίας του.  Εάν έρθουμε τώρα 
και εξαιρέσουμε επίσης εργαζόμενους, που είναι μέρος του συστήματος ολόκληρου που διασφαλίζει την 
ασφάλεια και την υγεία σε έναν χώρο εργασίας, τότε δίνουμε ίσως το πιο λάθος μήνυμα, τη στιγμή που 
πάσχουμε στον τομέα αυτό.  Καταλαβαίνω την πρόθεση των συναδέλφων, επίσης είναι οικονομία σε λάθος 
γωνία.  Θα συμφωνήσω με τον κ. Λιλλήκα ότι πάμε να κάμουμε καλό, αλλά τελικά θα κάμουμε κακό στην 
εικόνα που πρέπει να έχουν οι εργαζόμενοι ως προς την ασφάλεια και την υγεία τη δική τους στους χώρους 
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εργασίας.   

 Θα καταψηφίσουμε κι εμείς την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρίδης, ο καθηγητής. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Επειδή εγώ εμπιστεύομαι επίσης ειδικούς και ο κ. Γιωργάλλας ακριβώς έχει παραθέσει το θέμα στην 
πραγματική του διάσταση -ασφαλώς και ο κ. Λιλλήκας- ελπίζω να πείσω με την παρέμβασή μου.   

 Σκοπός αυτού του νομοσχεδίου είναι να προστατεύσει επίσης εργαζόμενους και να μειώσει τα εργατικά 
ατυχήματα, ίσως και θανάτους, αλλά επίσης και να συμβάλει στην ισότιμη μεταχείριση μεταξύ των 
επιχειρήσεων.  Ο εργαζόμενος έχει κάποια ευθύνη για τον χώρο εργασίας και, αν τον εξαιρέσουμε και τον 
παραπέμψουμε στο δικαστήριο, τότε δε θα είναι ισότιμη μεταχείριση μεταξύ των εργαζομένων, δηλαδή δε θα 
νιώθουν την ευθύνη που πρέπει να έχουν.  Αν αυτό το νομοσχέδιο έχει στόχο να προστατεύσει το υπέρτατο 
αγαθό, όπως είπε και ο κ. Λιλλήκας, και αν αυτό το νομοσχέδιο θεωρούμε ότι είναι πιο αποτελεσματικό λόγω 
των εξωδίκων, σημαίνει ότι πρέπει να εφαρμοστεί αυτό το νομοσχέδιο.   

 Και ο εργαζόμενος που θα πάρει το εξώδικο θα έχει ευθύνη, κύριε Λεωνίδου.  Δε σημαίνει ότι δεν έχει 
ευθύνη.  Θα πρέπει να αποδειχθεί ότι έχει την ευθύνη, για να πάρει το εξώδικο.  Εξάλλου, αν πάρει το εξώδικο, 
μπορεί να προσφύγει στο δικαστήριο.  Δηλαδή έχουν το δικαίωμα και ο εργαζόμενος και ο εργοδότης να 
προσφύγουν στο δικαστήριο, για να αμφισβητήσουν αυτό το εξώδικο. 

 Συνεπώς, με αυτό το πιο αυστηρό νομοσχέδιο συμβάλλουμε στην εξοικονόμηση εργατικών ατυχημάτων, 
αλλά ίσως και σε ζωές εργαζομένων που θα εργάζονται σε αυτούς τους χώρους εργασίας.  Διότι ο εργοδότης 
έχει την ευθύνη να εκπαιδεύσει έναν εργαζόμενο πώς να συντηρήσει ένα μηχάνημα, πώς να στήσει μια 
σκαλωσιά, άρα πρέπει να νιώθει την ευθύνη ο εργαζόμενος, διότι δεν είναι μόνος του, έχει και άλλους 
εργαζόμενους που δουλεύουν στον ίδιο χώρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Πάμε στον κ. Ευσταθίου και μετά στην κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η πείρα έχει καταδείξει ότι πολλές φορές ο εργοδοτούμενος, ο εργαζόμενος υποχρεώνεται από τα 
πράγματα να ακολουθήσει οδηγίες και εντολές του εργοδότη του.  Προφανώς, αυτή είναι η ιδέα και η σκέψη 
πίσω από την τροπολογία.  Υπό αυτή την έννοια νομίζω απαντώνται και οι ανησυχίες των αγαπητών 
συναδέλφων, οι οποίες είναι και εύλογες, αλλά, αφ’ ης στιγμής με βάση τον νόμο δικαιούται ο εργαζόμενος ή ο 
εργοδότης να αμφισβητήσει το εξώδικο επί δικαστηρίω, νομίζω δεν υπάρχει πρόβλημα και μάλιστα 
λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι υπάρχει και η εκ προστήσεως ευθύνη, αυτό που οι νομικοί κατανοούν 
περισσότερο, ότι ανεξαρτήτως των ενεργειών του εργαζόμενου ή οποιουδήποτε τρίτου, αφ’ ης στιγμής δρα υπό 
τον έλεγχο του εργοδότη, έχει ευθύνη ο εργοδότης. 

 Επομένως, θεωρώ ότι η τροπολογία είναι καθόλα ορθή και θα την υπερψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ακούω με πάρα πολύ ενδιαφέρον αυτή τη συζήτηση, όμως πρέπει να βάλλουμεν τη λογική μας κάποιες 
φορές και να την εφαρμόζουμε στα γεγονότα.  Έχουν δίκαιο οι συνάδελφοι που είπαν ότι είναι σε έξαρση τα 
εργατικά ατυχήματα στην Κύπρο, όμως εδώ πρέπει να δούμε ποιες είναι οι οδηγίες που μπορεί ένας 
εργοδοτούμενος να παραβεί και γιατί δεν μπορούμε να κάμουμε τον διαχωρισμό μεταξύ διοικητικού προστίμου 
και δικαστικής διαδικασίας, αν ο εργοδοτούμενος είναι σε πταίσμα.  Αν παραδείγματος χάριν ένας εργοδότης 
δεν προσφέρει προστατευτικά κράνη στο προσωπικό του, θα μπορείς να βάλεις και διοικητικό πρόστιμο στον 
εργοδοτούμενο, επειδή δε φέρει κράνος;  Βεβαίως, αν τα προσφέρει ο εργοδότης και δεν τα εφαρμόζει ο 
εργοδοτούμενος, άλλο πράμα. 
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ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Έν’ τούτο που λέμε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ε, μα, δεν είναι τούτο το πράμα που λέμε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μαυρίδη… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Δεν είναι τούτο το πράμα που λέμε. 

 Λοιπόν, εάν ο εργοδοτούμενος έχει λάβει οδηγίες να στήσει σκαλωσιά χωρίς προστατευτικό δίχτυ, διότι 
δε δίνει η εταιρεία το προστατευτικό δίχτυ, εννά μπορεί να φταίει και ο εργοδοτούμενος;  Μα, πού εφτάσαμεν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συντομεύετε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι πολύ σωστή η τροπολογία των συναδέλφων.  Εάν ο υπάλληλος, εάν ο εργοδοτούμενος είναι σε 
πταίσμα, θα οδηγηθεί στο δικαστήριο και εκεί θα αντιμετωπίσει τα αποτελέσματα των πράξεών του.  Για το 
διοικητικό όμως πρόστιμο, δυστυχώς, καλώς ή κακώς -στην Κύπρο ζούμε- οι υπάλληλοι δεν έχουν τη 
δυνατότητα ή δεν είναι τόσο εύκολο για τους ίδιους να πληρώνουν δικηγόρους τζιαι να πηαίννουν σε 
δικαστήρια, για να αμφισβητούν τα €300, τα €500, τα €700 πρόστιμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

  Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν ο εργαζόμενος δεν… αν ο εργοδότης, με συγχωρείτε, δεν προσφέρει όσα 
προβλέπει η νομοθεσία στον εργαζόμενο, ο εργαζόμενος με βάση τη νομοθεσία έχει το δικαίωμα να τα ζητήσει.  
Άρα, αν κάποιος εργοδότης δεν παρέχει κράνος ασφαλείας, κυρία Ερωτοκρίτου, στον υπάλληλό του, τότε ο 
υπάλληλός του μπορεί να πάει και να το ζητήσει και, αν δεν του το παρέχει ο εργοδότης, τότε θα τον 
καταγγείλει στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, που θα πάει για τον έλεγχο, και θα έχει σοβαρότατες 
συνέπειες ο εργοδότης.  Τώρα, αν ο εργοδότης παρέχει το προστατευτικό κράνος στον εργάτη και, μόλις φύγει 
ο επιστάτης από εκεί, ο εργοδοτούμενος βγάλει το κράνος, γιατί εν θέλει να το φορεί, έτσι έν’ η νοοτροπία 
του… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εμάς μας ενδιαφέρει η ζωή των ανθρώπων πάνω από όλα και θα συμφωνήσω και με τον κ. Λιλλήκα και 
με τους άλλους που ανέφεραν ότι στέλλουμε λανθασμένο μήνυμα.  Πέραν του ότι, κύριε Πρόεδρε, και πρέπει 
να το αναφέρω -δεν είμαι δικηγόρος- ένας εργάτης στον οποίο δε θα επιβληθεί εξώδικο πρόστιμο θα πρέπει να 
προσφύγει στο δικαστήριο, που κατά κανόνα, αν ο Επιθεωρητής Εργασίας έχει κρίνει ότι έχει ευθύνη, κατά 
κανόνα θα χάσει.  Αλλά θα πρέπει να πληρώσει δικηγόρο, για να τον υπερασπιστεί στο δικαστήριο, γιατί 
γνωρίζετε ότι δεν ενδείκνυται να πας στο δικαστήριο χωρίς δικηγόρο.  Άρα, το κόστος του εργαζομένου, αφού 
θέλουμε να τον προστατεύσουμε, θα πολλαπλασιαστεί, αν δεν είναι απλώς ένα εξώδικο πρόστιμο, και δεν 
ξέρω πόσοι εργαζόμενοι μπορούν να πληρώνουν δικηγόρους, που, για να σου γράψουν μία επιστολή, μπορεί 
να θέλουν και €1.000.  Άρα, και… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έτσι δικηγόρους εν έχουμε στη Λάρνακα, κύριε…  Εν ηξέρω στη Λεμεσό αν έν’ τόσα που χρεώνετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ δεν ξέρω στη Λάρνακα, κύριε Πρόεδρε, στη Λεμεσό έν’ πολλά ακριβοί πάντως. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχουν στη Λεμεσό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Σας παρακαλώ να σοβαρευτούμε.   

 Κύριε Κυπριανού, να σοβαρευτούμε νομίζω. 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, μακάρι οι Λαρνακείς δικηγόροι να είναι αρκετά φτηνοί. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Όταν αναφέρεστε σε έτσι θέματα, να σοβαρευτείτε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ είμαι πάντοτε σοβαρός, απλά… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Οι δικηγόροι κάμνουν, και καλά κάμνουν, τη δουλειά τους και έχουν δικαίωμα να χρεώνουν αυτά που 
λέει ο Δικηγορικός Σύλλογος∙ αλλού είναι το θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Πρέπει να επιβάλουμε στον εργαζόμενο να 
πληρώσει και δικηγορικά έξοδα, για να χάσει κατά πάσαν πιθανότητα, αφού ο Επιθεωρητής Εργασίας έχει 
κρίνει ότι υπέπεσε σε παράπτωμα και δεν τηρούσε τους κανόνες ασφαλείας;  Αυτό είναι το ερώτημα το 
ακαδημαϊκό, πέραν του γενικότερου ότι δεν μπορεί να στέλλεις το λανθασμένο μήνυμα ότι φταίει μόνο ο 
εργοδότης.  Χάνουμε ζωές, έχουμε θανατηφόρα ατυχήματα, γιατί φταιν οι εργοδότες, κάποιοι εργοδότες, φταιν 
οι εργαζόμενοι, κάποιοι εργαζόμενοι, και ο νόμος πρέπει να τους αντιμετωπίζει με ακριβώς τον ίδιο τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι η τοποθέτησή σας ότι οι δικηγόροι χρεώνουν €1.000 ήταν εντελώς λανθασμένη και δεν 
υπάρχουν τέτοια ζητήματα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, κύριοι, σας παρακαλώ! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χαίρομαι γιατί είσαστε πολύ φτηνοί στη… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, θα πάρετε τον λόγο.  Ο κ. Ορφανίδης, ο κ. Φακοντής, ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Επί της διαδικασίας να πω το εξής, διότι μπορεί να το εξέχασαν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι;  Τζιαι ο κ. Λουκαΐδης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 …οι αγαπητοί συνάδελφοι.  Η ώρα εννέα ακριβώς υπάρχει lockdown.  Υπάρχουν συνάδελφοι οι οποίοι 
έν’ ’πού την Πάφο, έν’ ’πού τη Λεμεσό κ.τ.λ.  Επειδή οι βουλευτές… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Θα τους φιλοξενήσετε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 …πρέπει να συμπεριφέρονται πάντα όπως και οι υπόλοιποι πολίτες και να μη βγαίνουμε πάνω ’πού τον 
νόμο, έχω την εντύπωση ότι ακούσαμε τα επιχειρήματα, βάλτε το σε ψηφοφορία.  Φτάνει! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 
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 Το λοιπόν, επιμένω. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος, μισό λεπτό.  Εάν δε στηριχτεί η τροπολογία, αναιρείται μια 
άλλη νομοθεσία, αυτή της ευθύνης εργοδότου, αφού με νόμο έχει αποφασιστεί η αναγκαιότητα της ασφάλισης 
της ευθύνης του εργοδότη.  Υπάρχει ο νόμος περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών.  
Άλλωστε, γιατί ψηφίστηκε αυτός ο νόμος;  Γιατί υπάρχει η ευθύνη του εργοδότη!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, για τα διατάγματα που είπε ο κ. Τορναρίτης, δεν είναι έτσι.  Έχετε δικαίωμα, θα σας δώσει 
βεβαίωση ο Πρόεδρος να πάτε σπίτι σας ό,τι ώρα τελειώσουμε, δώδεκα, μια, εν υπάρχει πρόβλημα.  Δεν 
απαγορεύεται…   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 Κύριε Τορναρίτη, ξέρουμε τον νόμο! 

 Το λοιπόν, ο εργοδότης σας εννά σας δώκει άδεια.   

 Κύριε Φακοντή. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Εμείς τουλάχιστον, Πρόεδρε, του Δημοκρατικού Συναγερμού… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, αν θέλετε να πάτε στο καλό… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …ρουσφέττιν δε θέλουμε! 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ο κ. Λιλλήκας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λιλλήκας εννά δευτερολογήσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, διότι έντζιεν αστεία αυτά τα πράματα.  Οι βουλευτές δικαιούνται να 
ασκούν τα καθήκοντά τους όποια μέρα, όποια ώρα της ημέρας.  Δεν ισχύουν γι’ αυτούς εν τη ασκήσει των 
καθηκόντων τους τα περιοριστικά μέτρα.  Φαντάζομαι αντιλαμβάνεστε ότι ανάλογα δεν ισχύουν ούτε για τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας ούτε για τους υπουργούς.  Εν τη ασκήσει των καθηκόντων μας, όι για να κάμνουμε 
άλλα πράματα βέβαια! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Στα σοβαρά δηλαδή τωρά.  Να κάμουμε τη δουλειά μας τζιαι να τελειώσουμε γλήορα όμως, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη.  Είναι κατανοητό;  Οι βουλευτές… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Επροσπάθησα, κύριε Πρόεδρε, εμμέσως πλην σαφώς… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη, να πάρετε τον λόγο… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 …να στείλω ένα μήνυμα στον κ. Λουκαΐδη, να λλιάνουν λλίον τες κουβέντες και να μιλούμε επί της 
ουσίας.  Πάμε στην ψηφοφορία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριοι, το μήνυμά σας δεν ήταν σωστό, διότι είπετε να βιαστούμε, γιατί εννά μας κλείσουν, έχει κέρφιου 
περίπου.  Δεν είναι έτσι!  Οι βουλευτές εξαιρούνται αυτής της διαδικασίας, αλλά και οι εργαζόμενοι.  Ένας 
εργαζόμενος μπορεί να μείνει ως τις δώδεκα στη δουλειά τζιαι να πάρει βεβαίωση τζιαι να πάει σπίτι του.  Άρα, 
δεν ευσταθεί αυτό, διότι μας ακούει κόσμος, όι να λέμε ότι… 

 Το λοιπόν, τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Φακοντής και να συντομεύουμε. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μισό λεπτό μόνο θέλω, διότι με έχει καλύψει ο κ. Ευσταθίου και η κ. Ερωτοκρίτου.  
Απλώς, ήθελα να απαντήσω στον κ. Κυπριανού ότι δεν μπορούμε να εξισώσουμε τις ευθύνες του εργοδότη με 
τις ευθύνες του εργαζόμενου.  Ο δυνατός σε αυτή την περίπτωση είναι ο εργοδότης και όχι ο εργαζόμενος, 
άρα… 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Τι σχέση έχει…  

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Έχει πολύ μεγάλη σχέση, κύριε Δίπλαρε.   

 Λοιπόν, άρα όπως κατατέθηκε η τροπολογία πιστεύουμε ότι προστατεύουμε τους ίδιους τους 
εργαζόμενους και την ίδια στιγμή δεν αφαιρείται η εξουσία που έχει ο επιθεωρητής να οδηγήσει τον 
εργαζόμενο, αν ευθύνεται, ενώπιον του δικαστηρίου! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Κύριε Δαμιανού.   

 Κύριε Λιλλήκα, έρχομαι σε εσάς σε ένα δευτερόλεπτο. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακούστηκαν πολλά πράματα σε τούντην αίθουσα για πολλά θέματα, αλλά στο 
συγκεκριμένο κάποια πράματα που άκουσα με ξεπερνούν.  Για συντομία χρόνου θα πω ότι υιοθετώ πλήρως τη 
νομική ανάλυση του Κωστή Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Λιλλήκα. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αλλά, όση ώρα άκουα τους συναδέλφους του Συναγερμού, προσπαθώ να απαντήσω με τον νου μου 
ένα πολύ απλό ερώτημα:  Τι τους ενοχλεί, αν απαλλάσσονται οι εργαζόμενοι από το χαράτσι του εξώδικου 
προστίμου και την άσκηση του δικαιώματος να παν στο δικαστήριο;  Και η απάντηση είναι πολύ απλή:  Έχουμε 
διαφορετική αντίληψη για την κοινωνία και για τις εργασιακές σχέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Το λοιπόν, κύριε Λιλλήκα… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Και αδυνατούν…   

 Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.  Είμαι εδώ από η ώρα τρεις, χώρια οι πρωινές ώρες, θέλω να 
τοποθετηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Εν ετέλειωσα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έντζιε βιάζω σε δηλαδή. 
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ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, διότι πριν αγόρευαν κάποιοι τζιαι εκάμναν μας μαθήματα για το Κυπριακό, την ώρα που ήταν εκτός 
θέματος.   

 Λοιπόν, τα πράματα είναι πολύ συγκεκριμένα.  Στο ισοζύγιο των εργασιακών σχέσεων ο εργοδότης και 
ο εργοδοτούμενος δεν έχουν ισορροπία και θέλουμε να δώσουμε μια δυνατότητα επιπρόσθετη στον 
εργαζόμενο όχι να απαλλαγεί των όποιων ευθυνών του, αλλά να έχει τη δυνατότητα ενώπιον δικαστηρίου να 
υπερασπιστεί τον εαυτό του.  Είναι πάρα πολύ συγκεκριμένα τα πράγματα.   

 Ένα τελευταίο σημείο.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Δαμιανού. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του Δημοκρατικού Συναγερμού) 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Γιατί εξανίστασθε;  Γιατί νευριάζετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Δαμιανού… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μιλώ τζιαι ακούω πέντε συναγερμικούς βουλευτές να μου απαντούν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Δαμιανού, συνεχίστε και… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του Δημοκρατικού Συναγερμού) 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή προηγουμένως άλλος συνάδελφος του Συναγερμού μάς εμίλησεν για το ταξίδι της ψηφιακής 
τεχνολογίας που τρέχει, αυτό που τρέχει είναι η εικονική πραγματικότητα στην οποία ζουν!  Τζιαι, αν δεν 
κατανοήσουν ότι υπάρχει απίστευτη εκμετάλλευση στον χώρο εργασίας και εργασιακή ανασφάλεια τζιαι ότι 
πρέπει να κάμουμε ό,τι περνά από το χέρι μας να προστατεύσουμε την εργασία, τότε θα χάσουμε ως κοινωνία 
το παιγνίδι!  Βέβαια, κάποιους ενδεχομένως αυτό να μην τους ενοχλεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τρία σύντομα σημεία…  Δύο θα ανέφερα, αλλά θέλω να πω ότι δεν υπολείπομαι, 
τουλάχιστον όσον με αφορά, σε ευαισθησίες για τα δικαιώματα των εργαζομένων ούτε και έχει δείξει η όλη 
πορεία μου μέχρι σήμερα και οι τοποθετήσεις μου στο κοινοβούλιο -και όχι μόνο- ότι στηρίζω τους εργοδότες 
σε βάρος των εργαζομένων.  Η συγκεκριμένη τοποθέτησή μου είχε να κάνει με την επιχειρηματολογία που 
ανέπτυξα και τα μηνύματα που στέλλουμε, τα οποία είναι κατ’ εμένα λανθασμένα.  Άλλη είναι η πρόθεση του 
ΑΚΕΛ, την κατανοώ, αλλά το μήνυμα που πάει είναι λανθασμένο και έχει παρερμηνευθεί.  Θα πω δεν έγινε 
κατανοητή η επιχειρηματολογία μου, για να μην αποδώσω πρόθεση στον κ. Λεωνίδου ότι παρερμήνευσε το τι 
είπα.  Εγώ δεν είπα να προστατευθούν οι εργοδότες, να μην τιμωρούνται οι εργοδότες και να τιμωρούνται οι 
εργαζόμενοι.  Νομίζω καλά κάνει ο…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Επειδή έτσι ανέφερες, να δεις την αρχική μου τοποθέτηση.   

 Εκείνο που θέλω να πω και κλείνω είναι ότι, ακούγοντας τους νομικούς να αγορεύουν σήμερα, έχω 
πεισθεί πέραν πάσης αμφιβολίας ότι είναι λάθος η τροπολογία.  Διότι, όταν αποδειχθεί, όπως είπαν οι νομικοί, 
οι τρεις νομικοί που μίλησαν, ενώπιον του δικαστηρίου, ότι ο εργαζόμενος υπάκουε οδηγίες του εργοδότη, τότε 
η ευθύνη ανήκει στον εργοδότη.  Άρα, δε θα τιμωρηθεί ο εργαζόμενος.  Όμως είναι λάθος… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριοι, σας παρακαλώ! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Μα ούτως ή άλλως τα νομικά έξοδα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λιλλήκα, σας παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ε, κλείνω, αλλά απαντώ στα σχόλια… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, να μην απαντάτε.  Προς το προεδρείο, να ολοκληρώσετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ούτως ή άλλως, τα έξοδα των δικηγόρων δε θα τα γλιτώσει με τον ένα ή τον άλλο τρόπο, είτε προσφύγει 
ο ίδιος στο δικαστήριο είτε τον οδηγήσει ο επιθεωρητής στο δικαστήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σεβαστείτε λίγο τον χρόνο. 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου, σας παρακαλώ!  Θέλετε τον λόγο, να τον πάρετε, αλλά ένας-ένας.  Τι θέλετε να 
γίνει;  Μιλάτε όλοι και μετά, άμα μιλούν άλλοι συνάδελφοι, αρχίζετε να διαμαρτύρεστε!  Εξαντλήθηκε το θέμα;  
Όχι, άμα μιλάτε εσείς, έν’ καλά!  

 Κύριε Ονούφριε.   

 Θα μιλήσουν όλοι. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή επεχειρήθη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πρόεδρε!  Κύριε Πρόεδρε, έχει εξαντληθεί το θέμα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, να πάρεις τον λόγο… 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εμιλήσαν πέντε από κάθε κόμμα!  Τι άλλο θα ακούσουμε επιπρόσθετο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, σε παρακαλώ! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Από εμάς σίγουρα εμιλήσαν λιγότεροι πάντως.  Κύριε Πρόεδρε, επειδή επεχειρήθη να δοθεί τζιαι μια 
ιδεολογική διάσταση που καμία σχέση δεν έχει με την πραγματικότητα, να υποδείξω ότι συζητούμε επί ενός 
κυβερνητικού νομοσχεδίου για την ασφάλεια και την υγεία των εργαζομένων.  Είναι εργατικές νομοθεσίες που 
έρχονται σωρηδόν από τη δική μας την κυβέρνηση, ακριβώς για να προστατεύσουμε τα δικαιώματα των 
εργαζομένων, και αυτό αφορά τη ζωή των εργαζομένων!  Και, ναι, μπορεί η αμέλεια ενός να κοστίσει στην 
οικογένειά του!  Η αμέλεια του ενός να κοστίσει ζωή του συναδέλφου του που είναι παραδίπλα!  Άρα, έχει 
σημασία να εφαρμόζονται σωστά και αυστηρά οι νομοθεσίες, για να σώσουμε ζωές.  Τελεία και παύλα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ένα δευτερόλεπτο ο κ. Σοφοκλέους και κλείνουμε, θα πάει σε ψηφοφορία.  
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ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε…   

 Λυπούμαι, κύριε Λουκαΐδη, ακούστε μισό λεπτό.   

 Επειδή άκουσα πολλά, θα στηριχτώ στο παράδειγμα της κ. Ερωτοκρίτου.  Καταρχάς εκάμαμεν εδώ 
αρχή επιθεώρησης εργασίας ενιαία και την εκάμαμεν γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο.  Έχουμε υπεύθυνους νόμων 
για την ασφάλεια και υγεία στην εργασία, είτε εργοτάξιο είναι είτε οτιδήποτε άλλο.  Έχουμε την ασφάλιση, και 
σωστά είπε ο κ. Ορφανίδης, ευθύνης εργοδότη.  Και αυτή υπάρχει στη θέση της.  Τι συζητούμε εδώ όμως με 
βάση το παράδειγμα της κ. Ερωτοκρίτου;  Εάν έχει κράνος εις το εργοτάξιο και δεν το φορέσει ο εργαζόμενος, 
να μην έχει καμία συνέπεια.  Αυτό είναι που συζητούμε αυτή τη στιγμή, όχι το εάν δεν έχει κράνος, ότι θα 
πρέπει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Κουλία, σας παρακαλώ, μισό δευτερόλεπτο… 

 Θα έχει ευθύνη ο εργοδότης.  Ασφαλώς, θα έχει ευθύνη ο εργοδότης, γι’ αυτό κάναμε την αρχή 
επιθεώρησης της εργασίας, γι’ αυτό έχουμε υπεύθυνο ασφάλειας και υγείας.  Είναι σαν να λέμε, εάν ο οδηγός 
δε βάλει τη ζώνη του, φταίει το εργοστάσιο παραγωγής αυτοκινήτου.  Αυτή είναι η επιχειρηματολογία όσων 
θέλουν αυτή την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Λουκαΐδη…  Ο τελευταίος που αγορεύει έν’ ο κ. Λουκαΐδης και να πάμε σε ψηφοφορία.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, διότι προφανώς είτε δεν εκαταλάβαμε είτε αλλοιώνουμε την πραγματικότητα.  Πρέπει να 
τυγχάνουν ίσης μεταχείρισης ο εργοδότης και ο εργοδοτούμενος, μας είπαν οι φίλοι του Δημοκρατικού 
Συναγερμού.  Δηλαδή, στην κυπριακή πραγματικότητα, στο σφαγείο «Cypra» οι εξήντα ένας αδήλωτοι θα 
έχουν την ίδια ευθύνη και θα φαν το ίδιο πρόστιμο, την ώρα που εννά πάει ο επιθεωρητής, γιατί εν εφέραν 
κάποιο εξοπλισμό!  Και θα πρέπει ένας ’πού τζιείνους ή ούλλοι τζιείνοι να παν στο δικαστήριο, κύριε Λιλλήκα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λιλλήκα) 

 Ναι, θα φαν εξώδικο, τζιαι, για να μην το φαν, στον ισχυρισμό τους ότι «Έν’ ο εργοδότης που μας 
ανάγκασε τζιαι έν’ με δική του ευθύνη που είμαστε χωρίς τον απαιτούμενο εξοπλισμό»…  Προσέξετε, αυτά είναι 
που γίνονται στην Κύπρο! 

 Τζιαι κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε.  Μπορεί κάποιος να ισχυριστεί στα σοβαρά, με το συνδικαλιστικό 
κίνημα που έχουμε στην Κύπρο, ότι όλες οι συντεχνίες, όλες οι συντεχνίες θέλουν το κακό των 
εργοδοτουμένων, των εργαζομένων;  Είναι δική τους απαίτηση αυτή η ρύθμιση!  Όλων των συντεχνιών!  Δε 
νομίζω κανένας εκ δεξιών ούτε και εξ αριστερών να μπορεί και να εκπροσωπεί καλύτερα αυτό που κατανοούν 
ως συμφέρον, καλώς νοούμενο συμφέρον, που αφορά στην προστασία, στην υγεία και στην ασφάλεια των 
εργαζομένων, πέραν των συντεχνιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη. 

 Το θέμα θεωρείται λήξαν, αλλά γενικότερα να κάνω μία παρατήρηση, αγαπητοί συνάδελφοι.  Τούτη η 
Βουλή τούτη την πενταετία με τα διοικητικά πρόστιμα επαράκαμέν το.  Εμπήκαν τεράστια διοικητικά πρόστιμα -
οι δικαστές δε βάλλουν ποτέ τέτοια πρόστιμα- και η Βουλή δίνει την εξουσία σε έναν έκτακτο υπάλληλο να 
βάλλει όσα θέλει.  Και, αν πάτε δικαστήριο, θα δείτε ότι ένας δικαστής βάλλει πεντακόσια ευρώ.  Αυτοί βάλλουν 
πέντε χιλιάδες.  Αυτό βαρύνει τη Βουλή, που έδωσε αυτές τις εξουσίες, και είναι σωστό ότι τα διοικητικά 
πρόστιμα είναι εξουθενωτικά όχι μόνο για τους εργαζόμενους, για όλους!  Αυτά δε γίνονται και να θυμηθούμε 
όλοι τι εψηφίζαμε ως τώρα!  Αυτοί που ψηφίζαν δηλαδή!  Το λοιπόν!  Για λόγους τάξεως.  

 Πάμε στην τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, δεκαεπτά ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 28 αυτού.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 47 αυτού.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 53Α.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Πίνακα.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 17;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 34 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Φωτογράφων Νόμος του 2012».  
Είναι πρόταση νόμου του συνάδελφου του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών και του κ. Αντρέα Φακοντή, βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις. 

 Παρακαλείται η γραμματεύς να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για τη νομική ρύθμιση και κατοχύρωση του επαγγέλματος του φωτογράφου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής Φωτογράφων Νόμος του 2012» 

Παρόντες:   

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ευανθία Σάββα Γιώργος Περδίκης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μαρίνος Μουσιούττας 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή κατά την προηγούμενη βουλευτική περίοδο από τους κ. 
Γιώργο Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων, Αντρέα Φακοντή, βουλευτή της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και Φειδία Σαρίκα, βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ, σε δεκατέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν από τις 10 Σεπτεμβρίου 2012 μέχρι τις 13 
Οκτωβρίου 2020. 

 Σημειώνεται ότι λόγω μη επανεκλογής του κ. Φειδία Σαρίκα στις βουλευτικές εκλογές του 2016 ως 
εισηγητές της πρότασης νόμου παρέμειναν ο κ. Γιώργος Περδίκης και ο κ. Αντρέας Φακοντής. 
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 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η 
Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της ΠΟΒΕΚ 
(Παγκύπριος Σύνδεσμος Φωτογράφων) και της ΟΕΒ (Σύνδεσμος Επαγγελματιών Φωτογράφων Κύπρου). 

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. 
Μαριέλλα Αριστείδου, Ηλίας Μυριάνθους και Λίνος Παπαγιάννης. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί, είναι η θέσπιση νομοθεσίας για τη 
νομική ρύθμιση και κατοχύρωση του επαγγέλματος του φωτογράφου. 

 Σημειώνεται ότι, στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου από την επιτροπή, οι 
εισηγητές αυτής ζήτησαν όπως η αιτιολογική έκθεση αυτής αντικατασταθεί από νέα έκθεση, ώστε να 
αποδίδεται ορθότερα και αναλυτικότερα το περιεχόμενό της.  Σύμφωνα με την υποβληθείσα νέα αιτιολογική 
έκθεση, η υπό αναφορά πρόταση νόμου αποσκοπεί στη θέσπιση ενός αποτελεσματικού νομοθετικού πλαισίου, 
ώστε να διασφαλίζεται ότι ο χειρισμός και η επεξεργασία φωτογραφικού υλικού γίνεται από επαγγελματίες 
φωτογράφους και ότι οι φωτογραφίες, ιδιαίτερα αυτές που απεικονίζουν ανήλικα άτομα, δε χρησιμοποιούνται 
σε παράνομες δραστηριότητες.  Σύμφωνα με την ίδια αιτιολογική έκθεση, το θέμα της διαχείρισης των 
φωτογραφιών ατόμων, ιδιαίτερα ανηλίκων, μέσα στις σημερινές συνθήκες ψηφιακής αποτύπωσης και 
διακίνησης της πληροφορίας, θεωρείται από τα πιο σοβαρά.  Οι κίνδυνοι για τη δημόσια ασφάλεια και υγεία 
από την ανεξέλεγκτη αποθήκευση, χρήση και διακίνηση φωτογραφικού υλικού έχουν αναγνωριστεί από 
διεθνείς οργανισμούς, την Ευρωπαϊκή Ένωση και το εθνικό δίκαιο.  Επιπλέον, αναφέρεται ότι μια δικλίδα 
ασφαλείας για πρόληψη τέτοιων κινδύνων είναι ο καθορισμός κριτηρίων και ο έλεγχος των επαγγελματικών 
πρακτικών των εργαζομένων στον τομέα αυτό.    

 Ειδικότερα, στον προτεινόμενο νόμο, όπως αυτός είχε αρχικά κατατεθεί, προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η εισαγωγή όρων όπως «Εγγεγραμμένος Φωτογράφος», «Φωτογράφος», «Βοηθός Φωτογράφος» κ.ά., 
καθώς και των ορισμών τους. 

2. Ο καθορισμός ως καθ’ ύλην αρμόδιου υπουργού για την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου του 
Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

3. Η ίδρυση Συμβουλίου Εγγραφής Φωτογράφων (εφεξής «Συμβούλιο»), τα μέλη αυτού και η διαδικασία 
της πρώτης συγκρότησής του. 

4. Οι προϋποθέσεις χορήγησης άδειας και λειτουργίας φωτογραφείου. 

5. Η δημιουργία Μητρώου Εγγεγραμμένων Φωτογράφων και Μητρώου Φωτογραφείων, τα προσόντα και η 
διαδικασία εγγραφής σε αυτά. 

6. Τα προσόντα για την άσκηση του επαγγέλματος του φωτογράφου, καθώς και οι περιπτώσεις της κατ’ 
εξαίρεση παραχώρησης δικαιώματος άσκησης του επαγγέλματος του φωτογράφου. 

7. Απαγορευτικές διατάξεις. 

8. Ο καθορισμός Πειθαρχικού Συμβουλίου, πειθαρχικής δίωξης και πειθαρχικών κυρώσεων. 

9. Το δικαίωμα υποβολής ένστασης.  

10. Τα αδικήματα και οι ποινές. 

11. Η κατ’ αναλογίαν εφαρμογή των διατάξεων του περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων 
Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμου.  

 Σημειώνεται ότι ο πρώην Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, κ. Π. Κληρίδης, είχε αποστείλει στην 
επιτροπή επιστολή/γνωμάτευση, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012, στην οποία επισημαίνει ότι η πρόταση 
νόμου κρίνεται ως αντισυνταγματική, καθότι επιχειρείται η ρύθμιση και κατοχύρωση ενός επαγγέλματος το 
οποίο είναι ελεύθερο, αφού πρόκειται για είδος τέχνης που δεν επιδέχεται οποιουδήποτε περιορισμού, βάσει 
του συντάγματος.  Στην ίδια γνωμάτευση τονίζεται ότι η τάση στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) είναι το 
άνοιγμα/απελευθέρωση όλων των επαγγελμάτων και όχι το «κλείσιμο» της αγοράς.   

 Συναφώς με τα πιο πάνω, καλείται η επιτροπή να εγκύψει στα ακόλουθα: 

1. Στην προσθήκη πρόνοιας, ώστε η προτεινόμενη νομοθεσία να εφαρμόζεται και σε φωτογράφους από 
άλλα κράτη μέλη της ΕΕ οι οποίοι επιθυμούν να εγκατασταθούν και να παρέχουν υπηρεσίες στη 
Δημοκρατία. 

2. Να διευκρινισθεί ποια θα είναι η αρμόδια αρχή για σκοπούς του υπό ψήφιση νόμου, ήτοι το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ή το Υπουργείο Εμπορίου, Ενέργειας και Βιομηχανίας. 

3. Κατά πόσο άδεια λειτουργίας φωτογραφείου θα απαιτείται σε όλες τις περιπτώσεις και ειδικότερα στις 
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περιπτώσεις των φωτογράφων που προσλαμβάνονται από εκδότες περιοδικών ή εφημερίδων και δεν 
έχουν άδεια λειτουργίας φωτογραφείων ή/και στην περίπτωση των φωτορεπόρτερ και των 
κινηματογραφιστών.  

4. Στην ανάγκη καθίδρυσης μηχανισμού ελέγχου της συμμόρφωσης με τις διατάξεις του προτεινόμενου 
νόμου με τον διορισμό επιθεωρητή προς τον σκοπό αυτό. 

 Συναφώς, σύμφωνα με την ίδια γνωμάτευση, κατά πάγια νομολογία οποιοσδήποτε τιθέμενος 
περιορισμός απολήγει σε στέρηση της δυνατότητας άσκησης θεμελιώδους ανθρώπινου δικαιώματος, όπως το 
δικαίωμα άσκησης επαγγέλματος, κρίνεται αυστηρά από το δικαστήριο, ενώ η όποια στέρηση δεν εξετάζεται 
θεωρητικά αλλά σε συνάρτηση με τον επιδιωκόμενο από τη συγκεκριμένη νομοθεσία σκοπό. 

 Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα με επιστολή της προς την επιτροπή, 
ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2019, εξέφρασε την ευαρέσκειά της ως προς την προτεινόμενη κατοχύρωση της 
άσκησης του επαγγέλματος του φωτογράφου.  Ωστόσο, εισηγήθηκε την αντικατάσταση της πρόνοιας που 
αφορά στην επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα, ώστε η επεξεργασία φωτογραφιών από 
εγγεγραμμένο στο σχετικό μητρώο φωτογράφο ή μαθητευόμενο φωτογράφο να αποτελεί επεξεργασία 
δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα η οποία θα διενεργείται τηρουμένων των διατάξεων του Κανονισμού (ΕΕ) 
2016/679 και του περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Δεδομένων αυτών Νόμου. 

 Η ίδια πιο πάνω αξιωματούχος σημειώνει επίσης ότι η επεξεργασία τόσο των φωτογραφιών στην απλή 
τους μορφή (έντυπη και ηλεκτρονική) όσο και μέσω ειδικών τεχνικών μέσων που επιτρέπουν την ταυτοποίηση 
ή επαλήθευση της ταυτότητας ενός φυσικού προσώπου ρυθμίζεται από τον Γενικό Κανονισμό για την 
Προστασία Δεδομένων (ΕΕ) 2016/679, τονίζοντας ότι το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο ρυθμίζει ικανοποιητικά τα 
θέματα επεξεργασίας δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (λήψη, χρήση, διατήρηση, δημοσίευση κ.λπ. 
φωτογραφιών από οποιονδήποτε), χωρίς αυτό να αποτελεί εμπόδιο στην εισαγωγή ειδικών ρυθμίσεων σε 
σχέση με την επεξεργασία φωτογραφιών κατά την άσκηση του επαγγέλματος του φωτογράφου. 

 Σημειώνεται ότι η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, επιπροσθέτως των πιο 
πάνω, κατέθεσε συστάσεις σε σχέση με την προσκόμιση δικαιολογητικών για εγγραφή των δικαιούχων στο 
σχετικό μητρώο.  Ειδικότερα, για σκοπούς νομικής σαφήνειας, ακρίβειας και ορθότητας σε σχέση με την 
υποβολή αίτησης για εγγραφή στο σχετικό μητρώο εισηγήθηκε τη συμπερίληψη διάταξης, έτσι που η συλλογή 
των πληροφοριών να πραγματοποιείται βάσει της αρχής της ελαχιστοποίησης σύμφωνα με τις σχετικές 
διατάξεις του Γενικού Κανονισμού για την Προστασία Δεδομένων (ΕΕ) 2016/679 και του περί της Προστασίας 
των Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και της 
Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Δεδομένων αυτών Νόμου.   

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού τόσο προφορικά διά της εκπροσώπου του όσο και 
σε γραπτή επιστολή προς την επιτροπή δήλωσε ότι το προτεινόμενο νομοθέτημα δεν εμπίπτει στις 
αρμοδιότητές του, καθότι δεν αφορά ούτε σε θέματα πνευματικής ιδιοκτησίας ούτε στην προστασία του 
καταναλωτή αλλά ούτε σε ρυθμιζόμενο επάγγελμα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Το ίδιο υπουργείο υπέβαλε στην 
επιτροπή την ανάγκη διαγραφής της πρόνοιας για συμμετοχή του στο Συμβούλιο Φωτογράφων. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσαν στην 
επιτροπή ότι η ρύθμιση του επαγγέλματος του φωτογράφου δεν αποτελεί ευθύνη και αρμοδιότητα του 
υπουργείου το οποίο εκπροσωπούν.  Προς επίρρωση της εν λόγω θέσης ο γενικός διευθυντής του ίδιου 
υπουργείου απέστειλε στην επιτροπή σχετική επιστολή, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, στην οποία αναφέρει 
ότι η θέση του εν λόγω υπουργείου είναι ότι οι όποιες αναφορές περί αρμοδιότητας ή/και εξουσιών του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων πρέπει να απαλειφθούν.  Ωστόσο, η 
εκπρόσωπος του ίδιου υπουργείου η οποία παρευρέθηκε στην επιτροπή εισηγήθηκε όπως στην προτεινόμενη 
νομοθεσία περιληφθεί πρόνοια, ώστε για εγγραφή στο Μητρώο Εγγραφής Φωτογράφων να τηρούνται οι 
διατάξεις του περί Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Φωτογράφων συμφώνησαν με τη ρύθμιση 
και κατοχύρωση του επαγγέλματος του φωτογράφου, υποστηρίζοντας ότι η ψήφιση της πρότασης νόμου 
αφενός μεν θα διασφαλίσει την ποιότητα της προσφερόμενης υπηρεσίας προς τον καταναλωτή, αφετέρου δε 
θα κατοχυρώσει τους επαγγελματίες φωτογράφους οι οποίοι θα υπόκεινται στις συνέπειες της εφαρμογής του 
νόμου, οι οποίοι υφίστανται αθέμιτο ανταγωνισμό από το ίδιο το κράτος, το οποίο έχει τοποθετήσει 
μηχανήματα λήψης φωτογραφιών στις επαρχιακές διοικήσεις και στα Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη για την 
έκδοση συγκεκριμένων κυβερνητικών εγγράφων. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Επαγγελματιών Φωτογράφων Κύπρου εξέφρασε τη σύμφωνη γνώμη 
του με την προτεινόμενη νομοθεσία, ωστόσο εισηγήθηκε την ονομαστική αναφορά στον προτεινόμενο νόμο 
των δύο επαγγελματικών συνδέσμων που δραστηριοποιούνται στον τομέα της φωτογραφίας προς αποφυγήν 
τυχόν παρερμηνειών, οι οποίες ενδεχομένως να προκαλέσουν νομικά ζητήματα κατά την εφαρμογή του 
προτεινόμενου νόμου. 
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 Η κλαδική επιτροπή φωτοειδησεογράφων, παρ’ όλο που δεν κλήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, 
υπέβαλε σχετικό υπόμνημα, από το οποίο προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1. Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις πλήττονται τα συμφέροντα των φωτοειδησεογράφων και ικανοποιείται 
μόνο μερίδα ατόμων του επαγγέλματος, θέτοντας τα μέλη του συνδέσμου σε μειονεκτικότερη θέση 
έναντι των υπόλοιπων φωτογράφων. 

2. Ο εν λόγω κλάδος πρέπει να συμμετέχει στο Συμβούλιο Εγγραφής Φωτογράφων.  Η συμμετοχή δε αυτή 
κρίνεται πολύ σημαντική, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις λήψης αποφάσεων που αφορούν σε εργασιακά 
θέματα, αφού ο κλάδος εμπίπτει στην κατηγορία των φωτογράφων.  Η μη συμπερίληψη των μελών του 
κλάδου στις πρόνοιες της υπό ψήφιση νομοθεσίας ενδέχεται να δημιουργήσει σοβαρά προβλήματα στην 
περίπτωση διεκδίκησης θέσεων στον δημόσιο τομέα, από τις οποίες τα μέλη του κλάδου πιθανόν να 
αποκλείονται. 

3. Η λήψη φωτογραφιών από εκπροσώπους της αστυνομίας και της Εθνικής Φρουράς δυνατόν να 
δημιουργεί προβλήματα, αφού και στους δύο αυτούς κλάδους του δημόσιου τομέα γίνεται λήψη 
φωτογραφιών από οποιονδήποτε χωρίς ιδιαίτερα προσόντα στον τομέα της φωτογραφίας. 

 Σημειώνεται ότι, λόγω της παρέλευσης μεγάλου χρονικού διαστήματος από τη σχετική γνωμάτευση του 
πρώην Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας επί του θέματος, οι εισηγητές της πρότασης νόμου ζήτησαν από 
τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να απευθυνθούν εκ 
νέου στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας.  Ειδικότερα, οι εισηγητές της πρότασης νόμου, προς υποστήριξη 
της ανάγκης για ψήφιση αυτής, έθεσαν νέα ζητήματα, όπως η ανεξέλεγκτη προβολή και χρήση φωτογραφιών 
σε μέσα κοινωνικής δικτύωσης από πρόσωπα που δε θα είναι εγγεγραμμένα σε μητρώο ή/και τα οποία θα 
ασχολούνται ερασιτεχνικά με τη φωτογραφία και των οποίων οι φωτογραφίες δυνατόν να θέτουν σε κίνδυνο 
άτομα λόγω έκθεσης των προσωπικών τους δεδομένων.  Όπως ανέφεραν, ενδεχομένως να προκύπτει ανάγκη 
για προστασία αυτών των ατόμων, ιδίως όταν πρόκειται για ανηλίκους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπέβαλε 
σχετικό ερώτημα στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας στη βάση του οποίου αναφέρεται σε σχετική 
απάντηση ότι εναπόκειται στον νομοθέτη να τεκμηριώσει το δημόσιο συμφέρον ως προς την ανάγκη ρύθμισης 
του εν λόγω επαγγέλματος, το οποίο, από έρευνα που διεξήχθη, όπως αναφέρεται, ρυθμίζεται νομοθετικά σε 
πολύ μικρό αριθμό κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και χωρών εκτός αυτής.  Παράλληλα, σημειώνεται 
ότι πρέπει να τεκμηριώνονται στον προτεινόμενο νόμο οι λόγοι απόκλισης από τις διατάξεις του Άρθρου 25 του 
Συντάγματος, το οποίο κατοχυρώνει την ελευθερία του επαγγέλματος.  Στην ίδια γνωμάτευση 
επαναλαμβάνονται επιχειρήματα και ισχυρισμοί που περιλαμβάνονταν και στην πρώτη γνωμάτευση και, 
επιπροσθέτως, αναφέρονται τα ακόλουθα:  

1. Οι νομοθεσίες που ρυθμίζουν και κατοχυρώνουν επαγγέλματα δε θέτουν αυθαίρετους περιορισμούς ως 
προς την άσκησή τους, αλλά εκείνους που συνδέονται με τα επαγγελματικά προσόντα που πρέπει να 
έχει κάποιος, για να ασκήσει τα επαγγέλματα αυτά. 

2. Η νομοθετική κατοχύρωση των επαγγελμάτων προστατεύει τους πολίτες, τους καταναλωτές, καθώς και 
τους εργαζομένους. 

3. Σύμφωνα με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/958 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, σχετικά με 
τον έλεγχο αναλογικότητας πριν από τη θέσπιση νέας νομοθετικής κατοχύρωσης των επαγγελμάτων, με 
την οποία η Δημοκρατία πρέπει να εναρμονιστεί μέχρι την 30ή Ιουλίου 2020, αποτελεί αρμοδιότητα των 
κρατών μελών να αποφασίζουν, εάν και με ποιο τρόπο θα κατοχυρώσουν νομοθετικά ένα επάγγελμα, 
εντός των ορίων των αρχών της απαγόρευσης των διακρίσεων και της αναλογικότητας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να επιφέρει σειρά τροποποιήσεων επί των προνοιών της πρότασης 
νόμου, οι σημαντικότερες των οποίων προβλέπουν τα ακόλουθα: 

1. Τον καθορισμό του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως της αρμόδιας 
αρχής για την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου. 

2. Την τροποποίηση του όρου «μαθητευόμενος φωτογράφος», ώστε να ερμηνεύεται ως το πρόσωπο που 
για σκοπούς απόκτησης πείρας παρέχει υπηρεσίες σχετικές με το επάγγελμα του φωτογράφου υπό την 
εποπτεία και καθοδήγηση εγγεγραμμένου φωτογράφου και είναι απόφοιτος μέσης ή τεχνικής 
εκπαίδευσης. 

3. Τη διαγραφή του όρου «φωτογραφείο» και του ορισμού του. 

4. Την τροποποίηση του όρου «φωτογράφος», ώστε να ερμηνεύεται ως το πρόσωπο που έναντι αμοιβής 
προβαίνει στη δημιουργία οπτικών, στατικών και κινούμενων εικόνων μέσω της αποτύπωσης φωτός με 
τη χρήση κατάλληλων συσκευών, στην επεξεργασία και εκτύπωση αυτών και γενικότερα ως το 
πρόσωπο που παρέχει όλες τις συναφείς υπηρεσίες. 
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5. Τη μείωση του αριθμού των φωτογράφων που συμμετέχουν στο συμβούλιο από έξι σε δύο οι οποίοι 
πρέπει να έχουν ασκήσει το επάγγελμα του φωτογράφου για πέντε (5) τουλάχιστον χρόνια και την 
προσθήκη ενός ακαδημαϊκού σε συναφή κλάδο ως μέλους του συμβουλίου. 

6. Τον διορισμό από το Υπουργικό Συμβούλιο του Γενικού Διευθυντή του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ή εκπροσώπου του ως προέδρου του συμβουλίου και ενός εκ των μελών 
του συμβουλίου που δεν είναι δημόσιος υπάλληλος ως αναπληρωτή προέδρου. 

7. Την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία το συμβούλιο διορίζει εγκεκριμένο ελεγκτή ή ελεγκτές 
για τον έλεγχο των λογαριασμών του ταμείου, οι δε εξελεγμένοι λογαριασμοί του θα υποβάλλονται κατ’ 
έτος στον υπουργό για παρατηρήσεις και θα λαμβάνουν στη συνέχεια την τελική έγκριση του 
συμβουλίου. 

8. Τη διαγραφή των προνοιών που αφορούν στην πρώτη συγκρότηση του συμβουλίου και τη λειτουργία 
των φωτογραφείων. 

9. Τη διαγραφή της προβλεπόμενης προϋπόθεσης για απόκτηση πρακτικής πείρας ενός έτους, την οποία 
αποκτά φωτογράφος μετά την απόκτηση του διπλώματος ή του πιστοποιητικού για εγγραφή στο μητρώο 
και την προσθήκη στα προσόντα για εγγραφή στο μητρώο της κατοχής απολυτηρίου μέσης γενικής ή 
τεχνικής εκπαίδευσης, όπως και τριετούς πρακτικής πείρας στην τέχνη της φωτογραφίας και του 
φωτογράφου. 

10. Την προσθήκη στα προσόντα προς εγγραφή στο μητρώο της κατοχής πιστοποιητικού λευκού ποινικού 
μητρώου, το οποίο θα εκδίδεται από τον αρχηγό της αστυνομίας, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Αστυνομίας Νόμου, στο οποίο θα βεβαιώνεται ότι ο αιτητής δεν έχει καταδικαστεί για αδικήματα που 
σχετίζονται με έλλειψη τιμιότητας ή ηθικής αισχρότητας και κατοχής πιστοποιητικού ότι ο αιτητής δεν 
περιλαμβάνεται στο αρχείο καταδικασθέντων για αδικήματα που προβλέπονται στον περί της Πρόληψης 
και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της 
Παιδικής Πορνογραφίας Νόμο. 

11. Την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία κατά την εφαρμογή των διατάξεων που αφορούν τα 
απαραίτητα για την εγγραφή στο μητρώο προσόντα πρέπει να τηρούνται οι διατάξεις του περί 
Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμου. 

12. Την τροποποίηση προνοιών για την επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα, σύμφωνα με τις 
εισηγήσεις της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα. 

13. Την τροποποίηση της πρόνοιας που αφορά τα μέλη του Πειθαρχικού Συμβουλίου, ώστε στο εν λόγω 
συμβούλιο να μετέχει ένα μέλος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου το οποίο θα εκτελεί χρέη 
προέδρου και δύο άλλα μέλη τα οποία θα προέρχονται ένα από την ΠΟΒΕΚ και ένα από την ΟΕΒ. 

14. Τη θέσπιση διατάξεων για τη διενέργεια πειθαρχικής έρευνα και πειθαρχικής διαδικασίας από το 
συμβούλιο.  

15. Την αύξηση του ύψους των ποινών για παράβαση των προνοιών της προτεινόμενης νομοθεσίας και 
συγκεκριμένα αύξηση της ποινής φυλάκισης από ένα μήνα σε έξι και της χρηματικής ποινής από 
πεντακόσια ευρώ σε τρεις χιλιάδες ευρώ. 

16. Την προσθήκη πρόνοιας για τη μετάθεση της έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου έξι μήνες 
μετά τη δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

17. Την προσθήκη παραρτημάτων στα οποία να περιληφθούν τα έντυπα αίτησης εγγραφής στο μητρώο και 
το πιστοποιητικό εγγραφής στο μητρώο. 

18. Τη διαγραφή πρόνοιας σχετικά με τη συμμετοχή στο συμβούλιο του εκπροσώπου του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας στο συμβούλιο. 

19. Την προσθήκη πρόνοιας, ώστε οι πληροφορίες που πρέπει να προσκομιστούν για σκοπούς εγγραφής 
στο σχετικό μητρώο να είναι κατάλληλες, συναφείς και να περιορίζονται στους σκοπούς για τους 
οποίους υποβάλλονται σε επεξεργασία (ελαχιστοποίηση των δεδομένων). 

20. Την προσθήκη πρόνοιας, ώστε να διασφαλιστεί ότι η διαδικασία συλλογής και επεξεργασίας των 
δεδομένων από το Συμβούλιο Εγγραφής Φωτογράφων είναι σύμφωνη με το νομοθετικό πλαίσιο για την 
προστασία προσωπικών δεδομένων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού αναθεώρησε το 
κείμενο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της, κατά πλειοψηφία του 
προέδρου και των μελών της επιτροπής βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και των μελών της επιτροπής βουλευτών του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και της ομάδας της Συνεργασίας Δημοκρατικών Δυνάμεων εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
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περί των Προϋποθέσεων Εγγραφής Φωτογράφων σε Επαγγελματικό Μητρώο και περί Συναφών Θεμάτων 
Νόμος του 2020». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Για όσους φίλους και φίλες δυσανασχετούν, γατί είμαστε στην πέμπτη ώρα της συζήτησης στην 
ολομέλεια, θέλω, κύριε Πρόεδρε... Φάνηκε λίγο στο διάβασμα του τίτλου, πρόταση νόμου του 2012, 
παρακαλώ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι η τέταρτη ώρα, κύριε, η πέμπτη ακόμα να μπει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Οκτώ χρόνια και με τη βοήθεια…  Ευχαριστώ τον κ. Φακοντή, που σε κάποια φάση προστέθηκε και ως 
πρόεδρος της επιτροπής και βοήθησε πάρα πολύ, και όλη η επιτροπή ήταν ομόφωνη, δεν υπήρχε διαφωνία, 
για να μπορέσουμε να φέρουμε στην ολομέλεια μια πρόταση νόμου η οποία -ιδιαίτερα μετά τα πρόσφατα 
γεγονότα με τον κατά συρροήν δολοφόνο, ο οποίος χρησιμοποιούσε το επάγγελμα του φωτογράφου, για να 
ψαρεύει ουσιαστικά θύματα- χρειάστηκε τόση πολλή προσπάθεια για τόσα πολλά χρόνια.  Νομίζω ότι…  Και 
πάλι να σας πω, κύριε Πρόεδρε, για να πούμε την αλήθεια, υπάρχει και η περίπτωση να βρεθούμε μπροστά σε 
μία αναπομπή, γιατί η κυβέρνηση διαφωνεί με την πρόταση αυτή και μας το είπε στη συνεδρίαση της 
επιτροπής Εργασίας.   

 Η προσπάθεια που καταβάλλεται είναι ακριβώς ένα επάγγελμα το οποίο πλέον έχει άμεση επικοινωνία 
και σχέση με τα παιδιά και την οικογένεια, ένα επάγγελμα το οποίο έχει να κάμει με την ασφάλεια και την υγεία, 
να κατοχυρωθεί με τρόπο τέτοιο, ώστε να υπάρχει ένας έλεγχος ποιοι έχουν αυτή τη δυνατότητα, που 
παίρνουν εικόνες πλέον προσωπικές, ευαίσθητα προσωπικά δεδομένα και τις επεξεργάζονται και τις 
χρησιμοποιούν.  Να μπορεί να έχει τη δυνατότητα η πολιτεία να ελέγχει ποιοι είναι αυτοί οι άνθρωποι, να έχουν 
τα απαραίτητα προσόντα και να τηρούν κανόνες δεοντολογίας.  Αυτό προσπαθούμε να κάμουμε με αυτή την 
πρόταση νόμου.  Λυπούμαι που μας πήρε οκτώ χρόνια για να το φέρουμε στην ολομέλεια και έχω και μία 
επιφύλαξη, φοβούμαι ότι θα βρεθούμε ενώπιον αναπομπής από την πλευρά της κυβέρνησης, γι’ αυτό θα ήταν 
ευχής έργον να είναι ομόφωνη η ψήφισή του, για να σταλεί ένα ισχυρό μήνυμα προς την πλευρά της 
εκτελεστικής εξουσίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Αντρέας ο Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δε θα επαναλάβω αυτά που έχει πει ο κ. Περδίκης.  Απλώς να αναφέρω ότι αυτή η νομοθεσία 
πιστεύουμε ότι θα βοηθήσει στο να αντιμετωπιστούν φαινόμενα που ζήσαμε πολύ πρόσφατα εδώ στην Κύπρο 
και παράλληλα να αντιμετωπιστούν παράνομες δραστηριότητες και με τη δυνατότητα που υπήρχε για τη 
διακίνηση της φωτογραφίας και της πληροφορίας.  Εκτιμούμε ότι αυτή η νομοθεσία βάζει ασφαλιστικές δικλίδες 
για την ασφάλεια και υγεία και ειδικότερα για τα μικρά παιδιά, ώστε να μην παρουσιάζονται φαινόμενα τέτοια 
στο διαδίκτυο και αλλού.  Και θέλουμε να πιστεύουμε ότι αυτή η προσπάθεια θα τύχει της έγκρισης του 
νομοθετικού σώματος, ώστε να έχουμε ένα νομοθετικό πλαίσιο που να καλύπτει αυτές τις λεπτομέρειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Φακοντή. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 



777 
 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Συμβούλιο Εγγραφής Φωτογράφων.  Άρθρο 3. 

 Νομική προσωπικότητα Συμβουλίου.  Άρθρο 4. 

 Έλεγχος Ταμείου.  Άρθρο 5. 

 Τήρηση Μητρώου.  Άρθρο 6. 

 Προσόντα και προϋποθέσεις εγγραφής στο Μητρώο.  Άρθρο 7. 

 Εγγραφή στο Μητρώο.  Άρθρο 8. 

 Άσκηση επαγγέλματος.  Άρθρο 9. 

 Άδεια ασκήσεως επαγγέλματος.  Άρθρο 10. 

 Άσκηση επαγγέλματος με άδεια του Συμβουλίου.  Άρθρο 11. 

 Επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα.  Άρθρο 12. 

 Πειθαρχικό Συμβούλιο.  Άρθρο 13. 

 Πειθαρχική δίωξη.  Άρθρο 14. 

 Πειθαρχική έρευνα.  Άρθρο 15. 

 Πειθαρχική διαδικασία.  Άρθρο 16. 

 Πειθαρχικές κυρώσεις.  Άρθρο 17. 

 Δικαίωμα υποβολής ένστασης.  Άρθρο 18. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 19. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 20. 

 Εφαρμογή του περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης 
Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμου.  Άρθρο 21. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 22. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 22;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 22 
εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Προϋποθέσεων Εγγραφής Φωτογράφων σε 
Επαγγελματικό Μητρώο και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  



778 
 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 35 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Υιοθεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020».  Είναι πρόταση νόμου του συνάδελφου Πανίκου Λεωνίδου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού. 

 Παρακαλείται η γραμματεύς να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε τα παιδιά με ειδικές ανάγκες που βρίσκονται υπό τη φροντίδα 
του κράτους ή τελούν σε καθεστώς αναδοχής να συνεχίσουν να βρίσκονται υπό τη φροντίδα των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας και μετά το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους ή να υιοθετούνται από τους ανάδοχους 
γονείς τους, εφόσον αυτοί το επιθυμούν, με τη συναίνεση της διευθύντριας των Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και χωρίς τη συγκατάθεση των βιολογικών τους γονιών, εφόσον συντρέχουν εύλογοι λόγοι. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Υιοθεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Γιώργος Περδίκης 

 Μαριέλλα Αριστείδου Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, 
σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Ιουνίου, 27 Οκτωβρίου, 3, 17 και 24 Νοεμβρίου 2020.  
Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του 
Παιδιού και εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, η Κυπριακή Συνομοσπονδία Οργανώσεων 
Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ) και η Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν και τα μέλη της 
επιτροπής κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Μάριος Μαυρίδης και Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του 
περί Υιοθεσίας Νόμου, ώστε τα παιδιά με ειδικές ανάγκες που βρίσκονται υπό τη φροντίδα του κράτους ή 
τελούν σε καθεστώς αναδοχής να συνεχίσουν να βρίσκονται υπό τη φροντίδα των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας και μετά το δέκατο όγδοο (18ο) έτος της ηλικίας τους ή να υιοθετούνται από τους ανάδοχους γονείς 
τους, εφόσον αυτοί το επιθυμούν, με τη συναίνεση της διευθύντριας των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
και χωρίς τη συγκατάθεση των βιολογικών τους γονιών, εφόσον συντρέχουν εύλογοι λόγοι. 

 Ειδικότερα, η πρόταση νόμου, όπως αυτή αρχικά είχε  κατατεθεί στη Βουλή, προέβλεπε κυρίως τα 
ακόλουθα: 
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1. Την αντικατάσταση της φράσης «Τμήμα Ευημερίας», όπου αυτή απαντά στο κείμενο του βασικού 
νόμου, με τις λέξεις «Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας». 

2. Την τροποποίηση του όρου «υιοθετούμενος», ώστε αυτός να περιλαμβάνει και πρόσωπα άνω των 
δεκαοκτώ (18) ετών με νοητική στέρηση ή/και ανήμπορα να ασκήσουν την κρίση τους ή/και τα οποία 
στερούνται δικαιοπρακτικής ικανότητας που βρίσκονταν υπό τη νομική φροντίδα του διευθυντή 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, πριν συμπληρώσουν το δέκατο όγδοο (18ο) έτος της ηλικίας τους. 

3. Την προσθήκη του όρου «ανάδοχος γονέας» και του ορισμού του. 

4. Την προσθήκη του ανάδοχου γονέα στα πρόσωπα τα οποία μπορούν να υποβάλουν αίτηση υιοθεσίας. 

5. Την προσθήκη στις απαιτήσεις για έκδοση διατάγματος υιοθεσίας της απαίτησης για συναίνεση του 
διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας σε περίπτωση που ο αιτητής είναι ανάδοχος γονέας, 
χωρίς να απαιτείται η συναίνεση των γονέων ή του κηδεμόνα του ανηλίκου, της συναίνεσης του/της 
συζύγου του αιτητή, εφόσον αυτός είναι έγγαμος/η, και της συναίνεσης του προς υιοθεσία προσώπου, 
αν το επιτρέπει η ηλικία και η πνευματική του ικανότητα. 

6. Τη δυνατότητα έκδοσης διατάγματος υιοθεσίας ύστερα από αίτηση ενός μόνου προσώπου του οποίου 
ο/η πρώην σύζυγος έχει αποβιώσει ή έχει εγκαταλείψει το/τα ανήλικο/α τέκνο/α του, νοουμένου ότι 
βρίσκονταν υπό τη φύλαξη και φροντίδα του αιτητή/τριας πριν ή/και κατά την περίοδο υποβολής της 
αίτησης. 

 Εισάγοντας την υπό αναφορά πρόταση νόμου, ο εισηγητής της δήλωσε ότι η κατάθεσή της στη Βουλή 
σκοπεί στην κάλυψη του νομοθετικού κενού που υφίσταται σε σχέση με τη δυνατότητα υιοθεσίας παιδιών άνω 
των δεκαοχτώ ετών χωρίς δικαιοπρακτική ικανότητα, τα οποία είναι τοποθετημένα σε ανάδοχες οικογένειες. 

 Η Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού, η οποία κατέθεσε και σχετικό υπόμνημα, 
ανέφερε στην επιτροπή ότι, παρότι γίνεται αντιληπτή η ανάγκη προστασίας της κατηγορίας των ατόμων αυτών, 
ήτοι προσώπων άνω των δεκαοχτώ ετών με νοητική αναπηρία, εντούτοις διαφωνεί με την προωθούμενη 
ένταξη των ρυθμίσεων αυτών στον περί Υιοθεσίας Νόμο.  Η ίδια πρόσθεσε ότι, παρότι ο εκσυγχρονισμός του 
οικογενειακού δικαίου και συγκεκριμένα του περί Υιοθεσίας Νόμου είναι αναγκαίος, πρέπει να μελετηθούν 
συναφείς νομοθεσίες, ώστε να αποφευχθούν τυχόν αντιφάσεις, όπως και το φαινόμενο της πολυνομίας. 

 Η εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις είναι ορθές.  Ωστόσο, η εν λόγω 
εκπρόσωπος κατέθεσε υπόμνημα στο οποίο περιλαμβάνονται εισηγήσεις για τροποποιήσεις της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου ως προς επί μέρους σημεία αυτής.  Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επεξεργάζεται νομοσχέδιο με αντικείμενο τον εκσυγχρονισμό 
του περί Υιοθεσίας Νόμου, χωρίς όμως ταυτόχρονα να έχει δώσει συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα περάτωσης 
της προσπάθειας αυτής. 

 Πέραν των πιο πάνω, στο πλαίσιο της μελέτης της υπό αναφορά πρότασης νόμου κατατέθηκαν από 
διάφορες πλευρές απόψεις και εισηγήσεις τόσο σε σχέση με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου όσο και σε σχέση με επιμέρους πρόνοιες αυτού.  Ειδικότερα, η γραμματεία της 
επιτροπής εξέφρασε επιφυλάξεις αναφορικά με όρους που χρησιμοποιούνται στην πρόταση νόμου, οι οποίοι 
χρήζουν εκσυγχρονισμού, προκειμένου να συνάδουν με τη Σύμβαση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για τα 
Δικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες.  Περαιτέρω εκφράστηκαν  προβληματισμοί κατά πόσο το θέμα της 
αναδοχής πρέπει να αποτελέσει αντικείμενο ειδικής νομοθεσίας, καθότι δεν εκτείνεται μόνο σε θέματα 
υιοθεσίας του τέκνου, αλλά και σε σωρεία άλλων ζητημάτων, τα οποία θα πρέπει να ρυθμιστούν. 

 Επιπροσθέτως, επιφυλάξεις εκφράστηκαν και από τον Τομέα Νομικών της Βουλής, ο οποίος σημείωσε 
ότι ενδείκνυται να εξεταστεί η πιθανότητα θέσπισης νέας νομοθεσίας η οποία να καλύπτει τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις περί αναδοχής και γενικότερα όλα τα συναφή ζητήματα, καθότι με την προτεινόμενη ρύθμιση 
δημιουργούνται προβλήματα πρακτικής εφαρμογής και ενδεχομένως να παρουσιαστούν στρεβλώσεις.  Ο 
Τομέας Νομικών αναφέρει επίσης ότι ο νομικός θεσμός της υιοθεσίας εξυπακούει τη μόνιμη μεταβίβαση όλων 
των δικαιωμάτων και ευθυνών, αλλά και της συγγένειας, από τους βιολογικούς γονείς στους θετούς, ενώ ο 
θεσμός της αναδοχής έχει την έννοια της προσωρινής παροχής φροντίδας με απώτερο στόχο την επιστροφή 
του ανάδοχου παιδιού στους βιολογικούς του γονείς. 

 Με βάση τα πιο πάνω, ο εισηγητής της πρότασης νόμου αποφάσισε να προτείνει τροποποιήσεις στο 
κείμενο της πρότασης νόμου, με τις οποίες ουσιαστικά διευρύνονται σε νομοτεχνικό επίπεδο οι όροι που 
αντιστοιχούν στον θεσμό της υιοθεσίας, ώστε να καταλαμβάνουν και τις υπό συζήτηση περιπτώσεις αναδοχής. 

 Ειδικότερα με βάση τις προτεινόμενες τροποποιήσεις: 

1. αντικαθίσταται ο ορισμός του όρου «υιοθετούμενος», ώστε αυτός να περιλαμβάνει και πρόσωπο ηλικίας 
μεγαλύτερης των δεκαοχτώ (18) ετών, όταν πρόκειται περί προσώπου με νοητική αναπηρία του οποίου 
τη γονική μέριμνα είχε αναλάβει ο Διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας μέχρι και το δέκατο 
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όγδοο έτος της ηλικίας του, 

2. προστίθεται ο όρος «ανάδοχο παιδί» και ο ορισμός του, ώστε να σημαίνει παιδί του οποίου τη γονική 
μέριμνα έχει αναλάβει ο Διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και το οποίο είναι 
τοποθετημένο σε ανάδοχο γονέα ή οικογένεια και    

3. προστίθεται νέα πρόνοια, σύμφωνα με την οποία αίτηση υιοθεσίας δύναται να υποβάλει πρόσωπο το 
οποίο ήταν για τουλάχιστον δύο χρόνια ανάδοχος γονέας προσώπου με νοητική αναπηρία και του 
οποίου η γονική μέριμνα είχε ανατεθεί στον Διευθυντή Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας μέχρι και το 
18ο έτος της ηλικίας του, καθώς και από τον/τη σύζυγο φυσικού γονέα ο οποίος έχει αποβιώσει ή έχει 
εγκαταλείψει τα ανήλικα τέκνα, νοουμένου ότι αυτά βρίσκονται υπό τη φύλαξη και φροντίδα του αιτητή 
πριν ή/και κατά την περίοδο υποβολής της αίτησης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λαμβάνοντας υπόψη τα 
πιο πάνω, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών και του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της 
πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή της στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος τάχθηκε 
υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει αναθεωρηθεί με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μια σύντομη αγόρευση, όπως είπαμε, από τον κ. Λεωνίδου.  Να το επεξηγήσει και να πάμε σε 
ψηφοφορία. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Τηρώ απόλυτα το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σωστό.  Σύντομα όμως, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα. 

Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Μετά από πολλή σκέψη και προβληματισμό και ακούγοντας για πολλά χρόνια τον πόνο, το δράμα και 
την αγωνία πολλών παιδιών, αλλά και προσώπων τα οποία ενσυνείδητα επέλεξαν να αναλάβουν τεράστια 
ευθύνη, αναλαμβάνοντας τη φύλαξη και τη φροντίδα αυτών των παιδιών υπό τη μορφή του θεσμού της 
ανάδοχης οικογένειας, αποφασίσαμε να καταθέσουμε τη συγκεκριμένη πρόταση.  Μέσω αυτής επιχειρούμε να 
βοηθήσουμε παιδιά τα οποία είχαν την ατυχία, για διάφορους λόγους, να τα εγκαταλείψουν οι  βιολογικοί τους 
γονείς ή να αδυνατούν να ασκήσουν τη γονική τους μέριμνα.  Παιδιά που μπορεί να ανατέθηκαν σε ανάδοχες 
οικογένειες από βρεφική ηλικία, χωρίς να εμφανιστεί ποτέ ή να επιδείξει ενδιαφέρον ο βιολογικός γονέας.  
Ακόμα και παιδιά με αναπηρίες, όπως με σύνδρομο Down, τα οποία εγκατέλειψαν οι βιολογικοί τους γονείς.  

Δυστυχώς, με την ενηλικίωσή τους, ιδιαίτερα των παιδιών με πνευματική αναπηρία, το πρόβλημα 
καθίσταται πολύ σοβαρότερο και μεγαλύτερο.  Αρκετοί από τους ανάδοχους γονείς επιθυμούν ή επιθυμούσαν 
να υιοθετήσουν τα παιδιά αυτά, που βρίσκονται μαζί τους για πάρα πολλά χρόνια, αλλά μέχρι σήμερα δεν είχαν 
αυτή τη δυνατότητα.  Η ανυπαρξία νομοθετικού πλαισίου και τα κενά στον νόμο περί υιοθεσίας δημιούργησαν 
την ανάγκη να λάβουμε εμείς αυτή τη νομοθετική πρωτοβουλία, έτσι που να καλύψουμε αυτά τα κενά.  Παρά το 
γεγονός ότι έχει λεχθεί πως αυτός ο νόμος θα εκσυγχρονιζόταν, από τότε μέχρι σήμερα δυστυχώς έχουν 
περάσει δώδεκα χρόνια και δεν έχει γίνει απολύτως τίποτε.  Σκοπός της πρότασής μας είναι παιδιά με ειδικές 
ανάγκες που βρίσκονται υπό τη φροντίδα του κράτους ή τελούν σε καθεστώς αναδοχής να συνεχίσουν να 
βρίσκονται υπό τη φροντίδα των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας κα μετά το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας 
τους, να μπορούν να υιοθετούνται και από τους ανάδοχους γονείς, εφόσον αυτοί το επιθυμούν, με τη 
συναίνεση πάντοτε του διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και χωρίς τη συγκατάθεση των 
βιολογικών τους γονιών.  Νοείται ότι οποιαδήποτε απόφαση υιοθεσίας πρέπει να περάσει μέσα από τη 
δικαστική διαδικασία, δηλαδή για την έκδοση διατάγματος υιοθεσίας απαιτείται και θα απαιτείται απόφαση του 
αρμόδιου δικαστηρίου, το οποίο θα ελέγχει όλες τις προϋποθέσεις υιοθεσίας που ορίζονται από τον νόμο.  
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Σε αυτή την προσπάθεια οφείλω να αναφέρω ότι είχαμε τη μεγάλη στήριξη της Υπουργού Εργασίας και 
των αρμόδιων λειτουργών του Γραφείου Ευημερίας, καθώς επίσης και στήριξη από την Επίτροπο Προστασίας 
των Δικαιωμάτων του Παιδιού.  Μπορεί να υπήρξαν κάποιες επιφυλάξεις, κάποιες αντιρρήσεις, αλλά νομίζω ότι 
στο τέλος θα πρέπει να στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια, γιατί με την ψήφιση της νομοθεσίας επιλύεται ένα 
τεράστιο και ευαίσθητο ζήτημα, που αφορά πολλά παιδιά τα οποία ζουν υπό το καθεστώς της ανάδοχης 
οικογένειας.  Αποκαθίστανται δηλαδή η αβεβαιότητα, οι γονικές εκκρεμότητες και το μέλλον αυτών των 
παιδιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Κύριε συνάδελφε… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και να μου επιτρέψετε να ευχαριστήσω ξεχωριστά τον πρόεδρο της επιτροπής 
και όλα τα μέλη της επιτροπής Εργασίας για τη συμπαράσταση και τη βοήθεια να οδηγηθεί αυτή η πρόταση 
σήμερα ενώπιον του σώματος. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ναι, κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ένα πολύ μικρό σχόλιο.  Θα ήθελα να συγχαρώ τον κ. Λεωνίδου για την πρωτοβουλία του και για την 
πρόταση.  Στις αρχές εξέπλησσε θετικά ο κ. Λεωνίδου.  Πλέον τέτοιου είδους προτάσεις και πρωτοβουλίες είναι 
γι’ αυτόν ρουτίνα.  Συγχαρητήρια! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Να  μου επιτρέψετε να ευχαριστήσω, κύριε Πρόεδρε, και εγώ τον κ. Ευσταθίου για τα καλά του λόγια.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Αννίτα Δημητρίου. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ένα πολύ σύντομο σχόλιο επίσης, κύριε Πρόεδρε.  Θα μου επιτρέψετε να ζητήσω όπως διορθωθεί ο 
σκοπός της πρότασης νόμου, γιατί αναφέρεται σε παιδιά με ειδικές ανάγκες.  Είναι ένας όρος αδόκιμος, που δε 
χρησιμοποιείται πλέον.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Στην πρόταση δεν είναι έτσι.   

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Στην πρόταση -ακριβώς αυτό θα έλεγα- το έλεγξα, συνάδελφε, δεν είναι έτσι στην πρόταση.  Να 
διορθωθεί ο σκοπός, γιατί είναι ένας όρος ο οποίος δε χρησιμοποιείται.  Από εκεί και έπειτα, απλά να αναφέρω 
και να συμφωνήσω ότι χρειάζεται ένας νόμος ομπρέλα που να καλύπτει όλες τις περιπτώσεις υιοθεσίας, αλλά 
και ανάδοχων οικογενειών.  Είναι πολύ σωστή η επισήμανσή σας, συνάδελφε.  Εξετάσαμε πρόσφατα το θέμα 
στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και αναμένεται να κατατεθεί το συντομότερο δυνατό ένα 
ολοκληρωμένο ρυθμιστικό πλαίσιο γι’ αυτό το τόσο σημαντικό θέμα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 5;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υιοθεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 36 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και 
συμπληρωματική έκθεση. 

 Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε, μεταξύ άλλων, να ρυθμιστούν ζητήματα που αφορούν εξώδικα 
πρόστιμα, τη σήμανση κυνηγετικών σκύλων, τη λήψη μέτρων για περιορισμό της ανάρτησης εικόνων και βίντεο 
στο διαδίκτυο και στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης που ζημιώνουν το κυνήγι και γενικότερα να 
επικαιροποιηθούν οι διατάξεις του εν λόγω νόμου. 

 (Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας και 
Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 



783 
 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  Χρίστος Ορφανίδης 

 Ελένη Σταύρου  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Νίκος Κέττηρος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έντεκα συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και στις 29 Ιανουαρίου, στις 19 Φεβρουαρίου, στις 4 Μαρτίου, στις 27 
Μαΐου, στις 3, στις 10 και στις 17 Ιουνίου, καθώς και την 1η, στις 8 και στις 22 Ιουλίου 2020.  Στις συνεδρίες 
αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Δασών, του Τμήματος Περιβάλλοντος και των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, της Αστυνομίας Κύπρου, της Κυπριακής Ομοσπονδίας 
Κυνηγίου και Διατήρησης Άγριας Ζωής (ΚΟΚΔΑΖ), του Πτηνολογικού Συνδέσμου Κύπρου, του Κινήματος 
Κυπρίων Κυνηγών, του Κόμματος για τα Ζώα Κύπρου, του Συνδέσμου Οπλοπωλών, του Κυπριακού Ομίλου 
Κούρτσχαρ, του Ομίλου Ντραχάρ και του Κυνολογικού Ομίλου Κύπρου.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, 
ο Όμιλος Ιχνηλατών Κύπρου και ο Κυπριακός Όμιλος Αγγλικών Δεικτών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή παρευρέθηκε επίσης η 
βουλευτής μέλος της επιτροπής κ. Σάβια Ορφανίδου, καθώς και ο βουλευτής μη μέλος της επιτροπής κ. Λίνος 
Παπαγιάννης.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αυτός αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση 
του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου, ώστε μεταξύ άλλων να ρυθμιστεί 
η διαδικασία διακανονισμού πληρωμής εξώδικων προστίμων, η σήμανση των κυνηγετικών σκύλων, η λήψη 
μέτρων για περιορισμό της ανάρτησης εικόνων και βίντεο στο διαδίκτυο και στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης 
που ζημιώνουν το κυνήγι και γενικότερα η επικαιροποίηση των διατάξεων του εν λόγω νόμου.   

 Ειδικότερα, οι κύριες τροποποιήσεις που προτείνονται με το νομοσχέδιο αφορούν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα:   

1. Τη ρύθμιση της διαδικασίας βάσει της οποίας το κυνήγι με τη συνοδεία σκύλου θα επιτρέπεται μόνο από 
σκύλους που φέρουν σήμανση (microchip).   

2. Τη λήψη μέτρων για την ασφάλεια τόσο των κυνηγών όσο και των θηροφυλάκων και των αστυνομικών, 
όταν διεξάγουν ελέγχους κυνηγών.   

3. Τη ρύθμιση των προϋποθέσεων μεταφοράς φυσιγγίων.   

4. Την απαγόρευση της ταυτόχρονης μεταφοράς συσκευών που εκπέμπουν κελαηδήματα ή φωνές άγριων 
πτηνών με τη μεταφορά κυνηγετικού όπλου.   

5. Τη δυνατότητα έκδοσης ειδικής άδειας από τον Υπουργό Εσωτερικών, ώστε να επιτρέπεται σε κάτοχο 
εν ισχύι άδειας κυνηγίου να πυροβολεί, να φονεύει, να συλλαμβάνει ή να καταδιώκει μέσα σε περιοχή 
που καθορίζεται στην εν λόγω άδεια θήραμα κατά τη διάρκεια συγκεκριμένων ωρών ημέρας σε κλειστή 
περίοδο κυνηγίου.   

6. Τη διαδικασία διακανονισμού αποπληρωμής των εξώδικων προστίμων.   

7. Την εξουσιοδότηση έκδοσης κανονισμών για δημιουργία Σχολής Θηροφυλάκων.   

8. Τον έλεγχο της δημοσιοποίησης φωτογραφιών ή/και βίντεο στο διαδίκτυο και στα μέσα μαζικής 
δικτύωσης που προσβάλλουν το κυνήγι ή/και προβάλλουν τον βασανισμό ειδών άγριας πανίδας ή 
θηραμάτων.    

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου επί της αρχής ορισμένοι εκ των 
προσκεκλημένων αμφισβήτησαν τη διαδικασία διαβούλευσης η οποία προηγήθηκε της ετοιμασίας του 
νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε στη Βουλή, εκφράζοντας τη δυσαρέσκειά τους για το γεγονός ότι δεν τους 
δόθηκε η ευκαιρία να εκφράσουν τις απόψεις τους κατά στο στάδιο της ετοιμασίας του νομοσχεδίου.    

 Σχολιάζοντας τις εν λόγω τοποθετήσεις, ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας ανέφερε ότι 
η διαδικασία της διαβούλευσης διεξήχθη κανονικά και σε αυτήν κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους όλοι 
οι εμπλεκόμενοι φορείς. Έπειτα δε από σχετικό αίτημα των μελών της επιτροπής, οι εκπρόσωποι της 
Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας κατέθεσαν σε αυτήν τα πρακτικά της εν λόγω διαβούλευσης.   

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:   

1. Η απαγόρευση μεταφοράς από οποιοδήποτε πρόσωπο ηλεκτρικών συσκευών που δύναται να 
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εκπέμπουν κελαηδήματα ή φωνές θηραμάτων ή άγριων πτηνών.   

2. Η δυνατότητα έκδοσης από τον Υπουργό Εσωτερικών ειδικής άδειας κατά παρέκκλιση, ώστε να 
επιτρέπεται σε κάτοχο εν ισχύι άδειας κυνηγίου να πυροβολεί, να φονεύει, να συλλαμβάνει ή να 
καταδιώκει θήραμα σε περιοχή που καθορίζεται στην ειδική άδεια κατά τη διάρκεια συγκεκριμένων 
ωρών ημέρας σε κλειστή περίοδο κυνηγιού.   

3. Η απαγόρευση οδήγησης τετράτροχης μοτοσικλέτας ή άλλου μεταφορικού μέσου εκτός δρόμου.    

4. Η δυνατότητα παραχώρησης πιστοποιητικού ικανοτήτων από τον Προϊστάμενο της Υπηρεσίας Θήρας 
και Πανίδας σε κυνηγετικά σκυλιά που δεν είναι πιστοποιημένα.   

5. Η υποχρέωση για αποβίβαση των κυνηγετικών σκύλων από το μεταφορικό μέσο, για να καταστεί 
δυνατός ο έλεγχός τους, και τα απαραίτητα μέτρα τα οποία θα πρέπει να λαμβάνονται για την ασφάλεια 
των κυνηγών, των θηροφυλάκων και των σκύλων στα πλαίσια των ελέγχων αυτών.   

6. Η θέσπιση αδικήματος της μη παραλαβής ενός εξώδικου προστίμου.   

7. Οι προϋποθέσεις πληρωμής μειωμένου εξώδικου προστίμου και το ύψος του εξώδικου προστίμου για το 
οποίο δυνατό να γίνει διακανονισμός.   

8. Οι πρόνοιες για τη δυνατότητα έκδοσης κανονισμών που θα προβλέπουν για την ίδρυση και λειτουργία 
Σχολής Θηροφυλάκων.  Ειδικότερα, εκφράστηκαν προβληματισμοί για τις λεπτομέρειες που αφορούν τη 
λειτουργία της σχολής, τη στέγαση αυτής, καθώς και τον προϋπολογισμό της.  Σημειώνεται ότι οι 
εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας ανέφεραν ότι με τη δημιουργία της εν λόγω σχολής θα 
αναβαθμιστούν οι γνώσεις και η αποτελεσματικότητα των θηροφυλάκων.  Επιπρόσθετα, για την 
αιτιολόγηση της ανάγκης συμπερίληψης της εν λόγω πρόνοιας στο νομοσχέδιο, η Υπηρεσία Θήρας και 
Πανίδας κατέθεσε υπόμνημα στο οποίο καταγράφονται οι λόγοι για τους οποίους προτείνεται η εν λόγω 
πρόνοια, καθώς και ο σχεδιασμός για τη δημιουργία της εν λόγω σχολής.   

9. Οι πρόνοιες που αφορούν τη δημοσιοποίηση φωτογραφιών ή/και βίντεο στο διαδίκτυο και στα μέσα 
μαζικής δικτύωσης που προσβάλλουν το κυνήγι ή/και προβάλλουν τον βασανισμό ειδών άγριας πανίδας 
ή θηραμάτων.   

10. Το ύψος του τέλους εγγραφής κυνηγετικών σκύλων στην άδεια κυνηγίου.   

11. Το ύψος του τέλους που θα επιβάλλεται σε κυνολογικό σωματείο σε περίπτωση διεξαγωγής 
εκπαίδευσης σκυλιών συγκεκριμένων κυνηγετικών ικανοτήτων.    

12. Το ύψος του προστίμου σε περίπτωση άρνησης κυνηγού να αποβιβάσει τα κυνηγετικά του σκυλιά από 
το μεταφορικό του μέσο για σκοπούς ελέγχου.   

13. Το ύψος του προστίμου για την παράνομη θανάτωση ειδών πάπιας, ειδών τσίχλας και τραχήλων.   

14. Ο αριθμός προειδοποιητικών βαθμών ποινής σε επιμέρους αδικήματα για τα οποία παρέχεται η 
δυνατότητα εξώδικης ρύθμισης.   

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος της Ομοσπονδίας Κυνηγίου και 
Διατήρησης Άγριας Ζωής εισηγήθηκε όπως ενσωματωθεί στο νομοσχέδιο πρόνοια σύμφωνα με την οποία να 
απαγορεύεται η ελεύθερη διακίνηση των κατοικίδιων γατών εκτός τον ορίων της οικίας τους στην ύπαιθρο λόγω 
πρόκλησης σοβαρών ζημιών στην πανίδα.  Ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι η εν λόγω 
πρόνοια υπήρχε στο προσχέδιο του νομοσχεδίου, η οποία όμως δεν ενσωματώθηκε στο νομοσχέδιο που 
κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Επί τούτου, ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας 
συμφώνησε ότι η ελεύθερη διακίνηση των γατών προκαλεί ζημιά στην πανίδα, ωστόσο ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι η απάλειψη της εν λόγω πρόνοιας από το νομοσχέδιο αποτελεί απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου.   

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Δασών διαφώνησε με την πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την 
οποία οι κανονισμοί οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του νόμου μπορούν να προβλέπουν για τον καθορισμό του 
τρόπου διενέργειας επιστημονικών ερευνών ή σημάνσεων άγριας πανίδας.  Ειδικότερα, το Τμήμα Δασών σε 
υπόμνημα που κατέθεσε στην επιτροπή αναφέρει ότι η μεθοδολογία έρευνας δεν μπορεί να καθορίζεται από 
την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας η οποία είναι αρμόδια για παραχώρηση αδειοδοτήσεων, άρα μπορεί να 
ελέγξει έστω και έμμεσα τον τρόπο έρευνας και δεν είναι απαραίτητο να παρεμβαίνει σε επιστημονικές 
μεθοδολογίες.  Στην ίδια επιστολή αναφέρεται περαιτέρω ότι τυχόν αδειοδότηση για διεξαγωγή έρευνας εντός 
κρατικών δασών πρέπει να γίνεται τηρουμένων των διατάξεων του περί Δασών Νόμου και να έχει τη σύμφωνη 
γνώμη του Διευθυντή του Τμήματος Δασών.   

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής όλοι οι παρευρισκόμενοι κατέθεσαν 
προφορικά ή με γραπτά υπομνήματα τις απόψεις/εισηγήσεις τους ενώπιον της επιτροπής.  Σημειώνεται 
περαιτέρω ότι στο στάδιο της κατ’ άρθρο συζήτησης συμμετείχαν όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, οι οποίοι είχαν 
την ευκαιρία να σχολιάσουν και να αναφέρουν τις εισηγήσεις και προτάσεις τους επί των επιμέρους προνοιών 
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του νομοσχεδίου.    

 Σε μεταγενέστερο στάδιο οι εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας, αφού έλαβαν υπόψη όλα 
όσα διημείφθησαν στην επιτροπή, μελέτησαν εκ νέου το νομοσχέδιο και κατέθεσαν σε αυτήν αναθεωρημένο 
κείμενο για συνέχιση της συζήτησης, στο οποίο περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις:   

1. Διαγραφή της πρόνοιας σύμφωνα με την οποία απαγορεύεται σε πρόσωπο να μεταφέρει ηλεκτρικές 
συσκευές που δύναται να εκπέμπουν κελαηδήματα ή φωνές θηραμάτων ή άγριων πτηνών και 
ταυτόχρονα να μεταφέρει κυνηγετικό όπλο ή θήραμα ή φυσίγγια.   

2. Διευκρίνιση της έννοιας της οδού, ώστε να έχει την έννοια που αποδίδει στον όρο αυτό ο περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμος.   

3. Προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο Προϊστάμενος της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας 
καθορίζει το τέλος και τη διαδικασία παραχώρησης πιστοποιητικού ικανοτήτων για σκοπούς χρήσης 
κυνηγετικών σκύλων για συγκεκριμένα είδη κυνηγίου μετά από διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους 
φορείς.   

4. Προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία τα απαραίτητα μέτρα για αποφυγή ατυχημάτων που 
λαμβάνει ο θηροφύλακας ή το μέλος της αστυνομικής δύναμης που διενεργεί έλεγχο κυνηγετικών 
σκύλων αποφασίζονται μετά από διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους φορείς.   

5. Διαγραφή της πρόνοιας η οποία προβλέπει ότι πρόσωπο το οποίο παραλείπει να παραλάβει 
ειδοποίηση εξώδικου προστίμου είναι ένοχο αδικήματος.   

6. Προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία πρόσωπο στο οποίο έχει επιβληθεί εξώδικο πρόστιμο για 
το αδίκημα της λαθροθηρίας κατά τη διάρκεια της νύχτας εξαιρείται από τη δυνατότητα πληρωμής 
μειωμένου εξώδικου προστίμου.   

7. Τροποποίηση της πρόνοιας που προβλέπει για τη δυνατότητα διακανονισμού πληρωμής εξώδικων 
προστίμων, ώστε ο διακανονισμός να γίνεται για ποσό που είναι ίσο ή υπερβαίνει το ποσό των 
διακοσίων πενήντα ευρώ αντί των χιλίων ευρώ που προβλέπεται στο νομοσχέδιο.   

8. Διαγραφή της πρόνοιας που προβλέπει τον καθορισμό του τρόπου διενέργειας των επιστημονικών 
ερευνών ή σημάνσεων ειδών άγριας πανίδας.   

9. Διαγραφή της πρόνοιας που προβλέπει τη θέσπιση αδικήματος στην περίπτωση δημοσιοποίησης 
φωτογραφιών ή και βίντεο στο διαδίκτυο και στα μέσα μαζικής δικτύωσης που προσβάλλουν το κυνήγι 
ή/και προβάλλουν τον βασανισμό ειδών άγριας πανίδας ή θηραμάτων.   

10. Μείωση του τέλους εγγραφής των κυνηγετικών σκύλων στην άδεια κυνηγίου σε ένα ευρώ αντί για πέντε 
ευρώ.   

11. Μείωση του τέλους παραχώρησης έγκρισης διεξαγωγής εκπαίδευσης σκυλιών συγκεκριμένων 
κυνηγετικών ικανοτήτων σε μέλη κυνολογικού σωματείου σε δέκα ευρώ από πενήντα ευρώ.   

12. Αύξηση των προειδοποιητικών βαθμών ποινής από τέσσερις σε οκτώ στις περιπτώσεις μεταφοράς 
έμφορτου κυνηγετικού όπλου εντός ή επί οποιουδήποτε οχήματος ή επί ζώου κατά τις ώρες που 
επιτρέπεται το κυνήγι, καθώς και στην περίπτωση παράλειψης ανοίγματος του κυνηγετικού όπλου και 
αφαίρεσης από αυτό των φυσιγγίων ή σφαιριδίων ή και της γεμιστήρας, όταν πρόκειται για αεροβόλο 
όπλο, ή της παράλειψης αφαίρεσης του βέλους από τόξο ή της παράλειψης παράδοσης του κυνηγετικού 
όπλου ή του τόξου του σε θηροφύλακα ή σε μέλος της αστυνομικής δύναμης, εφόσον του ζητηθεί.   

13. Μείωση του προστίμου από τριακόσια ευρώ σε εκατόν πενήντα ευρώ στην περίπτωση που κυνηγός 
αρνείται να αποβιβάσει τα κυνηγετικά του σκυλιά από το μεταφορικό του μέσο και δεν τα έχει υπό 
έλεγχο, έτσι ώστε να είναι δυνατός ο έλεγχός τους.   

14. Αντικατάσταση του προστίμου για την παράνομη θανάτωση ειδών πάπιας, ειδών τσίχλας και τραχήλων 
από δέκα ευρώ για κάθε πτηνό πέραν των δέκα σε είκοσι ευρώ για κάθε ένα πτηνό πέραν του ενός.   

 Σημειώνεται ότι ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας, εκτός από τις τροποποιήσεις που 
πρότεινε στο κείμενο του νομοσχεδίου οι οποίες ήταν αποτέλεσμα των συζητήσεων που διεξήχθησαν στην 
επιτροπή και ενσωματώθηκαν στο αναθεωρημένο κείμενο που κατέθεσε στην επιτροπή, εισηγήθηκε περαιτέρω 
τροποποιήσεις του νομοσχεδίου, οι οποίες προέκυψαν έπειτα από σχετική απόφαση του Ανωτάτου 
Δικαστηρίου. Ειδικότερα, οι εν λόγω τροποποιήσεις αφορούν τα ακόλουθα:   

1. Για σκοπούς απόδειξης του αδικήματος της καταδίωξης θηράματος ή είδους άγριας πανίδας με τη 
χρήση μέσων, όπως κυνηγετικά όπλα, ξόβεργα, δίκτυα κ.ά., να μην απαιτείται η φυσική παρουσία 
θηράματος ή είδους άγριας πανίδας ή μαρτυρία ύπαρξης θηράματος ή είδους άγριας πανίδας.   

2. Την απαγόρευση οποιουδήποτε προσώπου να πυροβολεί, να φονεύει, να συλλαμβάνει ή να καταδιώκει 
με οποιοδήποτε τρόπο ζώο το οποίο δεν είναι δυνατό να θηρευθεί νόμιμα.   
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 Προς υποστήριξη των πιο πάνω η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας σε σχετική επιστολή που απέστειλε 
στην επιτροπή αναφέρει ότι η πρόσφατη απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου θα προκαλέσει σοβαρά 
προβλήματα στην τεκμηρίωση συγκεκριμένων υποθέσεων λαθροθηρίας και ως εκ τούτου επισημαίνει την 
ανάγκη υιοθέτησης των πιο πάνω προτάσεων στο νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις:  

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
και του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης, καθώς και το μέλος της βουλευτής 
του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο 
πάνω.  

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης.   

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019»   

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος  Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Χρίστος Ορφανίδης 

 Ελένη Σταύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Λίνος Παπαγιάννης 

 Ευανθία Σάββα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος επανεξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο ύστερα από την 
αναβολή της συζήτησής του με απόφαση της ολομέλειας του σώματος, που λήφθηκε την 31η Ιουλίου 2020, σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Σεπτεμβρίου και στις 14 Οκτωβρίου 2020.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της επανεξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Νίκος Κέττηρος και Μιχάλης Γιωργάλλας. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του νομοσχεδίου, οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα ζητήματα που 
απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής του περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της 
επιτροπής. 

 Στο πλαίσιο της επανεξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η επιτροπή επέφερε στο κείμενό του 
αλλαγές, κυρίως νομοτεχνικής φύσεως, με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του, ενώ παράλληλα 
αποφάσισε τα πιο κάτω: 

1. Την τροποποίηση της προτεινόμενης πρόνοιας αυτού σε σχέση με τις εξουσίες θηροφυλάκων προς 
επιθεώρηση αδειών και έρευνα μεταφορικών μέσων, ώστε οι θηροφύλακες να υποχρεούνται να 
λαμβάνουν όλα τα απαραίτητα μέτρα, τα οποία καθορίζονται σε διάταγμα του προϊστάμενου του Ταμείου 
Θήρας, για αποφυγή ατυχημάτων κατά τον έλεγχο των κυνηγετικών σκύλων με σκοπό την προστασία 
και ασφάλεια τόσο των ανθρώπων όσο και των κυνηγετικών σκύλων. 

2. Τη διασαφήνιση των προθεσμιών εντός των οποίων πρόσωπο το οποίο αποδέχεται διακανονισμό 
πληρωμής εξωδίκου οφείλει να καταβάλει την καθορισμένη από τον προϊστάμενο του Ταμείου Θήρας 
μηνιαία δόση.  Ειδικότερα, διευκρινίζεται ότι η εν λόγω προθεσμία αρχίζει από την ημερομηνία 
υποχρέωσης καταβολής της μηνιαίας δόσης. 

3. Την απάλειψη της προτεινόμενης πρόνοιας σύμφωνα με την οποία κανένα πρόσωπο πυροβολεί, 
φονεύει, συλλαμβάνει ή καταδιώκει με οποιοδήποτε τρόπο οποιοδήποτε ζώο το οποίο δεν είναι δυνατό 
να θηρευθεί νόμιμα σύμφωνα με τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου και το οποίο δεν εμπίπτει στην 
έννοια της άγριας πανίδας ως την καθορίζει ο εν λόγω νόμος. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή, στο στάδιο της επανεξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, εξέφρασε 
προβληματισμούς σε σχέση με τη διατύπωση της προτεινόμενης πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο Υπουργός 
Εσωτερικών δεν χορηγεί ή ανανεώνει άδεια κυνηγίου σε πρόσωπο το οποίο έχει καταδικαστεί για αδίκημα ή 
πράξη που συνιστά αδίκημα σύμφωνα με τις διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας ή των 
προνοιών του περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων Νόμου, περιλαμβανομένων και αδικημάτων τέτοιας 
φύσης που διαπράττονται εντός των περιοχών των βρετανικών βάσεων.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή ζήτησε από 
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τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας όπως επανεξετάσει το όλο ζήτημα, προκειμένου η σχετική πρόνοια να 
διατυπωθεί με περισσότερη σαφήνεια. Συναφώς, η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας απέστειλε στην 
επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του σχεδίου νόμου, το οποίο η επιτροπή υιοθέτησε. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, υπό το φως των πιο πάνω, επιφύλαξε την τελική 
τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομιληταί επί του θέματος; 

 Η κ. Σταύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΥΡΟΥ: 

 Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακόμα ένα πολύπαθο νομοσχέδιο που έρχεται από την επιτροπή μας.  Κάναμε πάρα πολλές 
προσπάθειες να το φέρουμε εις πέρας και τα καταφέραμε.  Είναι ένα νομοσχέδιο που έτσι όπως προτείνεται 
είναι τροποποίηση του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου, ώστε, μεταξύ 
άλλων, να ρυθμιστεί η διαδικασία διακανονισμού πληρωμής των εξωδίκων προστίμων, η σήμανση των 
κυνηγετικών σκύλων και γενικότερα η επικαιροποίηση της βασικής νομοθεσίας. Διάφορες τροποποιήσεις που 
προτείνονται με το νομοσχέδιο αυτό περιλαμβάνουν -και θα πω μόνο μερικές, που είναι και οι πιο σημαντικές- 
το κυνήγι με τη συνοδεία σκύλου, το οποίο θα επιτρέπεται μόνο σε σκύλους που φέρουν σήμανση, microchip.  
Επίσης, συγκεκριμενοποιούνται και οι ράτσες που θα κυνηγούν, διότι δεν είναι όλες οι ράτσες που μπορούν να 
χρησιμοποιηθούν στο κυνήγι.  Λήψη μέτρων για την ασφάλεια τόσο των κυνηγών όσο και των θηροφυλάκων 
και των αστυνομικών, όταν διεξάγουν ελέγχους κυνηγών.  Ρύθμιση για τις προϋποθέσεις μεταφοράς 
φυσιγγίων, διασαφήνιση των προθεσμιών εντός των οποίων πρόσωπο το οποίο αποδέχεται διακανονισμό 
πληρωμής εξωδίκου καταβάλλει την καθορισμένη από τον προϊστάμενο του Ταμείου Θήρας μηνιαία δόση και 
μείωση του τέλους εγγραφής των κυνηγετικών σκύλων στην άδεια κυνηγίου.  Είναι λίγες από τις πιο σημαντικές 
πρόνοιες που εισάγονται με αυτό το νομοσχέδιο.  

 Υπάρχουν τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, από τους συνάδελφους Οικολόγους, τις οποίες έχουμε ήδη δει 
στην επιτροπή μας και έχουμε ήδη αποφανθεί ότι θα είμαστε εναντίον σε όλες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, έχετε τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Ευχαριστούμε την κ. Σταύρου για την ενημέρωση σε ό,τι αφορά το νομοσχέδιο, αλλά πρέπει να πω ότι 
με έχει στεναχωρήσει η τελευταία της τοποθέτηση και, αν αυτή είναι η άποψη της ολομέλειας, μετά πόνου 
καρδιάς θα πω ότι δε θα ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο, διότι όπως θα διαμορφωθεί, εφόσον δε θα ψηφίσετε 
τις τροπολογίες των Οικολόγων, θα είναι ένα κατάπτυστο νομοσχέδιο, το οποίο θα επαναφέρει από την πίσω 
πόρτα τη λαθροθηρία προστατευόμενων ειδών.  Θα είναι αυτά τα οποία σε λίγες ημέρες θα μας γράφουν στον 
διεθνή τύπο -τηρουμένων βεβαίως των αναλογιών σε σχέση με ό,τι μας έκαναν με τα χρυσά διαβατήρια- διότι 
πραγματικά είναι ακόμα μία περίπτωση στην οποία θα αποδείξουμε ότι δεν ανήκουμε στον ευρωπαϊκό χώρο 
και στον ευρωπαϊκό πολιτισμό, αλλά σε άλλου τύπου πολιτισμούς και συμπεριφορές.   

 Είναι απαράδεκτο πραγματικά να ανοίγεται αυτή η πόρτα στη λαθροθηρία, είναι και μια απάντηση σε 
αυτούς που συχνά μας αποκαλούν «λαϊκιστές» γιατί στηρίζουμε τον απλό πολίτη έναντι των αυθαιρεσιών των 
τραπεζών για παράδειγμα ή γιατί στεκόμαστε δίπλα από τον απλό πολίτη έναντι της ρύπανσης του 
περιβάλλοντος από τα εργοστάσια, όπως για παράδειγμα στο Δάλι ή στην Κάτω Μονή από το CYPRA κ.λπ.  
Επειδή είμαστε φανατικοί υποστηρικτές των ανθρώπων, μας ονομάζουν «λαϊκιστές».  Όταν έρχονται αυτοί οι 
κάποιοι -που θα τους δούμε σε λίγο να ψηφίζουν όσα ψηφίζουν- να στηρίζουν τους λαθροθήρες, αυτό δε 
λέγεται λαϊκισμός.  Για μας είναι ο πιο αισχρός αντιπεριβαλλοντικός λαϊκισμός και δεν πρόκειται να ψηφίσουμε 
κάτι τέτοιο!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εγώ σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Παπαγιάννης έχει τον λόγο. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Πέραν του παραρτήματος που υπάρχει στο σημείο 12 και είναι το Παράρτημα 6, εμείς δε θα ψηφίσουμε 
κάτι άλλο από τη συγκεκριμένη τροποποίηση και απλώς θα αναφέρω ότι, όταν ήρθε το αρχικό νομοσχέδιο 
ενώπιόν μας, ήρθε για να μειωθεί η λαθροθηρία, ήρθε για να καταπολεμήσουμε κάποια κακώς έχοντα στο 
κυνήγι, ενώ στην πορεία έχει αποδειχθεί ότι πάρα πολλοί συμπατριώτες μας, χωρίς να έχουν πράξει το 
ανάλογο αδίκημα, έχουν τιμωρηθεί με τεράστια προστίματα, ακόμα και €20.000 ή €30.000.  Το αναφέρω, 
επειδή στην πορεία έχει αποδειχθεί ότι λανθασμένα έχουν δεχτεί αυτές τις ποινές, ενώ ακόμη κάποιοι 
συνεχίζουν να πληρώνουν δόσεις, για να καταφέρουν να ξεχρεώσουν το χρέος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Παπαγιάννη. 

 Ο συνάδελφος ο Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Δε θέλω να ανοίξουμε τη συζήτηση, έχουν λεχθεί νομίζω κάποια πράγματα υπερβολικά, επιτρέψετέ μου 
να πω τα εξής:  Καταρχάς, όντως αυτή η Βουλή στην παρούσα σύνθεσή της έχει ψηφίσει, όχι πριν από καιρό, 
νομοθεσία που έχει αυξήσει σημαντικά τα προστίματα κατά της λαθροθηρίας οποιασδήποτε μορφής, σε σημείο 
που δε συγκρίνονται με καμία άλλη ευρωπαϊκή χώρα.  Έχουμε τα πιο υψηλά προστίματα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπερβολικά να πεις. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Υπερβολικά.  Και είναι αλήθεια που έχει λεχθεί ότι έχουμε προστίματα των €20.000, των €25.000.  Όταν 
πρόκειται για την προστασία ανθρώπινης ζωής -και θέλω να το πω τούτο- όταν συζητούσαμε δηλαδή 
προστίματα σε ό,τι αφορά την οδική ασφάλεια, έχουμε επιβάλει πολύ χαμηλότερα εξώδικα προστίματα.  Πολύ 
πολύ χαμηλότερα.  Οπόταν, θεωρούμε ότι κάποια στιγμή πρέπει συνολικά να ξαναδούμε αυτά τα προστίματα, 
γιατί το ύψος τους είναι τέτοιο, που δυστυχώς σε κάποιες των περιπτώσεων μπορεί να οδηγεί την Υπηρεσία 
Θήρας στο να μην επιβάλλει τα προστίματα.  Και εμείς θέλουμε μια νομοθεσία η οποία θα εφαρμόζεται, 
θέλουμε συστηματικούς ελέγχους, γιατί δεν αρκούν μόνο τα αποτρεπτικά προστίματα, χρειάζεται και η 
εφαρμογή της νομοθεσίας και οι συνεχείς έλεγχοι, για να μπορέσεις να αντιμετωπίσεις το φαινόμενο. 

 Τούτων λεχθέντων, θέλω να πω το εξής:  Η αποσπασματική μείωση μονάχα του προστίμου που αφορά 
στα αμπελοπούλια θεωρούμε ότι είναι λανθασμένη και θα στείλει όντως λάθος μήνυμα με τον τρόπο που 
περιέγραψε ο κ. Περδίκης.  Οπόταν, εμείς, ως ΑΚΕΛ, θεωρούμε ότι με τροποποίηση της τροπολογίας της 
δεύτερης των Οικολόγων…  Διότι οι Οικολόγοι εισηγούνται να πάμε να ανατρέψουμε αυτά τα υψηλά 
προστίματα που έχουν επιβληθεί και να βάλουν και απ’ εκεί και πάνω, που τουλάχιστον εγώ με τις 
περιβαλλοντικές οργανώσεις με τις οποίες έχω συνομιλήσει ως πρόεδρος της επιτροπής δε μας έχει ζητηθεί 
κάτι τέτοιο.  Μας έχει υπογραμμιστεί όμως και έχουμε λάβει και σχετικές επιστολές ακόμα και σήμερα, κύριε 
Πρόεδρε, από το Ίδρυμα Λεβέντη, να μη μειώσουμε το πρόστιμο που επιβάλλεται, όταν θανατωθεί παράνομο 
θήραμα με κυνηγετικό όπλο, με φλομπέρ για τις κατηγορίες των αμπελοπουλιών.  Οπόταν, επειδή έχω κάνει 
και μια συνεννόηση με τον κ. Θεοπέμπτου -δεν τον βλέπω εδώ- ο οποίος αποδέχεται προφορική 
υποτροπολογία μας -και είναι θερμή παράκληση να τη δεχθείτε και εσείς- η δική μας θέση είναι ότι θα πρέπει 
να διαγραφούν οι πρόνοιες της προτεινόμενης νομοθεσίας που είναι ενώπιόν μας μέσα από τις οποίες 
μειώνονται τα πρόστιμα και να παραμείνουν οι ποινές που υπάρχουν στην κείμενη νομοθεσία, στην 
υφιστάμενη νομοθεσία.  Έχω και τη συγκεκριμένη, δε χρειάζεται να ταλαιπωρήσω το σώμα για το πώς 
διαμορφώνεται η δεύτερη τροπολογία, αφαιρείται δηλαδή η αύξηση προστίμων που περιλαμβάνει η 
τροπολογία των Οικολόγων… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, δέχονται να την αφαιρέσουν τούτοι;  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, έχουν δεχθεί.  Να μην αυξάνονται οι ποινές, να παραμείνουν ως έχουν σήμερα.  

 Εμείς σε κάθε περίπτωση, ανεξαρτήτως του τι θα γίνει με την τροπολογία, επειδή αυτή η προτεινόμενη 
νομοθεσία βελτιώνει σημαντικά την προσπάθεια πάταξης της λαθροθηρίας με διάφορους τρόπους, θα την 
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ψηφίσουμε ό,τι και να γίνει.  Όμως θα ψηφίσουμε ασφαλώς και την προφορική υποτροπολογία, αν γίνει 
αποδεχτή από εσάς, εφόσον γίνεται αποδεχτή και από τους Οικολόγους, που αφορά το συγκεκριμένο ειδικά 
ζήτημα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, η τροπολογία του κ. Θεοπέμπτου που είναι ενώπιόν μας σήμερα θα τροποποιηθεί με την 
υποτροπολογία τη δική σας; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η δεύτερη.  Τις υπόλοιπες τις απορρίπτουμε.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα είμαστε στην πρώτη τροπολογία όμως. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι όλες μαζί, Πρόεδρε.  Εννά πηαίννει μια μια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Κύριε Παπαγιάννη, εμίλησες πριν λίγο.  Θα μιλήσουν…  Έχουμε πρωτολογίες πολλές.  Μην ανησυχείτε, 
έχουμεν ώρα! 

 Ναι, ναι, είδα σας, κύριοι.  Να περιμένετε! 

 Η κ. Σάβια.  Να ετοιμάζεται ο κ. Γιωργάλλας, ο φίλος ο Κουλλά, ο κ. Κυπριανού…   

 Θέλει κάποιος άλλος να γραφτεί;  Ο κ. Ορφανίδης.   

 Άφησα κανέναν πίσω;   

 Εσύ, κύριε Ονούφριε, είσαι γραμμένος, ναι.  Είσαι από την Αγία Τριάδα Γιαλούσης, είσαι πρώτος πάνω!   
Να ξεκινήσω γεωγραφικά τωρά! 

 Κυρία Σάβια. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 Η αλήθεια είναι ότι κάναμε μεγάλες συζητήσεις για όλα τα θέματα που αφορούν το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο.  Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο θεωρούμε γενικότερα ότι εκσυγχρονίζει το συγκεκριμένο πλαίσιο για 
την προστασία και τη διαχείριση των άγριων θηραμάτων και συζητήσαμε και τις τροπολογίες που είχε θέσει ο 
κ. Θεοπέμπτου στην επιτροπή διεξοδικά, οφείλω να πω, και είχαμε καταλήξει, αντιλαμβάνομαι, τότε 
πλειοψηφικά ότι δε θα περάσουν.   

 Όσον αφορά τις ποινές, οφείλουμε να πούμε ότι αντιλαμβανόμαστε απόλυτα την ανάγκη να 
προστατεύσουμε το θήραμα, αλλά αντιλαμβανόμαστε επίσης και την ανάγκη να αποφύγουμε πράγματα που 
δεν μπορούν να εφαρμοστούν και πρακτικά.  Γιατί μέσα από τη διερεύνηση του θέματος και μέσα από τη 
μελέτη του θέματος, ιδιαίτερα για την επιβολή των ποινών, αντιληφθήκαμε ότι κάποιες από τις ποινές είναι 
ανεφάρμοστες και γι’ αυτό τον λόγο ερχόμαστε να διορθώσουμε αυτή την κατάσταση με έναν τρόπο που να 
είναι πρακτικός και εφαρμόσιμος.  Αυτός ήταν ο λόγος που προωθήσαμε αυτές τις αλλαγές στις ποινές, 
εξάλλου ήταν και μέσα στο κυβερνητικό νομοσχέδιο.  

 Γενικότερα, θέλω να πω ότι δεν είναι λαϊκιστής αυτός που στηρίζει τον κόσμο.  Οφείλουμε ως βουλευτές, 
ο καθένας από εμάς ξεχωριστά, αλλά και στο σύνολο, να περάσουμε πολιτικές πραγματικά που βελτιώνουν 
την καθημερινότητα των πολιτών και αυτό πράττουμε μέσα από όλα τα νομοσχέδια.  Οπότε, μαθήματα για το 
ότι στηρίζουμε τον κόσμο και ότι αυτοί που τον στηρίζουμε κάνουμε ανταγωνισμό, για το ποιοι τον στηρίζουν 
περισσότερο δεν δεχόμαστε.  Αυτό θέλω να είναι ξεκάθαρο.  Προσπαθούμε όμως να περάσουμε διαδικασίες 
που να είναι πρακτικές και εφαρμόσιμες και που στο τέλος της ημέρας να κάνουμε καλό για τον τομέα με τον 
οποίο ασχολούμαστε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Ο κ. Γιωργάλλας έχει τον λόγο. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πάρα πολύ σύντομος.   

 Ένιωσα την ανάγκη να πω πέντε-έξι πράγματα ακούγοντας τον Γιώργο τον Περδίκη, ο οποίος νομίζω ότι 
ήταν λίγο υπερβολικός.  Η Θήρα είναι η αρμόδια αρχή, για να εφαρμόσει τον περί Προστασίας και Διαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων.  Κατά διαστήματα στην επιτροπή Περιβάλλοντος έδινε αναφορά ως προς την 
εφαρμογή του και αποδεδειγμένα έχει μειωθεί κατακόρυφα η λαθροθηρία… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Λόγω των προστίμων! 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Λόγω των προστίμων, ναι, και λόγω των αυστηρών προνοιών που αυτή η νομοθεσία είχε εισαγάγει.   

 Άρα, το να λέμε τώρα όλα όσα είπε ο Γιώργος ο Περδίκης και να ταυτίζουμε τα αμπελοπούλια τώρα με 
τα διαβατήρια, νομίζω είναι αχρείαστο.  Και να σημειώσω κάτι:  Τις μειώσεις των ποινών, δικαιολογημένα ή όχι, 
τις εισηγείται η αρμόδια αρχή, η οποία ενδεχομένως από την εμπειρία της να έχει καταλήξει σε αυτές τις 
προτάσεις.  Διότι, για όσους είναι στην επιτροπή Περιβάλλοντος, γνωρίζουν ότι η Θήρα είναι απόλυτη, είναι 
απόλυτη στην εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας και είναι ενδεχομένως η Θήρα η οποία ήταν η απαρχή, για να 
οδηγηθούμε σε αυτή την κατάσταση που έχουμε σήμερα μπροστά μας, δηλαδή της μειωμένης λαθροθηρίας και 
τουλάχιστον της λαθροθηρίας η οποία οδηγούσε σε μαζική θανάτωση θηράματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Πάμε στον κ. Ονούφριο Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και αγαπητέ συντοπίτη Ζαχαρία Κουλία, που μου δίνετε τον λόγο.   

 Ακριβώς και εγώ θα έλεγα ότι είναι εισηγήσεις της αρμόδιας αρχής.  Έχουν πράγματι πρόνοιες -το 
είπατε και εσείς σε κάποια παρέμβασή σας- για εξώδικα τα οποία σπάζουν κόκαλα.  Ε, τούτα είναι τα 
χειρότερα, κύριε Πρόεδρε.  Πράγματι, υπήρξαν εξώδικα των €20.000 και €25.000.  Ε, ποιο δικαστήριο θα έβαζε 
τέτοιες ποινές;  Όχι στην Κύπρο, στην Ευρωπαϊκή Ένωση!  Ποιο δικαστήριο θα έβαζε μια τέτοια ποινή για 
παράδειγμα;  Επομένως, ακριβώς, για να εφαρμόζονται και σωστά οι νομοθεσίες, πρέπει να είναι και λογικές 
και ισορροπημένες.  Πετύχαμε αρκετά αποτελέσματα θεωρώ με αυτή τη νομοθεσία, αλλά παραγνωρίζοντας, 
θεωρώ, είτε ευαισθησίες ανθρώπων είτε και ανθρώπινα δικαιώματα ακόμα.  Να επιβάλλονται τέτοια 
εξαντλητικά προστίματα, που ο ίδιος ο διοικούμενος θα προτιμούσε να πάει φυλακή!  Ε, δεν μπορεί να έχουμε 
τέτοιες νομοθεσίες!  Να επιλέγεις τη φυλάκιση, παρά να πληρώσεις ένα εξώδικο πρόστιμο!  Αλλά, άμα είναι 
τόσο εξοντωτικό το πρόστιμο, είναι δεδομένο ότι θα το προτιμήσεις! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριε Κυπριανού, έχετε τον λόγο. 

 Ο Ανδρέας Κυπριανού από Λεμεσό και μετά θα πάμε στον κ. Ορφανίδη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θεωρώ ότι πρέπει να ενημερώσω το σώμα για το τι είναι ακριβώς που θα ψηφιστεί, γιατί άκουσα 
διάφορες τοποθετήσεις συναδέλφων, οι οποίες δεν έχουν καμία σχέση με το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν 
μας.  Δε μειώνονται τα ψηλά πρόστιμα στα οποία έχουν αναφερθεί οι συνάδελφοι.  Τα ψηλά πρόστιμα τα οποία 
εψήφισεν αυτή η Βουλή, είτε για τη νυχτερινή λαθροθηρία του λαγού είτε για τη λαθροθηρία του αγρινού είτε για 
το κυνήγι στις απαγορευμένες περιοχές κυνηγίου, παραμένουν και έχουν λειτουργήσει πάρα πολύ αποτρεπτικά 
σε σχέση με τη λαθροθηρία.   

 Αυτό το οποίο έχει εισηγηθεί η Υπηρεσία Θήρας για αλλαγή είναι το εξής:  Αυτή η Βουλή εψήφισε, για να 
μειώσει το πρόστιμο ειδικά για τη σύλληψη συγκεκριμένου είδους πτηνού με τη μέθοδο των ξόβεργων, και 
μείωσε το πρόστιμο πριν δύο χρόνια στα €200 για σύλληψη με τη μέθοδο των ξόβεργων μέχρι πενήντα 
συγκεκριμένων πτηνών.  Να μην αναφέρω το όνομα.  Εμείς το ψηφίσαμε και καλώς το ψηφίσαμε, γιατί 
εκρίναμε ότι είναι μια συγκεκριμένη παραδοσιακή μέθοδος και βάλαμε ένα όριο, για να μην παίρνουμε τον κάθε 
γέροντα, τον κάθε παραδοσιακό, ο οποίος επήγε στα δικαστήρια, και να τον ταλαιπωρούμε.  Είναι παράνομο, 
υπάρχει εξώδικη ρύθμιση.   
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 Όμως υπάρχει το εξής παράδοξο.  Αν κάποιος φονεύσει με τη μέθοδο την παραδοσιακή των ξοβέργων, 
που ειρήσθω εν παρόδω χρησιμοποιείται σε πάρα πολλές ευρωπαϊκές χώρες, πληρώνει €200, αν θηρεύσει με 
τη συγκεκριμένη μέθοδο πενήντα τάδε πουλιά.  Αν χτυπήσει με το φλομπέρ του, που επίσης είναι 
παραδοσιακή μέθοδος, πάει δικαστήριο ποινικά και μπορεί ο δικαστής να του επιβάλει ποινή φυλάκισης, 
πρόστιμο €3.000, άρα η μόνη μείωση που γίνεται σε σχέση με τις ποινές, είναι για να συμβαδίζει αυτό που 
ψηφίσαμε -και σωστά- για τα πενήντα πτηνά με συγκεκριμένο αριθμό, μικρό αριθμό ξοβέργων, με αυτόν που 
θα χτυπήσει ένα συγκεκριμένο πτηνό και να υπάρχει μια ισονομία και ισοπολιτεία.  Δεν μπορεί ο ένας που 
χτυπά ένα πτηνό, που ειρήσθω εν παρόδω δε συμπεριλαμβάνεται στα πτηνά τα οποία είναι αυστηρώς 
προστατευόμενα…  Είναι απλώς μη θηρεύσιμο είδος.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κατανοητό, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, απλώς, για να ξεκαθαρίζουμε τι ψηφίζουμε, να ξέρουμε τι ψηφίζουμε, δε μειώνεται 
καμία ποινή από τις αποτρεπτικές ποινές που καλώς έχουμε ψηφίσει για τις σοβαρές μορφές λαθροθηρίας, 
που διαφυλάσσουν την αειφόρο ευρωπαϊκή άσκηση του κυνηγίου που προστατεύεται με ευρωπαϊκές Οδηγίες.  
Απλώς, διορθώνεται με βάση αυτή τη νομοθεσία, η οποία συμπεριλαμβάνει και πάρα πολλά άλλα πράγματα, 
κύριε Πρόεδρε, που επιτρέπουν την αειφόρο άσκηση του κυνηγίου, πολλά πράγματα.  Διορθώνουμε τη 
συγκεκριμένη ποινή, η οποία, επαναλαμβάνω, για το ίδιο ακριβώς θήραμα για πενήντα με τον άλφα τρόπο ή τα 
€200 για το ένα με τον βήτα τρόπο ήταν δικαστήριο, φυλάκιση, πιθανώς και κάποιες χιλιάδες ευρώ πρόστιμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  

 Κύριε συνάδελφε… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αναλώνουμε πολύ χρόνο για ένα θέμα το οποίο έχουμε ψηφίσει.  Έχουν καθοριστεί τα 
πρόστιμα και επανερχόμαστε σήμερα με τη μέθοδο, μια άλλη μέθοδο την οποία θέλουμε να είναι στα ίδια 
ακριβώς πρόστιμα. Και πραγματικά νιώθω έτσι και λίγο ενοχλημένος, όταν για παράδειγμα κατατέθηκε από 
μένα προσωπικά η πρόταση για τον ανασφάλιστο οδηγό να διπλασιαστεί η ποινή από τα €200 στα €400 και δε 
μας ένοιαζε.  Σήμερα για έναν ανασφάλιστο, ο οποίος μπορεί να προκαλέσει θανατηφόρο σε έναν 
οικογενειάρχη ή να του προκαλέσει μία ανικανότητα, το πρόστιμο είναι €200 -για έναν οικογενειάρχη, το τονίζω- 
και €200 να είναι για έναν μελισσοφάγο!  Και εφόσον επικαλούμαστε την περιβαλλοντολογική μας πολιτική, να 
σκεφτούμε ένας μελισσοφάγος πόσο κακό προκαλεί και στο περιβάλλον, που βασική του διατροφή είναι η 
μέλισσα, που ξέρουμε, εάν εξαφανιστεί η μέλισσα, τι συνέπειες έχει.   

 Η Υπηρεσία Θήρας μας είχε ανακοινώσει στην τελευταία συνεδρία ότι έχει μειωθεί η λαθροθηρία στο 
ενενήντα τοις εκατό.  Στο Ηνωμένο Βασίλειο, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συντομεύετε, συνάδελφοι, διότι εννά ξημερωθούμε δαμαί, α! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 …το κυνήγι το ονομάζουν ελεύθερο, παραδοσιακό κυνήγι με τη μέθοδο της παγάνας.  Εξολοθρεύουν 
σμήνη από πουλιά, διαφημίζοντας μάλιστα και εξυμνούν ότι είναι τουριστικό και μεταναστεύουν τα πουλιά και 
τα σκοτώνουν κατά χιλιάδες.  Eίκοσι ένα είδη στο Ηνωμένο Βασίλειο είναι υπό εξαφάνιση.  Και ποιοι είναι 
εκείνοι στην Ευρώπη, οι οποίοι ενδεχομένως να μας κατακρίνουν, που τα πρόστιμα στην Κύπρο είναι πολύ 
περισσότερα από το εξωτερικό;  Δηλαδή, από μόνοι μας θέλουμε να επικαλούμαστε, και όποτε θυμούμαστε, 
ότι θα έχουμε πρόστιμα;  Τα πρόστιμα είναι μεγάλα, τεράστια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συντόμευσε, κύριε Ορφανίδη, διότι… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Την ουσία την ανέφερα.  Όσον αφορά την τροπολογία επί της τροπολογίας, που αναφέρει ο κ. 
Λουκαΐδης, επειδή έχουμε συζητήσει και προηγουμένως έχει παρθεί μία απόφαση, ότι τυχόν τροπολογίες της 
τελευταίας στιγμής δε θα γίνονται αποδεκτές, αν υπάρχει, να συζητηθεί ξανά, να πάει πίσω στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχει αποδεχθεί ο πρόεδρος να μπει η τροπολογία, έληξε το θέμα. 

 Το λοιπόν, κύριε Λουκαΐδη. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Mισή κουβέντα, κύριε Πρόεδρε, και για το τελευταίο είπαμε, επειδή είναι η τελευταία συνεδρία, εζήτησέν 
μου η Υπηρεσία Θήρας, ενημερώθηκε η επιτροπή, να έρθει εσπευσμένα, διότι πρέπει να βγουν κυνηγετικές 
άδειες για ειδικές κατηγορίες σκύλων, για να μπορέσουν να αδειοδοτηθούν για το κυνήγι της τζίγκλας στην 
αρχή του χρόνου και το φέραμε εσπευσμένα.  Εσυζητήθηκε αυτό το νομοσχέδιο, όταν δεν ήμουν πρόεδρος της 
επιτροπής.  Είναι αλήθεια, είναι δουλειά των συναδέλφων, όταν πρόεδρος ήταν ο κ. Αδάμου, αλλά με την 
ιδιότητά μου ως του προέδρου της επιτροπής θα ενημερώσω ολοκληρωμένα τι ακριβώς ψηφίζουμε στο 
συγκεκριμένο.  Η αλήθεια είναι, όταν έχουμε σύλληψη, θανάτωση με παράνομα μέσα, βερκά, το πρόστιμο 
ξεκινά από τα €400, διότι μπαίνει πρόστιμο τζιαι στα βερκά.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πάνω από τα εβδομήντα δύο, κύριε Λουκαΐδη.  Μέχρι τα εβδομήντα δύο δεν υπάρχει πρόστιμο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σε αυτή την περίπτωση η θανάτωση με φλομπέρ μέχρι πενήντα πουλιά, παράνομο θήραμα, τα 
συγκεκριμένα που περιγράφονται, είναι €200.  Αυτή είναι η εικόνα, αυτό είναι που ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Παπαγιάννη, σύντομα.  Εκάμαμεν μια ώρα συζήτηση για τούτο το θέμα, δηλαδή!   

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πάντα ήμουν σύντομος, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς, θέλω να διορθώσω τρία πράγματα που έχουν 
ακουστεί.  Αυτή τη στιγμή, αν όντως δεν τροποποιήσουμε το σημείο με τον πίνακα, τότε, με τον ίδιο ακριβώς 
τρόπο που κάποιος θα κυνηγάει ένα από τα είδη που υπάρχουν στον πίνακα, η ποινή είναι €2.000.  Υπάρχει 
εξώδικη ρύθμιση €2.000, δεν πηγαίνει αμέσως στο δικαστήριο. 

 Το δεύτερο είναι ότι η αρχική σκέψη, και το επαναλαμβάνω, που δεν έχει τηρηθεί, ήταν να ευνοήσουμε 
όσους είναι νόμιμοι και να αδικήσουμε τους παράνομους, αν μπορείς να πεις ότι θα αδικήσουμε τους 
παράνομους.  Σήμερα, αδικούμε μόνο τους νόμιμους.  Το έχω πει, τα εξώδικα που βγαίνουν είναι παράλογα 
και υπάρχουν δεκάδες παραδείγματα.  Δεν είναι υποθετικό σενάριο.  Και αν κάποιος θέλει να γλιτώσει για μία 
παράλογη καταγγελία, πρέπει να πάει σε ένα δικηγόρο ή οποιονδήποτε άλλο, που θα του στοιχίσει διπλάσια.  
Και οι ποινές που εφαρμόζονται στην Κύπρο δεν εφαρμόζονται πουθενά αλλού στην Ευρώπη.  Είναι τόσο 
απλό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αυτή η Βουλή έν’ που τα έβαλε. 

 Λοιπόν, κύριε Περδίκη, είσαι ο τελευταίος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα και επί τροχάδην, δε θα απαντήσω σε όλα όσα ακούστηκαν.  Θα πω πρώτα ότι, όπως με 
ενημερώνει ο κ. Θεοπέμπτου, γίνεται αποδεκτή η υποτροπολογία του ΑΚΕΛ και, αν γίνει από την ολομέλεια 
αποδεκτή, δε θα μπει σε ψηφοφορία το μέρος των τροπολογιών μας που αφορούν την υποτροπολογία.  
Διαδικαστικά να αναφέρω ότι συμφωνήθηκε στη Σύσκεψη των Αρχηγών ότι θα επιτρέπονται οι τροπολογίες και 
οι υποτροπολογίες, επειδή αναφέρθηκε προηγουμένως ότι δε θα επιτρέπονται.   

 Το τρίτο που θα ήθελα να πω είναι ότι, παρακαλώ, μη μας αναφέρετε εμάς ως δεδομένο το τι ψηφίστηκε 
πριν δυο χρόνια, γιατί το είχαμε καταψηφίσει.  Εμείς δε συμφωνούμε με τη χαλάρωση που έγινε από τη Βουλή 
αυτή για τα αμπελοπούλια, όπως δε συμφωνούμε καθόλου και με την αντίληψη ότι τα πτηνά είναι θηράματα.  
Για μας τα πτηνά είναι πτηνά.  Έτσι;   

 Το τελευταίο που θα ήθελα να πω είναι ότι, αν αφήσουμε τους μελισσοφάγους και τις μέλισσες, θα τα 
βρουν μια χαρά μες στη φύση.  Έν’ εμείς που επεμβαίνουμε μες στη φύση, οι άνθρωποι, και δημιουργούμε 
πρόβλημα μεταξύ μελισσοφάγων και των μελισσών.  Είναι όπως περίπου κάποιες ταραξίες-χώρες, όπως τη 
γειτονική μας την Τουρκία, που επενέβησαν στην Κύπρο και έχουν δημιουργήσει πρόβλημα μεταξύ 
Τουρκοκυπρίων και Ελληνοκυπρίων.  Κάπως έτσι περίπου.  Αυτός είναι ο ρόλος του ανθρώπου μες στη φύση 
περίπου, όπως είναι και μεταξύ μελισσών και μελισσοφάγων. 

 Για να τελειώνουμε, εμείς θεωρούμε ότι η τροπολογία του ΑΚΕΛ, η υποτροπολογία, μπορεί να κρατήσει 
τα πράγματα εκεί που βρίσκονται σήμερα και να είναι υποφερτά, αλλά οι υπόλοιπες τροπολογίες, κύριε 
Πρόεδρε, πρέπει να τεθούν στην κρίση της ολομέλειας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Μια τροπολογία έχω, κύριε, εδώ.   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του κ. Θεοπέμπτου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι μια η τροπολογία, είναι πέντε οι τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θα βοηθήσω, κύριε Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Δημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Nα ’στε καλά. 

 Πρέπει να μπουν ξεχωριστά, κύριε Πρόεδρε, οι τροπολογίες, γιατί ενδεχομένως να υπάρχει και 
συγκεκριμένη διαφοροποίηση της ψήφισης από τους συναδέλφους, οπότε θα ξεκινήσω κανονικά και στη 
δεύτερη, που θα θέσει ο κ. Λουκαΐδης την υποτροπολογία του, να τη βάλουμε ξεχωριστά. 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Χαράλαμπου Θεόπεμπτου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγιων Πτηνών και 

Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Α.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση στο εδάφιο (2Α), 
όπως αυτό προστίθεται στο άρθρο 48 του βασικού νόμου με το άρθρο 11 του νομοσχεδίου, της φράσης 
«μέσα σε περιοχή που καθορίζεται στην ειδική άδεια» (πέμπτη και έκτη γραμμή) με τη φράση «εντός 
των χώρων των αεροδρομίων, παρουσία θηροφύλακα,». 

Σημείωση: 

 Σκοπός της τροπολογίας είναι η παραχώρηση δυνατότητας στον Υπουργό να εκδίδει ειδική άδεια σε 
κάτοχο εν ισχύι άδειας κυνηγίου να πυροβολεί, να φονεύει, να συλλαμβάνει ή να καταδιώκει θήραμα που 
καθορίζεται στην υπό αναφορά ειδική άδεια εντός των χώρων των αεροδρομίων, παρουσία θηροφύλακα, αντί 
μέσα σε περιοχή που καθορίζεται στην ειδική άδεια, κατά τη διάρκεια συγκεκριμένων ωρών ημέρας, σε κλειστή 
περίοδο κυνηγίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προχωράμε στη δεύτερη τροπολογία.  Στη δεύτερη τροπολογία να θέσουμε πρώτα πρώτα την 
υποτροπολογία, όπως την έχει επεξηγήσει ο κ. Λουκαΐδης. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, να την επαναλάβει, νομίζω, γιατί δεν την έχουμε γραπτώς. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Διάβασέ την, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Οι εξώδικες ποινές να παραμείνουν ως έχουν στη βασική νομοθεσία.  Μόνον αυτό να αλλάξει.  Για τα 
υπόλοιπα που εισηγείται η τροπολογία, αύξηση ποινών -διότι εισηγείται και αύξηση ποινών, όχι μόνο 
διατήρησή τους αλλά και αύξησή τους, η τροπολογία των Οικολόγων- εμείς λέμε αποκλειστικά και μόνο -και 
αυτή είναι η διαφοροποίησή μας- να πάμε στον βασικό νόμο, όπως προβλέπονται οι εξώδικες ποινές να 
παραμείνουν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Για να καταλάβω, κύριε Λουκαΐδη, επειδή δεν το εκατάλαβα καλά, εισηγείστε, αν κάποιος χτυπήσει με το 
φλομπέρ ένα τάδε πτηνό, να πηγαίνει δικαστήριο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, τέρμα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πρόεδρε, για να ευκολύνω την κατάσταση, τούτη έν’ η τρίτη τροπολογία, αλλά, αν θεωρήσουμε ότι η 
πρώτη και η δεύτερη έχουν καταψηφιστεί, πάμε στην τρίτη, που είναι αυτή που αναφέρεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υποτροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατρείς υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκατρείς ψήφους υπέρ και μία αποχή, η υποτροπολογία 
απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία εκ μέρους του κ. Θεοπέμπτου. 

Β.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 22 του νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί το εδάφιο (1) 
του άρθρου 80 του βασικού νόμου ως ακολούθως: 

 (α)   Mε την αντικατάσταση των παραγράφων (β) και (γ) αυτού με τις ακόλουθες παραγράφους: 

«(β) με την τροποποίηση της υποπαραγράφου (ii) της παραγράφου (β) αυτού με την 
αντικατάσταση της φράσης “ένα τοις εκατόν (1%)ˮ (τέταρτη γραμμή) με τη φράση “πέντε 
τοις εκατόν (5%)ˮ. 

  (γ) με την τροποποίηση της επιφύλαξης της υποπαραγράφου (ii) της παραγράφου (β) αυτού 
με την αντικατάσταση της φράσης “ένα τοις εκατόν (1%)ˮ (πέμπτη γραμμή) με τη φράση 
“πέντε τοις εκατόν (5%)ˮ·»· και  

 (β) με τη διαγραφή από την παράγραφο (στ) αυτού των υποπαραγράφων (xii) και (xiiii). 

Σημείωση: 

 Σκοπός της τροπολογίας είναι η διαγραφή των προτεινόμενων προνοιών που περιλαμβάνονται στο 
νομοσχέδιο και αφορούν συγκεκριμένες κατηγορίες πτηνών, ώστε να ισχύουν οι ίδιες ποινές και εξώδικες 
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ρυθμίσεις που ισχύουν για όλα τα άλλα είδη πτηνών.  Επίσης, σκοπείται η αύξηση του προβλεπόμενου ύψους 
του εξώδικου προστίμου για αδικήματα που αφορούν την κατοχή ή κατοχή και χρήση απαγορευμένων μέσων 
σύλληψης ή θανάτωσης άγριων πτηνών, από 1% επί του μέγιστου ποσού της χρηματικής ποινής, που 
καθορίζεται στον βασικό νόμο σε περίπτωση καταδίκης, σε 5%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη τροπολογία του κ. Θεοπέμπτου. 

Γ.  Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του άρθρου 23 του νομοσχεδίου, με το οποίο προστίθεται νέο άρθρο 82Α 
στο βασικό νόμο. 

Σημείωση: 

 Σκοπός της τροπολογίας είναι η διαγραφή των προτεινόμενων με το νομοσχέδιο νέων ρυθμίσεων, που 
καθορίζουν τις προϋποθέσεις πληρωμής μειωμένου εξώδικου προστίμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παραμένουν ακόμα δύο. 

 Προχωρούμε στην τέταρτη τροπολογία του κ. Θεοπέμπτου. 

Δ.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (α) του εδαφίου (2) του άρθρου 83Α, όπως αυτό 
προστίθεται στον βασικό νόμο με το άρθρο 24 του νομοσχεδίου, με την αντικατάσταση του ποσού 
«διακοσίων πενήντα ευρώ (€250)» (τέταρτη γραμμή) με το ποσό «δύο χιλιάδων ευρώ (€2.000)». 



796 
 

Σημείωση: 

Με την τροπολογία σκοπείται η αύξηση του προτεινόμενου ελάχιστου ύψους εξωδίκου για το οποίο 
μπορεί να επιτραπεί διακανονισμός από διακόσια πενήντα ευρώ (€250) σε δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και η τελευταία, κύριε Πρόεδρε. 

Ε.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (ζ) του άρθρου 30 του νομοσχεδίου, με την οποία 
προστίθενται νέα σημεία στο Παράρτημα XII του βασικού νόμου, με τη διαγραφή του σημείου 6 που 
περιλαμβάνεται σε αυτή. 

Σημείωση: 

 Με την τροπολογία σκοπείται η διαγραφή της πρόνοιας για καθορισμό ύψους προστίμου ειδικά για 
συγκεκριμένες κατηγορίες πτηνών, το οποίο θα συνυπολογίζεται στον καθορισμό του συνολικού ύψους 
εξώδικου προστίμου σε περίπτωση κατοχής ή κατοχής και χρήσης απαγορευμένων μέσων σύλληψης ή 
θανάτωσης άγριων πτηνών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ετελειώσαμεν.  Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του  άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 37.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 57Α.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Tροποποίηση του άρθρου 73 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 77 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 80 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 82Α.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 83Α.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 86Α.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 89 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 94 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος VIII του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΧΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 29.  

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΧΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 30; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 30 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 37 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία των Ζώων κατά τη Σφαγή ή τη Θανάτωσή τους) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση των περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των Ζώων κατά τη Σφαγή ή τη 
Θανάτωσή τους) Κανονισμών για πλήρη συμμόρφωση με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1099/2009 του Συμβουλίου 
της 24ης Σεπτεμβρίου 2009 για την προστασία των ζώων κατά τη θανάτωσή τους.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας 
και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των Ζώων κατά τη Σφαγή ή τη Θανάτωσή τους) (Καταργητικοί) 

Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος  Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, αναπλ. πρόεδρος Χρίστος Ορφανίδης 

 Ελένη Σταύρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Λίνος Παπαγιάννης 

 Ευανθία Σάββα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Σεπτεμβρίου και στις 14 Οκτωβρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της 
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επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  
Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές κ. Νίκος Κέττηρος και κ. Μιχάλης Γιωργάλλας. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 32 του περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων Νόμου, είναι η κατάργηση των ισχυόντων περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Ζώων κατά τη Σφαγή ή τη Θανάτωσή τους) Κανονισμών για πλήρη συμμόρφωση με τον 
Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1099/2009 του Συμβουλίου της 24ης Σεπτεμβρίου 2009 για την προστασία των ζώων κατά 
τη θανάτωσή τους. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στη Βουλή, στις 9 Δεκεμβρίου 2019 έχει λήξει η 
μεταβατική περίοδος για πλήρη εναρμόνιση με τις πρόνοιες του υπό αναφορά ευρωπαϊκού κανονισμού.  
Συναφώς, δεδομένης της άμεσης εφαρμογής των προνοιών του, από την εν λόγω ημερομηνία τα σφαγεία 
οφείλουν να συμμορφώνονται με αυτές.  Ως εκ τούτου, με τους προτεινόμενους κανονισμούς καταργείται η 
ημεδαπή νομοθεσία σχετικά με τη προστασία των ζώων κατά τη θανάτωσή τους, ώστε να υπάρξει πλήρης 
συμμόρφωση με τον σχετικό ευρωπαϊκό κανονισμό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις, κύριοι;  Δεν έχουμε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 38 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 
Κανονισμοί του 2020». 

 Παρακαλείται η γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε η περίοδος απουσίας υπαλλήλων με άδεια χωρίς 
απολαβές για απασχόληση σε θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή σε διεθνείς οργανισμούς, καθώς και 
προσώπων που συνοδεύουν συζύγους που υπηρετούν σε διπλωματικές ή άλλες αποστολές της Δημοκρατίας 
στο εξωτερικό να λογίζεται ως πραγματική υπηρεσία για σκοπούς προαγωγής. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ονούφριος Κουλλά Άγγελος Βότσης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σάβια Ορφανίδου 

 Κωστής Ευσταθίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Νοεμβρίου, την 1η Δεκεμβρίου και στις 7 Δεκεμβρίου 
του 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού (ΤΔΔΠ) του ίδιου υπουργείου, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται όπως η περίοδος απουσίας υπαλλήλων με άδεια χωρίς απολαβές για 
απασχόληση σε θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) ή σε διεθνείς οργανισμούς, καθώς και 
προσώπων που συνοδεύουν συζύγους που υπηρετούν σε διπλωματικές ή άλλες αποστολές της Δημοκρατίας 
στο εξωτερικό, να λογίζεται ως πραγματική υπηρεσία για σκοπούς προαγωγής. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, αλλά και τα όσα 
ανέφεραν οι αρμόδιοι κυβερνητικοί εκπρόσωποι, με βάση τον Κανονισμό 14 των περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικών) Κανονισμών, όταν σε σχέδια υπηρεσίας απαιτείται ορισμένος χρόνος υπηρεσίας για σκοπούς 
προαγωγής δημοσίων υπαλλήλων, η υπηρεσία αυτή πρέπει να είναι πραγματική υπηρεσία.  Ο όρος 
«πραγματική υπηρεσία» περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, χρόνο κατά τον οποίο υπάλληλος βρίσκεται με άδεια 
ανάπαυσης, άδεια ασθένειας και άδεια μητρότητας, όχι όμως άδεια απουσίας χωρίς απολαβές, εκτός εάν 
πρόκειται για περίπτωση άδειας απουσίας για λόγους δημοσίου συμφέροντος. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τις ισχύουσες διατάξεις για την παραχώρηση άδειας απουσίας χωρίς απολαβές 
σε δημοσίους υπάλληλους οι οποίες εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του, ημερομηνίας 8 
Νοεμβρίου 2017, η περίοδος απουσίας υπαλλήλου με τέτοια άδεια δε λογίζεται ως άδεια η οποία αφορά σε 
λόγους δημοσίου συμφέροντος και συνεπώς δεν αναγνωρίζεται για σκοπούς προαγωγής, προσαυξήσεων και 
συντάξεων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργείο Οικονομικών, με αφορμή την περίπτωση υπαλλήλου του 
Υπουργείου Εξωτερικών ο οποίος είχε ζητήσει την παραχώρηση άδειας απουσίας χωρίς απολαβές λόγω 
ανάληψης της θέσης του Cabinet Expert στο γραφείο της Κύπριας Επιτρόπου στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
αλλά και άλλες ανάλογες περιπτώσεις που έχουν προκύψει, έκρινε ότι θα ήταν ορθό και δίκαιο όπως οι 
περιπτώσεις απουσίας υπαλλήλων με άδεια χωρίς απολαβές για απασχόληση σε θεσμικά όργανα της ΕΕ ή σε 
διεθνείς οργανισμούς που καθορίζονται στις προαναφερόμενες διατάξεις λογίζονται ως πραγματική υπηρεσία 
για σκοπούς προαγωγής, λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι η επιλογή δημόσιων υπαλλήλων για 
απασχόληση σε θεσμικά όργανα της ΕΕ ή σε διεθνείς οργανισμούς συνιστά επιτυχία και τιμή για την εθνική 
δημόσια υπηρεσία, ενώ παράλληλα συμβάλλει στην εξυπηρέτηση των εθνικών και δημόσιων συμφερόντων, 
αφού οι υπάλληλοι μετέχουν στη λήψη αποφάσεων που λαμβάνονται από τους εν λόγω οργανισμούς. 

 Όπως σχετικά σημειώνεται, προκύπτει παράλληλα και υπηρεσιακό όφελος με την επιστροφή του 
υπαλλήλου στη θέση του, μέσα από τη μετάδοση των εμπειριών και των γνώσεων που αποκομίζει από την 
υπό αναφορά απασχόληση.   

 Πέραν των πιο πάνω, κρίθηκε επίσης δικαιολογημένο από τις αρμόδιες αρχές όπως κατά τον ίδιο τρόπο 
εκλαμβάνεται και η περίπτωση άδειας απουσίας χωρίς απολαβές για σκοπούς συνοδείας συζύγων που 
υπηρετούν σε διπλωματικές ή άλλες αποστολές της Δημοκρατίας στο εξωτερικό, εφόσον αυτό κρίνεται ως 
θετικό μέτρο για την προστασία και διατήρηση της ενότητας της οικογένειας των υπαλλήλων που υπηρετούν 
στο εξωτερικό για μεγάλο χρονικό διάστημα. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης των κανονισμών, μέλη της επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω επεξηγήσεις 
αναφορικά με την εφαρμογή των προτεινόμενων ρυθμίσεων, όπως και την κατάθεση στοιχείων σε σχέση με τα 
θεσμικά όργανα και τους διεθνείς οργανισμούς στους οποίους υπηρετούν τα επηρεαζόμενα πρόσωπα και 
παράλληλα την κατάθεση σχετικού αριθμητικού και ονομαστικού καταλόγου. 
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 Συναφώς, το ΤΔΔΠ με επιστολή ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2020 ενημέρωσε την επιτροπή για τα 
ζητηθέντα στοιχεία. 

 Σημειώνεται ότι μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις αναφορικά με τη δεύτερη προτεινόμενη 
πρόνοια, ήτοι την πρόνοια για συνοδεία συζύγων που υπηρετούν σε διπλωματικές ή άλλες αποστολές της 
Δημοκρατίας, δηλώνοντας, μεταξύ άλλων, ότι αυτή ενδεχομένως να στερείται βάσιμων υποστηρικτικών 
επιχειρημάτων, καθώς και να δημιουργεί ενδεχόμενες συνθήκες άνισης μεταχείρισης μεταξύ υπαλλήλων.  

 Ως εκ τούτου, για τους πιο πάνω λόγους, η επιτροπή κατά πλειοψηφία των μελών της αποφάσισε όπως 
η εν λόγω πρόνοια διαγραφεί από τους προτεινόμενους κανονισμούς και δεν προωθηθεί στην ολομέλεια προς 
έγκριση. 

 Επιπρόσθετα, στη βάση της πιο πάνω επιστολής του ΤΔΔΠ, η επιτροπή προέβη σε περαιτέρω 
τροποποίηση του κειμένου των κανονισμών, τροποποιώντας την υποπαράγραφο (α) της παραγράφου (3) του 
Κανονισμού 14 για σκοπούς νομικής ευκρίνειας και σαφέστερης συνολικής ερμηνείας του Κανονισμού 14. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται υπέρ της 
έγκρισης των υπό αναφορά κανονισμών όπως αυτοί έχουν τροποποιηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της 
Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, το μέλος της 
βουλευτής της Συνεργασίας Δημοκρατικών Δυνάμεων, καθώς και το μέλος της βουλευτής των 
Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, στη βάση των πιο πάνω θέσεων, 
υποβάλλει με την παρούσα έκθεσή της τους υπό συζήτηση κανονισμούς για λήψη τελικής απόφασης στο 
στάδιο της συζήτησής τους από την ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αγορεύσεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα.  

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κύριος Ευσταθίου.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Συγγνώμη κύριοι, είδα τον Ευσταθίου, λαλείς μου να βάλω τον Δαμιανού και ο Δαμιανού τον Λουκαΐδη! 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Το ίδιο θα πούμε, Πρόεδρε. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΘΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Πρέπει να διορθωθεί το λάθος, κύριε Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, Γεώργιε, αλλά να καταλάβω περί τίνος πρόκειται. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Είναι η τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε η περίοδος απουσίας υπαλλήλων με άδεια χωρίς 
απολαβές για απασχόληση σε θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή σε διεθνείς οργανισμούς να 
λογίζεται ως πραγματική υπηρεσία.   

 Το δεύτερο μέρος... 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχει αφαιρεθεί. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 …που αφορούσε τις συζύγους ή τους συζύγους των υπαλλήλων, έχει αποσυρθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να διορθώσουμε τον σκοπό. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ο συνάδελφος ο Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σε συνέχεια τούτου, δεν καταψηφίζουμε το δεύτερο.  Πρέπει η ολομέλεια να δεσμευτεί ότι θα συνεχίσει 
τη συζήτηση, για να απαντηθούν συγκεκριμένα ερωτήματα που έχουν τεθεί κατά τη διάρκεια της συζήτησης 
στην επιτροπή, και να επανέλθουμε εν ευθέτω χρόνο, ώστε να συνεχιστεί αυτή η συζήτηση.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  

 Η κ. Σάβια εν τάχει. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Ναι, Πρόεδρε, να πούμε ότι σίγουρα συμφωνούμε ότι θα πρέπει να συνεχίσουμε τη συζήτηση.  Εξάλλου, 
μέσα στο κυβερνητικό νομοσχέδιο υπήρχε και το δεύτερο κομμάτι, που μόλις έχει πει ο κ. Ευσταθίου ότι 
απαλείφεται, και εμείς συμφωνούσαμε έτσι και αλλιώς και με τα δύο.  Οπότε, βεβαίως και θα συνεχίσουμε τη 
συζήτηση και για το δεύτερο κομμάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι θα συζητήσουμε το δεύτερο κομμάτι, όταν και αν επανέλθει από την 
πλευρά της κυβέρνησης.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 39 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί της Διαχείρισης της Εκτέλεσης Δημοσίων Συμβάσεων και 
των Διαδικασιών Αποκλεισμού των Οικονομικών Φορέων από Διαδικασίες Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020».   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέλει αναβολή. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν έπρεπε να είναι στην ατζέντα αυτό το θέμα, να μη θεωρηθεί ούτε καν ως αναβολή.  Απ’ ό,τι 
αντιλαμβάνομαι, θα μιλήσει ο κ. Γεωργίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, για το υπ’ αριθμόν 39 μιλάτε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας θα ζητούσα όπως το υπό συζήτηση σχέδιο των 
κανονισμών αναβληθεί και την επαναφορά του στην επιτροπή Νομικών στις 12 του Γενάρη για περαιτέρω 
διαβούλευση και συζήτηση με την αρχή αποκλεισμού των οικονομικών φορέων από τη σύναψη δημοσίων 
συμβάσεων.  Μπορεί, κύριε Πρόεδρε, η τροπολογία που κατατίθεται για τροποποίηση των κανονισμών αυτών 
να είναι μόνο δύο λέξεις, πλην όμως... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, ως εδώ. 

 Άρα, συμφωνείτε άπαντες ως το εισηγείται ο συνάδελφος, να πάει στην αρμόδια επιτροπή, όπως το 
εισηγήθηκε.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Το υπ’ αριθμόν 40 θέμα τιτλοφορείται «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 2021». 

 Τι απόφαση έν’ τούτη; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έν’ που τούτα που θέλετε να μας βάλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εννά δούμε.  Γελά καλύτερα όποιος γελά τελευταίος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει την απόφαση.  Πούντην απόφαση, έχεις την; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Νομίζω δε χρειάζεται, την έχουν μελετήσει επαρκώς οι συνάδελφοι. 

(Η σχετική απόφαση) 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 2021 
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 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η Δεκεμβρίου 2020, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο πάνω νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου, 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για τον μήνα Ιανουάριο του έτους 2021 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 
έτους 2020 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου, το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες 
ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής εδώ;   

 Δεν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποφάσεως; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 41 θέμα τιτλοφορείται «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του 
τελικού απολογισμού για το έτος 2019 σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 81.2 του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας». 

 Παρακαλείται η γραμματεύς να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Με τη δική σας άδεια, θεωρείται αναγνωσθείσα 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού 

απολογισμού για το έτος 2019 σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 81.2 του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Ειρήνη Χαραλαμπίδου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αννίτα Δημητρίου Γιώργος Περδίκης 
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 Μάριος Μαυρίδης  Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέφανος Στεφάνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών εξέτασε την πιο πάνω απόφαση σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και στις 26 
Νοεμβρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Γενική Λογίστρια, ο 
Γενικός Ελεγκτής, η Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.  Σημειώνεται 
ότι με την εν λόγω απόφαση της Βουλής τίθεται προς έγκριση ο τελικός απολογισμός για το έτος 2019, όπως 
αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2019. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο Γενικός Λογιστής της 
Δημοκρατίας ως ο καθ’ ύλην αρμόδιος διευθύνει και επιβλέπει κάθε λογιστική εργασία που είναι σχετική με τα 
χρηματικά διαθέσιμα και το λοιπό ενεργητικό της Δημοκρατίας και επίσης αποδέχεται και διενεργεί κάθε 
πληρωμή χρημάτων που αφορά την Κυπριακή Δημοκρατία.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την παράγραφο 2 του 
άρθρου 81 του συντάγματος, η δημοσιονομική έκθεση, που αποτελεί τον τελικό απολογισμό εκάστου 
οικονομικού έτους, κατατίθεται εντός τριών μηνών από τη λήξη του έτους αυτού στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για έγκριση.   

 Στο πλαίσιο της εξέτασης της πιο πάνω δημοσιονομικής έκθεσης η Γενική Λογίστρια δήλωσε μεταξύ 
άλλων στην επιτροπή ότι η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2019, η οποία κατατέθηκε ενώπιον της Βουλής 
των Αντιπροσώπων εντός των χρονικών πλαισίων που καθορίζει το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
αφορά τον τελικό απολογισμό των οικονομικών συναλλαγών του δημόσιου τομέα για το έτος 2019.    

 Σύμφωνα με την υπό επισκόπηση έκθεση, το περιεχόμενο της δημοσιονομικής έκθεσης καθορίζεται στο 
άρθρο 78 του περί Δημοσιονομικής Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου και περιλαμβάνει 
παρουσίαση των εσόδων και των δαπανών που είχαν περιληφθεί στον κρατικό προϋπολογισμό, σε σύγκριση 
με τις πραγματικές εισπράξεις και πληρωμές που έγιναν κατά το ίδιο οικονομικό έτος, λαμβάνοντας υπόψη και 
τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς και τις τυχόν μεταφορές πιστώσεων.  Πέραν του τελικού 
απολογισμού, η δημοσιονομική έκθεση περιλαμβάνει οποιαδήποτε άλλα θέματα καθορίζονται από τον Γενικό 
Λογιστή της Δημοκρατίας, καθώς και οποιαδήποτε άλλα θέματα δημοσιονομικού ενδιαφέροντος.  Περαιτέρω, 
σύμφωνα και με τη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τη δημοσιονομική έκθεση για το 2019, αυτή 
αποτελείται από το Μέρος Α´, που αφορά στον τελικό απολογισμό και άλλες οικονομικές καταστάσεις, και από 
το Μέρος Β´, που περιλαμβάνει αναλυτικές καταστάσεις για τις οικονομικές συναλλαγές που αφορούν στην 
υλοποίηση του προϋπολογισμού, συμπεριλαμβανομένων των συμπληρωματικών πιστώσεων που εκδόθηκαν 
κατά τη διάρκεια του έτους, και καλύπτει τόσο τις συναλλαγές για τα υπουργεία όσο και για τις ανεξάρτητες 
υπηρεσίες του κράτους.  Σημειώνεται επίσης ότι από το 2017 και έπειτα από εισήγηση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών στη δημοσιονομική 
έκθεση περιλαμβάνονται πίνακες υλοποίησης του προϋπολογισμού δαπανών για το κάθε υπουργείο 
ξεχωριστά.   

 Ειδικότερα, στο Μέρος Α΄ της δημοσιονομικής έκθεσης, που αφορά τον τελικό απολογισμό του κρατικού 
προϋπολογισμού, ο οποίος ετοιμάζεται με βάση τις πραγματικές εισπράξεις και πληρωμές, περιλαμβάνονται 
διάφορες καταστάσεις που παρουσιάζουν συνοπτικά την υλοποίηση του προϋπολογισμού με διάφορες μορφές 
και αναλύσεις.  Επιπρόσθετα, στο μέρος αυτό της δημοσιονομικής έκθεσης περιλαμβάνονται καταστάσεις που 
αναλύουν τα καθυστερημένα έσοδα και τις εκκρεμείς οφειλές, καθώς και τις επενδύσεις και τις συνδρομές ή τη 
συμμετοχή του κράτους σε διεθνείς οργανισμούς.  Περαιτέρω, περιλαμβάνονται καταστάσεις για τον δανεισμό, 
τα γραμμάτια του δημοσίου, τα μεταβιβάσιμα γραμμάτια, τις εγγυήσεις που παρέχει το κράτος, καθώς και τα 
δάνεια που παραχωρήθηκαν προς τρίτους από το δημόσιο ταμείο. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με το περιεχόμενο της εν λόγω δημοσιονομικής έκθεσης, καθώς και με τα 
συμπληρωματικά στοιχεία που τη συνοδεύουν, προκύπτουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι συνολικές εισπράξεις από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ανήλθαν κατά το έτος 2019 
στα €6.559 εκατομ., ενώ οι αντίστοιχες πληρωμές ανήλθαν στα €6.176 εκατομ.  Ως εκ τούτου, το 
πλεόνασμα που προέκυψε από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ως αποτέλεσμα των 
οικονομικών πράξεων που έγιναν το 2019 ανήλθε στα €423 εκατομ. σε σύγκριση με πλεόνασμα ύψους 
€634 εκατομ. το 2018, ενώ είχε αρχικά προϋπολογιστεί έλλειμμα ύψους €352 εκατομ. για το έτος 2019.  
Μετά τη συμπερίληψη και των καθαρών πληρωμών για την εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους, δηλαδή 
των τόκων που ανήλθαν στα €479 εκατομ. το 2019 σε σύγκριση με €430 εκατομ. το 2018, 
παρουσιάζεται έλλειμμα για το 2019 ύψους €56 εκατομ. σε σύγκριση με πλεόνασμα ύψους €204 εκατομ. 
το 2018.  Λαμβάνοντας υπόψη και τις αναλήψεις και τις αποπληρωμές δανείων που έγιναν κατά τη 
διάρκεια του 2019, προέκυψε έλλειμμα ύψους €358 εκατομ. σε σύγκριση με πλεόνασμα ύψους €2.928 
εκατομ. το 2018, ενώ είχε αρχικά προϋπολογιστεί έλλειμμα ύψους €2.319 εκατομ. για το έτος 2019.   

2. Η μείωση του πλεονάσματος από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες του έτους 2019, που 
ανήλθε στα €423 εκατομ. σε σύγκριση με τα €634 εκατομ. που ήταν το 2018, οφείλεται κυρίως στην 
αύξηση των κοινωνικών παροχών που ανήλθαν στα €1.274 εκατομ. το 2019 σε σύγκριση με €933 
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εκατομ. το 2018, συμπεριλαμβανομένων των εισφορών του κράτους ποσού ύψους €360 εκατομ. ως 
τρίτου συμβαλλόμενου μέρους στο Γενικό Σύστημα Υγείας (ΓΕΣΥ), ενώ επηρεάζεται αντίστροφα από 
την αύξηση στις συνολικές εισπράξεις των άμεσων και των έμμεσων φόρων που ανήλθαν στα €5.525 
εκατομ. το 2019 σε σύγκριση με €5.424 εκατομ. το 2018.   

3. Τα έσοδα από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ανήλθαν στα €6.599 εκατομ. (2018:  €6.366 
εκατομ.) σε σύγκριση με τα προϋπολογισθέντα έσοδα που ήταν €6.657 εκατομ. (2018:  €6.319 εκατομ.), 
δηλαδή σημειώθηκε ποσοστό υλοποίησης 99,1% (2018:  100,7%).  Τα έσοδα ήταν αυξημένα κατά 3,7% 
σε σχέση με το 2018 και προέρχονταν κυρίως από έμμεσους φόρους 49% (2018: 50%) (2019:  €3.197 
εκατομ., 2018:  €3.172 εκατομ.), από άμεσους φόρους 35% (2018:  35%) (2019:  €2.328 εκατομ., 2018:  
€2.252 εκατομ.) και από άλλα έσοδα 16% (2018:  15%) (2019:  €1.070 εκατομ., 2018:  €941 εκατομ.).  
Σημειώνεται ότι η κύρια πηγή εσόδων του κράτους είναι η φορολογία, η οποία ανήλθε για το έτος 2019 
στο 83,7% των συνολικών δημόσιων εσόδων σε σύγκριση με 85% το 2018. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι οι εισπράξεις από τους έμμεσους φόρους αυξήθηκαν κατά €25 εκατομ. και 
ανήλθαν στα €3.197 εκατομ. το 2019 σε σύγκριση με €3.172 εκατομ. το 2018.  Η αύξηση οφείλεται στις 
αυξημένες καθαρές εισπράξεις φόρου προστιθέμενης αξίας, ενώ επηρεάζεται αντίστροφα από τη 
μείωση στους φόρους κατανάλωσης.  Τα έσοδα από τον φόρο προστιθέμενης αξίας συνεχίζουν να 
αποτελούν το μεγαλύτερο μέρος των έμμεσων φόρων (2019:  €2.144 εκατομ., 2018:  €2.058 εκατομ.). 

 Οι εισπράξεις των άμεσων φόρων αυξήθηκαν κατά €76 εκατομ. και ανήλθαν στα €2.328 εκατομ. σε 
σύγκριση με €2.252 εκατομ. το 2018.  Η μεταβολή οφείλεται κατά κύριο λόγο στην αύξηση των 
εισπράξεων του εταιρικού φόρου και στην αύξηση των εισπράξεων φόρου εισοδήματος φυσικών 
προσώπων, ενώ επηρεάζεται αντίστροφα από τη μείωση των εισπράξεων που προέρχονται από τη 
μείωση των απολαβών από μισθούς του δημόσιου τομέα.   

 Στα υπόλοιπα έσοδα του κράτους, που ανέρχονται στα €1.070 εκατομ. σε σύγκριση με €941 εκατομ. το 
2018, περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων έσοδα από προσφορά υπηρεσιών και πώληση αγαθών ύψους 
€274 εκατομ. (2018:  €304 εκατομ.), χορηγίες που λαμβάνονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση ύψους 
€162 εκατομ. (2018:  €99 εκατομ.), μέρισμα από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου ύψους €23,7 
εκατομ. (2018:  €23,7 εκατομ.), δικαιώματα διαχείρισης αερολιμένων και λιμένων ύψους €99 εκατομ. 
(2018:  €73 εκατομ.) και μερίσματα από οργανισμούς δημόσιου δικαίου - Cyta ύψους €28,6 εκατομ. 
(2018:  €0). 

4. Οι δαπάνες για λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ανήλθαν στα €6.176 εκατομ. (2018:  €5.732 
εκατομ.) σε σύγκριση με τις προϋπολογισθείσες που ήταν €7.008 εκατομ. (2018:  €6.376 εκατομ.), 
δηλαδή σημειώθηκε ποσοστό υλοποίησης 88% (2018:  90%).  Σημειώνεται ότι οι δαπάνες αυξήθηκαν 
κατά 7,7%, κυρίως λόγω της αύξησης των κοινωνικών παροχών, συμπεριλαμβανομένης της εισφοράς 
του κράτους στο ΓΕΣΥ.  Ειδικότερα, οι δαπάνες για λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες του 
έτους αποτελούνται κυρίως από μεταβιβάσεις ποσοστό 42% ύψους €2.578 εκατομ. (2018:  €2.124 
εκατομ.), δαπάνες προσωπικού ποσοστό 33% ύψους €2.007 εκατομ. (2018:  €1.909 εκατομ.), 
λειτουργικές δαπάνες ποσοστό 11% ύψους €682 εκατομ. (2018:  €808 εκατομ.), συντάξεις και 
φιλοδωρήματα ποσοστό 10% ύψους €645 εκατομ. (2018:  €608 εκατομ.) και κεφαλαιουχικές δαπάνες 
ποσοστό 4% ύψους €264 εκατομ. (2018:  €283 εκατομ.). 

5. Οι μεταβιβάσεις ανήλθαν κατά το έτος 2019 στα €2.578 εκατομ. (2018:  €2.124 εκατομ.) και αποτελούν 
τη μεγαλύτερη κατηγορία δαπανών του κράτους.  Αφορούν κυρίως σε χορηγίες και συνεισφορές του 
κράτους σε διάφορους οργανισμούς, στις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης και σε φυσικά πρόσωπα.  
Ειδικότερα, οι χορηγίες προς τους οργανισμούς δημόσιου δικαίου ανήλθαν κατά το έτος 2019 σε 
συνολικό ποσό ύψους €217 εκατομ. και οι χορηγίες προς τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης ανήλθαν σε 
συνολικό ποσό ύψους €119 εκατομ.  Οι κοινωνικές παροχές αποτελούν τη μεγαλύτερη κατηγορία 
μεταβιβάσεων και ανήλθαν κατά το έτος 2019 στα €914 εκατομ. σε σύγκριση με €933 εκατομ. το 2018.  
Οι σημαντικότερες κοινωνικές παροχές αφορούσαν τη συνεισφορά του κράτους στο ΓΕΣΥ (2019:  €360 
εκατομ., 2018:  €0 εκατομ.), το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα (ΕΕΕ) (2019:  €212 εκατομ., 2018:  €236 
εκατομ.), το επίδομα τέκνου (2019:  €107 εκατομ., 2018:  €104 εκατομ.), τη χορηγία σε συνταξιούχους 
με χαμηλά εισοδήματα (2019:  €68 εκατομ., 2018:  €47 εκατομ.), την κοινωνική σύνταξη (2019:  €72 
εκατομ., 2018:  €71 εκατομ.) και τη φοιτητική χορηγία (2019:  €50 εκατομ., 2018:  €52 εκατομ.). 

6. Οι δαπάνες προσωπικού ανήλθαν κατά το έτος 2019 στα €2.007 εκατομ. (2018:  €1.909 εκατομ.), 
σημειώνοντας αύξηση 5,1%.  Το μεγαλύτερο μέρος των δαπανών προσωπικού αφορά το προσωπικό 
του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ποσοστό 35%), με συνολική δαπάνη 
που ανήλθε στα €690 εκατομ. (2018:  €646 εκατομ.), ενώ το δεύτερο μεγαλύτερο μέρος των δαπανών 
αφορά το προσωπικό του Υπουργείου Υγείας (ποσοστό 14%), με συνολική δαπάνη που ανήλθε στα 
€284 εκατομ. (2018:  €289 εκατομ.).   

 Οι συντάξεις ανήλθαν κατά το έτος 2019 σε ποσό ύψους €553 εκατομ. σε σύγκριση με ποσό ύψους 
€542 εκατομ. το 2018.  Οι συνολικές δαπάνες προσωπικού και συντάξεων ανήλθαν κατά το έτος 2019 
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σε ποσό ύψους €2.560 εκατομ. (2018:  €2.451 εκατομ.) και καταβλήθηκαν φιλοδωρήματα ποσού ύψους 
€92 εκατομ. (2018:  €66 εκατομ.).  Ειδικότερα, ο αριθμός των εργοδοτουμένων, περιλαμβανομένων και 
των ωρομίσθιων, ανήλθε κατά το έτος 2019 σε 52 180 άτομα (2018:  51 747 άτομα), ο αριθμός των 
αφυπηρετήσεων ανήλθε στα 1 174 άτομα (2018:  951 άτομα) και ο αριθμός των συνταξιούχων, 
συμπεριλαμβανομένων και των χηρών, ανήλθε στα 22 756 άτομα (2018:  22 374 άτομα). 

7. Οι λειτουργικές δαπάνες ανήλθαν κατά το έτος 2019 σε €682 εκατομ. σε σύγκριση με €808 εκατομ. το 
2018, σημειώνοντας μείωση ύψους 16%.  Η μείωση αυτή οφείλεται κυρίως στη μείωση της αγοράς 
φαρμάκων και ιατρικών προμηθειών, η οποία ανήλθε κατά το έτος 2019 στα €25 εκατομ. σε σύγκριση με 
€153 εκατομ. το 2018.  Περαιτέρω, οι κυριότερες κατηγορίες λειτουργικών δαπανών αφορούν στις 
δαπάνες άμυνας και αστυνόμευσης, που αντιστοιχούν σε ποσό ύψους €260 εκατομ., στις δαπάνες για 
συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες, ποσό ύψους €70 εκατομ., και στις δαπάνες για συντηρήσεις και 
επιδιορθώσεις, ποσό ύψους €68 εκατομ. 

8. Τα κρατικά έσοδα ανήλθαν σε ποσό ύψους €9.825 εκατομ. το 2019 σε σύγκριση με ποσό ύψους 
€11.364 εκατομ. το 2018, δηλαδή μειώθηκαν κατά 13,5%, ενώ τα προϋπολογισθέντα έσοδα 
προνοούσαν ποσό ύψους €8.792 εκατομ. το 2019 σε σύγκριση με ποσό ύψους €7.712 εκατομ. το 2018, 
σημειώθηκε δηλαδή ποσοστό υλοποίησης των εσόδων ύψους 112% το 2019 σε σύγκριση με ποσοστό 
ύψους υλοποίησης 147% το 2018.  Ειδικότερα, τα έσοδα/εισπράξεις του έτους 2019 προέρχονταν 
κυρίως από έμμεσους φόρους κατά ποσοστό 48,5% σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 50% το 2018, από 
άμεσους φόρους κατά ποσοστό 35,3% σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 35% το 2018 και από άλλα 
έσοδα κατά ποσοστό 16,2% σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 15% το 2018.     

9. Οι κρατικές δαπάνες ανήλθαν σε ποσό ύψους €9.089 εκατομ. το 2019 σε σύγκριση με ποσό ύψους 
€8.436 εκατομ. το 2018, αυξήθηκαν δηλαδή κατά 7,7%, ενώ οι προϋπολογισθείσες δαπάνες ανήλθαν 
στα €11.111 εκατομ. το 2019 σε σύγκριση με το ποσό των €9.154 εκατομ. το 2018, σημειώθηκε δηλαδή 
ποσοστό υλοποίησης των δαπανών ύψους 92% το 2019 σε σύγκριση με το ίδιο ποσοστό, ύψους 92%, 
το 2018.  Ειδικότερα, οι δαπάνες/πληρωμές του έτους 2019 προέρχονταν κυρίως από μεταβιβάσεις 
κατά 42% (€2.578 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 37% το 2018, από δαπάνες προσωπικού 
κατά 33% (€2.007 εκατομ.) σε σύγκριση με το ίδιο ποσοστό ύψους 33% το 2018, από λειτουργικές 
δαπάνες κατά 11% (€682 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 14% το 2018, από συντάξεις και 
φιλοδωρήματα κατά 10% (€645 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 11% το 2018 και από 
κεφαλαιουχικές δαπάνες κατά 4% (€264 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 5% το 2018.   

10. Οι εισπράξεις από χρηματοδοτικές δραστηριότητες κατά το έτος 2019, δηλαδή οι αναλήψεις νέων 
δανείων, ανήλθαν στα €3.171 εκατομ. (2018: €4.957 εκατομ.), ενώ οι πληρωμές, δηλαδή οι 
αποπληρωμές δανείων, ανήλθαν στα €3.473 εκατομ. (2018: €2.233 εκατομ.).  Το μεγαλύτερο μέρος των 
εισπράξεων (€2.600 εκατομ.) αφορούσε έκδοση Ευρωπαϊκών Μεσοπρόθεσμων Γραμματίων. 

11. Ο προϋπολογισμός για το έτος 2019 προνοούσε δαπάνες συνολικού ύψους €9.089 εκατομ. (2018:  
€7.544 εκατομ.).  Κατά τη διάρκεια του έτους εγκρίθηκαν συμπληρωματικές πιστώσεις ύψους €2.022 
εκατομ. (2018:  €1.610 εκατομ.), που προήλθαν από συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς ύψους 
€688 εκατομ. (2018:  €320 εκατομ.) και πρόσθετες πιστώσεις από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας 
ύψους €1.334 εκατομ. (2018:  €1.290 εκατομ.), οι οποίες δεν απαιτούν κατάθεση συμπληρωματικών 
προϋπολογισμών.  Κατά συνέπεια, οι συνολικές εγκριθείσες δαπάνες ανήλθαν για το 2019 στο ποσό 
των €11.111 εκατομ. σε σύγκριση με το ποσό των €9.154 εκατομ. το 2018. 

12. Τα καθυστερημένα έσοδα σημείωσαν αύξηση από €2.657 εκατομ. μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2018 και 
ανήλθαν στα €2.861 εκατομ. στο τέλος του 2019, δηλαδή σημείωσαν αύξηση κατά 7,7%, και αφορούσαν 
κυρίως ποσό ύψους €2.216 εκατομ. στα έσοδα του Τμήματος Φορολογίας σε σύγκριση με ποσό ύψους 
€2.027 εκατομ. το 2018, ποσό ύψους €24 εκατομ. στα έσοδα του Τμήματος Τελωνείων σε σύγκριση με 
ποσό ύψους €25 εκατομ. το 2018 και ποσό ύψους €125 εκατομ. στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σε 
σύγκριση με ποσό ύψους €124 εκατομ. το 2018.  Σημειώνεται ότι από το έτος 2014 το Γενικό Λογιστήριο 
της Δημοκρατίας δημοσιεύει κατάλογο με τις διαγραφές που έγιναν από την Τεχνική Επιτροπή 
Διαγραφής Μη Εισπράξιμων Δημοσίων Χρημάτων, Αξιών και Υλικών σύμφωνα με τις διατάξεις των περί 
της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και περί του Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της 
Δημοκρατίας Νόμων.   

 Ειδικότερα, μέσω της διαδικασίας συμψηφισμού εισπράχθηκαν κατά το 2019 έσοδα συνολικού ύψους 
€56,4 εκατομ. (2018: €50,9 εκατομ.), τα οποία αφορούσαν κυρίως έσοδα από το Τμήμα Φορολογίας και 
το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.    

13. Το συνολικό ύψος του δανεισμού, δηλαδή του δημόσιου χρέους, την 31η Δεκεμβρίου 2019, 
περιλαμβανομένου του ενδοκυβερνητικού δανεισμού ύψους €8.558 εκατομ., ανήλθε στα €29.570 
εκατομ. σε σύγκριση με €29.493 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2018, από τα οποία τα €16.752 εκατομ. 
αφορούσαν δάνεια εξωτερικού (2018:  €16.221 εκατομ.).  Περαιτέρω, σημειώνεται ότι το δημόσιο χρέος 
ανέρχεται σήμερα στα €25.000 εκατομ. περίπου και ανέρχεται στο 121,5% του ΑΕΠ, με μέσο επιτόκιο 
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1,86%.  Στα πλαίσια υλοποίησης της Συμφωνίας Διευκόλυνσης Χρηματοδοτικής Στήριξης, η οποία 
υπογράφτηκε με τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας το 2013, η Κυπριακή Δημοκρατία έλαβε 
δανειοδότηση συνολικού ύψους €6.300 εκατομ. από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας και 
περίπου €700 εκατομ. από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο.  Το δάνειο από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό 
Σταθερότητας θα αποπληρωθεί σταδιακά μέχρι τον Οκτώβριο 2031, ενώ το δάνειο από το Διεθνές 
Νομισματικό Ταμείο έχει αποπληρωθεί πρόωρα το 2020.    

14. Το συνολικό ύψος των κρατικών εγγυήσεων που εκκρεμούσαν την 31η Δεκεμβρίου 2019 ήταν €1.936 
εκατομ. σε σύγκριση με €1.976 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2018, σημειώνοντας μείωση κατά 2%. 

15. Το ύψος των δανείων προς τρίτους τα οποία εκκρεμούσαν την 31η Δεκεμβρίου 2019 ανέρχονταν στα 
€909 εκατομ. σε σύγκριση με €906 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2018, σημειώνοντας μικρή αύξηση κατά 
0,3%.  Τα εν λόγω δάνεια παραχωρήθηκαν είτε απευθείας από την κυβέρνηση είτε με κυβερνητικά 
κεφάλαια μέσω χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων και αφορούσαν μεταξύ άλλων δάνεια σε οργανισμούς 
δημόσιου δικαίου και άλλους οργανισμούς ύψους €643 εκατομ. (2018:  €676 εκατομ.), σε εταιρείες και 
άλλους ιδιωτικούς οργανισμούς ύψους €62 εκατομ. (2018:  €34 εκατομ.) και σε δήμους ύψους €38 
εκατομ. (2018:  €28 εκατομ.). 

16. Το συνολικό ύψος των επενδύσεων για το έτος 2019 ανήλθε στα €1.537 εκατομ. σε σύγκριση με ποσό 
ύψους €1.639 εκατομ. το 2018. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η Γενική Λογίστρια δήλωσε μεταξύ άλλων ενώπιον της επιτροπής ότι 
μέσω του αναβαθμισμένου νομικού πλαισίου που ισχύει από το 2014 το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας 
έχει προχωρήσει στις ακόλουθες ενέργειες: 

1. Διαφάνεια: 

Η διαφάνεια στις οικονομικές συναλλαγές του κράτους επιτρέπει στον πολίτη να καθιστά τις κρατικές 
υπηρεσίες υπόλογες, εξυπηρετώντας ταυτόχρονα την ίση μεταχείριση μεταξύ των πολιτών.  Η αρχή της 
διαφάνειας έχει ενσωματωθεί με ρυθμιστικές πρόνοιες στο σχετικό νομοθετικό πλαίσιο από το 2014.  
Σύμφωνα με σχετική πληροφόρηση, το Γενικό Λογιστήριο, χρησιμοποιώντας αυτό το εργαλείο, 
προχώρησε σε αναβάθμιση της χρηματοοικονομικής πληροφόρησης που παρέχεται προς το κοινό με 
την παροχή μεταξύ άλλων των πιο κάτω πληροφοριών μέσω της ιστοσελίδας του: 

α. Του καταλόγου των φυσικών/νομικών προσώπων που έλαβαν ποσά πέραν του €1 εκατομ. από 
τη Δημοκρατία, καθώς και των συναλλαγών ποσών ύψους πέραν των €5.000 για κάθε 
τμήμα/υπηρεσία/ειδικό ταμείο της κυβέρνησης για το έτος 2019. 

β. Της πορείας υλοποίησης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2019. 

γ. Του συμψηφισμού εσόδων και εξόδων της Δημοκρατίας.  

δ. Των διαγραφών από την Τεχνική Επιτροπή Διαγραφής Μη Εισπράξιμων Δημοσίων Χρημάτων, 
Αξιών και Υλικών.  

ε. Του καταλόγου χορηγιών που δόθηκαν κατά το 2019. 

Περαιτέρω, σημειώνεται ότι μέσω της διαδικασίας συμψηφισμού προέκυψαν κατά το 2019 έσοδα 
συνολικού ύψους €56,4 εκατομ. σε σύγκριση με ποσό ύψους €50,9 εκατομ. το 2018, τα οποία αφορούν 
κυρίως έσοδα του Τμήματος Φορολογίας και εισφορές προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  
Σημειώνεται επίσης ότι από την έναρξη της εφαρμογής της εν λόγω νομοθεσίας από το 2014 μέχρι τις 
30 Σεπτεμβρίου 2020 έγιναν συμψηφισμοί και έχουν εισπραχθεί συνολικά ποσά ύψους €266,4 εκατομ. 
σε σύγκριση με €222,3 εκατομ. μέχρι την 31η Αυγούστου 2019. 

Η παροχή έγκαιρης και χρήσιμης χρηματοοικονομικής πληροφόρησης ενισχύεται και αναβαθμίζεται σε 
τακτά χρονικά διαστήματα, με σκοπό την εξυπηρέτηση των αναγκών των ενδιαφερόμενων μερών.  
Τονίζεται επίσης ότι με τη δημοσιοποίηση των πιο πάνω στοιχείων εξυπηρετείται ταυτόχρονα και η αρχή 
της ίσης μεταχείρισης των πολιτών. 

2. ΓΕΣΥ: 

 Με τη δημιουργία του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ) άρχισε η σταδιακή εφαρμογή 
του ΓΕΣΥ, γεγονός το οποίο επηρέασε ουσιωδώς τις δαπάνες του κρατικού προϋπολογισμού.  
Συγκεκριμένα, όσον αφορά τον ΟΚΥΠΥ, τα λειτουργικά έξοδα των κρατικών νοσηλευτηρίων και των 
κέντρων υγείας δεν περιλαμβάνονται στις αναλυτικές δαπάνες του Υπουργείου Υγείας κατά νοσοκομείο 
το 2019.  Σημειώνεται όμως ότι το Υπουργείο Υγείας κατέβαλε χορηγία στον ΟΚΥΠΥ για το υπό εξέταση 
έτος συνολικού ποσού ύψους €221 εκατομ. για κάλυψη του ελλείμματος του προϋπολογισμού του. 

 Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι οι κρατικές δαπάνες περιλαμβάνουν στις δαπάνες προσωπικού το 
μισθολόγιο και τα ωφελήματα των κρατικών υπαλλήλων (ιατροί, νοσηλευτές κ.λπ.) οι οποίοι 
αποσπάστηκαν στον ΟΚΥΠΥ. 
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 Τέλος, σημειώνεται ότι οι κρατικές δαπάνες έχουν μειωθεί με το κόστος των φαρμάκων και ιατρικών 
προμηθειών για την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη των ασθενών των κρατικών νοσηλευτηρίων κατά 
€128 εκατομ. από το 2018 έως το 2019, λόγω του γεγονότος ότι το κόστος αυτό καλύπτεται από την 1η 
Μαρτίου 2019 από το ΓΕΣΥ.  Επιπρόσθετα, το 2019 καταβλήθηκε ποσό ύψους €139 εκατομ. στον 
Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας ως συνεισφορά του κράτους ως τρίτου συμβαλλόμενου μέρους. 

3. Ενδοκυβερνητικός δανεισμός: 

 Διαχρονικά από της ιδρύσεώς τους οι εισπράξεις του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Ταμείου 
Αφερεγγυότητας κ.λπ. κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας και οι οφειλές τους 
καταβάλλονται από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας.  Για τη βιωσιμότητα των ταμείων αυτών διεξάγεται 
αναλογιστική μελέτη, τα αποτελέσματα της οποίας καθορίζουν τη συνεισφορά των τριών μερών. 

4. Εισπρακτέα ποσά/καθυστερημένα έσοδα: 

 Αναφορικά με τη λογιστική διαχείριση των καθυστερημένων εσόδων, το Γενικό Λογιστήριο της 
Δημοκρατίας, υιοθετώντας πλήρως τις πρόνοιες των διεθνών λογιστικών προτύπων δημοσίου τομέα, 
έχει ήδη εκδώσει σχετικές εγκυκλίους με τις οποίες ζητείται από τα υπουργεία/υφυπουργεία/ανεξάρτητες 
υπηρεσίες να αναπροσαρμόσουν τα οικονομικά τους στοιχεία, ώστε να καταχωρούν αυτά τα οποία 
θεωρούνται «εισπρακτέα», δηλαδή τις οικονομικές απαιτήσεις που έχει το κράτος από τους οφειλέτες. 

 Τέλος, η Γενική Λογίστρια, αναφερόμενη στο μεταρρυθμιστικό έργο του Γενικού Λογιστηρίου για 
εκσυγχρονισμό της χρηματοοικονομικής διαχείρισης στη δημόσια υπηρεσία, δήλωσε μεταξύ άλλων ότι η 
αποστολή του Γενικού Λογιστηρίου, η οποία απορρέει από το σύνταγμα, είναι η επίβλεψη της νόμιμης και 
υπεύθυνης διαχείρισης των χρηματοοικονομικών λειτουργιών του δημοσίου, υποστηρίζοντας τις διαδικασίες 
λήψης αποφάσεων και διασφαλίζοντας την αποτελεσματική εφαρμογή της οικονομικής και δημοσιονομικής 
πολιτικής με γνώμονα το δημόσιο συμφέρον.   

 Συναφώς, αξιοποιώντας την οικονομική κρίση του 2013 ως ευκαιρία και έχοντας την πλήρη στήριξη της 
πολιτείας, μελετήθηκαν καλές πρακτικές που υπάρχουν σε πολλές άλλες χώρες και οργανισμούς και έχει 
προγραμματιστεί και υλοποιείται ένα πολυεπίπεδο μεταρρυθμιστικό έργο.  Προς τούτο, το μεταρρυθμιστικό 
έργο του Γενικού Λογιστηρίου αποβλέπει στην ενδυνάμωση της οικονομικής διαχείρισης, η οποία είναι 
θεμελιώδης στην προσπάθεια δημιουργίας εκείνων των δυνατοτήτων που χρειάζονται για την παροχή στους 
πολίτες δεικτών για αξιολόγηση της αποτελεσματικότητας στη χρήση των δημοσίων πόρων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το μεταρρυθμιστικό και παράλληλα εκσυγχρονιστικό έργο εδράζεται σε τρεις 
κυρίως πυλώνες, με στόχο να επιτευχθεί μια ολιστική αναβάθμιση της δημόσιας χρηματοοικονομικής 
διαχείρισης και πιο συγκεκριμένα: 

1. Τοποθετούνται επαγγελματίες λογιστές στον τομέα της χρηματοοικονομικής διαχείρισης στον πυρήνα 
κάθε υπουργείου, ούτως ώστε να αναβαθμιστούν και να εμπλουτιστούν οι παρεχόμενες υπηρεσίες.  
Ταυτόχρονα, το Γενικό Λογιστήριο επενδύει στο προσωπικό του, θέτοντας στη διάθεσή του νέα εργαλεία 
και εκπαίδευση, ώστε να διασφαλιστεί ότι οι διευθύνσεις κάθε υπηρεσίας και τμήματος θα έχουν την 
υποστήριξη που χρειάζονται, για να λαμβάνουν καλύτερες και πιο τεκμηριωμένες αποφάσεις. 

2. Εισάγεται νέο ηλεκτρονικό σύστημα διαχείρισης επιχειρησιακών πόρων (ERP), ικανό να βελτιώσει τη 
διαδικασία καταγραφής, συλλογής και παρουσίασης δεδομένων, ώστε να ενισχύεται η υποστήριξη προς 
τους λήπτες αποφάσεων.  Πρόκειται για ένα έργο οριζόντιας μεταρρύθμισης, αφού καλύπτει όλα τα 
υπουργεία, τμήματα και υπηρεσίες του κράτους, και αποτελείται από διάφορα υποσυστήματα, όπως 
λογιστικής, προϋπολογισμού, μισθών και συντάξεων, ανθρώπινου δυναμικού και ανάλυσης δεδομένων. 

3. Τροποποιείται ο τρόπος παρουσίασης των οικονομικών δεδομένων του κράτους με τη μετατόπιση, πέρα 
από την πληροφόρηση, για το τι χρηματικά πληρώνεται και τι εισπράττεται εντός του έτους, προς την 
κατεύθυνση του τι όφειλε να πληρώνεται ή τι είναι εισπρακτέο και τι πραγματικά σημαίνει μια συναλλαγή, 
συνυπολογίζοντας τις όποιες προεκτάσεις μπορεί αυτή να έχει.  Προς αυτή την κατεύθυνση υιοθετούνται 
διεθνή πρότυπα, κατά τρόπο που να παρέχεται συνολική πληροφόρηση ως προς το τι ανήκει στο 
κράτος, τι χρωστά και πώς ο συνολικός πλούτος της χώρας διαμορφώνεται με την πάροδο του χρόνου. 

 Περαιτέρω, η ίδια αξιωματούχος δήλωσε ότι με την εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας η ετοιμασία του 
κρατικού προϋπολογισμού στη βάση δραστηριοτήτων από το 2022 και μετά θα προγραμματίζεται σε τριετή 
ορίζοντα.  Με την υποστήριξη των επαγγελματιών λογιστών και τα εργαλεία και μεθοδολογίες που εισάγονται 
με το μεταρρυθμιστικό έργο του Γενικού Λογιστηρίου, οι λήπτες αποφάσεων τόσο σε διοικητικό όσο και σε 
πολιτικό επίπεδο θα είναι σε θέση να λαμβάνουν καλύτερες και πιο τεκμηριωμένες αποφάσεις, εξηγώντας πού 
ξοδεύονται τα χρήματα.  Παράλληλα, προωθείται η λογοδοσία με το να αναδεικνύονται τα αποτελέσματα και οι 
επιπτώσεις των διάφορων πολιτικών και δράσεων. 

 Σύμφωνα με την ίδια αξιωματούχο, το Γενικό Λογιστήριο εκσυγχρονίζεται και προς αυτή την κατεύθυνση 
εντείνει τις δράσεις του και προγραμματίζει σειρά επαφών τόσο προς τα ανώτατα στελέχη του δημόσιου τομέα 
όσο και προς την κατεύθυνση του Υπουργικού Συμβουλίου και της Βουλής των Αντιπροσώπων, ώστε να 
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καταστήσει άπαντες κοινωνούς της σειράς των μεταρρυθμίσεων που εισάγονται, με στόχο τη βελτίωση της 
διαχείρισης των δημόσιων πόρων και την υποστήριξη της λήψης αποφάσεων, κατά τρόπο που να παρέχονται 
υψηλής ποιότητας και ανταποδοτικότητας δημόσιες υπηρεσίες, δημιουργώντας προστιθέμενη αξία για τον 
πολίτη. 

 Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά το σκέλος των δαπανών του κράτους η Γενική Λογίστρια δήλωσε ότι η 
Κυπριακή Δημοκρατία κατά το υπό εξέταση έτος κατέβαλε στα Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) ως 
συνεισφορά από ίδιους πόρους ΦΠΑ και από ίδιους πόρους ως ποσοστό του ακαθάριστου εθνικού 
εισοδήματος συνολικό ποσό ύψους €224 εκατομ. και την ίδια χρονική περίοδο έλαβε ως χορηγία από την ΕΕ 
ποσό το οποίο ανερχόταν στα €162 εκατομ.  

 Περαιτέρω, η ίδια αξιωματούχος δήλωσε ότι το ύψος του δημόσιου χρέους, εξαιρουμένου του 
ενδοκυβερνητικού δανεισμού ύψους €8.558 εκατομ., την 31η Δεκεμβρίου 2019 ανήλθε στα €21.000 εκατομ. 
περίπου και αποτελούσε το 95,5% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος (ΑΕΠ), σε σύγκριση με €21.333 
εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2018, από τα οποία τα €16.752 εκατομ. είναι δάνεια εξωτερικού (2018: €16.221 
εκατομ.), για τα οποία το κράτος κατέβαλε για εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους τόκους συνολικού ύψους 
€479 εκατομ. (2018: €430 εκατομ.).  Σήμερα, πρόσθεσε, το δημόσιο χρέος ανέρχεται στα €25.000 εκατομ. 
Περίπου, σε ποσοστό ύψους 121,5% του ΑΕΠ.  Σημειώνεται επίσης ότι το μέσο επιτόκιο δανεισμού ανέρχεται 
στο 1,86%.  Περαιτέρω, στο πλαίσιο της Συμφωνίας Διευκόλυνσης Χρηματοδοτικής Στήριξης, η οποία 
υπογράφηκε με τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας το 2013, η Κυπριακή Δημοκρατία έλαβε 
δανειοδότηση συνολικού ύψους €6.300 εκατομ. από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας και περίπου 
€700 εκατομ. από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο.  Το δάνειο από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας 
θα αποπληρωθεί σταδιακά μέχρι τον Οκτώβριο του 2031, ενώ το δάνειο από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο 
έχει αποπληρωθεί πρόωρα το 2020. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, προς εκπλήρωση της 
συνταγματικής υποχρέωσής της που εκπηγάζει από το άρθρο 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του τελικού απολογισμού στην ολομέλεια του 
σώματος.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για έγκριση  της σχετικής απόφασης όσον αφορά τον τελικό 
απολογισμό για το οικονομικό έτος 2019, σύμφωνα με το άρθρο 81.2 του Συντάγματος, υπό την επιφύλαξη 
όλων των μελών της για τοποθέτηση στο στάδιο της συζήτησής της από την ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις κατέθεσαν επί μέρους θέσεις ως προς τη δημοσιονομική πολιτική που ακολουθήθηκε κατά το 
οικονομικό έτος 2019, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Οι πραγματικές δαπάνες για κοινωνικές παροχές το 2019 ήταν €1.274 εκατομ., κατά €160 εκατομ. 
μειωμένες σε σχέση με το εγκεκριμένο κονδύλι στον προϋπολογισμό του έτους.  Παρ’ ότι φαινομενικά τα 
κονδύλια για τις κοινωνικές παροχές παρουσιάζονται αυξημένα, αφού σε αυτά περιλήφθηκε για πρώτη 
φορά η συνεισφορά του κράτους για το ΓΕΣΥ, εντούτοις η κυβέρνηση εξακολουθεί να αδυνατεί να 
αξιοποιήσει το σύνολο του εγκεκριμένου κονδυλιού προς όφελος όλων όσων έχουν την ανάγκη της 
κρατικής στήριξης, ενώ σε συγκεκριμένες κατηγορίες κοινωνικών παροχών, όπως για παράδειγμα η 
κοινωνική πρόνοια, το συνολικό ύψος ως προς το ΑΕΠ παραμένει από τα χαμηλότερα στην ΕΕ. 

2. Οι πραγματικές αναπτυξιακές δαπάνες για το 2019 περιορίστηκαν στα €545 εκατομ., ενώ ο 
προϋπολογισμός του έτους προέβλεπε κονδύλια ύψους €877 εκατομ. Η υλοποίηση δηλαδή των 
αναπτυξιακών δαπανών μόλις που φτάνει το 62% των εγκεκριμένων δαπανών.  Το χαμηλό ποσοστό 
υλοποίησης είναι σε βάρος της πραγματικής ανάπτυξης της οικονομίας, η οποία θα έπρεπε να 
στηρίζεται σε τομείς που παράγουν θέσεις εργασίας και βελτιώνουν την ποιότητα ζωής των πολιτών. 
Χαρακτηριστικά, αναφέρεται ότι, ενώ ο προϋπολογισμός του 2019 προέβλεπε κονδύλια ύψους €314 
εκατομ. για Έργα Υπό Κατασκευή, έργα που βελτιώνουν την ποιότητα ζωής των πολιτών, δαπανήθηκαν 
τελικά μόλις €170 εκατομ.  

3. Η καταβολή μερίσματος προς το κράτος από τους ημικρατικούς οργανισμούς θεωρείται πολύ ισχνή, 
αφού καταβλήθηκαν μόνο €28,6 εκατομ. από τη Cyta, ενώ  το 2016 είχαν καταβληθεί €66 εκατομ. 
Εντούτοις, είναι πασιφανές ότι η θέση πολιτικής της κυβέρνησης για ιδιωτικοποίηση των κερδοφόρων 
ημικρατικών οργανισμών θα αποστερήσει το κράτος από μια σημαντική πηγή εσόδων. 

4. Εξακολουθεί να προβληματίζει το γεγονός ότι τα καθυστερημένα έσοδα σημείωσαν αύξηση σε €2.861 
εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2019 από €2.656 εκατομ. στο τέλος του 2018.  Αφορούν κυρίως το Τμήμα 
Φορολογίας, €2.216 εκατομ. και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων €125 εκατομ.  Η φοροεισπρακτική 
ικανότητα του κράτους παραμένει προβληματική. 

(Η σχετική απόφαση) 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
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 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το άρθρο 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, προνοείται ότι 
εντός τριών μηνών από της λήξεως του οικονομικού έτους κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
έγκριση ο τελικός απολογισμός, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση που αποτελεί τον τελικό απολογισμό για το έτος 2019 κατατέθηκε 
εντός των χρονικών πλαισίων που καθορίζει το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2019 αντικατοπτρίζει τα πραγματικά έσοδα και τις 
πραγματικές δαπάνες που αναφέρονται στον λογαριασμό εισπράξεων και πληρωμών που διενεργήθηκαν κατά 
τη διάρκεια του οικονομικού έτους 2019, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2019 παρουσιάζει τις πραγματικές οικονομικές 
καταστάσεις και τις καταστάσεις που αφορούν την υλοποίηση του προϋπολογισμού για το έτος 2019, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το άρθρο 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο υπό 
αναφορά τελικός απολογισμός πρέπει να υποβληθεί για έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή της αυτή εγκρίνει τον 
τελικό απολογισμό για το έτος 2019, όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές για το θέμα αυτό; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της απόφασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 42 θέμα τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος για καταδίκη της ισλαμικής τρομοκρατίας στη 
Γαλλική Δημοκρατία και στην Ομοσπονδιακή Καγκελαρία της Αυστρίας».  Είναι σχέδιο ψηφίσματος του 
Δημοκρατικού Κόμματος. 

(Το σχετικό ψήφισμα) 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΓΙΑ ΚΑΤΑΔΙΚΗ ΤΗΣ ΤΡΟΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας,  

 Εκφράζοντας αποτροπιασμό για τις πρόσφατες τρομοκρατικές επιθέσεις εναντίον αθώων και 
ανυποψίαστων πολιτών από ακραία στοιχεία, ειδικότερα για τις πρόσφατες τρομοκρατικές επιθέσεις στη Γαλλία 
και στην Αυστρία,  

 Τονίζοντας ότι οι ενέργειες αυτές αποτελούν πλήγμα στα ιδανικά και τις οικουμενικές αξίες της 
ελευθερίας, της δημοκρατίας και του σεβασμού των ανθρώπινων δικαιωμάτων και στοχεύουν στη διασπορά 
του ολέθρου και του πανικού, 

 Υπενθυμίζοντας ότι οι αυξημένες τάσεις ισλαμικής ριζοσπαστικοποίησης εντός των κοινωνιών θέτουν σε 
κίνδυνο την κοινωνική συνοχή, αλλά και την ασφάλεια των πολιτών και των κρατών, 

 Υπογραμμίζοντας ότι οι τρομοκρατικές ενέργειες που υποκινούνται από τυφλή μισαλλοδοξία και 
θρησκευτικό φανατισμό δυνατό να πυροδοτήσουν εντάσεις μεταξύ θρησκειών, οι οποίες ενδεχομένως να 
επεκταθούν διεθνώς, 
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 Εκφράζοντας έντονη ανησυχία για ενέργειες κρατών που υποθάλπουν και εργαλειοποιούν τρομοκρατικά 
στοιχεία για την εξυπηρέτηση αλλότριων στόχων, καταπατώντας βασικές αρχές του Καταστατικού Χάρτη των 
Ηνωμένων Εθνών, 

 Εκφράζοντας ιδιαίτερη ανησυχία για τους κινδύνους που ελλοχεύει η επιστροφή ξένων τρομοκρατών 
μαχητών στις χώρες προέλευσής τους,  

Ομόφωνα:  

1. Υιοθετεί τα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών, ειδικότερα το 
Ψήφισμα 1373(2001), και υπογραμμίζει την ανάγκη συνεχούς λήψης μέτρων από όλα τα κράτη για την 
καταπολέμηση και την αναχαίτιση της παρότρυνσης, της διευκόλυνσης, της υποστήριξης και της 
χρηματοδότησης τρομοκρατικών ενεργειών. 

2. Εκφράζει την πλήρη αλληλεγγύη και συμπαράστασή της στα κράτη που έχουν δεχθεί τρομοκρατικά 
χτυπήματα, καθώς και την ετοιμότητά της να συνδράμει, μέσω της ανταλλαγής πληροφοριών και μέσω 
άλλων δράσεων, την πρόληψη και την πάταξη της τρομοκρατίας σε όλες της τις μορφές.  

3. Καλεί την Ευρωπαϊκή Ένωση να επιδείξει έμπρακτη αλληλεγγύη στα κράτη μέλη της που δέχονται 
τρομοκρατικές επιθέσεις. 

4. Καταδικάζει τη στήριξη που παρέχει η Τουρκία σε ακραία στοιχεία, κατά παράβαση του διεθνούς δικαίου 
και καταπατώντας βασικές αρχές του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών και τα θεμελιώδη 
ανθρώπινα δικαιώματα αναφορικά με τις ανθρώπινες αξίες.  

5. Δηλώνει ότι η αναθεωρητική στάση και οι μεθοδεύσεις της Τουρκίας υποθάλπουν και ενισχύουν τον 
ισλαμικό φονταμενταλισμό  και καθιστούν την επιβολή τομεακών και άλλων κυρώσεων επιτακτική προς 
αναχαίτιση της τουρκικής επιθετικότητας.  

6. Καλεί τη διεθνή κοινότητα να ασκήσει πίεση στην ηγεσία της Τουρκίας, ώστε να εγκαταλείψει τη ρητορική 
μίσους η οποία ενθαρρύνει και στρατολογεί τρομοκράτες. 

7. Καλεί την κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας σε εγρήγορση και ενίσχυση των μέτρων για πρόληψη 
και πάταξη της βίας και του εξτρεμισμού, περιλαμβανομένων των μέτρων στα σημεία ελέγχου υποδοχής 
μεταναστών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Δεν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του ψηφίσματος;   

 Έν’ ομόφωνο;  Ομόφωνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, δε μετρήσαμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μέτρα, κυρία.  Νομίζω έν’ ομόφωνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Υπάρχει ακόμα ένα.  Το υπ’ αριθμόν 43 θέμα τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος για εμπάργκο πώλησης 
όπλων και απόσυρση των γερμανικών αρμάτων μάχης “Leopard 2A4” από τα κατεχόμενα εδάφη της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. Είναι σχέδιο ψηφίσματος που κατατέθηκε από το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ. 

(Το σχετικό ψήφισμα) 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΔΙΚΗ ΠΡΟΜΗΘΕΙΑΣ ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΟΥ 
ΕΞΟΠΛΙΣΜΟΥ ΣΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΑ  

 Επειδή κατά παράβαση της απαγόρευσης που η ίδια η γερμανική κυβέρνηση επέβαλε στην Τουρκία, με 
αφορμή την επίθεση της Τουρκίας στη βόρεια Συρία, για τη χρήση γερμανικού στρατιωτικού εξοπλισμού σε 
επιθετικές επιχειρήσεις ή για την κατάληψη και την κατοχή ξένων εδαφών γερμανικά άρματα μάχης τύπου 
«Leopard 2Α4» έλαβαν μέρος στη στρατιωτική άσκηση «Mediterranean Storm 2020», που διεξήχθη από 
κοινού από την Τουρκία και το παράνομο ψευδοκράτος τον Σεπτέμβριο του 2020, 

Επειδή τα άρματα αυτά βρίσκονται στα κατεχόμενα από την Τουρκία εδάφη της Κυπριακής Δημοκρατίας 
από το 2018, 

Επειδή θεωρούμε αδιανόητο ευρωπαϊκός στρατιωτικός εξοπλισμός να χρησιμοποιείται από την Τουρκία 
εις βάρος μιας χώρας κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ), 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας ομόφωνα: 

1. Καλεί την ομοσπονδιακή κυβέρνηση της Γερμανίας όπως προβεί στις άμεσες και δέουσες ενέργειες 
προς την Τουρκία για την άμεση απόσυρση των αρμάτων μάχης τύπου «Leopard 2Α4» από το 
κατεχόμενο τμήμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, το οποίο αποτελεί ευρωπαϊκό έδαφος με βάση το 
Πρωτόκολλο 10 της Συνθήκης Προσχώρησης της Κυπριακής Δημοκρατίας στην ΕΕ. 

2. Καλεί την ομοσπονδιακή κυβέρνηση της Γερμανίας και άλλα κράτη μέλη της ΕΕ να επιβάλουν πλήρες 
εμπάργκο πώλησης στρατιωτικού εξοπλισμού στην Τουρκία, η οποία έχει αυταπόδεικτα αναπτύξει 
προκλητική και επιθετική στάση προς κράτη μέλη της ΕΕ, όπως η Κύπρος και η Ελλάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αγορεύσεις επί του θέματος;  

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του σχεδίου ψηφίσματος;   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όλοι.  Ομόφωνο;   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομόφωνο; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 44 θέμα, που τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 
για καταδίκη της εξτρεμιστικής οργάνωσης “Γκρίζοι Λύκοι”».  Το σχέδιο ψηφίσματος κατατέθηκε από τους κ. 
Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Μαρίνο Σιζόπουλο εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Γιώργο Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών. 

(Το σχετικό ψήφισμα) 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΓΙΑ ΚΑΤΑΔΙΚΗ ΤΗΣ ΕΞΤΡΕΜΙΣΤΙΚΗΣ ΟΡΓΑΝΩΣΗΣ 
«ΓΚΡΙΖΟΙ ΛΥΚΟΙ» 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Έχοντας υπόψη τη δράση της εξτρεμιστικής ακροδεξιάς οργάνωσης «Γκρίζοι Λύκοι», που υποκινείται 
από την ιδεολογία του παντουρκισμού και εκτείνεται πέραν της Τουρκίας, περιλαμβανομένης της εμπλοκής της 
σε περιφερειακές συγκρούσεις,  

 Διαπιστώνοντας ότι η ρητορική της οργάνωσης καλλιεργεί τον εθνικό φανατισμό και προάγει την 
τρομοκρατία, τον νεοφασισμό, τον παντουρκισμό, τον αντικουρδισμό, τον αντιαρμενισμό, τον μισελληνισμό και 
τον αντικομουνισμό, 

 Εκφράζοντας ιδιαίτερη ανησυχία για τη δράση των Γκρίζων Λύκων στα υπό τουρκική κατοχή εδάφη της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, με στόχο την ισλαμοποίηση των κατεχομένων, υποκινώντας επιθέσεις σε 
Τουρκοκυπρίους που διαφωνούν με την πολιτική ευθυγράμμιση της τουρκοκυπριακής κοινότητας με την 
Τουρκία, όπως η προσπάθεια εμπρησμού των γραφείων της εφημερίδας «Africa», 

 Υπενθυμίζοντας τις στυγερές δολοφονίες των Τάσου Ισαάκ και Σολωμού Σολωμού από τους Γκρίζους 
Λύκους το 1996, για τις οποίες καταδικάστηκε η Τουρκία από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων ως αποκλειστικά υπεύθυνη και εκδόθηκαν από την Ιντερπόλ εντάλματα σύλληψης για μέλη της 
οργάνωσης, χωρίς όμως να υπάρξει μέχρι στιγμής εκτέλεση των ενταλμάτων αυτών,  

 Καταδικάζοντας τις επιδιώξεις της Τουρκίας για άσκηση επιρροής σε ευρωπαϊκές και άλλες χώρες, μέσω 
της τουρκικής διασποράς, οι οποίες θέτουν σε κίνδυνο την κοινωνική συνοχή και την αρμονική συνύπαρξη 
θρησκειών και πολιτισμών στις χώρες αυτές, αλλά και ευρύτερα, 

Υπογραμμίζοντας τις διακηρυγμένες αρχές στις οποίες εδράζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ), όπως 
αυτές της δημοκρατίας, της ελευθερίας και του σεβασμού των ανθρώπινων δικαιωμάτων, οι οποίες προάγουν 
την αποδοχή και τη συνύπαρξη των ανθρώπων διαφορετικών εθνών, χρωμάτων, θρησκειών και πολιτιστικής 
ταυτότητας, 

Τονίζοντας ότι οι ενέργειές των Γκρίζων Λύκων διαρρηγνύουν τον κοινωνικό ιστό στους κόλπους της ΕΕ 
και εξυπηρετούν την καλλιέργεια της ρητορικής μίσους, 

Έχοντας υπόψη τις πρόσφατες επιθέσεις των Γκρίζων Λύκων και ομοϊδεατών τους εναντίον της 
αρμενικής κοινότητας και την απόφαση της γαλλικής κυβέρνησης για διάλυση της οργάνωσης στη χώρα, 

 Έχοντας υπόψη το ψήφισμα του γερμανικού κοινοβουλίου της 18ης Νοεμβρίου 2020, με το οποίο 
καλείται η γερμανική κυβέρνηση να εξετάσει την απαγόρευση των Γκρίζων Λύκων και ομοϊδεατών τους (κίνημα 
Ülkücü), καθώς και ανάλογη διαδικασία που βρίσκεται σε εξέλιξη στο ολλανδικό κοινοβούλιο για το θέμα αυτό, 

 Χαιρετίζοντας την ενέργεια ευρωβουλευτών να ζητήσουν από τον Ύπατο Εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για Θέματα Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας να θέσει στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο το 
θέμα της άμεσης απαγόρευσης της οργάνωσης «Γκρίζοι Λύκοι» από όλα τα κράτη μέλη της Ένωσης, 

 Υπογραμμίζοντας ότι η δράση των Γκρίζων Λύκων αντίκειται στις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες και 
αποτελεί ξεκάθαρη απειλή για την ασφάλεια των ευρωπαϊκών κοινωνιών, αλλά και ευρύτερα των κρατών της 
Ανατολικής Μεσογείου,  

 Εκφράζοντας παράλληλα την αντίθεσή της στην εξίσωση οργανώσεων που αγωνίζονται υπέρ της 
ελευθερίας και ενάντια στην καταπίεση με εθνικιστικές και εξτρεμιστικές οργανώσεις, ελλείψει διεθνώς 
συμφωνημένου ορισμού για την τρομοκρατία, 

 Θεωρώντας την αντίδραση της Άγκυρας στην καταδίκη και κήρυξη εκτός νόμου της οργάνωσης των 
Γκρίζων Λύκων από τη Γαλλία ως άλλη μια έκφανση των επεκτατικών βλέψεων και του αποσταθεροποιητικού 
ρόλου της Τουρκίας,  
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Ομόφωνα:  

1. Καταδικάζει κάθε μορφή εξτρεμισμού, βίας, ρατσισμού, υποκίνησης και χρήσης ρητορικής μίσους η 
οποία παραβιάζει τα ανθρώπινα δικαιώματα και αντίκειται στις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες. 

2. Καταδικάζει την εξτρεμιστική δράση της οργάνωσης «Γκρίζοι Λύκοι», που χρησιμοποιεί και 
εργαλειοποιεί τη ρητορική μίσους και τον εθνικισμό κατά τρόπο που ωθεί ή διασυνδέεται με 
τρομοκρατικές ενέργειες. 

3. Καταδικάζει ιδιαίτερα τη δράση της οργάνωσης στις κατεχόμενες περιοχές της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

4. Στηρίζει την πρωτοβουλία ευρωβουλευτών για πανευρωπαϊκή απαγόρευση της δράσης της οργάνωσης 
των Γκρίζων Λύκων. 

5. Καλεί την κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας να θέσει εκτός νόμου και να κηρύξει τους Γκρίζους 
Λύκους τρομοκρατική οργάνωση.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομιλητές έχουμε;   

 Όχι. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  Είναι και αυτό ομόφωνο; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 45 έως 104 θέματα αποσύρονται και επακατατίθενται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.  

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει.  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.144, ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Στέφανου Στεφάνου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία παραχώρησης άδειας κατά παρέκκλιση για το σφαγείο CYPRA με 
τους όρους και τις προϋποθέσεις που έθεσε το Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων; 

2. Ποια είναι η θέση σας επί του θέματος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.145, ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέφανου Στεφάνου 

 «Κατά τη διάρκεια της συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
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Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών της Βουλής των Αντιπροσώπων στις 26 Νοεμβρίου 2020 
συζητήθηκε η Ετήσια Έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας για το Έτος 2018 [Έλεγχος Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών, Ελεγκτική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, Ειδική Έκθεση, 8.1.2020 (ΚΥ/01/2020)].  Στη συνεδρία ο 
πρώην Υπουργός Εσωτερικών κ. Σωκράτης Χάσικος δήλωσε ότι το 2015 η φύλαξη των εγκαταστάσεων του 
Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου είχε ανατεθεί στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, εντούτοις οι 
εγκαταστάσεις έμειναν αφύλακτες και εκτεθειμένες, με αποτέλεσμα να καταστραφεί μέρος της περιουσίας του 
σφαγείου ή να κλαπεί (π.χ. μηχανήματα, κλιματιστικά, έπιπλα κ.ά.).  

 Τούτων λεχθέντων, παρακαλώ να με ενημερώσετε: 

1. αν όντως η ευθύνη για τη φύλαξη του Σφαγείου Κοφίνου είχε ανατεθεί στο Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας και  

2. γιατί τελικά το σφαγείο έμεινε χωρίς φύλαξη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.146, ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Ο Έφορος Φορολογίας έχει υπερεξουσίες σε θέματα ελέγχου των φορολογούμενων πολιτών. 
Παρακαλώ να μας πείτε για πόσες από τις περιπτώσεις που είδαν το φως της δημοσιότητας και τεκμηριώθηκε 
ότι κρατικοί αξιωματούχοι εμπλέκονταν σε σκάνδαλα (κάποιοι κατέληξαν και στη φυλακή) έχει προχωρήσει το 
Τμήμα Φορολογίας σε ουσιαστικό έλεγχο φορολογικών δηλώσεων και περιουσιακών στοιχείων και για ποιους 
έγινε αυτό. Επιπρόσθετα, επισυνάπτω κατάλογο με δικηγορικά και ελεγκτικά γραφεία που σχετίζονται με το 
θέμα των διαβατηρίων.  Μάλιστα, ο αριθμός εκδοθέντων διαβατήριων παρουσιάζει αύξηση για κάποια από τα 
γραφεία σε πιο πρόσφατο κατάλογο.  Να μας πείτε αν έχετε ξεκινήσει έλεγχο για οιονδήποτε περιλαμβάνεται 
σε αυτό τον κατάλογο.  Η ερώτηση αναφέρεται και για αξιωματούχους που η ανάμιξή τους πλέον είναι 
αδιαμφισβήτητη και λόγω οπτικού παραγωγής Al Jazeera.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.147, ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Κάποιες κοινότητες έχουν καταβάλει σημαντικά ποσά, προκειμένου να γίνει αντικατάσταση των 
λαμπτήρων στους δρόμους με λαμπτήρες LED. 

 Κάποιες εκ των κοινοτήτων κατέβαλαν ολόκληρο το ποσό από τον Γενάρη του 2020.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες συνολικά κοινότητες κατέβαλαν το απαιτούμενο ποσό; 

2. Σε ποιες περιπτώσεις έχουν ήδη ολοκληρωθεί οι εργασίες;  

3. Δεδομένου του ότι σε πολλές περιπτώσεις η κυβέρνηση αναγκάζεται να πληρώσει τα οφειλόμενα ποσά 
των κοινοτήτων στην ΑΗΚ, άρα, όσο συντομότερα ολοκληρωθούν οι εργασίες τόσο μεγαλύτερο θα είναι 
το όφελος για το κράτος, πόσες υπολείπονται ακόμα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.148, ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Από παλαιότερη απάντηση, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2015, του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη σε ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αριθμό 
23.06.010.04.258 αναφορικά με τη διαχείριση οικιακών φαρμάκων, πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα 
Περιβάλλοντος σε συνεργασία με τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες Κύπρου ετοίμασε σχετικό προσχέδιο 
κανονισμών.  Σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, το προσχέδιο συζητήθηκε στις 12 Ιουνίου 2015 σε 
συνάντηση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.  

 Σε απάντηση, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2017, του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτησή μου με αριθμό 23.06.011.01.238, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 
2016, αναφερόταν ότι οι κανονισμοί αναμενόταν να τεθούν σε δημόσια διαβούλευση στις αρχές του 2017, αφού 
πρώτα ολοκληρώνονταν οι διαβουλεύσεις με τους άμεσα εμπλεκόμενους και αποστέλλονταν στη συνέχεια στη 
Νομική Υπηρεσία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί πέντε χρόνια 
μετά δεν έχουν κατατεθεί ακόμη οι σχετικοί κανονισμοί για την ανακύκλωση φαρμάκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.149, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει κατά πόσο το Τμήμα Φορολογίας είναι σε θέση 
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να γνωρίζει άμεσα τι ποσά καταβάλλει ως πληρωμές ο ΟΑΥ μηνιαίως στους παρόχους. 

 Ειδικότερα, να μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1.  Αν έχει πρόσβαση σε μια τέτοια πληροφόρηση και, εάν ναι, κατά πόσο την έχει ζητήσει και έχει κάνει 
τους απαραίτητους ελέγχους.  

2.  Αν έχει σκεφτεί το ενδεχόμενο άμεσης αποκοπής του οφειλόμενου ποσού και αν αυτό είναι δυνατό να 
γίνει σε μηνιαία βάση, ως γίνεται και στην περίπτωση της μισθοδοσίας των δημοσίων υπαλλήλων.  
Χωρίς αυτό βέβαια να αναιρεί την υποχρέωση φορολογικής δήλωσης σε ετήσια βάση, όπου και θα 
ελέγχεται αν υπάρχουν υπόλοιπα.  Αντιλαμβανόμαστε ότι σε περιπτώσεις που γιατροί έχουν εγγράψει 
εταιρείες ακολουθούνται άλλες διαδικασίες.  

3.  Ποιοι μηχανισμοί έχουν διαμορφωθεί, ούτως ώστε ο Έφορος Φορολογίας να ενημερώνεται από τον 
ΟΑΥ για τα καταβληθέντα ποσά σε γιατρούς και άλλους συμβεβλημένους με τον ΟΑΥ παρόχους, στο 
πλαίσιο της πάταξης της φοροδιαφυγής, δεδομένου ότι στις εκθέσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας 
καταγράφεται ότι έχουν καταβληθεί μεγάλα ποσά σε συγκεκριμένους γιατρούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.150, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με απάντηση του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως σε ερώτησή μου με αριθμό 
23.06.011.04.234,  ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2019, “τα τελευταία πέντε χρόνια έχουν εκδοθεί 47 νέες άδειες 
οπλοφορίας.  Από το σύνολο των 55 αδειών που είναι σε ισχύ οι 7 αφορούν πρώην ή νυν πολιτικά πρόσωπα”.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν σε αυτά τα 7 
πολιτικά πρόσωπα περιλαμβάνονται και βουλευτές ή στελέχη πολιτικών κομμάτων και αν εξακολουθούν να 
κατέχουν και σήμερα άδεια οπλοφορίας και για ποιους λόγους.  Επίσης, να μας πληροφορήσει από ποια 
πολιτικά πρόσωπα έχει αφαιρεθεί η άδεια οπλοφορίας, άρα προφανώς σήμερα δε διατρέχουν κανένα κίνδυνο.  

 Παρακαλώ όπως κατατεθούν στοιχεία στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Σημειώστε ότι για ευνόητους 
λόγους δε ζητώ να κατατεθούν τα ονόματα αυτών που σήμερα κατέχουν άδεια οπλοφορίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.151, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Έχει επιβληθεί πρόστιμο από την αρμόδια κτηνιατρική υπηρεσία το 2014 στην εταιρεία “Cypra Ltd” για 
ελλιπείς διαδικασίες στις εγκαταστάσεις της στην Κάτω Μονή ύψους  €19.000 ευρώ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πληρώθηκε το πιο πάνω πρόστιμο; 

2. Πληρώθηκε μειωμένο πρόστιμο από το αρχικό που επιβλήθηκε και, εάν ναι, ποιο ήταν το ύψος αυτού 
και γιατί μειώθηκε;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.152, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Το 2013, όταν γινόταν διαπραγμάτευση με την εταιρεία “Sigan Management Ltd” για τα ζωικά 
απόβλητα, οι εκπρόσωποι του Γενικού Λογιστηρίου εισηγούνταν ότι οι τιμές της Sigan Management Ltd ήταν 
υψηλές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς μπορούσε το 
Γενικό Λογιστήριο να είχε μέτρο σύγκρισης, εφόσον δεν υπήρχε άλλη εταιρεία ή εργοστάσιο στην Κύπρο εκείνη 
την εποχή, για να κάνει σύγκριση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.153, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Η εταιρεία “Cypra Ltd” διατηρεί εγκαταστάσεις στη βιομηχανική περιοχή Αραδίππου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι εγκαταστάσεις 
αυτές ανεγέρθηκαν κατά παράβαση της αρχικής άδειας που παραχωρήθηκε από την τοπική αρχή, ποια η 
διαδικασία που ακολουθήθηκε για την ανέγερση του εργοστασίου με όλες τις άδειες που απαιτούνται και πώς 
αυτές αποκτήθηκαν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.154, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την 
εγγυητική επιταγή που εκδόθηκε από την εταιρεία “Cypra Ltd”, κατασχέθηκε από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 
και όδευε σε τράπεζα για εξαργύρωση κατά πόσο το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας παρενέβη με οδηγία 
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και επιστράφηκε.  Πού ευρίσκεται η εν λόγω επιταγή, που αποτελεί κρατική περιουσία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.155, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Η εταιρεία “Cypra Ltd” ή η θυγατρική της “Cypra Bioenergy Ltd” διατηρεί εγκαταστάσεις στη 
Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
ελεγχθεί αν το προσωπικό που εργοδοτείται εκεί είναι νόμιμο και πότε έχουν γίνει τέτοιοι έλεγχοι, 
προσκομίζοντας τα απαραίτητα αποδεικτικά στοιχεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.156, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η Cypra 
Ltd έχει θυγατρικές εταιρείες και, εάν ναι, ποιες είναι αυτές και σε ποιους τομείς δραστηριοποιούνται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.157, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις διαδικασίες 
κατακύρωσης προσφορών για την επεξεργασία ζωικών υποπροϊόντων που κατακυρώθηκε στην εταιρεία 
“Cypra Ltd”, χωρίς να έχει εργοστάσιο και τις σχετικές προβλεπόμενες άδειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.158, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
δοθεί οποιαδήποτε άδεια σε εργοστάσιο για παραγωγή ενέργειας από βιοαέριο που προέρχεται από την 
επεξεργασία ζωϊκών και κτηνοτροφικών αποβλήτων από κρεοπωλεία, πτηνοσφαγεία και υπεραγορές σε 
περιοχή που έχει χωροθετηθεί ως κτηνοτροφική ζώνη στην Αραδίππου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.159, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η Cypra Ltd 
έχει θυγατρική εταιρεία τη Cypra Bioenergy Ltd και σε ποιο τομέα δραστηριοποιείται αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.160, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Το 2014 υπήρχαν δύο υποθέσεις σε επαρχιακά δικαστήρια κατά της εταιρείας “Cypra Ltd” από την 
Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας και το κοινοτικό συμβούλιο της Κάτω Μονής για ανυπακοή σε διατάγματα 
δικαστηρίου. 

 Δημοσιεύματα της εποχής ανέφεραν ότι ο ιδιοκτήτης δεν μπορούσε να εντοπιστεί, για να του επιδοθούν 
τα εντάλματα δικαστηρίου, ώστε να αρχίσει η νομική διαδικασία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο τα 
εντάλματα παραδόθηκαν, αν άρχισαν διαδικασίες στο δικαστήριο και ποια ήταν τα αποτελέσματα αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.161, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η ερώτηση της βουλευτού είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.162, ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Στις κοινότητες του διαμερίσματος Πόλεως Χρυσοχούς υπάρχουν διάσπαρτες πολλές μικρές 
επιχειρήσεις οι οποίες αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα στην ανάπτυξή τους και την ίδια στιγμή 
αντιμετωπίζουν προβλήματα με τις αδειοδοτήσεις τους.   

 Ως εκ τούτου, η δημιουργία στο διαμέρισμα Πόλεως Χρυσοχούς βιοτεχνικής περιοχής θα επιλύσει τα 
προβλήματα αυτά και θα δώσει την ευκαιρία να αναπτυχθούν και άλλες βιοτεχνίες. 

 Με βάση τα πιο πάνω, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το 
αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.163, ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους  

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το αίτημα για τη δημιουργία 
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στην Τεχνική Σχολή Πόλεως Χρυσοχούς τμήματος γαλακτοκομίας, λαμβανομένου υπόψη ότι στο διαμέρισμα 
Πόλεως Χρυσοχούς και κυρίως στις κοινότητες του Ακάμα υπάρχει έντονη κτηνοτροφική δραστηριότητα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.587, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

 Η παράνομη λειτουργία της κτηνοτροφικής μονάδας εντός της περιοχής του Δικτύου “Natura 2000” 
“Γκρεμοί του Χανουτάρη”, έχει καταγγελθεί από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες με την καταχώρηση αγωγής 
εναντίον του ιδιοκτήτη. 

 Μετά από μελέτη του θέματος σε επίπεδο Υπουργείου, ενόψει και της σχετικής Ειδικής Έκθεσης που 
εξέδωσε ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, δόθηκαν οδηγίες προς τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες για εφαρμογή 
των νομοθεσιών που διέπουν τα θέματα σήμανσης και ελέγχου των ζώων και προϊόντων ζωικής προέλευσης, 
ώστε να διασφαλίζεται η υγεία και ευημερία των ζώων και η ασφάλεια των τροφίμων ζωικής προέλευσης που 
πιθανόν να παράγονται με πρώτες ύλες από την εν λόγω κτηνοτροφική μονάδα.  Στο πλαίσιο αυτό, οι 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες είχαν πρόσφατα επαφή με τον κτηνοτρόφο, για σκοπούς σήμανσης των ζώων του, τα 
οποία, σύμφωνα με τον κτηνοτρόφο, ανέρχονται σε περίπου 950. 

 Σε κάθε περίπτωση, το θέμα παρακολουθείται στενά και αυτό που αναμένεται είναι ότι οι Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες θα προβούν σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες και μέτρα, προκειμένου το συντομότερο ο ζωικός 
πληθυσμός να επιβεβαιωθεί και να σημανθεί και να ελεγχθούν οι συνθήκες κράτησης και η υγεία των ζώων, 
καθώς και ο τρόπος που τα ζώα αυτά τυγχάνουν διαχείρισης και ενδεχόμενης εμπορικής αξιοποίησης. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Άμυνας κ. Χαράλαμπου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.002, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2020, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση αναφορικά με στρατολογικά θέματα και να σας 
πληροφορήσω τα παρακάτω: 

α. Για τον ορισμό της “φυγοστρατίας”, θα ήθελα να σημειώσω ότι αυτή αποδίδεται στον αριθμό των 
στρατεύσιμων που επικαλούνται ψυχικά νοσήματα και δεν υπηρετούν τη θητεία τους τη δεδομένη 
χρονική στιγμή στην Εθνική Φρουρά, λόγω του ότι τελούν σε αναβολή ή κρίθηκαν προσωρινά 
ακατάλληλοι ως Ι/5 από Υγειονομικές Επιτροπές, που προβλέπονται στα άρθρα 32, 33 Α και 34 των 
περί Εθνικής Φρουράς Νόμων του 2011 έως 2020. Σύμφωνα με τα στατιστικά του αρμόδιου Τμήματος 
του Υπουργείου μετά την ολοκλήρωση των σχετικών διαδικασιών της κατάταξης της 2020 ΕΣΣΟ και της 
εξέτασης από τις Υγειονομικές Επιτροπές που καθορίζονται στους περί Εθνικής Φρουράς Νόμους του 
2011 έως 2020, το ποσοστό των εν λόγω ατόμων ανέρχεται στο 3,55%. 

β. Τα στοιχεία για τους άρρενες στρατεύσιμους, οι οποίοι διεκδικούσαν θέση για φοίτηση σε πανεπιστήμια 
του Ηνωμένου Βασιλείου και εκδήλωσαν ενδιαφέρον μέσω της πλατφόρμας του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, βρίσκονται στην κατοχή του εν λόγω Υπουργείου, σύμφωνα με 
τις οδηγίες της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, ως “εκτελούντος την 
επεξεργασία” και ως εκ τούτου το Υπουργείο Άμυνας δεν έχει τη δυνατότητα επεξεργασίας τους. 

γ. Τέλος σας πληροφορώ ότι ένας πολύ μικρός αριθμός στρατευσίμων υπέβαλε αίτηση για αναστολή 
στράτευσης και μετάβασή τους στο Ηνωμένο Βασίλειο για σπουδές, όμως έχουν όλες απορριφθεί. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.044, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

2. Η Εθνική Επιτροπή για την Πρόληψη των Παιδικών Ατυχημάτων και Δηλητηριάσεων, έχοντας ως βασικό 
εργαλείο το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την ανάπτυξη δράσεων για την πρόληψη των Παιδικών Ατυχημάτων και 
Δηλητηριάσεων, αποφάσισε να εστιάσει την προσοχή της για τα έτη 2018-2020 στην ασφάλεια των παιδικών 
χαρών, στις δηλητηριάσεις και στους πνιγμούς. 

3. Συγκεκριμένα για το 2018, η Εθνική Επιτροπή διοργάνωσε μεγάλη εκστρατεία με θέμα την ασφάλεια 
στις παιδικές χαρές.  Σκοπός της Επιτροπής ήταν μέσω της εκστρατείας να επιτευχθεί η προώθηση εφαρμογής 
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των προτύπων ασφαλείας στις παιδικές χαρές αλλά και η ενημέρωση των γονιών, παιδιών και εκπαιδευτικών 
για τους βασικούς κανόνες που πρέπει να γνωρίζουν για να διασφαλιστεί ότι το παιχνίδι γίνεται πάντα με 
ασφάλεια. 

 Η εκστρατεία της Εθνικής Επιτροπής, η οποία διεξήχθη κατά την διάρκεια του μήνα Μαΐου 2018, 
περιλάμβανε τις ακόλουθες δράσεις: 

 1. Κινητή διαφήμιση σε λεωφορεία, σε όλες τις πόλεις. 

 2. Ενημερωτικό υλικό. Δημιουργία ενημερωτικού φυλλαδίου και φιλμ για την ασφάλεια στις παιδικές 
χαρές.  Το ενημερωτικό υλικό υποδεικνύει τα βασικά σημεία/κινδύνους για την προφύλαξη των 
παιδιών από την επίσκεψή τους στην παιδική χαρά.  Το υλικό αυτό χρησιμοποιείται από τις 
επισκέπτριες υγείας ως βοήθημα κατά την διάρκεια του μαθήματος αγωγής υγείας στα δημοτικά 
σχολεία.  Το φιλμάκι προβλήθηκε στην τηλεόραση, στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης (Facebook, 
twitter). 

 3. Συμπερίληψη του φυλλαδίου στο τεύχος Μαΐου 2018 του περιοδικού “Γονιός εν δράσει”, της 
Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Γονέων Δημοτικής Εκπαίδευσης. 

 4.  Δημιουργία Banners, Αφίσες. 

 5.  Συμμετοχή Δ΄ Δημοτικού Σχολείου Αγλαντζιάς, σε δράση που σχεδίασε η Εθνική Επιτροπή, σε 
συνεργασία με την διευθύντρια και δασκάλους του δημοτικού σχολείου.  Η δράση αφορούσε τον 
εντοπισμό των κινδύνων σε πάρκα της περιοχής τους.  Αρχικά τα παιδιά εκπαιδεύτηκαν από 
μέλος της Εθνικής Επιτροπής, για εντοπισμό των κινδύνων σε μια παιδική χαρά.  Τα παιδιά μετά 
την εκπαίδευσή τους επισκέφτηκαν πάρκα της περιοχής τους για υπόδειξη των επικίνδυνων 
αυτών σημείων, στον αρμόδιο φορέα (Δήμαρχο Αγλαντζιάς), για επίλυσή τους.  Το δημαρχείο 
προχώρησε στις απαραίτητες διορθώσεις που υπέδειξαν τα παιδιά.  Σε δημοσιογραφική 
διάσκεψη που διοργανώθηκε από το Υπουργείο Υγείας, ο Δήμαρχος Αγλαντζιάς παρουσίασε τις 
διορθώσεις που έγιναν στα πάρκα τις περιοχής. 

 6.  Δημοσιογραφική Διάσκεψη στις 20 Απριλίου 2019. 

 7.  Πραγματοποιήθηκε ενημερωτική ημερίδα στις 26 Απριλίου 2019 από το Υπουργείο Υγείας σε 
συνεργασία με την Κυπριακή Εταιρεία Πιστοποίησης, με θέμα “Παιδικές Χαρές και Παιδότοποι, 
νομικό πλαίσιο - ευρωπαϊκά πρότυπα και υφιστάμενες πρακτικές στην Κύπρο και στην Ευρώπη”.  
Στόχος της ημερίδας ήταν η ενημέρωση για το νομοθετικό πλαίσιο, τις υφιστάμενες πρακτικές για 
τα θέματα ασφάλειας των παιδικών χαρών και των παιδότοπων στην Κύπρο και σε άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες, αλλά και για τα Ευρωπαϊκά Πρότυπα CYS ΕΝ 1176 και CYS ΕΝ 1177, που 
αφορούν συγκεκριμένα τον εξοπλισμό παιχνιδότοπων.  Η Ημερίδα απευθυνόταν σε 
εκπροσώπους δήμων και κοινοτήτων αλλά και αρμόδιους εμπλεκόμενους φορείς για το θέμα.  
Στην ημερίδα συμμετείχαν 90 άτομα. 

4. Η Εθνική Επιτροπή, για το 2019 στόχευσε στην υλοποίηση δράσεων που αφορά την θεματική της 
αντιμετώπισης των Δηλητηριάσεων.  Λαμβάνοντας υπόψη ότι στο παρόν στάδιο, η χώρα μας δεν έχει ένα 
ολοκληρωμένο Κέντρο Δηλητηριάσεως που να μπορεί να ανταποκρίνεται άμεσα στις κλήσεις των πολιτών και 
να τους εξυπηρετεί, έγιναν προσπάθειες για μελέτη του θέματος αυτού. 

- Το πρώτο εξάμηνο του 2019, ετοιμάστηκε και εγκρίθηκε από τον Υπουργό Υγείας η κοστολογημένη 
πρόταση για ανάπτυξη Κέντρου Δηλητηριάσεων στην Κύπρο και τροχοδρομήθηκαν ενέργειες για 
υλοποίηση της δράσης, στο πλαίσιο της Εθνικής Επιτροπής για την Πρόληψη των Παιδικών 
Ατυχημάτων και Δηλητηριάσεων και με την εμπειρογνωμοσύνη του Κέντρου Δηλητηριάσεων Ελλάδας.  
Συγκεκριμένα η δράση αφορούσε την εξασφάλιση κατάλληλου χώρου, αγορά λογισμικού και κατάλληλη 
στελέχωση, που περιλήφθηκαν στον προϋπολογισμό του 2020.  

- Επιπρόσθετα, η Εθνική Επιτροπή θέλοντας να καλύψει τον πυλώνα της ενημέρωσης/εκπαίδευσης 
διοργάνωσε με επιτυχία, ημερίδα με τη συμμετοχή 230 συνέδρων.  Σκοπός της ημερίδας ήταν η 
ενημέρωση των επαγγελματιών υγείας και εκπαιδευτικών με θέμα την πρόληψη των Δηλητηριάσεων.  
Επιστημονική υπεύθυνη της Ημερίδας ήταν η Δρ. Νέου Πολυξένη, Διευθύντρια Κέντρου Δηλητηριάσεως 
της Ελλάδας.  Στόχος της ημερίδας ήταν η ενημέρωση και η εκπαίδευση των συμμετεχόντων για την 
αντιμετώπιση των Δηλητηριάσεων, η ενίσχυση των γνώσεων και ανάπτυξη δεξιοτήτων των 
συμμετεχόντων, για την έγκαιρη πρόληψη και την άμεση αντιμετώπιση των δηλητηριάσεων από χημικά, 
γεωργικά, οικιακής χρήσης καθαριστικά, υδράργυρο, “Δήγμα Όφεως” στον παιδιατρικό πληθυσμό. 
Δόθηκαν μονάδες συνεχιζόμενης εκπαίδευσης στους επαγγελματίες Υγείας από τον Παγκύπριο Ιατρικό 
Σύλλογο και τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Νοσηλευτών και Μαιών. 

5. Για το 2020 η Εθνική Επιτροπή στόχευσε στην δραστηριοποίησή της στην πρόληψη των πνιγμών, 
συγκεκριμένα στην μελέτη για πιλοτική εφαρμογή προγράμματος για ένταξη του μαθήματος κολύμβησης σε 
παιδιά δημοτικού, σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας.  Σκοπός του προγράμματος είναι η απόκτηση της 
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κολυμβητικής παιδείας στα παιδιά.  Η πανδημία ανάγκασε την επιτροπή να αναστείλει την δράση αυτή για 
μετέπειτα στάδιο όταν οι συνθήκες το επιτρέπουν. 

6. Επιπρόσθετα το Υπουργείο Υγείας στα πλαίσια της υλοποίησης Σχεδίου Δράσης προγραμματίζει την 
διεξαγωγή έρευνας με σκοπό την αξιολόγηση της συσχέτισης των Παιδικών Ατυχημάτων και Δηλητηριάσεων 
με την κοινωνική και οικονομική κατάσταση της οικογένειας στην Κύπρο.  Η έρευνα πραγματοποιείται στα 
πλαίσια του ευρωπαϊκού προγράμματος για την ανισότητα στην υγεία (Joint Action on Health Inequalities).  Τα 
αποτελέσματα της έρευνας θα μπορούν να χρησιμοποιηθούν για την βελτίωση της παρακολούθησης των 
ανισοτήτων στην υγεία.  Επιπρόσθετα θα γίνουν δράσεις όσον αφορά την χάραξη πολιτικής για μείωση των 
ανισοτήτων μέσω της Εθνικής Επιτροπής για την Πρόληψη των Παιδικών Ατυχημάτων και Δηλητηριάσεων.  Η 
Έρευνα θα συγκριθεί με την προηγούμενη αντίστοιχη έρευνα που έγινε το 2006 από την Εθνική Επιτροπή 
Παιδικών Ατυχημάτων και Δηλητηριάσεων καθώς επίσης και σύγκριση με χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η 
έρευνα θα διεξαχθεί σε παιδιά νηπιαγωγείου και προδημοτικής εκπαίδευσης ηλικιών 3-5.10/12, σε όλα τα 
δημόσια και ιδιωτικά νηπιαγωγεία της ελεύθερης Κύπρου. 

7. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι η ως άνω απάντηση δεν είναι επαρκής ή χρήζει περαιτέρω 
διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.»  

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.045, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη:  

2. Για τους παιδικούς τραυματισμούς διατηρούνται στατιστικά δεδομένα από το Υπουργείο Παιδείας, 
Αστυνομία Κύπρου και το Υπουργείο Υγείας.  Πιο συγκεκριμένα το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, βάσει 
του περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμου, διατηρεί στατιστικά στοιχεία όσον αφορά τα ατυχήματα 
που συμβαίνουν στα Δημόσια Νηπιαγωγεία, Δημοτικά, Γυμνάσια, Λύκεια και Τεχνικές Σχολές.  Η Στατιστική 
υπηρεσία της Αστυνομίας Κύπρου διατηρεί ολοκληρωμένο αρχείο στατιστικών δεδομένων για τα ατυχήματα 
στους δρόμους.  Η Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας, του Υπουργείου Υγείας, διατηρεί δεδομένα για τους 
θανατηφόρους τραυματισμούς που βασίζονται σε πιστοποιητικά θανάτου.  Για τους μη θανατηφόρους 
τραυματισμούς δυστυχώς σήμερα παρατηρείται ελλιπής και σταδιακή μείωση της καταγραφής. 

3. Στην Κύπρο, δεν υπάρχει ενιαίο σύστημα καταγραφής Παιδικών Ατυχημάτων και Δηλητηριάσεων.  
Σίγουρα η ενιαία και συλλογική καταγραφή των στοιχείων θα δώσει την πραγματική εικόνα του προβλήματος 
και θα βοηθήσει στοιχειοθετημένα στην καλύτερη αντιμετώπιση του προβλήματος.  Το Υπουργείο Υγείας έχει 
επικοινωνήσει με τον ΟΑΥ και βρίσκεται σε διαδικασία μελέτης του τρόπου εξαγωγής πληροφοριών για τα 
ατυχήματα και τις δηλητηριάσεις μέσω του πληροφοριακού συστήματος που διαθέτει. 

4. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι η ως άνω απάντηση δεν είναι επαρκής ή χρήζει περαιτέρω 
διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.055, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

α) Η έκδοση Διαταγμάτων για έλεγχο της διακίνησης σε κρατικά δάση αποτελεί πρακτική που εφαρμόζεται 
σε ετήσια βάση, όχι μόνο τα τελευταία 20 χρόνια, αλλά και προγενέστερα.  Σκοπός των Διαταγμάτων 
αυτών είναι η προστασία των κρατικών δασών από τις πυρκαγιές με την απαγόρευση της διακίνησης 
ιδιωτικών οχημάτων σε συγκεκριμένους δρόμους.  Καλύπτουν ολόκληρη την αντιπυρική περίοδο, 
δηλαδή από την 1η Μαΐου μέχρι και την 30η Νοεμβρίου, και αφορούν περιοχές εσωτερικά των δασών, 
όπου δεν υπάρχει ουσιαστικός λόγος για διακίνηση του κοινού.  Ως εκ τούτου, εφαρμόζονται κατά κύριο 
λόγο στο Δάσος Πάφου και σε μικρότερο βαθμό στα Δάση Τροόδους και Ακάμα.  Η διακίνηση οχημάτων 
αποτελεί παράγοντα πρόκλησης πυρκαγιών, η δε εξάλειψη ενός τέτοιου κινδύνου από αυτές τις 
περιοχές συνιστά επιτακτική ανάγκη. 

β)  Η άσκηση ελέγχου υπό μορφή διακριτικής εξουσίας επί της διακίνησης σε κρατικά δάση, όπως έχει 
επεξηγηθεί πιο πάνω, αποτελεί μια χρησιμότατη νομοθετική ρύθμιση.  Κατά τη φετινή χρονιά, το 
Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αξιοποιεί αυτή τη δυνατότητα, με σκοπό 
την αντιμετώπιση των κακόβουλων πυρκαγιών στον Ακάμα.  Προς τον σκοπό αυτό, έχει αυξηθεί ο 
αριθμός των δρόμων επί των οποίων έχει απαγορευθεί η διακίνηση, έτσι ώστε η είσοδος των κυνηγών 
να γίνεται από συγκεκριμένους δρόμους-πύλες και να είναι ελεγχόμενη. Σε ό,τι αφορά τα Διατάγματα του 
Αυγούστου στα οποία αναφέρεται η υπό αναφορά ερώτηση, σκοπός τους ήταν καθαρά η αντιμετώπιση 
των κακόβουλων πυρκαγιών. Συγκεκριμένα, στις 8 Αυγούστου 2020 στις 2:00 π.μ., το Τμήμα Δασών 
είχε να αντιμετωπίσει περισσότερες από 21 εστίες πυρκαγιών σε ένα μήκος μεγαλύτερο των 20 km στον 
Ακάμα.  Σημειώνεται ότι, δεν είχε συμβεί ποτέ προηγουμένως τέτοια εγκληματική πράξη.  Ως εκ τούτου, 
έπρεπε να υπάρξει αστυνόμευση των δασών και αδιαμφισβήτητα κατέστη πιο αποτελεσματική με την εν 
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λόγω ρύθμιση.  Η απαγόρευση δε της διακίνησης χωρίς λόγο μέσα στα δάση μεταξύ των ωρών 9.00μ.μ. 
και 4.00 π.μ., έχουμε την άποψη ότι δεν δημιούργησε οποιαδήποτε προβλήματα. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.05.059, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αποχαρακτηρισμός των βιομηχανικών περιοχών στους Δήμους Γερίου, Λατσιών, Τσερίου και Ιδαλίου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2.  Οποιαδήποτε τροποποίηση, αλλαγή ή κατάργηση πολεοδομικής ζώνης, μπορεί να γίνει μόνο στο 
πλαίσιο της θεσμοθετημένης διαδικασίας αναθεώρησης/τροποποίησης των Τοπικών Σχεδίων.  Επομένως, 
οποιαδήποτε αξιολόγηση πρότασης για αλλαγή στις Βιομηχανικές Ζώνες Κατηγορίας Α ή/και σε σχετικές 
πρόνοιες, στις οποίες αναφέρονται στο ερώτημα του κ. Περδίκη, θα μπορεί να γίνει στο πλαίσιο των τακτών 
αναθεωρήσεων/τροποποιήσεων των Τοπικών Σχεδίων Λευκωσίας, Τσερίου και Περιοχής Νότια της 
Λευκωσίας, όπου εμπίπτουν οι συγκεκριμένες Βιομηχανικές Ζώνες Κατηγορίας Α (Βιομηχανική Ζώνη 
Κατηγορίας Α Γερίου, Τσερίου και Ιδαλίου αντίστοιχα). 

3.  Σε σχέση με τον χρονικό προσδιορισμό των αναθεωρήσεων των Τοπικών Σχεδίων, αναφέρεται ότι, ενώ 
τον Δεκέμβριο του 2018 είχε αρχίσει η διαδικασία αναθεώρησης των τεσσάρων μεγάλων Τοπικών Σχεδίων 
Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου, λόγω των διαδοχικών τελευταίων ακυρωτικών αποφάσεων του 
Διοικητικού Δικαστηρίου για τα Τοπικά Σχέδια Λάρνακας, Πάφου, Αθηένου, Τσερίου και Περιοχής Νότια της 
Λευκωσίας καθώς και της ανάγκης για επανεξέτασή τους από το Πολεοδομικό Συμβούλιο, η έναρξη της 
διαδικασίας αναθεώρησης για τα εν λόγω Τοπικά Σχέδια θα επιβραδυνθεί τουλάχιστον μέχρι και την 
επαναδημοσίευση των πιο πάνω ακυρωθέντων Τοπικών Σχεδίων.  Τα Τοπικά Σχέδια Πάφου, Λάρνακας και 
Αθηένου έχουν ήδη επαναδημοσιευτεί και βρίσκονται στη διαδικασία εξέτασης των ενστάσεων που έχουν 
υποβληθεί.  Επίσης, αναμένεται σύντομα η δημοσίευση των Τοπικών Σχεδίων Τσερίου και Περιοχής Νότια της 
Λευκωσίας της οποίας θα ακολουθήσει η περίοδος υποβολής και εξέτασης ενστάσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.070, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής  

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

α) Όσον αφορά την αύξηση των εισδοχών του Νοσοκομείου Αθαλάσσας, υπάρχει όντως αυξητική τάση 
στις εισαγωγές ασθενών κατά τα τελευταία τέσσερα έτη όπως αποδεικνύεται και από τα στατιστικά στοιχεία των 
τελευταίων τεσσάρων ετών, τα οποία επισυνάπτονται στο Παράρτημα I. 

β) Όσον αφορά τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας ή την ανέγερση νέου 
κτιρίου πληροφορείστε ότι μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους αναμένεται να προκηρυχθεί το Έργο 1ης Φάσης 
Ανέγερσης του νέου Νοσοκομείου και συγκεκριμένα η ανέγερση δύο κτιρίων τα οποία θα στεγάζουν την Κλινική 
Οξέων Περιστατικών Ανδρών, την Κλινική Οξέων Περιστατικών Γυναικών και τη Θεραπευτική Μονάδα 
Εξαρτημένων Ατόμων.  Αναφέρεται ότι η ανάθεση του Έργου θα γίνει υπό τη μορφή μελέτης και κατασκευής. 

γ)  Σε πρόσφατη επικοινωνία των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας με το Υπουργείο Οικονομικών, αναφέρθηκε η 
πρόθεση του Υπουργείου Οικονομικών για λήψη δανείου από Διεθνείς Τράπεζες για επιχορήγηση του 
υπόλοιπου Έργου ανέγερσης νέου Κέντρου Ψυχικής Υγείας, λόγω της κοινωνικής υπόστασης του Έργου. 

δ)  Έχει προωθηθεί περαιτέρω, αριθμός βελτιωτικών έργων του Νοσοκομείου Αθαλάσσας (μπογιάτισμα, 
επιδιόρθωση οροφής, ανακαίνιση χώρων υγιεινής, αντικατάσταση κλιματιστικών μονάδων και άλλα), τα 
πλείστα εκ των οποίων έχουν ήδη ολοκληρωθεί, ενώ άλλα αναμένεται να ολοκληρωθούν στο αμέσως επόμενο 
διάστημα, ώστε να παρέχονται οι όσο το δυνατό καλύτερες συνθήκες διαβίωσης στους νοσηλευόμενους, μέχρι 
την ανέγερση των νέων κτιρίων. 

ε) Επιπρόσθετα, έχει ληφθεί έγκριση για διαμόρφωση Θαλάμου Ασφαλούς Νοσηλείας στον χώρο της 
Ψυχιατρικής Κλινικής Λεμεσού, δυναμικότητας 8 (οκτώ) κλινών, η οποία δύναται να γίνει σε πολύ σύντομο 
χρονικό διάστημα με χαμηλό κόστος.  Ο θάλαμος θα είναι κτιριακά ασφαλέστερος και αναμένεται να 
συνεισφέρει στην απάμβλυνση του προβλήματος υπερπληρότητας του Νοσοκομείου Αθαλάσσας.  Σχετική 
επιστολή έχει σταλεί στον Διευθυντή Τμήματος Δημοσίων Έργων και στον Επαρχιακό Μηχανικό Δημοσίων 
Έργων Λεμεσού, μαζί με τις προϋποθέσεις που θα πρέπει να πληρούνται, προς κοστολόγηση του Έργου. 

2. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεση σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.071, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από τις αρμόδιες υπηρεσίες, δηλαδή την Διεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, είναι η ακόλουθη: 

(α) Το Προσωπικό των Δημόσιων Νοσηλευτηρίων καθώς και η Υπηρεσία Ασθενοφόρων, από την 1.1.2019 
έχει μεταφερθεί κάτω από την ιεραρχική και διοικητική δομή του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας (ΟΚΥπΥ). 

(β) Η Υπηρεσία ασθενοφόρων του ΟΚΥπΥ, διαθέτει τον απαραίτητο εξοπλισμό, το εκπαιδευμένο 
προσωπικό, αλλά και τα κατάλληλα επίγεια μέσα, για ανταπόκριση σε επείγουσες κλήσεις στην ξηρά. 

(γ) Η Λιμενική Αστυνομία είναι ο αρμόδιος φορέας στη χώρα μας, για την ενεργοποίησή της σε επείγουσες 
και έκτακτες καταστάσεις δια θαλάσσης, αφού διαθέτουν τα πλωτά μέσα προς διεκπεραίωση αυτών των 
επιχειρήσεων. 

(δ) Η Κυπριακή Δημοκρατία (ΚΔ), μέσα στο πλαίσιο κάλυψης της υποχρέωσής της, για παροχή επείγουσας 
φροντίδας Υγείας σε επιχειρήσεις της Έρευνας και Διάσωσης, η Υπηρεσία Ασθενοφόρων του ΟΚΥπΥ 
σε συνεργασία με το Κέντρο Συντονισμού Έρευνας και Διάσωσης (ΚΣΕΔ), ανταποκρίνεται με 
προσωπικό των ομάδων MEDEVAC (εξειδικευμένο Νοσηλευτικό προσωπικό της Υπηρεσίας 
Ασθενοφόρων) σε περιστατικά Έρευνας και Διάσωσης (Ε-Δ), με εναέρια και πλωτά μέσα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, εντός της περιοχής ευθύνης της (FIR). 

(ε) Με στόχο την άμεση αποδέσμευση των νοσηλευτών της ομάδας MEDEVAC, ο Οργανισμός Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥπΥ) στοχεύει στην πρόσληψη 12 Νοσηλευτών (2 ομάδες των 6 ατόμων), για 
24ωρη κάλυψη δυο σταθμών MEDEVAC με εναέρια μέσα μεταφοράς, που εδρεύουν στις επαρχίες 
Λάρνακας και Πάφου.  Η 24ωρη κάλυψη αποσκοπεί στην άμεση ανταπόκριση των υπηρεσιών υγείας σε 
περιστατικά Έρευνας και Διάσωσης (Ε-Δ) εντός της επικράτειας της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

(στ) Το Υπουργείο Υγείας συναίνεσε με την πιο πάνω πρόταση, με εισήγηση όπως, οι ομάδες MEDEVAC 
ανταποκρίνονται και σε επείγουσες καταστάσεις, εκτός περιστατικών Ε-Δ και όπου τα επίγεια μέσα δεν 
έχουν πρόσβαση, όπως, δύσβατες περιοχές ή όταν οι αποστάσεις είναι τέτοιες που η προσέγγιση δεν 
θα είναι έγκαιρη για την διάσωση ανθρώπινων ζωών. 

(ζ) Με βάση τα πιο πάνω, το Υπουργείο Υγείας εκτιμά ότι με την ενεργοποίηση της 24ωρης κάλυψης των 
δύο σταθμών MEDEVAC, με εναέρια μέσα της Κυπριακής Δημοκρατίας, σε Λάρνακα και Πάφο, θα 
μειώσει σημαντικά τον χρόνο ανταπόκρισης των υπηρεσιών υγείας, σε επείγουσες καταστάσεις, τόσο σε 
περιστατικά Έρευνας και Διάσωσης, όσο και σε περιστατικά που συμβαίνουν σε δύσβατες περιοχές ή σε 
σημεία που τα επίγεια μέσα δεν μπορούν να προσεγγίσουν. 

2. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι τα πιο πάνω δεν είναι επαρκή ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.073, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και, με βάση την ενημέρωση που έτυχα από το αρμόδιο Τμήμα, 
σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, αφού έλαβε τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον του από το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
επιβεβαιώνει ότι η μεταφορά συσκευασίας 25kg της ουσίας Photoxin εμπίπτει στις πρόνοιες της περί Οδικής 
Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (ADR) Νομοθεσίας, και επομένως: 

(α)  Η συγκεκριμένη εταιρεία θα έπρεπε να εργοδοτεί ή να έχει συμβληθεί με Σύμβουλο Ασφαλούς 
Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (ΣΑΜΕΕ) όπως ορίζει ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων (ADR) Νόμος 29(1) του 2004. 

(β)  Ο οδηγός θα έπρεπε να κατείχε πιστοποιητικό επαγγελματικής κατάρτισης οδηγού μεταφοράς 
επικίνδυνων προϊόντων (ADR) όπως ορίζει ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 
(ADR) Νόμος 29(1) του 2004. 

(γ) Στο όχημα θα έπρεπε να υπήρχαν οι κατάλληλες σημάνσεις και ο απαιτούμενος εξοπλισμός όπως 
αναφέρονται στον εν λόγω Νόμο. 

(δ)  Η μεταφορά της συγκεκριμένης συσκευασίας και ουσίας είναι από τις περιπτώσεις που δεν ήταν 
απαραίτητο να γίνει με όχημα το οποίο να έχει προηγουμένως εξασφαλίσει πιστοποίηση έγκρισης 
οχήματος μεταφοράς επικίνδυνων εμπορευμάτων, αλλά μπορούσε να γίνει και με συμβατικό όχημα. 

2. Στη βάση των πιο πάνω και επειδή το Τμήμα Οδικών Μεταφορών έχει διαπιστώσει παραβίαση των 
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προνοιών της σχετικής Νομοθεσίας και Κανονισμών, κοινοποίησε και προς τον Αρχηγό Αστυνομίας τα 
ευρήματά του για τις δέουσες ενέργειες. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.075, ημερομηνίας 30 

Σεπτεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση και σε ό,τι αφορά σε αρμοδιότητες του ΥΠΠΑΝ επιθυμούμε να 
σας ενημερώσουμε για τα ακόλουθα: 

(α) Το μέτρο που εξαγγέλθηκε για την ενίσχυση των καλλιτεχνών με €900 είχε ισχύ για όλους τους 
καλλιτέχνες περιλαμβανομένων και αυτών του τομέα του Παραδοσιακού Πολιτισμού. 

(β) Το ΥΠΠΑΝ προχωρεί όπως έχει εξαγγείλει με την ετοιμασία -σε συνεργασία με όλους τους 
ενδιαφερόμενους φορείς- νομοσχεδίου με το οποίο θα αναγνωριστεί η ιδιότητα του καλλιτέχνη ως 
επαγγελματική κατηγορία με στόχο την κατοχύρωση του καθεστώτος του καλλιτέχνη σε όλους τους 
τομείς της καλλιτεχνικής δημιουργίας. 

(γ) Όσον αφορά στη στήριξη της κυπριακής λαϊκής παράδοσης, το ΥΠΠΑΝ εφαρμόζει κάτω από το 
Πρόγραμμα ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ II, το Υποπρόγραμμα «Παραδοσιακός Πολιτισμός» με στόχο την οικονομική 
στήριξη δράσεων που αφορούν την έρευνα και προβολή της Άυλης Πολιτιστικής Κληρονομιάς και των 
Παραδοσιακών Πολιτιστικών Εκφράσεων του τόπου, καθώς και την μεταβίβαση γνώσεων που αφορούν 
την πολιτιστική κληρονομιά της Κύπρου. Στόχος του προγράμματος είναι η ενίσχυση της βιωσιμότητας 
της Άυλης Πολιτιστικής Κληρονομιάς και των Παραδοσιακών Πολιτιστικών Εκφράσεων του τόπου καθώς 
και η προβολή τους σε εθνικό και διεθνές επίπεδο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 2020, της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Έμιλυς Γιολίτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.108, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

2. Το ηλεκτρονικό σύστημα της Αστυνομίας, δεν παρέχει δυνατότητα απομόνωσης του αριθμού των 
αλλοδαπών μεταναστών ή/και αιτητών ασύλου που έχουν καταγγελθεί μέχρι σήμερα στη βάση του περί 
Λοιμοκαθάρσεως Νόμου. 

3. Από τις επιστολές που διαθέτει η Αστυνομία σε έντυπη μορφή πολιτών που αποτάθηκαν με αίτημα την 
ακύρωση του εξώδικου προστίμου που εκδόθηκε εναντίον τους φαίνεται ότι καταγγέλθηκαν και αρκετοί 
αλλοδαποί (περίπου το ένα δέκατο του συνόλου των εξωδίκων), πλην όμως, σε καμία περίπτωση το γεγονός 
αυτό μπορεί να αποτελέσει αντιπροσωπευτικό δείγμα στο σύνολο των καταγγελιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.120, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το χρωματισμένο πετρέλαιο διατίθεται για γεωργικούς σκοπούς, για σκοπούς θέρμανσης, για 
βιομηχανική χρήση και ναυτιλιακή χρήση. Σημειώνεται ότι, οχήματα τύπου διπλοκάμπινου και φορτηγού δεν 
περιλαμβάνονται στα δικαιούχα γεωργικά μηχανήματα των δικαιούχων χρηστών χρωματισμένου πετρελαίου 
για γεωργικούς σκοπούς. 

3. Το Τμήμα Τελωνείων διενεργεί ελέγχους παγκύπρια σε μηχανοκίνητα οχήματα/ μηχανήματα ως προς 
την νομιμότητα της χρήσης του χρωματισμένου πετρελαίου. Οι έλεγχοι διενεργούνται επιλεκτικά ή κατόπιν 
πληροφοριών: 

• σε υπεραστικούς δρόμους και σε κύριες οδικές αρτηρίες, 

• σε βιομηχανικές μονάδες και  

• σε πρατήρια υγρών καυσίμων. 

4. Οι έλεγχοι γίνονται στην παρουσία των ιδιοκτητών των οχημάτων/μηχανημάτων με τη λήψη δειγμάτων 
καυσίμου από το ντεπόζιτό τους.  Με τη χρήση ειδικών αντιδραστηρίων διαπιστώνεται το είδος του καυσίμου 
και ανάλογα με τα ευρήματα τυγχάνει χειρισμού η κάθε υπόθεση. Σε περίπτωση διαπίστωσης παράβασης, 
λαμβάνονται τρία δείγματα πετρελαίου τα οποία σφραγίζονται και υπογράφονται από τον ιδιοκτήτη και το 
Τμήμα Τελωνείων. Το ένα δείγμα παραδίδεται στον ιδιοκτήτη, σε περίπτωση που αυτός επιθυμεί να 
αμφισβητήσει δικαστικώς τα ευρήματα. 

5. Στον πιο κάτω πίνακα παρουσιάζονται οι έλεγχοι που έχουν πραγματοποιηθεί από το 2017 μέχρι 
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σήμερα καθώς και τα αποτελέσματα τους: 

6.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες τυχόν χρειάζεστε.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Η επόμενη συνεδρία είναι την ερχόμενη Τρίτη, 15 Δεκεμβρίου 2020, στις 4.00 μ.μ., κατά την οποία θα 
αρχίσει η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2021 και θα έχουμε τις ομιλίες των αρχηγών και 
εκπροσώπων των κομμάτων. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας  

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

 2017 2018 2019 2020 

Αριθμός ελέγχων 86 92 92 68 

Αριθμός οχημάτων που ελέγχθηκαν 879 917 869 455 

Αριθμός οχημάτων που κατασχέθηκαν λόγω 
παράνομης χρήσης γεωργικού πετρελαίου 

9 14 10 10 

Αριθμός οχημάτων που κατασχέθηκαν λόγω 
παράνομης χρήσης πετρελαίου θέρμανσης 

71 63 48 35 

Ποσά που εισπράχθηκαν €69.444 €59.220 €76.673 €81.765 
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Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Γεωργιάδου Ρούλα Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων 

Βότσης Άγγελος Προκοπίου Γεώργιος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

Ανεξάρτητοι (Κίνημα) 

Θεολόγου Άννα  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2021. 

2. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Ζαχαρία Κουλία στην επέτειο της Οικουμενικής 
Διακήρυξης των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σε συνεδρία του προεδρείου της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του ΟΑΣΕ. 

β. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη ως εκ των κύριων ομιλητών σε τηλεδιάσκεψη της 
Βουλής των Λόρδων με θέμα τις νέες προκλήσεις στην εθελοντική μετεγκατάσταση παιδιών 
προσφύγων και άλλων ευάλωτων ομάδων.  

γ. Συμμετοχή του κ. Νίκου Τορναρίτη σε συνεδρία της Μόνιμης Επιτροπής της ΚΣΣΕ. 

δ. Συμμετοχή της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου ως εκ των κύριων ομιλητών σε σεμινάριο του Γραφείου 
του Συντονιστή των Οικονομικών και Περιβαλλοντικών Δραστηριοτήτων του ΟΑΣΕ με θέμα «Τα 
ανοιχτά δεδομένα σε δράση: Πραγματικοί δικαιούχοι και δημόσιες συμβάσεις».  

4. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης στον θάνατο του Ελληνοαμερικανού Paul Sarbanes και 
τήρηση μονόλεπτης σιγής. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, συζήτηση (Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Περδίκης, Άγγελος 
Βότσης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Γιώργος Λιλλήκας, Γιώργος Λουκαΐδης, Νίκος Τορναρίτης, Μιχάλης 
Γιωργάλλας, Μαρίνος Σιζόπουλος, Λίνος Παπαγιάννης) για το σχέδιο απόφασης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για δημοσιοποίηση της Λίστας Γιωρκάτζη και απόφαση για μη κήρυξή του ως 
επείγοντος. 

6. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Νόμος του 
2019», αγορεύσεις (Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Πανίκος Λεωνίδου, Γιώργος Περδίκης, Ρούλα 
Γεωργιάδου, Ελένη Μαύρου, Ξένια Κωνσταντίνου, Κωστής Ευσταθίου, Γιώργος Κάρουλλας) και ψήφισή 
του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2020», 
αγορεύσεις (Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Κάρουλλας, 
Γεώργιος Προκοπίου, Λίνος Παπαγιάννης) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 4). 
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8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020», παρατηρήσεις του κ. Πανίκου Λεωνίδου και ψήφισή της σε νόμο. 

9. Εισήγηση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου για αναβολή των προτάσεων νόμου: 

α.  Ο περί της Αναστολής των Διαδικασιών Εκποίησης Ενυπόθηκων Ακινήτων (Προσωρινές 
Διατάξεις) Νόμος του 2020, 

β.  O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020, 

γ.  Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2020, 

αγορεύσεις και συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Περδίκης, Άγγελος 
Βότσης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Χρίστος Χρίστου, Άννα Θεολόγου, Πανίκος Λεωνίδου, Γιώργος 
Λιλλήκας), απόφαση για αναβολή τους και απόσυρση των προτάσεων νόμου «O περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» και «Ο περί Αφερεγγυότητας 
Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και Διάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 
2020». 

10. Εισήγηση του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου του 2021 Νόμος του 2020», συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Πανίκος Λεωνίδου, Άγγελος Βότσης), 
η σχετική έκθεση, παρατηρήσεις του κ. Πανίκου Λεωνίδου και ψήφισή του σε νόμο.  

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Δικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και Ορισμένων Πολιτών 
του Ηνωμένου Βασιλείου και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν 
Ελεύθερα στη Δημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί του Δικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και Ορισμένων Υπηκόων του Ηνωμένου Βασιλείου και 
των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από την κ. Άννα Θεολόγου.  

13. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2020», συζήτηση (Κυριάκος Χατζηγιάννης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Αντρέας Καυκαλιάς, 
Ανδρέας Κυπριανού) και ψήφισή της σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμος του 2020»,  
ψήφισή του σε νόμο και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. Γιώργο Περδίκη. 

15. α. Εισήγηση του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2021 Νόμος του 2020», συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Σκεύη 
Κούτρα Κουκουμά, Μαρίνος Μουσιούττας, Νικόλας Παπαδόπουλος, Μιχάλης Σοφοκλέους, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Άγγελος Βότσης) και απόφαση για μη αναβολή του. 

 β. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
του 2021 Νόμος του 2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά, Μαριέλλα Αριστείδου, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Μιχάλης Γιωργάλλας) και ψήφισή του 
σε νόμο. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2021 
Νόμος του 2020», εισήγηση του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος για αναβολή του και απόφαση για μη αναβολή του, αγορεύσεις  και συζήτηση 
(Παύλος Μυλωνάς, Ρούλα Γεωργιάδου, Γιώργος Περδίκης, Νίκος Κέττηρος, Στέφανος Στεφάνου, 
Γιώργος Λιλλήκας, Άγγελος Βότσης, Νίκος Τορναρίτης, Μαριέλλα Αριστείδου, Μαρίνος Σιζόπουλος, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Ανδρέας Κυπριανού, Ελένη Μαύρου) και ψήφισή του σε νόμο. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς 
Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

18. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2020», 
παρατηρήσεις των κ. Γεώργιου Γεωργίου και Άριστου Δαμιανού και ψήφισή της σε νόμο. 

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020», 
παρατηρήσεις του κ. Κωστή Ευσταθίου και ψήφισή του σε νόμο. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2020» και ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ. 3). 
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21. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020» και ψήφισή της σε νόμο. 

22. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2020», 
αγορεύσεις (Ηλίας Μυριάνθους, Πανίκος Λεωνίδου, προεδρεύων, Ανδρέας Κυπριανού, Χρίστος 
Χρίστου, Κώστας Κώστα) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 4). 

23. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγησις, Πώλησις και Υποθήκευσις 
Πλοίων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020», παρατηρήσεις του κ. Κώστα Κώστα και ψήφισή του 
σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγησις, Πώλησις και Υποθήκευσις Πλοίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

24. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

 α. «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Σύστημα Επιθεωρήσεων για την Ασφαλή Εκτέλεση Τακτικών 
Γραμμών από Επιβατηγά Πλοία Ro-Ro και Ταχύπλοα Επιβατηγά Σκάφη) Νόμος του 2020», 

 β. «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έλεγχος του Κράτους του Λιμένα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020», 

 γ. «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Καταγραφή Ατόμων που Ταξιδεύουν με Επιβατηγά Πλοία) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

  και ψήφισή τους σε νόμους. 

25. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Κανόνες και Πρότυπα Ασφαλείας Επιβατηγών 
Πλοίων) Νόμος του 2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, Νίκος Τορναρίτης, 
Γιώργος Λιλλήκας, Ανδρέας Κυπριανού, προεδρεύων) και ψήφισή του σε νόμο. 

26. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

27. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

β. «Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων Φορέων που Δραστηριοποιούνται 
στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και 
για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»,  

γ. «Ο περί της Ρύθμισης των Διαδικασιών Ανάθεσης Συμβάσεων Παραχώρησης και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 

 παρατηρήσεις της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου και ψήφισή τους σε νόμους. 

28. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των 
Δημοσίων Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

29. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Αντρέας Φακοντής, Πανίκος Λεωνίδου, Γιώργος Λιλλήκας, Μιχάλης 
Γιωργάλλας, Μάριος Μαυρίδης, Κωστής Ευσταθίου, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Ανδρέας Κυπριανού, 
Χρίστος Ορφανίδης, Άριστος Δαμιανού, Ονούφριος Κουλλά, Μιχάλης Σοφοκλέους, Γιώργος Λουκαΐδης, 
προεδρεύων) και ψήφισή του σε νόμο. 

30. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής Φωτογράφων Νόμος του 2012», παρατηρήσεις των 
κ. Γιώργου Περδίκη και Αντρέα Φακοντή και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί των 
Προϋποθέσεων Εγγραφής Φωτογράφων σε Επαγγελματικό Μητρώο και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος 
του 2020». 

31. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Υιοθεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», αγορεύσεις και 
συζήτηση (Πανίκος Λεωνίδου, Κωστής Ευσταθίου, Αννίτα Δημητρίου) και ψήφισή της σε νόμο. 

32. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Ελένη Σταύρου, 
Γιώργος Περδίκης, Λίνος Παπαγιάννης, Γιώργος Λουκαΐδης, Σάβια Ορφανίδου, Μιχάλης Γιωργάλλας, 
Ονούφριος Κουλλά, Ανδρέας Κυπριανού, Χρίστος Ορφανίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

33. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των Ζώων 
κατά τη Σφαγή ή τη Θανάτωσή τους) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2020» και έγκρισή τους. 
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34. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 
Κανονισμοί του 2020», αγορεύσεις (Κωστής Ευσταθίου, Γιώργος Λουκαΐδης, Σάβια Ορφανίδου) και 
έγκρισή τους. 

35. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον μήνα Ιανουάριο του 2021, το κείμενο της απόφασης και 
έγκρισή της. 

36. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού απολογισμού για 
το έτος 2019 σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της.  

37. Σχέδιο ψηφίσματος για καταδίκη της ισλαμικής τρομοκρατίας στη Γαλλική Δημοκρατία και στην 
Ομοσπονδιακή Καγκελαρία της Αυστρίας και έγκρισή του.  

38. Σχέδιο ψηφίσματος για εμπάργκο πώλησης όπλων και απόσυρση των γερμανικών αρμάτων μάχης 
«Leopard 2A4» από τα κατεχόμενα εδάφη της Κυπριακής Δημοκρατίας και έγκρισή του. 

39. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για καταδίκη της εξτρεμιστικής οργάνωσης «Γκρίζοι 
Λύκοι» και έγκρισή του. 

40. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η διαδικασία παραχώρησης άδειας κατά παρέκκλιση στο σφαγείο CYPRA - Φύλαξη των εγκαταστάσεων 
του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου - Έλεγχος φορολογικών δηλώσεων και περιουσιακών στοιχείων 
αξιωματούχων ή δικηγορικών και ελεγκτικών γραφείων που εμπλέκονται σε σκάνδαλα - Αντικατάσταση 
λαμπτήρων οδικού φωτισμού με λαμπτήρες LED - Καθυστέρηση κατάθεσης κανονισμών για την 
ανακύκλωση φαρμάκων - Μηνιαίες πληρωμές ΟΑΥ σε παρόχους και μηχανισμοί ελέγχου από τον 
Έφορο Φορολογίας για πάταξη της φοροδιαφυγής - Άδειες οπλοφορίας που αφορούν πολιτικά 
πρόσωπα - Η πληρωμή προστίμου από την εταιρεία «Cypra Ltd» - Διαπραγμάτευση με την εταιρεία 
«Sigan Management Ltd» για τη διαχείριση των ζωικών αποβλήτων - Ερωτήματα σχετικά με τις 
εγκαταστάσεις της Cypra στη Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου - Μη εξαργυρωθείσα εγγυητική επιταγή 
της Cypra Ltd - Έλεγχος της νόμιμης εργοδότησης του προσωπικού της Cypra ή θυγατρικής της 
εταιρείας στη Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου - Ενδεχόμενες θυγατρικές εταιρείες της Cypra Ltd και 
τομέας δραστηριοποίησής τους - Κατακύρωση προσφοράς για επεξεργασία ζωικών υποπροϊόντων στην 
εταιρεία «Cypra Ltd» - Άδεια παραγωγής ενέργειας από βιοαέριο - Ερωτήματα σχετικά με τη Cypra 
Bioenergy Ltd - Υποθέσεις σε επαρχιακά δικαστήρια κατά της εταιρείας «Cypra Ltd» - Καταγγελία για 
ταφή εκτός κοιμητηρίου (εμπιστευτική ερώτηση) - Δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στο διαμέρισμα 
Πόλεως Χρυσοχούς - Δημιουργία τμήματος γαλακτοκομίας στην Τεχνική Σχολή Πόλεως Χρυσοχούς. 

41. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Παράνομο κτηνοτροφικό υποστατικό σε περιοχή του δικτύου «Natura 2000» - Ερωτήματα σχετικά με την 
κατάταξη της 2020 ΕΣΣΟ - Σχέδιο Δράσης για τα Παιδικά Ατυχήματα και τις Δηλητηριάσεις - Σύστημα 
καταγραφής παιδικών ατυχημάτων και δηλητηριάσεων - Χρήση πρόνοιας του περί Δασών Νόμου για 
απαγόρευση διακίνησης στους δασικούς δρόμους - Αίτημα για αποχαρακτηρισμό βιομηχανικών 
περιοχών ως περιοχών βαριάς οχληρίας από τους δήμους Γερίου, Λατσιών, Τσερίου και Ιδαλίου - 
Στατιστικά στοιχεία εισδοχών στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας, συνθήκες διαβίωσης και ανέγερση νέου 
κτιρίου - Διακομιδή τραυματιών μετά από σοβαρά ατυχήματα στον Ακάμα - Έκρηξη σε όχημα που 
μετέφερε φωσφίνη στη Λεμεσό και τήρηση των προνοιών της συμφωνίας - Στήριξη όσων ασχολούνται 
με την κυπριακή παράδοση - Παράβαση διαταγμάτων για προστασία από τον κορωνοϊό από 
αλλοδαπούς - Έλεγχοι Τμήματος Τελωνείων σε δικαιούχους χρωματιστού πετρελαίου. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


